
 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 1 

  

 
2012 YILI MERKEZİ YÖNETİM BÜTÇE KANUNU TASARISI  

İLE  

2010 YILI MERKEZİ YÖNETİM KESİNHESAP KANUNU TASARISI 

 PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU GÖRÜŞME TUTANAKLARI 
 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ : Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP : Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

 
------------O---------- 

 
 
 
 

01.11.2011 

 

 

 

İ Ç İ N D E K İ L E R  
 

 

 

TÜRKİYE BÜYÜK MİLLET MECLİSİ  

SAYIŞTAY  

Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu Başkanlığı 

CUMHURBAŞKANLIĞI  

-------------------------------------------------- 

BAŞBAKANLIK  

Milli İstihbarat Teşkilatı Müsteşarlığı  

Milli Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliği  

Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı  

Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı  

 

 
 

S Ö Z  A L A N L A R  
 

 

BİRİNCİ OTURUM ................................................................................................................................................ 3 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK ..................................................................................................................... 3 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN ..................................................................... 7 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL .............................................................................................................. 9 
MEHMET GÜNAL (Antalya) .......................................................................................................................... 12 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) ................................................................................................................ 14 
ERKAN AKÇAY (Manisa) .............................................................................................................................. 15 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ....................................................................................................................... 17 

İKİNCİ OTURUM ................................................................................................................................................ 18 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) ..................................................................................................... 18 
NURSEL AYDOĞAN (Diyarbakır)  ........................................................................................................ 20 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ..................................................................................................... 22 
MUSA ÇAM (İzmir) ........................................................................................................................................ 22 
KAZIM KURT (Eskişehir) .............................................................................................................................. 24 
ABDULKERİM GÖK (Şanlıurfa) .................................................................................................................... 25 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) ........................................................................................................................ 26 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 2 

  

 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) .................................................................................................................................. 27 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) ............................................................................................................. 27 
ALİ BOĞA (Muğla) ........................................................................................................................................ 28 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) ...................................................................................................................... 29 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Kayseri).................................................................................................................... 30 
MÜSLİM SARI (İstanbul) ............................................................................................................................... 33 
KAMER GENÇ (Tunceli) ............................................................................................................................... 34 
HASİP KAPLAN (Şırnak) ............................................................................................................................... 36 

SORULAR ve CEVAP ....................................................................................................................................... 37 
MUSA ÇAM (İzmir) ........................................................................................................................................ 37 
KAZIM KURT (Eskişehir) .............................................................................................................................. 37 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ....................................................................................................................... 37 
ERKAN AKÇAY (Manisa) .............................................................................................................................. 37 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) ................................................................................................................ 37 
RECAİ BERBER (Manisa) ............................................................................................................................. 38 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ..................................................................................................... 38 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) ...................................................................................................................... 38 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK ................................................................................................................... 39 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN ................................................................... 45 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL ............................................................................................................ 45 

PROGRAMLAR ................................................................................................................................................. 46 
ÜÇÜNCÜ OTURUM ........................................................................................................................................... 47 

BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) ..................................................................................... 47 
ERKAN AKÇAY (Manisa) .............................................................................................................................. 52 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ....................................................................................................................... 54 
MUSA ÇAM (İzmir) ........................................................................................................................................ 55 
AYTUN ÇIRAY (İzmir) ................................................................................................................................... 56 
NURSEL AYDOĞAN (Diyarbakır) ................................................................................................................. 56 
SIRRI SAKIK (Muş) ....................................................................................................................................... 58 
KAZIM KURT (Eskişehir) .............................................................................................................................. 59 
MEHMET GÜNAL (Antalya) .......................................................................................................................... 60 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) ........................................................................................................................ 61 
NECDET ÜNÜVAR (Adana) .......................................................................................................................... 62 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) ............................................................................................................. 64 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ..................................................................................................... 65 

SORULAR ve CEVAP ....................................................................................................................................... 67 
RECAİ BERBER (Manisa) ............................................................................................................................. 67 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) ....................................................................................................................... 67 
KAZIM KURT (Eskişehir) .............................................................................................................................. 67 
MUSA ÇAM (İzmir) ........................................................................................................................................ 68 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) ..................................................................................................... 68 
MENDERES TÜREL (Antalya) ...................................................................................................................... 68 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) ..................................................................................... 69 

DÖRDÜNCÜ OTURUM ...................................................................................................................................... 69 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) ..................................................................................... 69 

PROGRAMLAR ................................................................................................................................................. 76 
Kapanma Saati: 21.04 ....................................................................................................................... 77 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 3 

  

 
 
 
 
 
 
 
 
 

01 Kasım 2011 Salı 
BİRİNCİ OTURUM 

Açılma Saati: 10.07 
BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 

BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 
SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 

KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 
----- 0 ----- 

BAŞKAN – Çok değerli Meclis Başkanımız, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, Sayıştay 
Başkanımız, Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterimiz, kamu kurum ve kuruluşlarımızın çok değerli bürokratları, basınımızın 
ve televizyonlarımızın çok değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

4’üncü Birleşimin Birinci Oturumunu açıyorum.  
Gündemimizde Türkiye Büyük Millet Meclisi, Sayıştay Başkanlığı ve Cumhurbaşkanlığı bütçe ve kesin hesapları 

ile Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu Başkanlığı kesin hesabı bulunmaktadır.  
Sayın Meclis Başkanımıza söz vermeden önce bir uyarıda bulunmak istiyorum değerli arkadaşlar: Lütfen ayakta 

kimse kalmasın, ayakta olan arkadaşların tamamı dışarı çıksın, lütfen, ya yerlerine otursunlar yer yoksa dışarı çıksınlar, 
ilgili bürokrat arkadaşlar dışarı çıksın lütfen. 

Şimdi sunumunu yapmak üzere Değerli Meclis Başkanımıza söz vermek istiyorum. 
Buyurun Sayın Başkanım.  
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Konuşmamın başında Van ve Erciş'te 23 Ekim 2011 Pazar günü meydana gelen depremde hayatlarını 

kaybeden vatandaşlarımıza ve tüm şehitlerimize bir kez daha Allah'tan rahmet, yakınlarına ve milletimize başsağlığı 
diliyorum, yaralılara acil şifalar temenni ediyorum. Milletimizin böylesi acıları bir daha yaşamamasını diliyorum.  

Depremde gösterilen büyük dayanışma milletimizin geçmişten bugüne getirdiği kardeşlik duygusunun erdemli 
yanı olarak bizleri mutlu etmiş, gurur duyacağımız tabloların ortaya çıkmasını sağlamıştır. Huzur ve güvenliği sabote 
etmeye çalışan terör ise bu süreçte boş durmamış, kin ve nefret tohumlarını ekme ve terör ortamı yaratma çabalarına 
devam etmiştir. Milletimizin gösterdiği büyük dayanışma ve yardımlaşma örneği terörün amaçlarına geçit verilmeyeceğini, 
milletimizin acıda ve kederde bir ve bütün olduğunu bir kez daha göstermiştir. 

Van’da yaşanan bu felaket karşısında, milletimizin temsilcisi olan Türkiye Büyük Millet Meclisi ve değerli 
milletvekillerimiz de yaptıkları yardımlarla bu acının hafifletilmesi için çaba göstermişlerdir. Bütün bu felaket ve musibetlere 
karşı Meclisimizin temsil ettiği mana, demokrasi içerisinde çözüm bulma, tedbir alınmasını sağlama ve geleceği güvence 
altına alacak yasal düzenlemelerin yapılmasıdır. Parlamentomuz iktidarıyla muhalefetiyle, acılı ve yaralı aziz milletimizin 
yanında ve arkasındasındır. Milletin temsilcileri olarak bu ülkenin dertlerini, sıkıntılarını bir an önce gidermek için her türlü 
yasal ve kurumsal çabanın içerisinde birlikte olmalıyız. Elbette ki önümüzdeki sorunlar çetin, yolumuz uzun ve engellerle 
doludur. Ancak bütün bunlara karşılık Türkiye Büyük Millet Meclisimiz açıktır, görev başındadır ve demokrasimiz 
işlemektedir. O hâlde umutlu olmamız, inançla ve azimle milletimizin bizden beklediği hizmetleri gerçekleştirmek üzere el 
birliğiyle çalışmamız lazımdır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; bildiğiniz gibi Türkiye Büyük Millet Meclisi milletimiz adına yasama, denetim 
faaliyetlerini yürütmekte ve temsil görevini yerine getirmektedir. Bu hizmetlerin ve yüklendiği büyük misyonun en iyi ve 
verimli bir şekilde yerine getirilmesi hepimizin ortak amacıdır. Türkiye Büyük Millet Meclisi ülkemizin gelişmesi, 
cumhuriyetimizin kuruluşunda belirlenen muasır medeniyet düzeyinin üzerine çıkması, güçlü, özgür ve çağdaş hâle 
gelebilmesi için çalışmaktadır. 

Çalışmaları yaparken en büyük güç kaynağımız milletimizin umutları, cumhuriyeti geleceğe daha güçlü bir 
şekilde taşıyabilmek heyecanı ve ülkemizin gelişmekte gösterdiği başarıdır. Bu vesileyle, cumhuriyeti, demokrasiyi ve bu 
yüce kurumu bize armağan eden tüm devlet ve siyaset adamlarımızı, en başta Gazi Mustafa Kemal Atatürk olmak üzere 
bu Mecliste görev yapmış ve yapmakta olan bütün milletvekillerimizi saygıyla, şükranla ve minnetle anıyorum. 

88'inci kuruluş yıl dönümünü kutladığımız cumhuriyetimiz ilanından bugüne önemli başarılar kazanmış,  daha 
güçlü, özgür ve kalkınmış bir ülke olabileceğini göstermiştir. Türkiye'nin potansiyeli de her açıdan buna müsaittir. İşleyen 
bir demokrasi ve Meclisimizde hayat bulan millî irade bizim en büyük güç kaynağımızdır. 

Bilindiği üzere cumhuriyetimiz kurulmadan Meclisimiz açılmış, millî iradenin tecelligâhı olan Türkiye Büyük Millet 
Meclisi modern Türkiye'nin temel kurumlarını ve altyapısını oluşturmuştur. Ülkemizin gelişmesi ve kalkınması için gerekli 
adımları atmış, cumhuriyetimizin bugüne gelmesinde büyük katkılar ve hizmetler sunmuştur. Meclisimiz bundan sonra da 
eksilmeyen ve artan bir heyecanla çalışmalarını sürdürmeye, milletimizin özlemlerini gerçekleştirmeye devam edecektir.  
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Sayın Başkan, Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; milletimizin temel beklentilerinden, bugünün Türkiyesi’ne 

yakışır yeni bir anayasa konusu da Meclisin bu dönem yürütmeye çalıştığı en önemli çalışmalardandır. Meclisimiz, 
milletimizin büyük umudu olan yeni anayasayı bu dönem yapabilecek güçtedir. 

Yeni anayasa çalışmaları kapsamında bir web sayfası oluşturulmuştur. Anayasa konusunda çok zengin bir 
içeriğe sahip olan bu web sayfası üzerinden vatandaşlarımızın da görüşleri alınmaktadır. Üç hafta içerisinde bin civarında 
vatandaşımızdan veya sivil toplum kuruluşundan görüş gelmesi anayasa yapım sürecine vatandaşlarımızın ilgisini 
göstermektedir. 

Komisyonun kurulması aşamasında gösterilen anlayış da Meclisimizde güçlü bir uzlaşı zemininin oluşmaya 
başladığını göstermiş ve anayasa konusundaki umudumuzu artırmıştır. Bu vesileyle siyasi parti lerimizin değerli genel 
başkanlarına ve yöneticilerine bu süreçteki katkıları ve kararları sebebiyle sizlerin huzurunda teşekkür ediyorum.  

Kurulan Komisyon da yol haritasını, çalışma usul ve esaslarını belirleyerek çalışmalarına başlamıştır. Oluşan 
takvim ve çalışma planı çerçevesinde 2012 yılı sonunda anayasa konusunu tamamlamayı hedefliyoruz. 

Demokratik katılımla yapacağımız yeni anayasa ile ülkemiz anayasadan kaynaklı birçok tartışma ve problemden 
de kurtulma imkânı bulacaktır. Geçmişten bugüne sorunlarımızın çözüm yeri, demokrasinin tecelli yeri Türkiye Büyük 
Millet Meclisidir. Meclisimiz bu dönemde de milletimizin beklentilerini karşılamaya, ülkemizin temel hedeflerini 
gerçekleştirmeye çalışmaktadır. 

Bu konuda ülkemizin demokrasi deneyimi ve birikimi ile uzlaşı ve hoşgörü kültürümüzün bizler için büyük güç 
kaynağı olacağına inanıyorum. Türkiye Büyük Millet Meclisi ortak aklı, demokratik diyalog ve konuşma kanallarını 
kullanarak, ülkemizin demokratik birikimini harekete geçirerek sorunlarımızı çözecektir. Meclisimizin gücü, ülkemizin ve 
işleyen bir demokrasimizin gücü ülkemizi geleceğe taşımaya yeterlidir. Güçlü bir Meclis, eminim ki ülkemizin 
yükselmesinde, demokrasi ve özgürlüklerin gelişmesinde temel aktör olmaya devam edecektir. 

Sayın Başkan, sayın üyeler; dünyada olağanüstü günlere tanıklık etmekteyiz. Osmanlı bakiyesi ülkeler yeni bir 
oluş sürecindeler. Tunus'ta, Mısır'da, Libya'da ve başkaca ülkelerde “devrilmez” denilen diktatörler birer birer devrildi. 
Toplumları artık demokratik olmayan metotlarla yönetmek mümkün değildir. İletişimin gücü, diktatörlerin üzerindeki 
koruyucu zırhı delip geçmiştir. İnsanların özgürlük ve adalet arayışları diktatörlükleri birer birer ortadan kaldırmaktadır.  

Türkiye olarak, bu ülkelerdeki halkların demokratik mücadelelerine ve bu ülkelerin demokratikleşme çabalarına 
başından beri destek verdik. Komşumuz Suriye'de de halkın demokrasi isteklerine kurşun sıkan bir yönetim söz 
konusudur. Türkiye olarak bu ülkeye de halkın taleplerine kulak tıkamaması yolunda çağrılarımızı hep tekrar ettik, bundan 
sonra da buna devam edeceğiz.  

Ülkemizin dünyada etkin olabilmesi için sürekli gelişme hâlinde olması gerekmektedir. Namerde muhtaç 
olmadan kendi ayaklarının üzerinde duran bir ülke olmak durumundayız. Bize umut bağlayanların umutlarını boşa 
çıkarmamak gibi bir sorumluluğumuz var. Zira biz burada aynı zamanda dünyadaki tüm mazlumların da hak ve hukukunun 
sözcülüğünü yapmaktayız. Meclisimin böyle bir tarihî geçmişi var. Bunun için ülkemizin huzur ve güvenliğini en üst 
düzeyde tutmak zorundayız. 

Birleşmiş Milletler İnsan Hakları Evrensel Bildirgesi’nde yer aldığı gibi, Anayasa’mızda da ifadesini bulduğu 
şekliyle, kimseyi ırkından, dilinden, inancından, renginden, mezhebinden ötürü ayrımcılığa tabi tutmayan bir devlet olarak, 
özellikle İslam ülkeleri arasında model bir ülke durumundayız. Anayasa Uzlaşma Komisyonu olarak 19 Ekim'de 
başladığımız yeni anayasa yapma çalışmalarının da amacı bu hüviyetimizi daha ileri noktalara taşımaktır. 

Türkiye Cumhuriyeti'nin 100'üncü yılında Türkiye'yi mevcut hâlinden daha ileri bir noktaya sıçratmak, hazırlık 
çalışmalarını yürüttüğümüz Anayasa ile doğrudan ilgilidir. Parlamentomuz da yürüttüğü bu çalışmaların bilincindedir. 
Parlamentoda temsilcisi bulunan siyasi partiler olarak milletimizin bu umudunu boşa çıkartmayacağımıza inanıyorum. 
Seksen sekiz yıl önce bağımsızlığı ve cumhuriyeti ile çevresine model olan Türkiye, yakaladığı demokratik standartlarla da 
model olma hüviyetini pekiştirecektir. 

Sayın Başkan, Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; son dönemde artan parlamenter diplomasi faaliyetleri 
kapsamında, diğer ülke parlamentoları ile temaslarımızı kurumsallaştırmaya çalışıyoruz. Bu amaçla başta Türk dünyası 
olmak üzere, Kafkaslar, Balkanlar, Orta Doğu ve Afrika ülkeleri parlamentolarına yönelik eğitim programları düzenliyoruz.  

Ayrıca, Ülke Uzmanlığı Projesi ile dostluk gruplarının aktif hâle gelmesini arzu ediyoruz. Her uzman bir ülkeden 
sorumlu olacak ve başta o ülke parlamentosu olmak üzere siyasi ve ekonomik gelişmeleri takip edip dostluk grubu 
başkanı ve üyelerine bilgi verecektir. 

Yine bu yasama yılı içerisinde kanun yapım sürecine ilişkin uluslararası bir sempozyum yapmayı planlıyoruz.  
Türkiye'de okuyan yabancı öğrenciler ile yurt dışında okuyan Türk vatandaşı veya Türk kökenli öğrencilere 

Türkiye Büyük Millet Meclisinde staj yaptırılacaktır. Bu çerçevede, Almanya'da okuyan 15 Türk gencine mart ayı içerisinde 
Meclisimizde staj yaptırılması planlanmaktadır. 

Parlamenter demokrasiyi geliştirebilmenin yöntemlerinden biri de yabancı dilde yayın yapılmasıdır. Türkiye 
Büyük Millet Meclisi ve yasama sürecini anlatan İngilizce bir kitabın hazırlıkları tamamlanmıştır. Meclis İç Tüzüğü başta 
İngilizce olmak üzere diğer dillere çevrilecektir. Aynı şekilde Meclis web sayfası da bu dönem içerisinde farklı dillere 
tercüme edilecektir. 

Yeri gelmişken ifade edeyim. Meclisimizi hem yasama faaliyeti açısından hem de etkin denetim açısından daha 
verimli çalıştırabilmek bakımından Anayasa’ya paralel bir Meclis İç Tüzüğü çalışmasını yapmakta şahsen fayda 
görüyorum. Geçtiğimiz dönem dört partiden oluşan bir uzlaşma komisyonu bir taslak metin hazırladı. Ancak gruplarımızca 
yeterli destek verilemediği için bu önemli ve son derece faydalı çalışma maalesef geçen dönem gerçekleştirilemedi. 
Meclisimizin beklentileri karşılayabilmesi noktasında yeni bir iç tüzüğün faydalı olacağına inanıyorum. Ümit ederiz ki 
önümüzdeki günlerde bu konuda konuşarak, uzlaşarak bir noktaya getirilebilir.  
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Sayın Başkan, değerli üyeler; Türkiye Büyük Millet Meclisinde yürütülmekte olan çalışmalardan biri de  Türkiye 

Büyük Millet Meclisi Başkanlığı İdari Teşkilatı kanun teklifinin hazırlanmasıdır. Halen Plan ve Bütçe Komisyonu 
gündeminde olan teklif ile mevcut hantal yapıya son verilip milletvekillerine daha nitelikli hizmet verebilecektir, amacı 
budur. Ümit ediyorum ki Komisyondaki katkılarınızla hazırladığımız teklif daha ileri bir noktaya gelir ve kısa sürede de 
yasalaşır.  

Teklif ile teşkilat küçültülmekte, siyasi parti grupları güçlendirilmektedir. Memuriyete ilk atamaya sınav şartı 
getirilmektedir. Hizmetlerin bir kısmı ise satın alma yoluyla karşılanacaktır. 

Meclisimizin yasama sürecinde daha etkin çalışması için dönem başında önce Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Başkan Vekilleri, ardından da ihtisas komisyonları başkanları ve uluslararası komisyon başkanları ile toplantılar 
gerçekleştirdik. Karşılaşılan sorunları değerlendirdik. Kısa süre içerisinde grup başkan vekillerimizle de bir araya gelerek 
önceki toplantılardan elde edilen sonuçları paylaşacağız. 

Türkiye Büyük Millet Meclisinin kurumsal yapısı ile yasama ve denetim süreçlerine ilişkin devam eden referans 
kitap çalışmalarının bir kısmını bu yasama döneminde yayınlamayı amaçlıyoruz. 

Milletvekillerine yasama sürecinde nitelikli destek sağlamak amacıyla bu yasama dönemi başında 
milletvekillerimizin sekreterlerine kısa bir yasama eğitimi verilmiştir. Önümüzdeki kısa vadede, bütün sekreter ve 
danışmanlara sertifikalı ve sonunda sınav olan önemli bir eğitim verilecektir. Milletvekillerine yardımcı olarak çalışan 
milletvekili sekreterlerinin tamamına bilgisayar dağıtılmıştır. 

Bu dönem ilk defa yasamaya ilişkin birçok bilgi, belge ve duyuru, düzenli olarak sizlere iletilmek üzere 
sekreterlerinize ulaştırılacaktır. Ayrıca, yasamaya ilişkin bilgilerin anında SMS veya e-posta aracılığıyla milletvekillerimizin 
cep telefonlarına gönderilmesi planlanmaktadır. 

Sayın Başkan, sayın üyeler; Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulan 2012 Yılı Merkezî Yönetim Bütçe Kanun 
Tasarısı ile 2010 Yılı Kesin Hesap Kanun Tasarısı’nı bugün görüşüyoruz. Bu vesileyle Plan Bütçe Komisyonumuzun 
bundan sonraki yoğun ve yorucu çalışmaları için başarılar diliyor, vereceğiniz katkılara, tenkitlere, tekliflere şimdiden 
teşekkür ediyorum.  

Komisyon çalışmalarında ortaya koyacağınız değerlendirme ve öneriler Başkanlığımızın 2012 yılı bütçesinin de 
etkinlik ve verimliliğine çok önemli katkılar sağlayacaktır. 

2012-2014 dönemine ait bütçe tekliflerimizle ilgili değerlendirmelere geçmeden önce, 2010 yılı kesin hesap 
sonuçları ile hâlen içinde bulunduğumuz 2011 yılı bütçemize ilişkin kısa bilgiler vermek istiyorum. 

2010 yılı bütçemiz, kullanılabilir bütçe ödeneği açısından 470 milyon 26 bin Türk lirası olup, yıl sonu itibarıyla 
harcamalarımız ise 418 milyon 113 bin Türk lirası olarak gerçekleşmiştir. Böylece, kullanılabilir bütçe ödeneğine göre 
yüzde 88,9 oranında bir gerçekleşme sağlanmıştır. 

2011 yılı bütçemiz ise, 512 milyon 900 bin Türk lirası olarak kanunlaşmış ve yıl içinde özel ödenek kayıtları ve 
taahhüt artışlarıyla birlikte Türkiye Büyük Millet Meclisi  bütçesi 542 milyon 300 bin Türk lirası olmuştur. 

Bütçemizin 22 milyon Türk lirası yeni Halkla İlişkiler Binası yapımı için Çevre ve Şehircilik Bakanlığına aktarılmış 
ve diğer bütçe dışı aktarmalar ile birlikte 30 Eylül itibarıyla 2011 yılı toplam kullanılabilir bütçe ödeneğimiz 520 milyon Türk 
lirasına inmiştir. Bu ödeneklerin 30 Eylül tarihi itibarıyla 340 milyon lirası, yani yüzde 65,4'ü harcanmıştır. Yıl sonu itibarıyla 
bunun tahminen yüzde 87,2 oranına ulaşması beklenmektedir. 

Bilindiği gibi, gerek 2010 yılı bütçemizin gerekse 2011 yılı bütçemizin yüzde 70'ler dolayındaki personel, sağlık 
gibi rutin harcamaları dışındaki önemli bir bölümünü Meclisimizin bilgi ve teknoloji altyapısını güçlendirmeye ve fiziki 
mekânlarının iyileştirilmesine harcamaktayız. Bu anlamda, Türkiye Büyük Millet Meclisinde güvenliğin artırılmasına yönelik 
kapı güvenlik sistemleri modernize edilmiş, Tören Salonu’nun önündeki bir kısım düzenlemeler gerçekleştirilmiş, Meclis 
yapımızın etkin bir hizmet sunabilmek açısından lazım gelen donanımları, tamiratları gerçekleştirilmiştir.  

Ayrıca, Basın Toplantı Salonu yeniden düzenlenerek, bazı komisyon odaları ve toplantı salonlarının bakım ve 
onarımları yapılmış, mefruşatları yenilenmiştir. İçerisinde bulunduğumuz bu salon da tadil edilerek yaklaşık 60 metrekare 
genişletilmiştir. 

Ana Bina’da ekonomik ömrünü doldurmuş klima santrallerinin yenilenmesi kapsamında, büyük ve küçük grup 
salonları ile kulislerin kışın ısıtma ve yazın soğutma ve havalandırılmasını sağlayan klima santralı yenilenmiştir.  

Demokrasimizin kalbi olan Türkiye Büyük Millet Meclisinin teknolojinin imkânlarından en iyi şekilde yararlanarak 
daha etkin, daha verimli ve daha hızlı hizmet üretebilmesi için bu alandaki çalışmalar bundan sonra da devam edecektir.  

2012 yılı bütçe hedefimiz, millet adına yasama yetkisini kullanan milletvekillerinin çalışma şartlarını iyileştirmek, 
yasama sürecini ve kalitesini geliştirmek olacaktır. 

Bu kapsamda, 2012 yılı bütçemiz, 2011 yılının başlangıç ödeneği olan 512 milyon 935 bin TL 'ye göre yüzde 
26,9 artış ile 651 milyon 252 bin TL olarak teklif edilmiştir. 

Bu teklifimizin içinde yüzde 51’i personel giderlerimiz, yüzde 5,9’u sosyal güvenlik prim giderleri, yüzde 11,9’u 
mal ve hizmet alım giderleri, yüzde 10,5’i cari transferlerimiz, yüzde 20,7’si de sermaye giderlerimiz için öngörülmüştür.  

2012 yılı bütçe teklifimizde bir önceki yılın bütçesine göre en büyük artış sermaye giderlerinde oluşmuştur. 
Bu bağlamda, 522 milletvekilimizin çalışma odalarının yanı sıra, içinde çalışma ofisleri, toplantı salonları, sosyal 

donatı alanları da bulunan binamızın ihalesi, bu yıl Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından yapılmış ve yer tesliminin 
ardından bu yılın mayıs ayı içerisinde temeli atılmıştır. 

Yeni Halkla İlişkiler Binası inşaatı hızla devam etmek olup, kaba inşaat olarak şu an itibarıyla bazı bloklar  birinci 
bodrum kat seviyesinde, bazı bloklar ise üst zemin kat seviyesinde tamamlanmıştır. 

Üç bodrum, iki zemin ve altı normal kattan oluşan yaklaşık 100 bin metrekare kapalı alana sahip inşaatın  bitim 
süresi 2013 ortası olmakla birlikte, yaptığımız görüşmelerle inşaatın 2012 yılı sonuna kadar bitirilmesi planlanmaktadır. 
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Bu nedenle, sermaye giderleri 2011 yılı kullanılabilir bütçe ödenekleri içerisinde yüzde 11 paya sahip iken, 2012 

yılı bütçe teklifimizde, yapılmakta olan inşaatın bir an önce bitirilebilmesi için, bu pay toplam bütçemiz içerisinde yüzde 
20,7, yani 134 milyon 674 bin TL olmuştur. 

Özellikle 2012 yılı için önerilen sermaye giderleri bütçe teklifi, 2011 yılı bütçesine göre yüzde 135 artış 
göstermiştir. Bu artış içerisindeki en büyük payı 92 milyon 637 bin TL tutarı ile yeni Halkla İlişkiler Binası, buna ait proje 
giderleri ve mefruşat alım giderleri oluşturmaktadır. 

Sermaye giderlerinin diğer yüzde 34,9'luk bölümünü ise, toplam 20 milyon 272 bin TL ile büro makineleri, 
bilgisayar, iş yeri makine ve teçhizat alımları, bina bakım ve onarım giderleri ve diğer saray, köşk ve kasırların bakım 
onarımları ile ilgili proje giderleri oluşturmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; milletvekili ve Genel Kurul çalışmaları hakkında sizlere kısa bazı bilgiler vermek 
istiyorum. 

23 ve 24'üncü Dönem yasama yıllarında, 24’üncü Dönemin başında, Genel Kurul ve komisyonlar ile çeşitli görev 
çalışmalarında 1.195 saat ve 28 dakika çalışma yapılmış, toplam 41.550 sayfa tutanak tutulmuştur. Milletvekillerinden 
gelen bilgi talepleri doğrultusunda rapor, bilgi notu ve bilgi derleme türünde 621 çalışma gerçekleştirilmiştir. 
Milletvekillerimizden gelen taleplerin daha hızlı ve daha etkin bir biçimde karşılanması amacıyla uluslararası bir projeye 
başlanmıştır. 

Medya takip sistemi ile 2011 yılı içerisinde Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanı, Türkiye Büyük Millet Meclisi 
yasama faaliyetleri, komisyonlar, milletvekilleri, Genel Sekreterlik Teşkilatı ve gündemdeki siyasi haberlerle ilgili yazılı 
basında yer alan toplam 225.007 -yaklaşık- adet haber İnternet ortamında "Basında Bugün Türkiye Büyük Millet Meclisi " 
başlığıyla milletvekillerimize ve okuyucuların hizmetine sunulmuştur. 

Türkiye Büyük Millet Meclisinin yasama ve denetim faaliyetlerinde kullanılan; Gündem, sıra sayısı, gelen 
kağıtlar, gensoru önergesi, tutanak özeti, Tutanak Dergisi ile oylama ve yoklama pusulalarının tasarımları 24'üncü Dönem 
ile birlikte yenilenmiş, özellikle Komisyon raporlarının içindeki bilgilere kolay erişimin sağlanması amacıyla “İçindekiler” 
bölümü eklenerek yenilenmiştir. 

Yine bu dönemde milletvekili odalarında bulunan demirbaşların bakım ve onarımları yapılmıştır. 
2012 yılında, Genel Kurul çalışmalarının daha etkin ve kesintisiz yapılabilmesi için, Genel Kurul Salonu’ndaki 

elektronik cihazlar, görüntü sistemi ile robot kameralar yenilenecek ve Genel Kurula akustik sistem ölçüm cihazı alımı 
yapılacaktır. 

Ayrıca, bilgi işlem çalışmalarımız kapsamında Meclisi Mebusandan beri Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Kurul 
tutanaklarının bilgilerine ve metinlerine kurum içinden ve İnternet üzerinden erişim sağlanmıştır. 

Sivil toplum kuruluşlarının, akademisyenlerin ve tüm vatandaşlarımızın, yeni anayasa çalışmalarına yönelik 
katkılarını İnternet üzerinden almak üzere bir web sitesi tasarlanmış ve kullanıma açılmıştır. 

Dünya genelinde faaliyet gösteren müzecilik siteleri incelenerek Millî Sarayların İnternet sitesi yeniden 
hazırlanmıştır. Sitemizin İngilizce versiyonu da eylül ayında ziyarete açılmıştır. 

Ziyaretçilerimize sunulan gezi hizmetlerinin iyileştirilmesi amacıyla, ziyaret kabullerinin tek bir merkezden 
gerçekleştirilmesi konusunda gerekli altyapı ve donanım çalışmaları yapılarak "Ziyaretçi Kabul Merkezi" açılmıştır.  

Yeni dönemde bilişim açısından Türkiye Büyük Millet Meclisine erişim daha kolay hâle getirilecek ve elektronik 
belge dolaşımı sağlanacaktır. Bu kapsamda yerel bilgisayar ağına da Meclis dışından erişim mümkün hale gelecektir.  

Hâlihazırda kullanılmaya başlanan evrak programının “m-imza” veya “e-imza” entegrasyonundan sonra 
evrakların Meclis içinde elektronik olarak dolaşımı sağlanacaktır. 

Ayrıca, Osmanlı döneminden itibaren kabul edilmiş ve hâlen yürürlükte bulunan tüm kanunların güncel 
metinlerini ve bilgilerini içeren “Mevzuat Bilgi Sistemi” İnternet üzerinden erişime açılacaktır. 

Meclisimize emanet edilen tarihî mirasın millet adına korunması, yaşatılması, gelecek kuşaklara taşınması ve 
tanıtılması için de çalışmalarımız devam etmektedir. Bu kapsamda Aynalıkavak Kasrı’nda 2005 yılında başlayan 
restorasyon çalışmalarına ivme kazandırılmış, çevre drenajı, ahşap taşıyıcı sistem ve çatı restorasyonu yapılmıştır.  

Beykoz Kasrı restorasyon çalışmaları kapsamında çatı ahşap yapı sisteminin onarımı ve kurşun kaplaması 
tamamlanmıştır.Yine bu dönemde Aynalıkavak Kasrı, Florya Atatürk Köşkü ve TBMM Konukevinde kamera sistemi 
kurulumu gerçekleştirilmiştir. 

Aynalıkavak Kasrı Türk Musikisi Müzesi, Saat Müzesi ve Saray Koleksiyonları Müzesinin açılışları da bu dönem 
içerisinde gerçekleştirilmiştir. 

Ayrıca, Kurtuluş Savaşı Müzesine -ki Birinci Meclis Binası- ziyaretçilere bilgi veren sesli elektronik rehber 
sisteminin alınması ve kurulması ile milletvekili kapalı otoparkına otopark otomasyon sistemi yapılması sağlanacaktır. 
Dolmabahçe Sarayı tarihî envanterinin yapılması, kurtarma, ses ve görüntü sistemleri alımları da gerçekleştirilecektir. 

Yalova Atatürk Köşkü Sosyal Tesisleri, Beykoz Kasrı Misafirhanesi, Beşiktaş Personel Misafirhanesi ile TBMM 
Konukevi ve Termal Tesislerde bakım onarımlarının yapılması, obje restorasyon atölyelerinde iklimlendirme ve 
havalandırma sistemi yaptırılması, Dolmabahçe Sarayı ön bahçe duvarlarının yükseltilmesi, Florya Atatürk Köşkü iskele 
taşıyıcı kazıklarının yenilenmesi, Milli Saraylar ambarı teras onarımı, Beykoz Kasrı istinat duvarları onarımlarının 
yapılması gibi İstanbul Milli Saraylarda bu dönemde yapmayı planladığımız işler için gerekli ödenekler de bu yıl bütçesine 
konulmuş bulunmaktadır. 

Sonuç olarak, 2012-2014 dönemi bütçe teklifi İç Tüzük’ün 176'ncı maddesine göre hazırlanmış; 2012 yılı için 
651 milyon 252 bin TL, 2013 yılı için 610 milyon 670 bin TL ve 2014 yılı için de 595 milyon 892 bin TL olarak 
öngörülmüştür. 
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Sayın Başkan, değerli üyeler; Türkiye Büyük Millet Meclisinin hâlen içinde bulunduğumuz 2011 yılı bütçe 

uygulaması ile önümüzdeki üç yıllık döneme ilişkin bütçe teklifimizle ilgili açıklamalarda bulundum, teferruatı zaten 
kitapçıkta var.  

2011 yılı bütçemizde olduğu gibi 2012 yılı bütçemizin de personel, sağlık gibi rutin harcamalar dışındaki önemli 
bir bölümü Meclisimizin bilgi ve teknoloji altyapısını güçlendirmeye ve fiziki mekânlarının iyileştirilmesine harcanacaktır. 

Tüm bu çalışmaların amacı daha iyi yasama ve denetim faaliyeti yapan bir Meclise sahip olmaktır. Türkiye'nin 
gözbebeği bir kurum olarak Türkiye Büyük Millet Meclisinin görevini en iyi şekilde yapması için her türlü gayretin içerisinde 
birlikte olacağız. 

Bu duygularla, 2012 yılı bütçemizin hayırlı olmasını diliyor, tüm üyelerimizin vereceği katkılarla bu bütçeyi daha 
uygun, daha olgun hâle getireceğimize inanıyorum. Bundan dolayı da şimdiden teşekkür ediyorum.  

Ayrıca, yaklaşan mübarek Kurban Bayramı’nızı da millet olarak birlik ve dayanışma duygularımızı pekişmesine 
vesile olması dileğiyle şimdiden tebrik ediyor, sizleri saygıyla selamlıyorum. 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Sayın Başkanımıza çok teşekkür ediyoruz. 
Şimdi de sunuşlarını yapmak üzere Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri Sayın Mustafa İsen’e söz vermek 

istiyorum. 
Buyurun Sayın İsen. 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN - Sayın Başkan, değerli üyeler; Türkiye 

Cumhuriyeti'nin her bakımdan en yüksek makamı olan Cumhurbaşkanlığı kurumunun 2012 yılı bütçesini takdime 
başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ben de depremde ve terör olaylarında kaybettiğimiz vatandaşlarımıza rahmet dileyerek sözlerime devam etmek 
istiyorum.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; 21’inci yüzyılın hızla dönüşen uluslararası düzeninde hak ettiği yeri almakta olan 
Türkiye Cumhuriyeti’nin tüm dünyada en iyi şekilde temsil edilmesi, yakın coğrafyamızdaki tarihin yeniden yazıldığı bu 
kritik süreçte daha da önemli hâle gelmiştir. Milletimizin binlerce yıllık devlet geleneği ve yönetim birikimine sahip 
olduğunu hepimizi biliyoruz. Bu gelenek ve birikim, ülkemizin mevcut dinamizmiyle harmanlandığı zaman, Türkiye, 
dikkatleri daha fazla üzerine çekmektedir. Cumhurbaşkanlığı ise bu güçlenen ve büyüyen Türkiye'yi en yüksek düzeyde 
temsil eden makamdır. Bu bakımdan temsil ve idare görevinde asla zafiyet kabul etmeyecek olan Cumhurbaşkanlığı 
makamının hizmetlerinin devlet geleneğimizin onuruna ve milletimizin değerlerine yaraşır şekilde yapılması her açıdan 
mühimdir. Bu çerçevede hepinizin takdir edeceği bu aslî gerekçeyle ekli cetvelde sunulan 2012 mali yılı bütçesi için 
öngörülen miktar 138 milyon 700 bin Türk lirası olarak tespit edilmiştir.  

Bu bütçenin 402 bin Türk lirası Cumhurbaşkanı ödeneği, 36 milyon 250 bin Türk lirası personel giderleri, 3 
milyon 480 bin Türk lirası sosyal güvenlik kuruluşuna ödenecek prim giderleri, 44 milyon 308 bin Türk lirası mal ve hizmet 
alım giderleri, 1 milyon 900 bin Türk lirası cari giderler ödeneği ve 52 milyon 360 bin Türk lirası da sermaye ödeneği olarak 
tespit edilmiştir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Türkiye Cumhuriyeti, kuruluşunun 100’üncü yılına yaklaşırken bugüne kadarki tüm 
kazanımlarını en sağlam şekilde kurumsallaştırabilmek için önemli adımlar atmaktadır. Tek kutuplu dünyanın gerilerde 
kaldığı, risklerin ve fırsatların aynı ölçüde baş gösterdiği bu kritik dönemde Türkiye, Avrupa, Ortadoğu ve Kafkasların 
kesiştiği noktada önemli bir güç olarak ortaya çıkmaktadır. Türkiye, devletiyle milletiyle el ele vererek 21’inci yüzyılın 
önemli bir bölgesel gücü ve küresel aktörlerinden biri olma yolunda emin adımlarla ilerlemektedir. 

Ülkemizin bu tarihî yürüyüşünde, Sayın Cumhurbaşkanımız, öncü, vizyoner ve yapıcı kişiliğiyle yoğun bir tempo 
içinde, durup dinlenmeden, ulusal ve uluslararası ölçekte çalışmalarını sürdürmektedir. Bu çerçevede görevdeki dördüncü 
yılını tamamlayan Sayın Cumhurbaşkanımızın çalışmaları ve faaliyet temposu hakkında kısaca bilgi vermek istiyorum:  

Bu dört yıllık zaman diliminde Sayın Cumhurbaşkanımız, toplam 89 yurt dışı ziyaretinde bulunmuş ve resmî 
erkân dışında 700 basın mensubu, 3611 iş adamı, 183 akademisyen ve diğer kurumlardan çok sayıda temsilci kendilerine 
bu gezilerde eşlik etmiştir. Yine geçen yıllarda olduğu gibi, yurt içi temaslarını yoğun biçimde sürdüren Sayın 
Cumhurbaşkanımız, resmî ziyaret, zirve, toplantı ve çalışma ziyareti gibi çeşitli vesilelerle pek çok yabancı devlet adamını 
Çankaya ve Tarabya köşklerinde ağırlamıştır. 

Göreve geldiği 28 Ağustos 2007 tarihinden itibaren çok az ilimiz hariç ülkemizin hemen her yerine seyahatler 
gerçekleştiren Sayın Cumhurbaşkanımız, görev süresi içinde Türkiye'nin bütün şehirlerini ziyaret etmiş olmayı 
hedeflemektedir. Milletimizin durumunu ve yönetim süreçlerinin işleyişini yerinde görmek ve halkıyla bütünleşmek adına 
Sayın Cumhurbaşkanımız, bugüne kadar İstanbul gidiş-gelişleri hariç toplam 128 ayrı yurt içi ziyaret gerçekleştirmiştir. 
Şüphesiz içinde bulunduğumuz 2011 yılı sonuna kadar bu sayı artacaktır. 

Tüm bu yoğun iç ve dış ziyaretler temposuna bir de Cumhurbaşkanlığı makamının gerektirdiği hukuki işlemleri 
ve idari faaliyetleri eklediğinizde, mesai kavramıyla asla bağdaşmayacak bir çalışma ve hizmet ortamından söz edildiği 
ortaya çıkmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Sayın Cumhurbaşkanımızın yoğun faaliyet temposunun siyasetten ekonomiye 
birçok alanda çok önemli sonuçları olmaktadır, şimdi kısaca bunlara da değinmek istiyorum: 

Arz ettiğim gibi dünyanın hızlı bir dönüşüm yaşadığı bu yıllarda Türkiye'nin dışa açık, vizyoner ve perspektif 
taşıyan bir karakterle hareket etmesi çok önemlidir. Sayın Cumhurbaşkanımızın göreve geldiği günden bu yana yaptığı 
toplam 89 yurt dışı ziyaretini bu bağlamda değerlendirmek gerekir. Kendileri Türkiye'nin uzun zamandır ilişk ilerini yeterince 
güçlendiremediği birçok önemli ülkeye ziyaretler gerçekleştirerek ülkemizin en iyi şekilde temsilini sağlamıştır. Örneğin, 
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geçtiğimiz eylül ayında Sayın Cumhurbaşkanımızın yapmış olduğu Almanya ziyareti hem oradaki soydaşlarımız hem de 
Türkiye'nin uluslararası imajı açısından çok verimli sonuçlar doğurmuştur. 

Tüm dünyayı derinden etkileyen küresel ekonomik krizle birlikte değişen dengeler, Türkiye'nin bölgesel bir güç 
olarak yükselişine de zemin ve imkân hazırlamıştır. Bu ortamda Sayın Cumhurbaşkanımız, önemli yurt dışı ziyaretleriyle 
Türkiye'nin yükselen imajına değerli katkılar yapmıştır. Bu temaslarda Sayın Cumhurbaşkanımıza eşlik eden iş 
adamlarımız, gidilen ülkelerle Türkiye arasındaki siyasi ve ekonomik köprülerin sağlamlaşmasına katkıda bulunmuşlardır. 

Örneğin, ekonomik içeriği de olan seyahatlere Dış Ekonomik İlişkiler Kurulu, Türkiye İhracatçılar Meclisi ve 
TUSKON gibi kurumların organizasyonuyla katılan iş adamları hem kendileri hem de Türkiye ekonomisi bakımından 
önemli imkânlar elde etmişlerdir. Elbette ki bu tür girişimlerin meyvesi hemen toplanamaz, ancak orta vadede tüm bu 
adımlar Türkiye'nin içeride istikrarına, dışarıda güçlenmesine imkân verecek gelecek yatırımlarıdır. 

Bu tür siyasi ve ekonomik örnekler şunu açıkça göstermektedir ki Türkiye, uluslararası arenada her alanda söz 
sahibi bir ülke olma yolunda kararlı adımlar atmaktadır. 

Cumhuriyetimiz, Ulu Önder Atatürk'ün hedef olarak gösterdiği "Muasır medeniyetler seviyesine" kendinden emin 
bir şekilde yürürken, Sayın Cumhurbaşkanımız da bu perspektifi çok başarılı ve herkesin takdir ettiği bir şekilde 
yansıtmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; az önce arz ettiğim bakış açısı çerçevesinde Sayın Cumhurbaşkanımızın Avrupa 
Birliği ile ilişkilere ayrı bir önem verdiği bilinmektedir. Bu çerçevede özel önemi olan Almanya'nın Cumhurbaşkanını 2010 
yılında ülkemizde ağırlayan Sayın Cumhurbaşkanımız, dokuz yıl sonra devlet başkanı düzeyinde Almanya'ya ilk resmî 
ziyareti 2011 yılı Eylül ayında yapmışlardır. Gerek ikili ilişkiler gerekse Türkiye-AB ilişkileri açısından bu gezi son dönemin 
en başarılı ziyaretlerinden biri olmuştur. 

Yine aynı vizyonun Ortadoğu'ya yansıyan boyutunda, Mısır'daki 25 Ocak devriminden sonra bu ülkeye giden ilk 
devlet başkanı olan Sayın Cumhurbaşkanımız, gerek iki ülke arasındaki ilişkiler gerekse Türkiye'nin Ortadoğu-Kuzey 
Afrika politikaları açısından tarihî önemde bir adım atmışlardır. 

Bunlara Sayın Cumhurbaşkanımızın özel önem atfettiği Türk dünyası gezilerini de eklemek gerekir. Kendilerinin 
özel gayretleriyle ortaya çıkan Türk Konseyi artık çalışmaya başlamış ve ilk ürünleri ortaya çıkmıştır.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; Cumhurbaşkanlığı makamı, toplumun doğrudan ilişki içinde olduğu ve milletin 
devlet ile bütünleşmesine katkı yapan birçok sosyal sorumluluk projesini de titizlikle yürütmektedir. Bu çerçevede Sayın 
Cumhurbaşkanımız ve Sayın Hanımefendi, pek çok sosyal sorumluluk projesini himayeleri altına almıştır. Bu sosyal 
sorumluluk projelerinin pek çoğunun Cumhurbaşkanlığı bütçesinden ziyade özel sektörden sponsorlar ve hayırsever 
vatandaşlarımızın katkılarıyla gerçekleştirildiğini ifade etmek isterim. 

Bu projeler arasında Sayın Hanımefendi'nin bizzat ilgilendiği "Konuşan Kitap Şenliği", "Emekliyiz Gönüllüyüz", 
"81 İlden 81 Yıldız", "Eğitim Her Engeli Aşar", "Bilişim Teknolojisi Sınıfları" ve "Diyabeti Durduralım" gibi projeler devam 
etmektedir. Örneğin, 28 Eylül 2011 günü dördüncü buluşması Ordu'da yapılan "Konuşan Kitap Şenliği", düzenlendiği her 
ilde büyük beğeni ile takip edilmektedir. Bir diğer önemli kampanya olan "Emekliyiz Gönüllüyüz" projesinin tüm Türkiye'ye 
yaygınlaştırılması amacıyla düzenlenen tanıtım toplantısı 6 Ekim 2011 tarihinde Çankaya Köşkü'nde yapılmıştır. 
Toplantıya siyaset, sanat ve eğitim camialarından çok sayıda önemli isim katıldı. Benzer şekilde, 2011 Mayıs ayında da 
"81 İlden 81 Yıldız" projesi çerçevesinde 2011 yıldızlarına Çankaya Köşkü'nde ödülleri verildi. Bu örneklerden de 
anlaşılacağı üzere, Çankaya Köşkü, sadece bir temsil makamı olmakla kalmayıp her kesimden insanımızın eğ itim, sanat 
ve kültür faaliyetleri için buluştuğu bir sosyal paylaşım mekânı olmuştur. 

Bunların dışında Cumhurbaşkanlığı olarak eğitimden kültüre, bilimden spora kadar farklı alanlarda ödül ve 
destekler verilmeye devam etmektedir. "TÜBİTAK Ödülleri", "Cumhurbaşkanlığı Kültür ve Sanat Büyük Ödülleri" ve 
"Cumhurbaşkanlığı Uluslararası Türkiye Bisiklet Turu" ile ilgili himaye ve desteklerimiz de sürmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; sonuç itibariyle Türkiye'nin olumlu imajını geliştiren bu adımlar, görevdeki 
dördüncü yılını tamamlayan Sayın Cumhurbaşkanımızın ve ekibinin yoğun çalışmalarıyla devam edecektir. Nitekim 
bütçemizin ilgili kalemleri de devletin zirvesinde temsil zafiyetine yer olmadığı düşüncesine dayanarak ve bu duruma 
uygun şekilde hazırlanmaktadır. 

Daha önceki bütçe takdimlerinde de arz edildiği üzere, Cumhurbaşkanlığı makamının temsil edildiği mekân olan 
Çankaya yerleşkesi içindeki fiziki, teknik ve teknolojik altyapının modernize edilmesi; kurum içi iletişim, yazışmalar ve 
güvenlik hizmetlerinde dijital ağırlıklı teknolojilere geçilmesi gibi konulara öncelik vermekteyiz. Bu yaklaşım doğrultusunda 
2012 bütçesinde de Çankaya Köşkü yerleşkesinde fiziki mekân iyileştirme ve teknolojik altyapı yenileme çalışmalarının 
sürdürülmesi öngörülmektedir. 

Bu anlayışa paralel olarak, Sayın Cumhurbaşkanımızın, Çankaya Köşkü'nden sonra yoğun olarak kullandığı 
Tarabya Köşkü ve yerleşkesinin tüm ihtiyaçları da Cumhurbaşkanlığı bütçesinden karşılanmaktadır. Tarabya Köşkü, 
İstanbul gibi sayısız uluslararası zirve, toplantı ve etkinliğe ev sahipliği yapan önemli bir kentte, Sayın 
Cumhurbaşkanımızın, devleti ve milleti temsilen bilhassa yabancı konukları ağırladığı önemli bir mekândır. Aynı altyapı ve 
binalarda yenileme faaliyetleri burası için de söz konusudur. Bunlara ilaveten, hâlen önceki cumhurbaşkanlarımıza hizmet 
veren mekânların ve personelin giderleri de tabii olarak Cumhurbaşkanlığı bütçesinden karşılanmaktadır.  

2012 yılı bütçesinde önemli yeri olan bir diğer kalem de büyüyen Türkiye'nin vizyonuna uygun olarak 
gerçekleştirilen yurt dışı temaslardır. Bu yurt dışı seyahatlere katılan gazeteci, iş adamı, akademisyen ve sivil toplum 
kuruluşu mensuplarının çoğu, giderlerini kendileri karşılamaktadır ancak her geçen yıl sayısı ve önemi gittikçe artan yurt 
dışı etkinlikler Cumhurbaşkanlığı bütçesinde daha da önemli hâle gelmeye başlamıştır. 

Bu konuyla ilgili olarak geçen yıl ortaya çıkan yeni bir hususu da arz etmek isterim. Cumhuriyetimizin 
kuruluşundan geçtiğimiz yıla kadar, cumhurbaşkanlarımızın yurt dışı ziyaretleri ve ülkemizde konuk edilen yabancı devlet 
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başkanlarının ziyaretleri sırasında ortaya çıkan harcamaların büyük bölümü Dışişleri Bakanlığı bütçesinden 
karşılanmaktaydı ancak 2005 yılında yürürlüğe giren 5018 sayılı Kamu Mali Yönetimi ve Kontrol Kanunu, faaliyeti 
gerçekleştiren kurumun harcamayı da kendi bütçesinden karşılamasını öngörmektedir. Bu ilke gereğince, Sayıştayın da 
uyarısıyla 2011 yılı bütçesinden itibaren bu harcama kalemleri Dışişleri Bakanlığı bütçesinden Cumhurbaşkanlığı bütçesine 
geçmiştir. Aynı uygulama, 2012 yılı mali ve sonraki mali bütçeler için de geçerli olmaya devam edecektir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; netice itibarıyla, kaynakların verimli ve akılcı bir anlayışla kullanılması gerektiğinin 
bilincinde olarak Cumhurbaşkanlığı makamının hizmetlerinin aksatılmadan yürütülmesi için çalışmalarımızı var gücümüzle 
sürdürmekteyiz. Şunu açıkça belirtmek isterim ki 2012 yılı bütçesindeki ödeneklerimizin önemli bir bölümü, Sayın 
Cumhurbaşkanımızın şahıslarında Türkiye'nin en güçlü ve en saygın biçimde temsilini sağlayan yurt içi ve yurt dışı 
faaliyetlerine, Cumhurbaşkanlığı yerleşkelerinin bakım, onarım ve yenilenmesine ve düzenli personel giderlerine tahsis 
edilmektedir. 

2012 yılı bütçemiz, azami tasarruf ilkelerine titizlikle uyularak hazırlanmış ve ekli cetvelde ayrıntılı olarak 
bilgilerinize sunulmuştur. 

Arz ederim. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum.  
Şimdi de sunumunu yapmak üzere Sayıştay Başkanı Sayın Akyel’e söz veriyorum.  
Buyurun Sayın Akyel.  
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Sayın Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanı, Sayın Plan ve Bütçe 

Komisyonunun Başkanı ve değerli üyeleri, kurumların değerli temsilcileri ve değerli basın mensupları; sizleri şahsım ve 
kurumum adına saygıyla selamlıyorum.  

12 Haziran 2011 tarihinde yapılan milletvekili seçimleri sonrasında yeni oluşan Plan ve Bütçe Komisyonu 
Başkanı ve üyelerini kutluyor, iyi dilek ve temennilerimi sunuyorum. 

Ayrıca, 23 Ekim günü meydana gelen Van ve Erciş depremlerinde ölenlere rahmet, yaralılara acil şifa diliyorum.  
Sayın Başkan, değerli üyeler; çağdaş dünyada kamu yönetimi anlayışı, saydamlık, hesap verme ve yönetime 

katılma ilkeleri üzerine oturtulmaktadır. Türk kamu mali yönetiminde 5018 sayılı Kamu Mali Yönetimi ve Kontrol Kanunu ile 
bu ilkeler benimsenmiştir. Kamu mali yönetiminde 5018 sayılı Kanun ile gelen anlayış değişikliği denetimin de yeniden 
yapılandırılmasını gerekli kılmıştır. Bu nedenle, 03/12/2010 tarihli ve 6085 sayılı Sayıştay Kanunu yasalaşarak yürürlüğe 
girmiştir. Türkiye Büyük Millet Meclisinin yoğun gündemine rağmen Sayıştay Kanunu'nun yasalaşmasına verdiği katkılardan 
dolayı Meclisimizin değerli üyelerine teşekkürlerimi sunuyorum.  

Sayıştay Kanunu’nun yürürlüğe girmesiyle uluslararası gelişmelere ve ulusal tercihlere paralel olarak kamu mali 
yönetim sistemimizde 5018 sayılı Kanun ile başlayan değişim süreci, yüksek denetim olarak nitelendirilen, Parlamento 
adına yürütülen ve anayasal yetkilerle donatılmış dış denetim kurumu olan Sayıştayın, denetim, yargı ve teşkilat 
kanununun çıkmasıyla hukuki açıdan tamamlanmış olmaktadır. Kuşkusuz, hukuki alt yapısı güçlendirilmiş ve yetkileri 
artırılmış bir Sayıştay, hem mali yönetim sistemimizdeki değişikliklerin izleyicisi, hem de üst yönetici odaklı, şeffaf ve hesap 
verebilir bir mali yönetim modelinin işleyişinin güvencesi olacaktır. 

Kalkınma planları ve bu planların kurumlar nezdindeki iz düşümü olan stratejik planlardan başlayan, yıllık 
performans, faaliyet programları ve performans göstergeleri ile devam eden mali yönetim süreci Sayıştay denetimi ile 
tamamlanmaktadır. Sayıştay denetimi aynı zamanda kamu mali yönetim sisteminin 5018 sayılı Kanun’un 5’inci maddesinde 
ifade edilen Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçe hakkına uygun şekilde yürütülmesinin de güvencesi olacaktır.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; yeni Sayıştay Kanunu ile Sayıştayın faaliyetlerinde genişleme olmuştur. Kanun ile 
getirilen yenilikleri kısaca şöylece özetleyebiliriz: 

1) Denetim alanı genişletilmiştir. 
Mülga 832 sayılı Sayıştay Kanunu gereği genel ve katma bütçeli idareler ile mahallî idareler denetlenmek teyken 

6085 sayılı Sayıştay Kanunu, Sayıştayın kurumsal açıdan denetim alanını oldukça genişletmiştir. Yeni Sayıştay Kanunu 
ile genel ve katma bütçeli kuruluşlar, yerel yönetimler, genel bütçeli idareler, özel bütçeli kuruluşlar, düzenleyici ve 
denetleyici kurumlar, sosyal güvenlik kurumları, mahallî idareler ve sermayesinde yüzde 50'den fazla kamu payı olan 
şirketler, birlikler, işletmeler, fonlar, kuruluş ve müesseseler Sayıştayın denetim kapsamına alınmıştır. 

Yine, 6085 sayılı Sayıştay Kanunu ile Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu Sayıştaya devredilerek anayasal 
yüksek denetim tek çatı altında toplanmıştır. Kamu iktisadi teşebbüslerinin denetiminin Sayıştaya verilmesi ile Sayıştayın 
denetim alanı daha da genişlemiş olmaktadır. 

Özetle, kamu kaynağı kullanan tüm kurumlar Sayıştay denetimi kapsamına alınmıştır. 
2) Denetimin niteliği, metodolojisi geliştirilmiştir. 
Mülga 832 sayılı Sayıştay Kanunu, kamu idarelerinin gelir, gider ve mallarının hukuka uygunluk açısından 

denetimine izin verirken yeni kanun ile kamu idarelerinin bütün mali işlemleri denetime konu edilmekte ve bu mali işlemler 
sonucu düzenlenen tablolara güvence vermeyi içerecek şekilde mali denetim, uygunluk denetimi ve performans 
değerlendirmesi şeklinde daha geniş bir denetim alanı öngörülmektedir. 

3) Denetim usulü değiştirilmiştir. 
Tüm kurumların incelenmesi, denetlenmesi, usul ve esasları Sayıştaya bırakılmış, herhangi bir kurum için özel 

denetim usulü, örneğin istisna, gizlilik, farklı usul gibi öngörülmemiştir. 
4) Raporlama ve kamuoyuna açıklama gerekli görülmüştür. 
Yeni sistemde, denetim sonucunda elde edilen denetim bulgularının Türkiye Büyük Millet Meclisine raporlanması 

ve kamuoyuna açıklanması zorunluluğu getirilmiştir. 
Özetle, yeni kanun ile Sayıştay;  
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- Kamu idarelerinin mali faaliyet, karar ve işlemlerini hesap verme sorumluluğu çerçevesinde denetleyecek ve 

sonuçları hakkında Türkiye Büyük Millet Meclisine doğru, yeterli, zamanlı bilgi ve raporlar sunacaktır. 
- Genel yönetim kapsamındaki kamu idarelerinin gelir, gider ve mallarına ilişkin hesap ve işlemlerinin, kanunlara 

ve diğer hukuki düzenlemelere uygun olup olmadığını denetleyecek, sorumluların hesap ve işlemlerinden kamu zararına 
yol açanları kesin hükme bağlayacaktır. 

- Genel uygunluk bildirimini Türkiye Büyük Millet Meclisine sunacaktır. 
- Kanunlarla verilen inceleme denetleme ve hükme bağlama işlerini yapacaktır. 
Sayın Başkan, değerli üyeler; yeni kanunun uygulanabilmesi için, 03/12/2010 tarihli ve 6085 sayılı Sayıştay 

Kanunu’nun hükümlerinin yerine getirilmesi için yoğun bir şekilde iç mevzuat çalışmaları yapılması gerekmektedir. Bu 
çerçevede, 2011 yılında kurumumuzda yapılan çalışmalar şunlardır: 

I) Denetim Faaliyetleri 
a) Önceki yıllarda başlayan denetim çalışmaları tamamlanmıştır. 
Bütçe yılı geçtikten sonra geçmiş yıl hesapları üzerinden yapılan denetimden cari yıl esaslı denetime geçilmiştir. 

Bunun için, önceki yıl denetim programları gereği denetçilerin üzerinde olan denetim faaliyetleri 6085 sayılı Kanun’un 
geçici 3’üncü maddesi gereğince 832 sayılı Kanun hükümlerine göre bu yılın haziran ayı sonu itibarıyla tamamlanmıştır. 

b) Denetim alanı kütüğü güncellenmiştir. 
Saymanlık esasına göre oluşturulan mevcut denetim kütüğü yeni denetim anlayışına göre güncellenmiştir. 

Güncellemede sektörel ve kurumsal bazda bir üst yöneticinin kullanım yetkisinde olan bütçe ile birlikte döner sermaye, 
fon, işletme, sosyal tesis, kantin, kamp, kreş ve gündüz bakımevi gibi bütün kaynaklar bütçe türlerine bakılmaksızın tek 
bir hesap birimi olarak değerlendirilmiş, bu anlayışla denetim kütüğü oluşturulmuştur. Böylece, 5018 sayılı Kanun'un 
11’inci maddesi gereği üst yöneticinin kurumsal hesap verme sorumluluğunun sağlanması hedeflenmiştir.  

c) Denetim grupları yeniden oluşturulmuştur. 
Birden fazla kamu idaresinin işlem ve faaliyetlerini muhasebeleştiren saymanlık odaklı ve yalnızca yargı raporu 

üretmeyi hedefleyen bir çalışma sisteminden 6085 sayılı Kanun’un verdiği yeni görev anlayışı nedeniyle sektörel ve 
kurumsal bazlı denetime geçiş süreci başlatılmış, bu çerçevede hem üst yönetici odaklı bir mali denetim raporu hem de 
her bir kamu idaresi için tek bir muhasebe birimi üzerinden -merkez muhasebe birimi- yargı raporu üretmeyi hedefleyen 
kurumsal dönüşüm çalışmaları tamamlanmış ve denetçiler yeni grup ve ekiplerinde görevlendirilmiştir. 

ç) 2011 yılı denetim planı yapıldı ve yeni denetim süreci başlatıldı. 
Temmuz ayı başında yeni anlayışla 2011 yılı mali işlemleri üzerinden denetim programı başlatılmış ve devam 

etmektedir. Bu denetimlerin kanunda öngörülen takvim gereği sonraki yılın mayıs ayı sonuna kadar tamamlanması 
hedeflenmektedir. 

Denetim alanımızdaki idarelerden 35 adet genel bütçeli idare, 36 adet özel bütçeli idare, 28 adet üniversite, 8 
adet düzenleyici ve denetleyici kurum, 72 adet il özel idaresi, 16 adet büyükşehir belediyesi, 8 adet büyükşehire  bağlı 
idare, 14 adet büyükşehir ilçe belediyesi, 57 adet il belediyesi, 6 adet ilçe belediyesi, 7 adet kalkınma ajansı, Sosyal 
Güvenlik Kurumu, Türkiye İş Kurumu ile 98 adet kamu iktisadi teşebbüsü ve bunlara bağlı iştirakler denetlenmektedir. 
Sayıştay bu görevleri; 894 meslek mensubu, 571 yönetim mensubu ve 6 sözleşmeli olmak üzere toplam 1.471 kadrolu 
personel ile yürütmektedir.  

Stratejik denetim planları ve yıllık denetim programları, 6085 sayılı Kanun’un 31’inci maddesi gereği Türkiye 
Büyük Millet Meclisinin, kamuoyunun ve denetlenen kamu idarelerinin beklentileri de dikkate alınarak yapılan risk 
analizleri doğrultusunda hazırlanmaktadır. 

2011 yılı denetim programının hazırlanmasında, öncelikle 6085 sayılı Sayıştay Kanunu’nun yeni yürürlüğe 
girmesi ve buna paralel olarak ikincil mevzuat çalışmalarının tamamlanma zorunluluğu, bazı bakanlıkların 
yapılanmasında meydana gelen değişiklikler, bakanlıkların kapatılması, kaldırılması, birleştirilmesi gibi hususlar, 
kullandığı kamu kaynağı büyüklüğü dikkate alınarak üniversiteler, il özel idareleri ve hiçbir ayrım yapılmaksızın büyükşehir 
belediyelerinin tamamı öncelikli olarak denetime alınmıştır. 

d) Denetim rehberleri hazırlanmaktadır. 
Uluslararası Denetim Standartları’na uygun olarak Düzenlilik Denetim Rehberi, Bilişim Sistemleri Denetim 

Rehberi, Performans Denetim Rehberi, Mali İstatistikleri Değerlendirme Rehberi ve Verimlilik, Etkililik, Ekonomiklik 
Denetim Rehberi hazırlanmış, bunlardan Düzenlilik Denetim Rehberi uygulamaya konulmuştur. Ayrıca kamu iktisadi  
teşebbüsleri de dâhil şirketlerin denetimine ilişkin rehber hazırlıkları da devam etmektedir. 

Kanun'un gerektirdiği yirmiden fazla ikincil mevzuat hazırlama çalışmaları hızla devam etmekte olup Kanun’un 
öngördüğü bir yıllık süre sonunda çalışmalar tamamlanacaktır. 

e) Kamu iktisadi teşebbüslerinin denetimine devam edilmiştir. 
Kanun’la Sayıştaya devredilen kamu iktisadi teşebbüslerinin denetimi 2011 yılında, 2/4/1987 tarihli ve 3346 

sayılı Kamu İktisadi Teşebbüsleri ile Fonlarının Türkiye Büyük Millet Meclisince Denetlenmesinin Düzenlenmesi Hakkında 
Kanun’a göre yürütülmüştür. Bu kapsamda doksan sekiz kamu kurum, kuruluş ve ortaklığının 2010 yılı iş ve işleminin ilgili 
mevzuat çerçevesinde denetimi yapılmıştır. Bu raporlar Sayıştay Rapor Değerlendirme Kurulunda görüşülmüş olup 
Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına sunulacaktır. 

f) Uluslararası Denetim Standartlarının Türkçeye çevirisi yapılmaktadır. 
Hem 5018 sayılı hem de 6085 sayılı kanunlar gereği denetimler uluslararası denetim standartlarına göre 

yürütüleceğinden, uluslararası denetim standartları Türkçeye çevrilmektedir. Teknik konu olması nedeniyle tercümeye 
özen gösterilmesi gerekmektedir. Ayrıca, tercüme edilecek standart metinlerinin fazlalığı süreci uzatmaktadır.  
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Diğer yandan 6085 sayılı Sayıştay Kanunu İngilizceye tercüme edilmiştir, diğer yabancı dillere çeviri çalışması 

sürdürülmekte olup İnternet sitesinde yayınlanacaktır.  
g) Uluslararası ortak performans denetimi faaliyetlerinde bulunulmuş ve ortak çevre konusunda ve sakat 

personelin istihdamı konusunda ortak denetimler yapılmıştır.  
Ayrıca, Afet Yardımlarının Denetimi ve Hesap Verme Sorumluluğu Çalışma Grubunun çalışması geçen hafta 

Antalya’da tamamlanmıştır.  
II- Yargılama, Kesin Hükme Bağlama, Raporlama ve Görüş Bildirme 
2011 yılında, mülga 832 sayılı Sayıştay Kanunu gereğince denetlenen ve yargılanması gereken yargı 

raporlarından 1.729 tanesi yargılama dairelerimizde yargılanmıştır. 964 adet dosya temyiz kurulumuzca temyizen 
incelenmiş, 106 adet yönetmeliğe Daireler Kurulumuzca görüş verilmiş, kamu iktisadi teşebbüslerine ilişkin 98 adet 
denetim raporu Rapor Değerlendirme Kurulunca görüşülmüştür. 

2010 yılına ilişkin Genel Uygunluk Bildirimi Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulmuştur.   
III- Uluslararası İlişkiler  
Uluslararası ilişkileri bakımından Türkiye, INTOSAI (Dünya Sayıştaylar Birliği) üyesi, EUROSAI (Avrupa 

Sayıştaylar Birliği) Yönetim Kurulu üyesi, İkinci Başkanı, ASOSAI (Asya Sayıştaylar Birliği) Yönetim Kurulu üyesi, ECOSAI 
(Ekonomik İşbirliği Ülkeleri Sayıştay Başkanları) Yönetim Kurulu üyesi olarak uluslararası alanda aktif çalışmalarını 
sürdürmektedir ve ilk defa İstanbul memorandumu ilan edilerek Avrupa ve Asya sayıştayları İstanbul’da ortak konferans 
düzenlemişlerdir ve İstanbul’un kültürler arası bir sınır değil, kültürler arası bir köprü olduğu ifade edilmiştir katılımcılar 
tarafından.  

Özellikle Kazakistan, Kırgızistan ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti gibi akraba devletlere sayıştay çalışması 
olarak yardımcı olmaktayız ve onlara katkı sağlamaktayız.  

IV- Bilgisayar Destekli Denetim Çalışmaları 
a) Bilgisayar Destekli Denetim Sistemi Yazılımı Projesi çalışmaları devam ettirilmiştir.  
Kurumumuz faaliyetlerinin bilişim teknolojileri kullanımı ile desteklenmesi amacıyla kurulmuş olan Bilgi İşlem 

Merkezi bilişim hizmetlerinde süreklilik ve gelişen teknolojiye uyum sağlamak üzere çalışmalarını sürdürmektedir. Bu 
çerçevede, bilişim altyapısı ihtiyaçlar doğrultusunda geliştirilmekte ve yenilenmekte, buna ilaveten iş ihtiyaçlarını tam 
olarak karşılayacak ve işlerin ekonomik, verimli ve etkili bir şekilde yapılmasını sağlayacak bilişim sistemlerinin 
geliştirilmesi çalışmaları yürütülmektedir. 

Sayıştayın asli işlevi olan denetim süreçlerinde teknolojinin avantajlarından yararlanılması için çeşitli projeler 
geliştirilmiştir. Bilgisayar ortamında kamu kurumlarının muhasebe verilerinin alınması, analiz edilmesi ve denetime hazır 
hale getirilmesi amacıyla TÜBİTAK ile iş birliği içerisinde hayata geçirilmiş olan Bilgisayar Destekli Denetim Sistemi 
Yazılımı Projesi’nin 2013 tarihinde tamamlanması hedeflenmektedir. Buna ilaveten, denetimlerin elektronik ortamda ve 
kâğıt kullanılmaksızın planlanması ve yürütülmesi için Denetim Yönetim Sistemi geliştirilme çalışmalarına başlanmıştır.  

b) Doküman Yönetim Sistemi ve Süreç Yönetim Sistemi çalışmaları başlatılmıştır. 
V- Diğer Faaliyetler 
a) Sayıştay mensupları için eğitim ve bilgilendirme programları düzenlenmiştir. 
b) Sayıştay Stratejik Planı hazırlanmıştır. 
c) Gölbaşı Eğitim ve Sosyal Tesisleri hizmete açılmış, denetimin metodolojisi ve denetimin geliştir ilmesi 

konusunda bir eğitim merkezinin burada kurulması konusunda çalışma yapılmaktadır.  
Sayın Başkan, değerli üyeler; konuşmanın bu bölümünde, Türkiye Cumhuriyeti Sayıştayının anayasal ve yasal 

görevlerini yerine getirebilmesi için ihtiyaç duyduğu 2012 yılı bütçe teklifimiz ile ilgili bilgiler vermek istiyorum.  
2012 yılı bütçe teklifimiz toplam 142 milyon 162 bin 130 Türk lirasıdır. Bu tutarın 91 milyon lirası personel 

giderlerinden,  11 milyon lirası sosyal güvenlik kurumlarına devlet primi giderlerinden, 29 milyon lirası mal ve hizmet alım 
giderlerinden, 600 bin lirası cari transferlerden, 9 milyon lirası sermaye giderlerinden oluşmaktadır. 

Görüldüğü üzere, 2012 yılı bütçe teklifimizin yaklaşık yüzde 72'si personel giderleri ile sosyal güvenlik 
kurumlarına devlet primi giderlerine, yüzde 17'si mal ve hizmet alımı giderlerine, yüzde 6'sı ise sermaye giderlerine 
ayrılmıştır. 

2012 yılı bütçe teklifimiz 142 milyon 162 bin 130 lira, 2011 yılı bütçemiz 142 milyon 218 bin 928 lira;1 Kasım 
tarihi itibarıyla 98 milyon Türk lirası harcanmış, gerçekleşme oranı yüzde 70’dir. Aralık ayı sonu itibarıyla bu oranın 
artacağı planlanmaktadır.  

2011 yılı Sayıştay bütçesi 126 milyon lira olup bunun 95 milyon lirası harcanmış, gerçekleşme oranı yüzde 
76’dır. Ana hizmet binamızın dışının ısı yalıtım projesini başlatmıştık ancak teknik ve bürokratik çalışmalardan dolayı o 
sene gerçekleştirmememiz bütçe harcama oranının yüzde 76’da kalmasına yol açmıştır.   

Ayrıca, Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulunun 2010  yılı bütçesi 14 milyon 860 bin lira olup bunun 10 milyon 
219 bin lirası harcanmış, geri kalan kısım da Sayıştay bütçesine eklenmiştir.  

Ana kalemleri itibarıyla 2012 yılı toplam bütçe teklifimiz ile bir önceki yıl bütçe ödeneğimiz aynı olup bir artış 
öngörülmemiştir. 

Hazırladığımız 2012 Mali Yılı Performans Programımızı, bütçe teklifimizle birlikte Plan ve Bütçe Komisyonunun 
siz değerli üyelerinin görüşlerine sunmuş bulunmaktayız. 

Stratejik Planımız ile belirlenen çerçeve içerisinde, temel amaçlarımız olan çağdaş denetim yöntem ve 
tekniklerini yaygınlaştırarak denetimde etkinliği artırmak, Sayıştay yargısını hızlı, adil ve etkin sonuç üreten bir yapıya 
kavuşturmak, Türkiye Büyük Millet Meclisine ve kamuoyuna güvenilir ve doğru raporlar sunmak, etkin bir yönetim sistemi 
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kurarak kurumsal yapıyı güçlendirmek için 2012 yılı içerisinde gerçekleştireceğimiz faaliyetlere ilişkin hedef ve 
göstergelerimiz ile kaynak planlarımız bu program ile ortaya konulmuştur. 

İnsan kaynakları potansiyelimizi güçlendirmek amacıyla 2012 yılında göreve başlamak üzere 45 adet denetçi 
yardımcısı ve yeteri kadar yönetim mensubu alınması planlanmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Türkiye Cumhuriyeti Sayıştayı olarak en büyük sermayemizin güvenilirlik olduğunu 
vurgulamak istiyorum. Sayıştay tüm çalışmalarında bağımsız ve tarafsız olarak güvenilir ve doğru iş üretmeye 
çalışmaktadır. Kamu kaynaklarının hukuka, kurallara, amaçlara uygun harcanıp harcanmadığını denetleyen, yolsuzluğa 
ve usulsüzlüğe karşı mücadele eden Sayıştayın güvenilir ve tarafsız olması bir zorunluluktur. 

Sayıştay denetimin raporlamasının, yargılamasının ve kesin hükme bağlamasının usul ve esasları bellidir. Bu 
usul ve esaslar dışına çıkılması mümkün değildir. Bu çerçevede iki hususu ifade etmek istiyorum: 

1- Büyükşehir belediyeleri –tamamı- ve mümkünse il belediyelerinin tamamı istisnasız olarak 
denetlenmektedir. Büyükşehir belediyelerinin tamamı ve il belediyelerinin kısmen denetlenmemesi veya bir kısmına fazla 
denetçi gönderilmesi mümkün değildir. Bazı belediyelere fazla denetçi gönderildiği iddiası asılsızdır ve bilgi eksikliğini 
göstermektedir. Diğer bakanlıklara mensup kontrolör, müfettiş veya bir yetkiliyi dahi Sayıştay denetçisi diye ifade edecek 
bilgisizlik bulunmaktadır kamuoyunda. 

2- Genel idareye ait tüm kurumların Sayıştayca denetim usul ve esasları aynıdır ve Sayıştaya bırakılmıştır. 
Hiçbir kurumun denetiminde özel usul ve yöntem veya istisna getirilmemiştir. Bakanlıklar, üniversiteler, belediyeler, özel 
idareler, güvenlik ve istihbarat birimleri, soysal güvenlik kurumu ve benzeri kurumlar aynı usul ve esaslar dâhilinde 
denetlenmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Ulu Önder Atatürk’ün belirlediği çağdaş uygarlık seviyesine ülkemizin 
taşınmasında önemli olan anayasal kurum Sayıştay faaliyetlerini sürdürmektedir.   

Bu temennilerle 2012 yılı bütçe teklifimizi takdirlerinize bırakıyor, yapacağınız katkılar için şükranlarımı ifade 
ediyor, saygılarımı sunuyorum. Bilvesile, yaklaşmakta olan Kurban Bayramı’nızı kutluyorum. Dinlediğiniz için teşekkür 
ediyorum.  

BAŞKAN – Evet, Sayın Başkana çok teşekkür ediyoruz.  
Sunuşlar tamamlanmıştır. Kameraman arkadaşlar, lütfen ayrılabilirse… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, Genel Sekreterden başlayarak diğer arkadaşlarımızı 

tanıyabilirsek iyi olur.  
BAŞKAN – Yapacağız.  
Bence, zaman tasarrufu açısından şöyle yapalım: Kameraman arkadaşlar çıkarken bürokrat arkadaşların 

kendilerini tanıtmalarını istiyor Komisyon üyelerimiz.  
İsterseniz, Mustafa Bey, sizden başlayalım.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, onları tanıyoruz. Konuşanlar dışında… 
BAŞKAN – Tanıyorsunuz, konuşanlar dışında…  
Nadir Bey, sizden başlayalım.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Genel Sekreterimiz var.  
BAŞKAN – Pardon.  
Buyurun.  
(Toplantıya katılan bürokratların tanıtımı yapıldı)  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum.  
Şimdi, müzakerelere başlıyoruz.  
İlk söz Sayın Günal’ın.  
Onar dakika süre veriyorum.  
Saat 12.00’de yemek arası vereceğiz. Bugün 12.00 olarak belirledik çünkü bugün siyasi partilerimizin grup 

toplantıları olması nedeniyle yemekhanede problem olacak düşüncesiyle 12.00-13.00 arası ara veriyoruz.  
Buyurun Sayın Günal.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Komisyonumuzun değerli üyeleri, Değerli Meclis Başkanımız, Sayıştay Başkanımız, Sayın Genel Sekreter, 

değerli arkadaşlar, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
 
Öncelikle, yasama birimi olarak kendi bütçemizden başlayarak bazı şeyler söylemek istiyorum. 
Sayın Başkanım, öncelikle, hepimizin Başkanı olarak Meclisin bütününden, sadece personelinden değil, daha  

açık tabiriyle her şeyinden sorumlu olan sizsiniz. Dolayısıyla, benim bütçe değerlendirmesine girmeden önce sizden bir 
istirhamım var: Geçen sene burada bir sürü tartışmayla kanun hükmünde kararname çıkarma yetkisi verdik öncelikle 
onunla başlamak istiyorum çünkü bu bizim yasama hakkı temel hakkımız ve yetkimiz yasama birimi olarak. Tabii, birtakım 
acil konular için verilen bu yetki tartışmalar sonunda verildi ve çok geniş çalışmalar yapıldı, sekiz yıldır bekleyen teşkila t 
kanunları birer birer her gün ikişer ikişer Resmî Gazete’de yayınlandı, hatta bazılarında yetinilmedi, üzerinde değişiklik de 
yapıldı yeni ek kanun hükmünde kararnamelerle. Şimdi, 91’inci maddede şöyle bir hüküm var Sayın Başkanım: “Kanun 
hükmünde kararnameler, Resmî Gazetede yayımlandıkları gün yürürlüğe girerler ancak, ileri bir tarih de gösterilebilir.” 
Önceki paragrafını okudum ki nereden başladığımı bulalım diye. Arkasından bir fıkramız var: “Kararnameler, Resmî 
Gazetede yayımlandıkları gün Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulur. Yetki kanunları ve bunlara dayanan kanun hükmünde 
kararnameler, Türkiye Büyük Millet Meclisi komisyonları ve Genel Kurulunda öncelikle ve ivedilikle görüşülür.” Bundan 
sonraki kısmı bizim şu anda sizden istirhamımız olan kısmı: “Yayımlandıkları gün Türkiye Büyük Millet Meclisine 
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sunulmayan kararnameler bu tarihte, Türkiye Büyük Millet Meclisince reddedilen kararnameler bu kararın Resmî Gazetede 
yayımlandığı tarihte, yürürlükten kalkar. Değiştirilerek kabul edilen kararnamelerin değiştirilmiş hükümleri, bu değiş ikliklerin 
Resmî Gazetede yayımlandığı gün yürürlüğe girer.” Yani Meclise aynı gün bildirilir, Meclisin Genel Kurulu ve komisyonları 
öncelikle ve ivedilikle görüşür diyor. Şimdi, biz onu söylediğimiz zaman, bazı arkadaşlarımız söyledi, siz de cevaben 
verebilirsiniz diye ben muhtemel cevabınızı baştan söyleyeyim: “Efendim, daha önceden bekleyen görüşülmemiş kanun 
hükmünde kararnameler var.” diyecekseniz demeyin çünkü bu kadar köklü, bütün teşkilatları yeniden yapılandıran başka 
bir çalışma -bütün eski kararnamelere baktık çünkü burada uzunca tartışmalar yaptık o zaman- maalesef bu kadar köklü, 
devletin yönetim biçimini değiştiren ve bütün teşkilat kanunlarını kökten değiştiren, personel çalışma biçimlerini, tanımlarını, 
statüleri belirleyen böyle köklü bir şey olmadı. Şimdi, sizden Meclis Başkanımız olarak öncelikle hemen bütçe 
görüşmelerinin arkasından bütün -kanun hükmünde kararname çıkarma yetkisi de 3 Kasımda doluyor- bunların bizim 
gündemimize öncelikle alınması, bunların içerisinde varsa tartışılması gerekenlerin tartışılması gerekiyor aksi takdirde 
bizim yetkimiz tamamıyla gasbedilmiş olacak. Şimdi, kısmen gasbedildi “Denetleme yetkimiz var, eğer denetleme yetkimizi 
kullanamaz isek o zaman kapatalım Meclisi.” dedim, siz yoktunuz. Verelim bir yetkiyi hiçbir konuda Hükûmet zorlanmasın, 
Plan Bütçe Komisyonu da en sıkıntı çıkaran komisyon, öncelikle de buraya kapatalım. Senede bir sefer bir hesap 
komisyonu gibi geçici bir şey kuralım, bütçeyi orada yapar, geçer, gideriz, onda da çok fazla bir şeyimiz kalmaz.  

Buradan “KHK” demişken başka bir konuya dikkatinizi çekmek istiyorum Sayın Başkanım. Şimdi, şu anda 
teşkilat kanunu da Komisyonumuzun gündeminde, alt komisyon raporunu verdi. Arkadaşlarımıza “Niye acele ediyoruz?” 
dediğimiz zaman, Cumhurbaşkanlığını yine ilgilendiren ve Meclisi ilgilendiren konularda da çalışanların özlük haklarıyla ilgili 
KHK düzenlemesi yapıldığı söylendi. Şimdi, onun için de buna paralel bir şekilde teşkilat kanunda da bazı şeyleri yapalım, 
bir farklılık olmasın diye. Benim hatırladığım kadarıyla -baktım sonra, arkadaşlarımız çalışmaları getirdiler- o zaman da bu 
eleştiriler yapılınca siz aynen şöyle diyorsunuz: “Şimdi, Türkiye Büyük Millet Meclisiyle Cumhurbaşkanlığı konusu var, 
ayrıca ona ihtiyaç var mı? Varsa bir önergeyle aşağıda da düzeltebiliriz ama burada şunu demişiz: ‘Kamu hizmetlerinin 
bakanlıklar arasındaki dağılımını yeniden belirlemek’ ilgili kanuna atıfta bulunuyoruz. Şimdi, bakanlılar arasındakini 
düzenlediğimiz için biz kendi kanaatimize göre Cumhurbaşkanlığı ile Meclis Başkanlığına bağlanacak, Meclis Başkanlığına 
bağlanacak değil, Cumhurbaşkanının yapacağı iş, Meclisin hizmetleri. Onun için, biz onu yazmaya gerek duymadık ama 
hakikaten bu izahtan sonra ihtiyaç varsa en azından burada tutanaklara geçiyor konuşmalarımız.” demişsiniz, tutanaklara 
geçmiş. Yani diyorsunuz ki: Cumhurbaşkanlığı çalışanlarıyla TBMM çalışanları bu yetki kanununun kapsamında değildir, 
bunlarla ilgili bir KHK düzenlenemez. Sizden bu konuda, tamamıyla çalışmayı biz bilmediğimiz için, böyle bir çalışma 
olduğunu söylüyorlar, zaten teşkilat kanunumuz gündemde, Cumhurbaşkanlığını da ayrıca varsa onların düzenlenmesi 
onları da kendi teşkilat kanunlarıyla yaparlar çünkü bu iki kurum için ayrı yasal düzenleme gerekiyor ve  sizin de belirttiğiniz 
gibi yetki kanunu kapsamında değil. Eğer böyle bir şey varsa bu haksızlığın baştan giderilmesi lazım.  

“Haksızlık” demişken burada personel arasında da bazı adaletsizlikler olduğu, bütün değişik kesimlerden, uzman 
gruplardan, diğer arkadaşlarımızdan geliyor. Bu kanunu çıkarırken de sizden biraz daha, şimdi, gündeme gelecek, 
Komisyonda görüşeceğiz ama alt komisyondan çıkan raporda da kısaca baktık belli şeyler henüz tam giderilmemiş çünkü 
bu bir geçiş kanunudur bize yakışan şekilde yapalım, burası yasama kurumu. Dolayısıyla, temel olarak biz kendi yasamızı 
eğer bize yakışan şekilde yapamazsak bu hem esas olarak, hem usul olarak, kanuna uygunluk olarak, kanun tekniği olarak 
hem de adaletli bir çalışma ortamı tesisi açısından unvanlar arasındaki geçişlere ve yapacağımız düzenlemede de biraz 
daha dikkatli olmamız gerekiyor diye düşünüyorum. Öncelikle, bu çerçevede, tabii ki yetki kanununda ayrıntılı konuşacağız 
ama sizi burada bulmuşken -her zaman sizi bulamıyoruz, Sayın Başkan Vekilimiz geliyor, bazen belki o da bazı şeyleri 
yuvarlak bize cevap veriyor- sizden net bir şeyi alalım eğer öyle bir şey varsa doğal olarak muhatabına sormuş olalım. 

Ben kısaca, iki üç dakika Sayıştayla ilgili de bir şeyler söylemek istiyorum. Cumhurbaşkanlığını pas geçiyorum 
çünkü kaç senedir soruyorum, Sayın Genel Sekreter hâlâ benim sorduklarıma tam bir cevap vermiyor. “O harcamalar 
nereye gidiyor?” diyorum, ilk başladığımızda normaldi, sürekli… 

SADIK BADAK (Antalya) – Dışarıya, harcamalara gidiyor. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Hayır, hayır, şunu için söylüyorum: “Cumhurbaşkanı değişikliğinde büyük tadilat 

normaldir, ondan sonraki yıllarda ne tadilatı yapıyorsunuz?” dedim, hâlen daha benzer rakamlar var, girmek istemiyorum, 
zamanım az ama yani dün arkadaşlarımız geneli konuşulurken söylediler, orada yine yeri geldiğinde sorularda gerekirse 
sorarız. 

Sayıştayla ilgili, Sayın Başkanım, şimdi yeni bir kurum gibi oldunuz, birleştiniz. 2010 yılı hesapları denetlendi mi? 
Denetlenmedi bizim bildiğimiz kadarıyla, yani kurumlarda 2010 yılı denetimi geçiş dönemi diye yapmadık. Peki, siz şimdi -
2011’e doğrudan geçtik- bize bir uygunluk bildirimi gönderdiniz, neye göre uygunluk bildirimi ben anlamadım. Yani denetim 
yapmadan, kurumları denetlemeden siz nasıl Genel Kurulda bize hesaplarla ilgili uygunluk bildirimi veriyorsunuz, birinci şey 
bu.  

Şimdi, denetim yapılmayınca tabii, önceki yıldan burada tartıştığımız, geçen yılın hesaplarını tartışırken ve bu 
yılın bütçesini tartışırken bazı usulsüzlükler vardı, uyarılar vardı yapılan raporlarda, hazine işlemlerinde, diğerlerinde. Şimdi, 
denetim yapılmayınca bu usulsüz işlemler ne oldu? Onları bizim izleme şansımız kalmadı. Bir de bu kanun sonrası ciddi bir 
tehlikemiz var. Şimdi, 2011’de de herhâlde siz, “personelin eğitimi, entegrasyonu” diye onunla geçireceksiniz, 2011 
denetimi de olmayacak gibi görünüyor, bitiyor çünkü yani ben bilmiyorum varsa bize de o konuda yapılan denetimler 
aydınlatın. En önemlisi de daha önce burada Genel Kurulda alınan karar şimdi -Bir planlama kurulu mu Sayın Başkanım?- 
nerenin denetleneceğine planlama ve değerlendirme gibi bir kurulumuz oluştu. Şimdi bu kurul istediği yeri denetleme, 
istediği yeri denetlememe yetkisine sahip, biraz daha başkanın inisiyatifine kaldı. Ben sizi zora düşürür, sıkıntıya düşürür 
diye düşünüyorum. Neden? Çünkü bizim sürekli tartıştığımız şeyler var, örneğin Adana Belediyesi var. Denetleyecek 
misiniz denetlemeyecek misiniz? Öbür taraftan Kayseri Belediyesiyle ilgili var. Siz şimdi, birini denetleyip öbürünü 
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denetlemediğiniz zaman bağımsız bir denetim kurumu biraz daha siyasi şeye düşmüş olacak gibi. Genel Kurul olsaydı en 
azından “Bütün üyelerin sorumluluğu var, burada karar aldık.” deme şansımız vardı. Bu konuda da biraz şöyle yapalım: 
Yani yine orası olsun ama benim kanundan hatırladığım kadarıyla objektif kriterler belirlememiz lazım. Neye göre 
denetleyeceğimize ilişkin, o kurulun çalışmasına ilişkin objektif kriterler belirleyelim ki siz töhmet altında kalmayın. Bir karar 
verdiğiniz zaman lehte ya da aleyhte bunun objektif olduğunu hem kamuoyu hem de Sayıştaydaki üye arkadaşlarımız 
rahatlıkla inansınlar.  

Yani bir de her sene söylediğimiz şeyler, uygunluk bildirimi dış denetim raporuyla gelmesi lazımdı ama artık 
ondan da vazgeçtik çünkü iç denetimler bile olmadığına göre, normal kurum denetimleri, biz dış denetim raporunu da  
herhâlde beklemiyoruz. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, Sayın Günal… 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum. Cevaplar kısmında arkadaşlarımız şey 

yaparsa genel değerlendirmeden sonra gerekirse daha spesifik değerlendiririz. 
Çok teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Günal. 
Sayın Ayaydın, buyurun efendim. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri,  Türkiye Büyük Millet 

Meclisinin Değerli Başkanı, Cumhurbaşkanlığımızın Değerli Genel Sekreteri, Sayıştayın Değerli Başkanı, kamu kurum ve 
kuruluşlarımızın değerli temsilcileri, basınımızın değerli temsilcileri; ben de 2012 yılı Merkezi Yönetim Bütçe Tasarısı’nın 
Cumhurbaşkanlığı ve  Türkiye Büyük Millet Meclisi  bütçeleri üzerinde kişisel görüşlerimi sizlerle paylaşmak üzere söz almış 
bulunuyorum. Bu vesileyle hepinizi saygılarımla selamlıyorum. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Anayasa’mızın 101’nci maddesinde Cumhurbaşkanı seçilen kişinin partisiyle 
ilişiğinin kesileceği ve  Türkiye Büyük Millet Meclisi  üyeliğinin sona ereceği hükme bağlanmıştır. Amaç, tarafsız ve siyaset 
üstü kılınmak suretiyle Cumhurbaşkanlığının yüce bir makam olarak saygınlığının korunmasıdır. Zira Cumhurbaşkanı tüm 
cumhurun başı olup din, dil, ırk, mezhep farkı gözetmeksizin 74 milyon vatandaşın devlet başkanıdır. Bu çerçevede, Sayın 
Cumhurbaşkanı sadece iktidar partisinin değil, bizlerin de, hatta  Türkiye Büyük Millet Meclisinin bir üyesi olarak Silivri 
Cezaevinde yatan Sayın Haberal, Sayın Balbay, Sayın Alan ve KCK tutuklusu olan diğer milletvekillerinin de 
Cumhurbaşkanlarıdır.  

Cumhurbaşkanlarından beklenen tüm topluma aynı mesafede yer alarak kucaklayıcı ve kapsayıcı olmasıdır 
ancak üzülerek belirtmek istiyorum ki mevcut Cumhurbaşkanımız bu hususlara pek de özen göstermemektedir. Bu 
durumun en çarpıcı örneklerini Sayın Cumhurbaşkanı tarafından yapılan atamalarda görmekteyiz. Anayasa’mızda başta 
Anayasa Mahkemesi olmak üzere pek çok yüksek yargı mensubunu, YÖK üyelerini ve üniversite rektörlerini seçme yetkisi 
tanınan Sayın Cumhurbaşkanı bugüne kadar yaptığı atamalarda liyakat ve yetkinlikten ziyade sadakat ve yakınlık ve de 
hemşehri kriterlerine göre hareket etmiştir ve etmeye de devam etmektedir. Sayın Gül'ün Cumhurbaşkanlığı döneminde, 
AKP kadrolarına yakın olan kişiler atamalarda öncelik kazanmıştır. AKP'ye yakın olmak veya hemşehrisi olmak, fiilen 
atamalar için objektif bir kriter haline gelmiştir. Önemli makamlara atadığı isimlere bakıldığında görülüyor ki Sayın 
Cumhurbaşkanımız AKP ile aynı havuza birlikte su taşımaktadırlar.  

Şüphesiz ki bu uygulamalar Cumhurbaşkanlığı yüce makamının tarafsızlığına ve siyaset üstü makam olması 
hususuna büyük zarar vermektedir. Nitekim bu duruma son örnek, Sayın Cumhurbaşkanımızın 1 Ekimde,  Türkiye Büyük 
Millet Meclisinin açılış gününde yaptığı konuşmadır. Sayın Cumhurbaşkanı uzun konuşması boyunca ülkenin gündemindeki 
en önemli sorunları teğet geçerek bu konularda iktidarın yapması gereken hususlara değinmezken özellikle ekonomi ve dış 
politika alanlarında Hükûmet tarafından izlenen politikaların başarısını söyleme yolunu seçmiştir. Kendisinden, demokrasi, 
özgürlükler ve  konuşma yaptığı yüce Meclisin orada bulunamayan üyeleri Sayın Haberal, Sayın Balbay ve diğer tutuklu 
üyelerinin durumları ile ilgili mesaj vermesini bekleyen kesimi sükûtu hayale uğratmıştır. Öte yandan cumhurun beklediği, 
Sayın Cumhurbaşkanının çözülmeyen sorunları işaret ederek bunların bir an önce çözülmesi için dokuz yıldır iktidar olan 
AKP'ye gerekli mesajları vermesiydi. 

Cumhurbaşkanı bütçesi üzerinde görüş belirtirken, Sayın Cumhurbaşkanımızın seçildiği günden bu yana ailesi 
ile birlikte Cumhurbaşkanlığı Köşkündeki konutu yerine, Dışişleri Konutu kullanmasına da değinmek istiyorum. Sayın 
Cumhurbaşkanı, Dışişleri Konutunu kullandığı için asıl mal sahibi Dışişleri Bakanı da haklı olarak bir başka lüks konutu 
kiralamak durumunda kalmıştır. Söylentiler doğru ise Dışişleri konutu olarak kiralanan yere aylık 40 bin Türk lirası civarında, 
yani yıllık 500 bin Türk lirasına yaklaşan bir kira bedeli fakir fukaranın, işçinin, emeklinin ve de memurun aylıklarından 
kesilen vergilerden karşılanmaktadır. 

Sayın Başbakanımız Recep Tayyip Erdoğan da Başbakanlık Konutunu kullanmıyor ancak Sayın Başbakan, gidip 
bir başkasının konutunu fiilen işgal etmek yerine, parasını cebinden ödeyerek kendisine ev kiralamıştır. Keşke Sayın 
Cumhurbaşkanı da aynı yolu izlemiş olsaydı. Bu yüksek meblağlı kiralama olayı doğru değil ise de Sayın Cumhurbaşkanlığı 
Genel Sekreteri doğrusunu açıklayarak bugün bu olaya son noktayı koymalıdır. 

Sayın Cumhurbaşkanının yanlı ve hep tek taraflı tutum sergileyen uygulamalarına bakıldığında, üzülerek ifade 
etmem gerekiyor ki Sayın Cumhurbaşkanı, bazen cumhurun başı olarak değil, iktidar partisinin bir ferdi olarak hareket 
etmektedir. Bu da AKP’li olmayan tarafsız yurttaşlarımızı üzüntüye sevk etmektedir. 

Sayın Başkan, değerli Komisyon üyeleri; izninizle, Türkiye Büyük Millet Meclisine ilişkin görüşlerimi de belirtmek 
istiyorum. Üyesi bulunduğum ve üyesi olmaktan gurur duyduğum Türkiye Büyük Millet Meclisi bütçesini eleştirmek yerine 
olumlu katkı sağlamayı çok arzu ederdim. Ancak şu anda Türkiye Büyük Millet Meclisi denince halkın iradesinin tecelli 
edildiği yüce Meclis yerine, ne yazık ki halkın iradesinin hiçe sayıldığı ve üyeleri Haberal, Balbay, Alan ve BDP’li diğer 
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üyelerin parmaklıklar arasında olduğu bir gerçekle karşı karşıyayız. Üstelik, Türkiye Büyük Millet Meclisi bu durumu çözme 
konusunda iradeyi ortaya koymak yerine sadece seyirci konumunda. 

Gelelim Türkiye Büyük Millet Meclisinin 74 milyon insanı şaşkınlığa çeviren bir başka uygulamasına. Yıllardır 
Meclis TV, Türkiye Büyük Millet Meclisinin Genel Kurul, partilerin grup toplantıları ve komisyon toplantılarını naklen 
vermekteydi. Meclis çalışmalarını takip etmek isteyen yurttaşlarımız bunları izler, buna göre de siyasi partilerin çalışmaları 
hakkında fikir sahibi olurlardı. İktidar partisinin talimatıyla, Meclis TV’nin ekranları da karardı. Gerekçe: Türkiye Büyük M illet 
Meclisi ile TRT arasında yapılan anlaşmaya göre, Meclis TV, sadece Genel Kurulun açık olduğu salı, çarşamba ve 
perşembe günleri saat 15.00 ila 19.00 arası naklen yayın yapmak durumundaymış. İyi de 2002 yılından 2011 yılına kadar 
aklınız neredeydi? Dokuz yıl boyunca bu anlaşmayı böyle uygulamak yerine, grupta, komisyonda ve Genel Kurulun açık 
olduğu her saatte Meclis TV’nin kameraları karşısında ahkâm kesen sizler değil miydiniz? O zaman bu anlaşma yok 
muydu? Desenize “Ey 74 milyon insan biz sizi kandırdık. O tarihlerde görsel yayın yapan yandaş basınımız ve de 
iktidarımızın arka bahçesi olan TRT bize yetmiyordu. Şimdi yazılı basında olduğu gibi görsel basının da tamamını ele 
geçirdik. Meclis TV’ye ihtiyacımız kalmadı. Üstelik hazır muhalefet partilerinin çalışmalarını gösteren televizyon kanalı 
kalmadı, Meclis TV’yi de muhalefete kapatalım ki muhalefetin gündeme getirdiği Deniz Feneri ve köstebek gibi olayları 
vatandaşlar öğrenmesin.” Bütün mesele budur. Ancak Meclis TV yayınlarının sonlandırılması Meclise hem gölge hem de 
şaibe düşürmüştür. Türkiye Büyük Millet Meclisinin yeni Başkanından beklenen, hem tutuklu milletvekillerinin meclis 
çalışmalarına bir an önce katılımlarının sağlanması hem de Meclis TV’nin karanlığa bürünen ekranının yeniden ışığa 
kavuşmasını sağlamak olmalıdır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Türkiye Büyük Millet Meclisi ülkemizin en saygın ve en güzide kurumu olup 
diğer kamu kurum ve kuruluşlarına örnek olması gerekmektedir. Gel gör ki örnek olması gereken Meclis, bugün kamuda 
olumsuzluk anlamında örnek gösterilen kurum hâline gelmiştir. Zira Türkiye Büyük Millet Meclisi, bugün itibarıyla ülkenin en 
büyük KİT'i hâline gelmiştir. Geçtiğimiz dokuz yıl içinde Türkiye Büyük Millet Meclisi idari kadroları, hiçbir objektif krite r 
olmadan dost, ahbap-çavuş ilişkileri içerisinde değiştirilmiş ve bu kadrolara yeni elemanlar alınmıştır. Bu dönemde, kimine 
göre 600, kimine göre bin kişi bu şekilde işe alınmıştır. Alınanların kimi milletvekillerinin yakınları, kardeşleri, hatta damadı 
ve gelini, kimi de eş ve dostları olduğu dilden dile dolaşmaktadır. Arzu ederseniz kimi milletvekillerinin sekreter kardeşleri 
nasıl hülle yolu ile şef yapılmış, şimdi de müdür yapılmak istenmektedir, bunları liste hâlinde tek tek isimlendirebilirim. 
Üstelik hukuksuzluk burada da durmayarak daha nice kişiler için hülle yolu ile hangi makamlara gelmeleri için hangi yollar, 
nasıl izlenmiştir. Hukuk mezunu dahi olmayan, avukatlık stajı yapmayan ve baroya hiçbir kaydı bulunmayan bazı ayrıcalıklı 
kimi şahıslar Hukuk Müşaviri yapılmışlardır.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (Devamla) – Hemen toparlıyorum. 
İş yoğunluğundan dolayı Türkiye Büyük Millet Meclisine dışarıdan avukatlık ofislerinden hizmet satın almasını 

öneren 1. Hukuk Müşavirimizin herhâlde zamanı çok bol olacak ki TRT’de yönetim kurulu üyeliği yaparak hem bol para 
kazanmakta hem de zamanını doldurmaktadır. Bir tek gün dahi danışma gereği duyulmayan kimi şahıslar Meclis 
Başkanları tarafından sağlık alanında Başmüşavir atanmışlardır. Meclisin yasama kadroları kalitesi günden güne 
kaybedilmiştir. Kanunlar ve Kararlar Müdürlüğüne, yardımcılıklarına getirilen kişiler ile yasamadan sorumlu Genel Sekreter 
Yardımcısının bile hukukçu olmamaları ayrı bir tartışma konusudur. 

Maalesef, Türkiye Büyük Millet Meclisinin saygınlığına gölge düşüren tüm bu uygulamalar sonucunda Meclis kan 
kaybetmiştir. Nitekim gündemde olan Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığı İdari Teşkilatı Kanunu Teklifi’nin gerekçesinde 
de “İzlenen politikalar sonucunda işe göre kişi değil, kişiye göre iş, atama ve yükselmede ehliyet ve liyakat ilkelerinin geri 
plana itilmesi gibi uygulamalar sonucunda adaletsizlik, motivasyon ve verimsizlik gibi sorunlar yaşandığı” bizzat 
belirtilmektedir. 

Okuduğum bu gerekçe metninde de itiraf edilen Meclisin bu içler acısı durumu yeni Başkan olan Sayın Cemil 
Çiçek’in de dikkatini çekmiş olacak ki Sayın Cemil Çiçek ilk iş olarak Türkiye Büyük Millet Meclisinin bu haksızlıkları ve de  
sıkıntılarını çözmek için iyi niyetle böyle bir teşkilat kanunu çalışması hazırlatmıştır. Sayın Başkana bu konudan ötürü 
teşekkür ediyorum. 

CHP olarak da alt komisyon süreci tamamlanan bu Meclis Teşkilat Kanunu Teklifi’ne ilişkin bugüne kadar olduğu 
gibi bundan sonra da yapıcı katkılarımızı vermeye devam edeceğiz. Ancak haksızlıklara neden olacak maddelere de 
sonuna kadar muhalefetimizi sürdüreceğiz. Her ne kadar Meclisin bu hâle düşmesinde payımız olmasa da ülkenin göz 
bebeği olan bu kutsal kurumun saygınlığına hizmet etmek demokrasiye hizmettir ve boynumuzun borcu olduğu anlayışını 
sürdürmeye devam edeceğiz.  

Bu vesileyle, Cumhurbaşkanlığımızın, Türkiye Büyük Millet Meclisinin, Sayıştayın bütçelerinin ülkemize, 
milletimize hayırlı olmasını diler, hepinize saygılar sunarım. 

BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Ayaydın. 
Sayın Akçay, buyurun lütfen. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Yüce Meclisimizin Değerli Başkanı, Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri ve Sayıştayın Sayın Başkanı, 

değerli bürokratlar, çok kıymetli milletvekili arkadaşlarım, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Efendim, bu beşinci yıldır görüştüğümüz bütçe görüşmelerinde, bilhassa Cumhurbaşkanlığı bütçesinin 

görüşmeleri sırasında, Cumhurbaşkanlığı makamının hassasiyeti nedeniyle eleştirmemeye büyük özen gösterdik gerek 
yapılan bütçeye ilişkin faaliyetler nedeniyle gerekse Sayın Cumhurbaşkanımızın da görev süresindeki kamuoyuna ve 
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bizlere yansıyan tutumu ve imajı konusunda. Fakat bu defa, bu konudaki görüşlerimi usulü dairesinde belirtmekte ben 
büyük fayda görüyorum. Bu benim için ayrıca bir vicdan sorunudur da, 

Efendim, Sayın Genel Sekreter gayet güzel izah etti, Türkiye Cumhuriyeti’nin her bakımdan en yüksek makamı 
olduğunu ifade etti. Doğrudur, ilave de ederiz, en yüce makamıdır da aynı zamanda Cumhurbaşkanlığımız ancak 
Cumhurbaşkanlığı makamının öncelikle tarafsız olması gerekiyor bu makamın her bakımdan en yüksek makam olması için 
ve bu makamın yüksekliğini getiren tarafsız olmasıdır. Anayasa’mızın Cumhurbaşkanlığına ilişkin bütün hükümlerinde ve 
Cumhurbaşkanlığı yemini de Cumhurbaşkanına özellikle birtakım siyasi tutumlar ve Hükûmet karşısında tarafsızlık 
yüklüyor. Ancak Sayın Cumhurbaşkanımızın her Meclis açılış konuşmasında neredeyse Hükûmet programından pasajlar 
okunduğunu zannediyoruz. Son konuşması bilhassa bu konuda gerçekten ölçüyü zorlayan, âdeta Hükûmetin tutumunu ve 
politikalarını öven bir tutum içerisinde olmuştur. Sayın Cumhurbaşkanımız, Cumhurbaşkanı olduğunu ve devleti temsil 
ettiğini acaba bazen unutuyor mu diye ciddi ciddi düşünüyorum ve âdeta bir Adalet ve Kalkınma Partisi Hükûmeti mensubu 
gibi, Hükûmeti zor duruma düşüren her konuda Hükûmetten önce açıklama yaparak Hükûmeti koruma altına almaya 
çalışmaktadır.  

Efendim “Çok güzel şeyler olacak, şartlar ve ortam bu kadar müsait olmamıştı.” diyerek AKP’nin bizim “PKK 
açılımı” olarak ifade ettiğimiz açılımına destek vermiştir. Kayseri’deki yolsuzluk iddialarının ardından AKP’li Kayseri 
Belediye Başkanına kefil olduğunu açıklamıştır. Yine, YGS’deki şifre iddialarıyla ilgili olarak “ÖSYM Başkanının açıklaması 
beni tatmin etti.” demiştir. Bu konudaki kamuoyu tartışmalarında ön almıştır. Bana göre de yargı da bundan mutlaka 
etkilenmiştir. PKK ile Hükûmet arasındaki, Hükûmet mensupları, Hükûmetin görevlendirdiği MİT görevlileri ve Başbakanlık 
Müsteşar Yardımcısı arasındaki görüşmelerin ses kaydının basına yansıması üzerine de Hükûmet ve PKK arasındaki 
görüşmeyi normal sayarak Hükûmeti rahatlatmıştır. 24 askerimiz şehit edildikten sonra Hükûmetten daha bir açıklama 
gelmemişken Cumhurbaşkanı yine Hükûmeti korumak için bir açıklama yaparak intikamdan bahsediyor ve cevabının 
misliyle verileceğini söylüyor ve yataklık yapanların neticesine katlanacağını açıklıyor ama yani bir hukuk devletinde 
Cumhurbaşkanı intikamdan söz etmekten evvel hesap sormayı, suçluların bulunmasını, yargılanmasını ve 
cezalandırılmasını takip eder. Öyle sanıyorum ki Sayın Cumhurbaşkanı hem biraz ön almak hem de iktidarı zor durumdan 
kurtarmak için söyledi bu sözleri. Art arda gelen terör saldırılarının Hükûmeti sıkıntıya sokacağını iyi biliyor ve bu sözler in 
sabahın erken saatlerinde halkta oluşacak öfkeyi dindirmek ve Hükûmetin elini rahatlatmak için söylendiği kanaati bizde 
yerleşiyor.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; işte “Güzel şeyler olacak, şartlar ve ortam bu kadar müsait olmamıştı.”, 
“Türkiye Büyük Millet Meclisinde eğer gerekenleri siz yapmazsanız başkaları gelir zorla yaptırır.” diyerek Meclisi âdeta 
tehdit altında ve töhmet altında bırakan Sayın Cumhurbaşkanı, yanına Genelkurmay Başkanı Orgeneral Necdet Özer’i alıp 
güneydoğuya Mehmetçiklerimizi ziyarete gitti, çok da iyi etti. Fakat bu geziyle, Türkiye Cumhuriyeti tarihinde de önemli bir 
ilk yaşandı, Sayın Cumhurbaşkanının gezisi sır gibi saklandı, medyaya bile haber verilmedi, ancak gezi bittikten sonra 
Sayın Cumhurbaşkanının temaslarının haberi medyaya servis edildi, televizyonlar da dakikalarca bu geziyi ekrana getirdi 
ve gazeteler de çok geniş yer ayırdı. Kimse “Nasıl olur, Türkiye Cumhuriyeti Başkomutanı, kendi topraklarına, 
Mehmetçik’ine güvenlik nedeniyle gizlice nasıl ziyaret gerçekleştirir?” demedi. Bu gezinin planlamasını ve koordinasyonunu 
yapan makamlar ne dediler de Cumhurbaşkanına bu gezinin gizli yapılmasına ikna ettiler merak ediyorum. Daha önemlisi, 
Cumhurbaşkanı, gerekçesi ne olursa olsun, bu talebi nasıl kabul eder? Çünkü, Sayın Cumhurbaşkanı, bir devletin 
egemenliğinin sembolüdür, biraz önce de söyledik, her bakımdan en yüksek makamıdır. Egemenlik aracı da silahlı güç 
bulundurma tekelini de temsil etmektedir. Bir Cumhurbaşkanı düşünelim ki egemenlik alameti olan ordusunu ziyarete 
gizlice gidiyor, nedeni de güvenlik.  

Değerli arkadaşlar, bu olacak şey midir? Devleti ne hâllere getirdiniz. Sayın Başbakan PKK’nın propagandasının 
yapılmaması için terör eylemlerinin haberlerinin bile sık ve ayrıntılı olarak verilmemesini istiyor. Nedenini de halk üzerinde 
korku ve panik yayılmasını engellemek olarak açıklıyor ve terör eylemlerini yapanların amacının da zaten bu olduğunu 
söylüyor. E, o hâlde bu gizli ziyareti nasıl açıklayacaksınız? PKK’nın eline bundan daha önemli ve daha kötü bir psikolojik 
harp malzemesi verilebilir mi? Verilemezdi bana göre. Sayın Cumhurbaşkanının etrafında psikolojiden, sosyal psikolojiden 
anlayan bir kişi bile yok mu? Bunlar demediler mi “Cumhurbaşkanının kendi vatan topraklarını ziyaret etmesini gizlice 
yaptıracak kadar güvenliğin ortadan kalktığını kabul etmiş oluruz ve milletimize de maalesef moral motivasyon bakımından 
da zarar vermiş oluruz.” yine, “Sayın Cumhurbaşkanı Hakkâri sokaklarında göğsünü gere gere halkının arasında hiçbir 
güvenlik endişesi olmadan ve korkmadan yürümelidir.” diye? Bir yandan polis timleri kurulacak, terör bitecek, “Asker zaten 
acemiydi.” gibi birtakım laflar ederken, diğer taraftan Cumhurbaşkanının gezisini bile gizlemek nasıl açıklanacak? Soru 
şudur: Bu gizli gezinin mimarı, planlayıcısı kim veya kimlerdir? Bunları, mutlaka kamuoyunun da ikna edilmesinde ben 
büyük fayda görüyorum.  

Yine, Sayın Genel Sekreterin bütçe sunuşunda harcamalarda azami tasarrufu gözettikleri ifade ediliyor. Yalnız, 
biz beş yıldır bu azami tasarrufu maalesef göremedik. İsraf olduğu kanaatindeyiz. Biraz önce konuşmacılar da ifade ettiler, 
Sayın Cumhurbaşkanımız hâlen Cumhurbaşkanlığı konutunda oturmuyor değerli arkadaşlar ve bu Çankaya Köşkü’ne de 
dört yıldır masraf yapılıyor. Ben seçildikten sonraki ilk bütçe konuşmamı gayet net hatırlıyorum ve bu masraflara da ben 
destek vermiştim ve üstelik geçmiş cumhurbaşkanlarımızı neredeyse kötüleyerek propaganda da yapılmıştı, yok şöyle oldu 
da, böyle eskidi de, böyle kötüydü de ve hâlâ Muhterem Hanımefendi basına demeç veriyor, “Daha da Pembe Köşk’e elimi 
sürmem.” diyor. E, bunlar söylenecek sözler midir Allah aşkına!  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet… 
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Tamamlıyorum Sayın Başkan. 
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Lütfen, Sayın Cumhurbaşkanımız Çankaya Köşk’ünde otursun -bildiğimiz kadarıyla da mütevazı bir köşktür- ve 

Dışişleri Bakanı da Dışişleri konutuna gelsin. Kayserili iş adamından 39 bin, 40 bin Türk lirasına bir konut kiralanıyor. Bu 
bile başlı başına bir israftır. 

Sözlerimi tamamlarken, değerli arkadaşlar, bu kanun hükmünde kararname faaliyetlerine artık Hükûmet bir son 
vermelidir ve yüce Meclisimiz, başta Sayın Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımız buna karşı bir tutum almalıdır. Her 
fırsatta ileri demokrasiden bahsedeceğiz, ancak bir taraftan da Türkiye Büyük Millet Meclisini devre dışı bırakacak bir kanun 
hükmünde kararnameler alışkanlığına Türkiye’yi götürmemek lazım. Mutlaka Sayın Başkanımızın… Her ne kadar 
Başbakan Yardımcısı sıfatıyla bu kanun hükmünde kararname yetkisini savunan kişi de olsa artık konumu ve pozisyonu 
değişmiştir.  

Yine, Meclis TV’den yayınları da hiç doğru bulmadığımızı… Meclisi, muhalefeti susturma girişimi olarak ve siyasi 
bir karar olarak görüyoruz. Bunu Sayın Başbakanın konuşmalarında da görüyoruz, “Türkiye Büyük Millet Meclisine Grup 
Başkan Vekilliği olarak biz de bu konuyu ilettik.” şeklinde sözleri de var. Burası şov yeri değildir değerli arkadaşlar. Birkaç 
defa bu sözler edildi Sayın Başbakan ve Hükûmet yetkilileri tarafından ama eğer şovu konuşacaksak… Ve Sayın Arınç 
kalkıp “Ne gerek var?” diyor. Yani “Meclisi TRT’nin yayınlamasına ne gerek var?” diyor. O hâlde ben de diyorum ki, madem 
öyle, bütün medyayla ilgili, siyasi haberlerle ilgili sınırlamaları hep beraber koyalım. Sayın Başbakanın her sözünü 
yayınlamak zorunda mı medya? Ne gerek var? Vatandaş Sayın Başbakanı yedi gün yirmi dört saat televizyonlarda izliyor. 
Onlar şov olmuyor mu? İzlemek zorunda mı vatandaş? En gereksiz bir toplantıda Sayın Başbakanın konuşmasını dahi en 
az on tane televizyon kanalı canlı veriyor. Bu çok büyük bir haksızlıktır ve bunun, Türkiye Büyük Millet Meclisi Meclis TV 
yayınının yeniden, kanuna uygun bir şekilde eski hâline getirilmesini istiyorum, diliyorum. 

Bu düşüncelerle sözlerime burada son veriyorum ve hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Kuşoğlu, buyurun lütfen. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Türkiye Büyük Millet Meclisinin 

Değerli Başkanı, Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri, Sayın Sayıştay Başkanı, çok değerli çalışma arkadaşlarım, 
değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Konuşmama başlamadan önce, Sayın Meclis Başkanımızın da işaret ettiği gibi, Van depremi dolayısıyla Türk 
milleti birlik beraberlik içerisinde olduğunu bir kere daha ispat etmiştir. Ben de ona katılıyorum özellikle. “Her şerde bir hayır 
vardır.” denilir, bu vesileyle bunu yaşadık. Tekrar, ölenlere rahmet, yaralılara acil şifalar diliyorum. Türkiye'nin başı sağ  
olsun diyorum.  

Efendim, biliyorsunuz, parlamentolar demokrasinin kalbidir, çok önemli organlardır, halkın iradesini temsil 
ederler. Türkiye Büyük Millet Meclisi de öyledir, hakikaten halkın iradesini temsil etmektedir, çok önemli organdır, -Sayın 
Meclis Başkanımız da konuşması sırasında bunu özellikle vurguladılar- çok önemli icraatlar yapmaktadır, yapması gerekir. 
Biz demokrasiyi benimsemiş bir toplumuz, ülkeyiz, devletiz. Demokrasi rejimi içerisinde de erkler ayrılığını, güçler ayrılığını 
benimsemiş vaziyetteyiz. Biz özellikle yasamayı ayrı bir erk olarak düşünüyoruz, yargı ve yürütmenin dışında. Ama 
uygulamaya bakıyoruz, uygulamada bizim Parlamentonun… Ben de yeni bir milletvekili olarak bunu müşahede ediyorum, 
maalesef yürütmenin etkisi altında kalan, çok fazla etkisi altında kalan bir yasama erkimiz var, yapımız var.  

Çok Değerli Başkanımız gelir gelmez hemen Türkiye Büyük Millet Meclisinin fiziki durumuyla ilgili, toplumdaki 
algısıyla ilgili olumlu değişiklikler olmasıyla ilgili çalışmalara başladı. Hakikaten bunlar çok olumlu, biz de destekliyoruz  
fakat Türkiye’de demokrasinin gelişebilmesi için, daha iyi algılanabilmesi için yasama organının teoride de tarif edilen 
görevlerini yapabilmesi lazım, bunun fevkinde olması lazım, bunun farkında olabilmesi lazım. Biraz önce arkadaşlarımız 
bahsettiler, mesela kanun hükmünde kararnamelerin çıkması, bu kadar geniş olarak algılanması, bu kadar geniş bir alana 
yayılması, uzun bir süre, acil, ivedi olmayan konularla ilgili olarak kullanılması da bunu gösteriyor. Bizler de burada 
milletvekilleri olarak, yasama organının temsilcileri olarak bir taraftan da yürütmeye karışmaya çalışıyoruz, iş takibi 
yapmaya çalışıyoruz. Hâlbuki bizim asıl işimizin -sizin de söylediğiniz gibi Sayın Başkanım- denetim olması lazım, yasama, 
halkın gereksinim duyduğu kanunların yapılması olması lazım. Bu konuyla ilgili olarak da ayrı bir çalışmanın yapılması 
gerekir diye düşünüyorum. Dünyanın ve Türkiye'nin gelişmekte olduğu, değişmekte olduğu çok önemli bir dönemi 
yaşıyoruz. Bunu fırsat bilerek, buradan bir fırsat yaratarak bu konuyla ilgili bir çalışma yapmamız gerekir diye düşünüyorum.  

Şimdi, evet, danışman kadrolarımız genişledi; bu da çok olumludur ama bizim yasama görevimizi yerine 
getirebilmemiz için yürütmeden de bakanlıklardan da ilgili kamu kuruluşlarından da destek alabilmemiz lazım. Yani 
oralardaki bazı rakamları bilebilmemiz lazım, yürütmenin ne noktaya geldiğini, ihtiyaçlarının ne olduğunu da bilebilmemiz 
lazım. Hükûmet bakanlıklarla birlikte bir tasarı hazırlıyor, Meclise sunuyor, olduğu gibi aşağı yukarı geçiyor.  

Sabahleyin bir İsveç parlamento heyeti vardı İsveç Büyükelçisiyle birlikte, Sayın Başkan ve birkaç arkadaşımızla 
birlikte onları karşıladık, burada bir görüşme yaptık. Bize sordukları bir enteresan soru vardı, “Bu Komisyon bu kadar 
ağırlıklı olarak İktidardan oluşuyorsa siz nasıl bütçeyle ilgili ya da kanunlarla ilgili olarak değişiklik yapıyorsunuz? Ne gerek 
var o zaman? Yani yapabiliyor musunuz daha doğrusu?” diye soru sordular. Haklılar hakikaten. Buranın yürütmenin 
dışında, Hükûmetin dışında, daha farklı olarak konulara bakabilir olması lazım. Tabii ki sonuç olarak da İktidarı 
destekleyecektir özellikle İktidar kanadı ama kendisinin de Parlamento olarak, yasama erki olarak iradesinin olması, kanun 
yapabilmesi, gerçekten denetleme yapabilmesi lazım. Dünkü, bugünkü görüşmelerimizden de gördük, geçmiş yıllardan da 
bu tecrübeyi yaşadık, İktidar kanadı özellikle kendisini yasama mıdır, yürütme midir zaman zaman karıştırıyor. Sadece bu 
İktidar için bunu söylemiyorum, geçmişten beri böyle bir alışkanlığımız var. Bu dönemde Parlamentonun özellikle bu 
demokrasilerde vazgeçilmez olan yasama erkiyle ilgili anlayışını, görevini yerine getirebilmesi lazım. Onun altyapısını da 
ben Sayın Başkanın ve ekibinin hazırlayabileceğine inanıyorum. Bu dönem de zamanıdır  da ayrıca, konjonktür  olarak da 
böyle bir dönem olumludur. Bu dönemde bunu gerçekleştirebileceğimize inanıyorum. Teşekkür ederim. 
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BAŞKAN – Evet… 
BÜLENT KUŞOĞLU (Devamla) – Bitirdiğim anlamında söylemedim Sayın Başkan.  
Ayrıca, Türkiye Büyük Millet Meclisinin bir televizyona ihtiyacı var. Gerçekten halkın böyle bir talebi var. Bugün 

Fenerbahçe, Galatasaray’ın, Beşiktaş’ın, Bursaspor’un hatta televizyonlarının olduğu bir dönemde Türkiye Büyük Millet 
Meclisinin bir televizyon ihtiyacı, iletişim ihtiyacı içerisinde olduğu da çok açıktır. Bu konuda da yine sizin döneminizde iyi bir 
çalışma yapılabileceğini ya da geçmişte olan durumun kötüye gitmemesi gerektiğini özellikle düşünüyorum.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Bu acilen yapılabilir.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Devamla) – Evet. 
Bir, aklıma gelen… Biz 1800’lü yıllardan beri aşağı yukarı parlamento oluşturmaya çalışıyoruz, anayasa 

yapmaya çalışıyoruz ve parlamento kurmaya çalışıyoruz. 1800’lü yıllardan cumhuriyet kurulana kadar bunu kesintisiz 
yapamadık. Cumhuriyet döneminde ancak böyle bir parlamentoya kavuştuk, bunun tabii ki kıymetini biliyoruz, zaman 
zaman kesintiye uğrasa da devamlılığını bu dönemde sağlayabildik. Bundan sonra da bu dönemden itibaren de asıl işlevini 
yerine getirebilir bir parlamentoya kavuşmamız gerekir diye tekrar deminki vurgumu güçlendirmek istiyorum.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Cumhuriyet dönemini mi kastediyorsunuz bu dönem diyerek? 
BÜLENT KUŞOĞLU (Devamla) – Evet, bu dönem derken cumhuriyet dönemini kastediyorum Sayın Vekilim. 

Teşekkür ederim uyarınıza. 
Bir diğer konu da Cumhurbaşkanlığıyla ilgili olarak bazı şeyler söylemek istiyorum. Ben bu konuyla ilgili olarak da 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına bir soru önergesi vermiştim. Sağ olsun, Başkan Vekilimiz imzasıyla bir cevap da 
geldi. Yasama organının bir üyesi olarak Cumhurbaşkanımızın görev süresini ben bilmiyorum. Yani önümüzdeki yıl da 
Cumhurbaşkanlığı seçimi olabilir, 2014 yılında da Cumhurbaşkanlığı seçimi olabilir. Böyle bir şey olamaz. Siz de Sayın 
Genel Sekreterim konuşmanız sırasında belirttiniz, Cumhurbaşkanlığı makamı çok önemlidir, devleti temsil eder, 
tartışmasız Türkiye'nin en yüksek makamıdır; hakikaten öyledir. E, peki, bu kadar önemli bir makamın seçiminin ne zaman 
ve hangi usullerle yapılacağını bilmemiz, hepimizin şimdiden bilmesi gerekmez mi? Bu madem bu kadar önemlidir, bunun 
seçiminin ne zaman yapılacağı ve usulünün de ne olacağını şimdiden bilmemiz gerekmez  mi? Bu  konuyla ilgili olarak ben 
bir ara -Başbakanımızın öyle bir demeci vardı, “Yüksek Seçim Kurulu tarafından belirlenecektir.” diye- Yüksek Seçim 
Kuruluna sorayım dedim ama “Yüksek Seçim Kurulu neden cevap versin ki?” diye düşündüm böyle bir soruya çünkü 
kendisine bildirilmiş böyle bir konu yok. Bunu yürütmede hangi bakanlığa soracaksınız? Hiçbirisi cevap veremeyecek. Onun 
için Meclis Başkanlığımıza soruyu yönelttim, bu konuyla ilgili çalışma yapılıp yapılmadığını sordum. Geçmiş dönemde bir 
kanun teklifi hazırlandığını, bu dönemde de bunun yenilendiğini -Ekim ayı itibarıyla- ifade ettiler. Teşekkür ederim 
kendilerine. Böyle bir çalışma var ama yine tarihiyle ilgili bir belirsizlik var. Mademki bu kadar önemli bir kurumdur -
Cumhurbaşkanlığı aynı zamanda bir kurumdur- bu kurumun ne zaman seçim yapacağını, hangi yöntemle seçim yapacağını 
şimdiden belirlemesi lazım. Çok geç kalınmış. 

BAŞKAN – Evet, ilave süre veriyorum. 
Buyurun. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Devamla) – Teşekkür ederim. 
Ben bu duygu ve düşüncelerle Türkiye Büyük Millet Meclisinin, Cumhurbaşkanlığının ve Sayıştayımızın 

bütçelerinin hayırlı olmasını diliyorum. Hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum. 
Saat 13.00’e kadar ara veriyorum. 
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BAŞKAN – Sayın Başkan, Komisyonumuzun çok değerli üyeleri; 4’üncü Birleşimimizin İkinci Oturumunu 
açıyorum.  

Müzakerelere devam ediyoruz. 
Sayın Aslanoğlu, buyurun lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkanım, Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, Saygıdeğer 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanım, Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterimiz ve Sayıştay Başkanımız, değerli Meclis 
bürokratları, değerli diğer kurum çalışanları, saygıdeğer basın; hepinize saygılar sunuyorum.  

Sayın Başkan, ben müsaade ederseniz geçen yıl bu bütçede yaptığım bir konuşmayı aynen okuyacağım, aynen 
okuyacağım: “Sayın Başkanım, Meclis Başkanımız  siz milletvekillerini -sizin şahsınıza söylemiyorum Sayın Başkanım- 
ayırt ediyorsunuz -şahsınıza söylemiyorum, yine söylüyorum- ve bizi çalışanlarımızın yanında küçük düşürüyorsunuz. Çok 
becerikli milletvekilleri var. Yanında çalışan bir adamı hemen jet hızıyla bir il genel meclisine, özel idareye veya bir 
belediyeye atıyor burada çalışmasına rağmen, tak diye buraya kadrolu geliyor.  

Sayın Başkan, bizi küçük düşürmeye kimsenin hakkı yoktur. Siz, bu Meclisin 550 milletvekili varsa 550 
milletvekilinin özlük haklarıyla ilgili eş değer görmelisiniz ama maalesef Meclis Başkanlığı bizi küçük düşürüyor. Benim 
sekreterim yirmi yıllık, “Sen beceriksizsin.” diyor bana. Bana bunu söyletmeye hakkınız yoktur. Bugüne kadar açıktan 
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atamayla bir yerlere atanan ve hiç gitmediği hâlde -iddia ediyorum- burada çalışıp o kendi milletvekilinin yanında, daha 
sonra pat diye buraya gelenler veya pat diye belli bakanlıklara giden kaç tane insan vardır? 

Sayın Başkanım, bizi küçük düşürmeye Meclis Başkanının hakkı yoktur. Burada çalışan insanlar yirmi yıldır 
çalışıyorsa -bunlar da sizin çocuklarınız, bunların öbürlerinden farkı yoktur- yirmi yıldır emek veriyorsa, yirmi yıldır görev 
yapıyorsa burada bunlara sahip çıkmak sizin göreviniz. Biri eğer Mecliste -bir kanun dağıtan yer, kanun yapan yer- 
kanunsuzluk yapıyorsa burada kanun arayamam Sayın Başkanım ve maalesef yirmi yıl çalışmasına rağmen, hâlâ daha 
burada duracak, bir yıllık bir adam gelecek, pat diye yukarıdan gelecek. Kim olursa olsun Sayın Başkanım, bu haksızlığa, 
bu kanunsuzluğa meydan verdiğiniz için ben kim bunu yapıyorsa kınıyorum. Bugün burada sorun vardır.  Tüm personel 
sizin personelinizdir Sayın Başkanım, hepsi sizin evladınızdır, ayrım yapmanızı hazmedemiyorum. Filanca sizin 
sekreteriniz olabilir. Hasbelkader ben, arkadaşlarım buraya geldiğimde ne sekreter ne danışman baktı, burada buldum.  

Sayın Başkanım, lütfen burada objektif bir kriter getirin en çok kim çalışıyorsa oradan başlayın… Bir şekilde bu 
insanların günahını almayın Sayın Başkanım. Büyük haksızlık yapılıyor. Ben size istiyorsanız kimlerin iki dönemdir haksız 
bir şekilde bir yerlere gönderilip bir yerlerden getirildiğinin listesini vereyim Sayın Başkanım. Ben bunu sizden istirham 
ediyorum.” diye devam etmişim ve daha çok özellikle 4/C’lilerle ilgili…  

Bir de emekli milletvekillerimiz… “Onlar hâlâ sizin milletvekilleriniz Sayın Başkanım. Yani şu anda milletvekili 
olmayan, tekrar altını çiziyorum, özellikle milletvekili olmayan insanları kastediyorum, bunlara Meclis Başkanlığının sahip 
çıkması lazım, bunların sorunları var.” diye geçen yılki bütçede bu konuşmayı yapmışım. Şimdi aynı şekilde bu olaylar 
devam ediyor diye düşünüyorum, daha sonra geleceğim.  

Sayın Başkanım, bütçe konuşmanızın başında, Sayın Meclis Başkanım, “Geçmişten bugüne kadar tüm 
sorunların çözüm yeri ve demokrasinin tecelli ettiği yer burasıdır.” diye başladınız. Teşekkür ediyorum, aynen katılıyorum.  

Tutuklu milletvekilleri sizin sorununuzdur. Biz size inanıyoruz, inandık ama bu inancımızı Sayın Başkanım, 
yavaş yavaş kaybettirmeyin. Yıllardır size inandık. Ben dokuz yıldır bu Meclisteyim, sizin kişiliğinize, karakterinize hep 
inandım ama artık bu inancım yavaş yavaş kayboluyor çünkü evet, sorunların tespit yeri, çözüm yeri burasıdır, tutuklu 
milletvekilleriyle ilgili çözüm yeri yine Meclistir ama yaklaşık 1 Ekimden bu yana geçen sürede bu konuda hiçbir adım 
atılmadı. Bunlara sahip çıkacak makam sizsiniz ama bugüne kadar bu konuda herhangi bir adım attığınızı görmedik. 
Sayın Başkan, size olan inancımızı zedeletmeyin ama artık yavaş yavaş size olan inancımız zedelenmeye başladı. Size 
olan saygımız her zaman devam edecek ama inancımız zedelenirse bundan en çok biz üzülürüz.  

Sayın Başkan, tutukluluk sürelerinin ne kadar uzun olduğunu bu ülkede herkes söylüyor ama Türkiye’de 
mahkemeler her ne hikmetse özellikle tutuklu milletvekilleri ve bir grup insanlar için üç yıl, dört yıl gibi uzuyor  ama bir 
başka konuda ne hikmetse onlar hemen bırakılıyor. Adalet Türkiye’de herkes için olmalı. Bugün bize, yarın size; bugün 
bana, yarın öbürüne… Eğer bir yerde farklı kulvarda adalet işliyorsa bunun adı adalet değildir. Özellikle Meclis 
Başkanlığımızın tutuklu milletvekillerinin tutukluluk sürelerini de dikkate alarak bu konuda hiçbir adım atmadığını da 
üzüntüyle görüyorum, bunu bir kez daha size iletmeyi bir görev biliyorum.  

Sayın Başkan, bir Meclis TV vardı, yıllardır bu devam ediyordu. Yine “Her türlü sorunun çözüm yeri Meclistir.” 
diyoruz ama ne hikmetse bir TRT Genel Müdürlüğü, bir protokolden bahsediliyor. Efendim, protokoller her an 
değiştirilebilir, Meclis Başkanlığı, bugün TRT’nin kaç tane kanalı var, eğer bir Meclis TV… Hakikaten TRT başka yayın 
yapacağım diye Meclis TV’nin yayınlarını engelliyorsa bunun ben takdirini ve üzüntümü size bırakıyorum. Yani eğer 
yıllardır uygulanan, grupların grup konuşmalarını vermiyorsa… Bunu biz istemiyoruz, bunu halk istiyor, bunu seçmen 
istiyor, seçmen iradesi istiyor. Yani burada seçmen her şeyi görmek istiyor. Yıllarca alıştı ama Meclis TV’nin özellikle grup 
çalışmalarını ve 19.00’dan sonraki çalışmalarını vermemesini hakikaten üzüntüyle karşılıyoruz.  

 
Sayın Başkanım, TRT’nin, Meclis TV’nin yayınlarını “Bir protokolüm var.”  diye kesmesi, hakikaten, hepimiz için 

üzüntü verici. Bu protokol değiştirilebilir, bu protokol yeniden yapılandırılır ama siz, bu konuda, Meclisin Başkanı olarak, 
tavrınızı ve masaya yumruğunuzu vurmadınız Sayın Başkanım. Bunu da üzüntüyle karşılıyorum. Meclis TV, Türkiye’nin bir 
gerçeğidir. Türkiye’de yaşayan insanların yıllardır alıştığı… Yıllardır Mecliste olan biteni izlemeyi kendine hobi edinmiş 
milyonlarca insan var ve her gün bunu sabahlara kadar izleyen bir sürü insan var.  

Sayın Başkanım, bu insanlar, en azından… Tabii, muhalefetin sesini kesmek bir tarafa ama bu insanların yıllarca 
edindiği alışkanlıkları, en azından o insanlara saygı göstererek… Bunu mutlak önlemek zorundasınız. Bu, Meclis 
Başkanlığımızın en temel görevlerinden biridir.  

Sayın Başkanım, bir kanun hükmünde kararname yayınlandı. Demin Sayın Günal okudu: “İvedilikle görüşülür.” 
Ama maalesef, bugüne kadar, komisyonlara hiçbir şey gelmedi, hiçbir şey görüşülmedi. Burada da Anayasa’nın 91’inci 
maddesinin uygulaması konusunda -tamamen sizin inisiyatifinizdedir- hep geç kalınmıştır. Niçin geç kalınmıştır, bunun da 
hakikaten, düşününce, çözümünü bulmakta… Hakikaten, kendimi zor tutuyorum.  

Meclis İçtüzüğü’yle ilgili bir teşkilat kanunu hazırladınız. Arkadaşlarımız alt komisyonda görüştü ve -demin de 
aşağıda ifade ettiniz- Sayın Başkanla görüşüp adil -altını çiziyorum, adil- Mecliste tüm çalışanların hakkını hukukunu 
koruyacak, çalışana, becerisine önem veren bir teşkilat kanunu olursa buna destek vermek bizim görevimizdir Sayın 
Başkanım. Bu nedenle -Sayın Başkanım da iletti- bütçenin bir gününü veya iki gününü kaydırıp -eğer biz çözüm 
bulacaksak- arkadaşlarımla görüşüp buna çözüm bulmak hepimizin görevidir ama buradaki sorunları da ben, bir kez daha, 
birkaç kelimeyle dile getireceğim.  

Sayın Başkanım, özellikle rica ediyorum, bugüne kadar bu özel kalemlerden, il genel meclislerinden, 
belediyelerden ve valilik özel kalemlerinden buraya kaç kişi geldi, kaç kişi, nereye gitti? Hakikaten, bilmek benim hakkımdır  
diyorum ve bir hicap duyuyorum. 
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İki: Yine “sınav” dediniz. Çok güzel, bunu duyduğuma çok mutlu oldum ama biliyorsunuz en son sınav 2000 

yılında yapılmış, 2000 yılında sınava girip de kazananlarla ilgili hiçbir işlem yapılmamış. En son 2000 yılında yapılmış, 
2000 yılında sınavı kazananlarla ilgili hiçbir işlem yapılmamış arkadaşlar. Onun için, “Mecliste sınav” kelimesini duyunca 
şaşırdım. Siz konuşmanızda bahsettiniz.  

Yine, bir başka konuya… Sürem azalıyor ama… Sayın Başkanım, her milletvekilinin şahsı adına söz talebi, 
maalesef, şahısları aşıyor ve şahısların söz talebi gasbediliyor. Buradaki uygulama şu: “Bir yasa basılıp geldiğinde kim 
müracaat ederse…” diyor. Bir kere, milletvekillerinin yasanın basılıp geldiğini bilme olanağı yoktur. Gruplar, maalesef, 
iktidar partisi grubu diyorum, hangi tarihte, geldiği anda, sanki gelmiş gibi veriyor ve elli tane söz hakkını doldurup veriyor. 
Hakkımız elimizden alınıyor. Şahıs konuşmalarını -böyle arkadan dolanmayalım, mertçe olalım, dürüstçe olalım- gruplar 
kapatıyor. O konuşma bana ait, gruplara ait değil, benim hakkım. Benim hakkımı kimse elimden alamaz. Maalesef, benim 
hakkımı başkalarına Kanunlar Kararlar yediriyor Sayın Başkanım. O benim hakkım. Ben, o kanunun ne zaman, hangi 
tarihte basılıp geldiğini bilmiyorum. Gidiyor gruplar, elli tane birden söz hakkı talebi, saat 19.21’de geldi kanun, 19.22’de 
sen verdin, tüm hakkı sen aldın. Böyle bir şey olmaz. O benim hakkım, şahısların talep hakkı, gruplar buna aracılık 
yapamaz ama maalesef, uygulama hep böyledir, şahıs konuşma hakları insanların elinden alınıyor. Bir kanun aşağı gelir, 
aşağıda ben şahsım adına konuşacaksam… Ama bir gidiyorum ki kapatılmış ve hem de elli tane. 50 kişi var, talep. Bunu 
gruplar önceden hazırlıyor, kanunun ne zaman, hangi saatte geldiğini biliyor ve götürüp veriyorlar, öncelikle de hep hak 
iktidar partisinin oluyor. Muhalefet partilerine kesinlikle şahısları adına söz talebi verilmiyor, ancak böyle aşağıda iyi niyetle, 
karşılıklı diyalogla söz talebi almaya çalışıyoruz. Buna hakkı yoktur, Kanunların buna hakkı yok. Oradaki hak şahıslarındır, 
gruplar gelip şahıslar adına müracaatta bulunamaz. Onu getiren grup müdürleri. Hepimiz her türlü gerçeği bilelim Sayın 
Başkan.  

Yine, geri gönderilen sözlü soru önergeleri. Sayın Başkanım, tabii, etik değerlere hepimizin saygılı olmamız 
lazım, bu ülkenin örnek kişileri olmalıyız ama maalesef… Mutlaka, bir soruyu sorarken de bir başkasının kişilik hak ve 
özgürlüğüne asla saygısızlık yapmamalıyız. Bu temel bir kural ama bazı soru önergeleri Meclis Başkanlığı tarafından geri 
gönderiliyor. Buradaki arkadaşlarımızın büyük alınganlıkları var. Bırakın, eğer çok böyle etik değere aykırı değilse ilgili 
bakanlık geri göndersin, yani siz burada geri gönderen kurum olmayın.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Konuşmanızı tamamlayınız.  
Buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Eğer ilgili bakanlık buna cevap vermiyorsa, “Ben buna cevap 

vermiyorum.” diye ilgili milletvekiline kendi geri göndersin Sayın Başkan. Siz aradaki, bunu engelleyen kişi olmayın Sayın 
Başkanım.  

Sayın Başkan, Meclis İçtüzüğü’yle ilgili yasa gelecek. Tabii, oraya çok girmek istemiyorum ama burada hak, 
adaletin tecelli… Burada çalışan, yıllardır çalışan 4/C’liler var. Aynı çay ocağında -altını çiziyorum, aynı çay ocağında- bir 
tanesi kadrolu, bir tanesi 4/C’li. Aynı işi yapıyorlar. Belki 4/C’li daha çok çalışıyor. Ama bu kadar ücret farklılığı hakikaten 
insanın vicdanını yaralıyor Sayın Başkanım. Veya aynı işi yapan… Diğer birimlerde, aynı işi 4/C’li de yapıyor… Bunlar 
bizim çocuklarımız, bizim insanlarımız Sayın Başkan. Yani başarıyla yapıyorsa aynı işi, neden onu ödüllendirmiyoruz? Yani 
yıllarca bu hep 4/C’li mi kalacak? Türkiye’de yasama organı olan Meclis eğer bunu yapıyorsa herkes yapar Sayın 
Başkanım. Bir kere, Meclisten bu “4/C” kavramını kaldırın Sayın Başkan, taşeron uygulamasını kaldırın. Meclis, Türkiye’ye 
örnek olan bir kurumdur. Diğer kurumlara örnek olan bir kurum olması lazım ama burada büyük adaletsizlikler var. Veya 
isteyen istediğini alıp geliyor, hiç burayla ilgisi olmayan… Örneğin, sekreter diye getiriyorlar, polis memurunu getiriyorlar. 
Şark görevine çıkmış polis memurunu getiriyor, şark görevini burada yapıyor. Bu haksızlıkları önleyelim. 

İki: Tabii, teşkilat kanunu yakında görüşüleceği için bu konuya artık çok girmek istemiyorum ama bu konuda çok 
temel sorunlar var. Bir kere, Meclis çalışanlarının hepsinin huzurlu olması lazım, hepsinin tek yumruk olması lazım, örnek 
olmamız lazım. Maalesef, yıllardır uygulanan politikalarla -yine sizin şahsınızı bir tarafa bırakıyorum- burası belki kurumlar 
içerisinde vıcık vıcık olmuş, Türkiye’deki en sorunlu bir yer olmuş Sayın Başkan. Sevgide yok, birlikte yok, hiçbir şey… 
Niye? O kadar çok şeyler kurulmuş ki burada, kendi gemisini kurtaran kaptan olmuş.  

Bu açıdan, biz, grup olarak, öncelikle görüşülmesinde, bütçe arasına girmesinde bir sakınca görmüyoruz -
arkadaşlarımla görüşeceğim- ama bunun, geldiği zaman da hakkaniyetli bir şekilde değiştirilmesi lazım. Falanca müdürün 
kendisini dışarı atıyor, falanca müdürü, bilmem, şeye sokuyor. Olmaz arkadaşlar. Ben, onu, orada geldiği zaman 
konuşacağım.  

Sayın Başkan, son olarak, Meclis Başkanı sıfatınızla ve adaleti tecelli ettiren bir kurum olarak, tutuklu 
milletvekilleri ve Türkiye’de tutukluluk süreleri konusunda sizin şahsınızın önemli rol oynaması lazım. Sizin şahsınıza olan 
inancımızı lütfen, bir daha altını çiziyorum, lütfen zedeletmeyin. Bu inancımız zedelenirse Sayın Başkan, o zaman, 
Türkiye’de ne adaletin ne demokrasinin bu kurumda uygulanması çok zor olur.  

Hepinize saygılar sunarım.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Aslanoğlu.  
Sayın Aydoğan, buyurun lütfen.  
NURSEL AYDOĞAN (Diyarbakır )  – Sayın Başkan, Sayın Meclis Başkanımız, Cumhurbaşkanlığı Genel 

Sekreteri, değerli bürokratlar ve sevgili basın emekçileri; ben de herkesi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. 
Tam da konuşmaya başlamadan önce -yine bir hassasiyet oldu herhâlde- Sayın Sümer Oral “Bugün 

toplantımızda biraz kadın var.” dedi. Ben dedim “Yok, hayır, yine Sayın Meclis Başkanımızın arkasında -dün bir kadın 
arkadaşımız vardı ama- bugün hiç kadın arkadaşımız yok.” Sizin arkanızda.  
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 Evet, biz kadınlar artık yönetim ve karar mekanizmalarında da kadın arkadaşlarımızın olması gerektiğini ifade 

ediyoruz ve ümit ediyorum ki bu yeni hazırlanacak Anayasa’da da, Siyasi Partiler Yasası’nda da, bize göre, en az yüzde 40 
kadın kotasıyla arkadaşlarımız hem çalışma yaşamında hem de siyasette ve politikada yerlerini alacaklardır.  

Ben öncelikle Sayın Meclis Başkanımızın sunumu üzerinden birkaç değerlendirme yapmak istiyorum. Bütçeyle 
ilgili çok fazla bir şey söylemek istemiyorum. Bütçe kapsamında aldıkları hem teknik hem de fiziki değişikliklerle ilgili olarak 
yapmak istediklerini olumlu buluyorum, olumlu değerlendiriyorum. Özellikle Halkla İlişkiler Binasının yapılmasını, yine 
milletvekillerine daha rahat çalışabilecekleri bir ortamın yaratılmasını önemli buluyorum. Bir arkadaşımız milletvekili 
seçildiğinde, Sayın Sırrı Süreyya Önder, çok merak ediyormuş Meclisi ve milletvekili de olmayı istediği için herhâlde, 
geldiğinde ilk yaptığı -biliyorsunuz biz 1 Ekimde yemin etmiştik- hemen gidip odaları görmek istiyor “Nasıl bir yerdir?” falan 
diye. Sonra geldiğinde -biliyorsunuz kendisi sinema yapımcısıdır- “Yahu, çok merak ediyordum ama F tipleri gibi bu bizim 
odalar, hiç farkı yok vallahi, 10-12 metrekare kadar bir yer, aynı.” demişti. Yani bu ortamın düzeltilmesiyle ilgili yaptığınız 
çalışmaları onaylıyoruz.  

Şimdi, Sayın Başkanım, diğer arkadaşlarım da belirtti, belki tekrar olabilir ama ben de bir kez ifade etmek 
istiyorum. Meclisimiz 8 milletvekilinin eksiğiyle kapanıyor. Görüşlerini beğensek de beğenmesek de halkın seçtiği 
arkadaşlarımızdır ve halkın iradesini burada temsil etmektedirler. Dolayısıyla halk da iradelerini Mecliste görmek 
istemektedir. Bununla ilgili de tabii ki Meclis Başkanı olarak size düşen önemli görevler var ve bu konuda beklentiler de 
var. Bizim de beklentilerimiz sizden, 8 milletvekilinin yapılacak bir yasal, anayasal değişiklikle ya da düzenlemeyle 
çalışmalara başlaması. Yani ölüm dışında diğer arkadaşların -ki yakın zamanda bir milletvekili arkadaşımızı yitirdik, onun 
dışındaki tüm vekil arkadaşlarımızın- Meclisteki temsiliyet görevlerini, halkı temsiliyet görevlerini yapmaları yönündedir.  

Yine, özellikle biz BDP milletvekillerine yönelik, çeşitli eylem ve etkinliklerde güvenlik güçlerinin bir saldırısı söz 
konusudur. Bu saldırı dönem dönem bir onur kırıcı niteliğe de dönüşmektedir. Bu anlamda Sayın Meclis Başkanımızın da 
milletvekilliklerini korumak ve güvenlik güçlerinden gelecek bu yönelimlere karşı da bir tavır içerisinde olması, bunu dönem 
dönem de çeşitli mekanizmalarla, basın yoluyla da paylaşması Meclisin onurunu koruma açısından da uygun olacaktır diye 
düşünüyorum.  

Yapt ığ ınız sunumda Mecl is in  yeni  b i r  Anayasa hazır ladığını  i fade et t in iz.  Bunu özel l ik le  çok 
o lumlu bulduğumu i fade  etmek is t iyorum. Özel l ik le  Türk iye ’n in  temel  mesele ler ine bu yeni  
Anayasa’yla  çözüm bulunacağını  i fade et t in iz.  Biz,  bunu,  BDP’ l i ler  o larak,  Kürt  meseles in in  çözümü 
o larak a lg ı l ıyoruz.  Elbet te  k i  Türk iye ’n in  pek çok meseles i  var  ama yeni  b i r  Anayasa yapı l ı rken Kürt  
sorununun çözümüyle i lg i l i  düzenlemeler in  yapı lması  bu Anayasa’ya “yeni  b i r  Anayasa” o lma 
özel l iğ in i  kazandıracakt ı r .  Onun dış ındak i ler in  de yeni  b i r  anayasa yapı lsa da bu özel l iğ in i  
y i t i recekt i r  d iye düşünüyorum. Diğer ler i  zaten Türk iye g ib i  de mokrat ik leşme sürec indek i  b i r  ü lkede 
yapı lması  gereken esas ana değiş ik l ik lerd i r .  Bu yönüyle Mecl is  Başkanımızın özel l ik le  Kürt  
meseles in in  çözümünde Mecl is in  ro l  a lması  ve bu meselenin çözümünün Mecl is te  o lması  
gerçeğinden hareket le  özel l ik l i  b i r  ro l  üs t l endiğ in i  ve bundan da bunu sonuç lanıncaya kadar  yani  
bu meselenin çözümü yönünde b i r  yı l l ık  g ib i  b i r  süre benimsenmiş,  umuyorum, d i l iyorum k i  bu daha 
yakın zamana da çek i leb i l i r  çünkü bu meselenin Kürt  meseles in in  yeni  b i r  anayasayla çözülmesi  
demek çat ışmalar ın  sona ermesi  ve ö lümler in  sona ermesi  demekt i r .   

Bir de, Meclis TV’nin kapatılmasına yönelik de görüş ve düşüncelerimizi ifade etmek istiyoruz: Yani bunun altını 
çizmek istiyorum, tabii ki pek çok nedeni olabilir Meclis TV’nin yayınlarına son vermesi ama esas nedeninin BDP’nin grup 
toplantıları ve Genel Kurulda yaptığı konuşmalar olduğunu düşünüyorum kişi olarak fakat yanlıştır diyorum yani sonuç 
olarak tabii ki Meclis TV’si geniş bir alan ben özellikle bölge milletvekili, Diyarbakır Milletvekili olduğum için çok geniş bir 
alanda Meclis yayınlarının izlendiğini ve bu izlemeden kaynaklı halkta bir moral ve motivasyon olduğunu  biliyorum, 
izliyorum. Bunu biraz kesmeye, aşağı çekmeye yönelik bir düşünce olabilir ama doğru değildir. Bunun da ben yaklaşık b ir 
yıl sonra Kürt meselesinin anayasal çözümüyle birlikte değişeceğini düşünüyorum.  

Sayın Cumhurbaşkanının sunumuyla ilgili de birkaç şey söylemek istiyorum: Elbette ki Türkiye’de Sayın Özal’la 
birlikte başlayan Sayın Süleyman Demirel’le birlikte devam eden ve Sayın Necdet Sezer’i dışında bırakıyorum ama Sayın 
Abdullah Gül’le birlikte devam eden bir halkla bütünleşme, Cumhurbaşkanlığının kapılarını halka açma süreci, dönemi 
yaşanıyor. Tabii ki son derece önemli. Nasıl Meclisi halka açmak önemliyse Cumhurbaşkanlığı makamını da halka açmak,  
halkla bütünleşmek çok önemli. Bu konuda Sayın Cumhurbaşkanından bütün Türkiye halklarının da çok önemli 
beklentileri vardı.  

Şimdi Sayın Cumhurbaşkanımız bu kapsamda, halkla bütünleşme kapsamında 81 ili gezdiğini ifade e ttiler -
raporda da belirtiliyor- elbette ki çok önemli.  Bu kapsamda da Hakkâri gezisi planlanmıştır ama ne yazık ki değerli 
arkadaşlar, belki şunu söyleyeceksiniz: “İşte BDP ne söylüyorsa arkasından Kürt meselesini ekliyor.” diye. Ama doğrudur 
yani gerçekler balçıkla sıvanmaz. Yani 81 ili gezen Cumhurbaşkanımız bu illeri gezerken  basından gizleme gereği 
duymazken Hakkâri’ye giderken bunun gizlenmesi elbette ki Kürt meselesiyle ilgilidir. Yani nasıl İstanbul’a gittiğinde askerî  
elbise giymiyorsa Hakkâri’ye gittiğinde giyiyorsa demek ki arkasında bu mesele vardır. Yani Kürt meselesi bu ülkede 
Cumhurbaşkanımızın bir savaş durumu yokken… Bakın Cumhurbaşkanı aynı zamanda başkomutandır biliyorsunuz ama 
ne zamandır? Savaş durumundadır. Meclisin ilan ettiği bir savaş var mıdır? Yoktur. dolayısıyla bu mesele nedeniyle oraya 
gidip bir asker elbisesi bile giyme durumunda kalmıştır. Yani aslolan önümüzdeki dönemde bu bir yıl içerisinde Kürt 
meselesinin çözümüne yönelik adım atmaktır. Yoksa burada Türkiye Cumhuriyeti’nin en yüksek temsiliyeti olan 
Cumhurbaşkanlığının da bir asker elbisesi giymesi ve intikam etme meselelerini tartışma durumunda kalacağız. Bu da 
yani büyüyen bir Türkiye,  vizyonu gelişen bir Türkiye, işte hem Orta Doğu’da hem de Avrupa  Birliğinin en güçlü  ülkesi 
olması durumunda olan bir Türkiye için üzücüdür diye düşünüyorum. 
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Teşekkür ediyorum hem Sayın Başkana hem de Cumhurbaşkanı ve diğer bürokratlarımızın yaptığı sunumlar 

için. 
BAŞKAN –  Evet, çok teşekkür ediyoruz. 
Sayın Çam… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, özür diliyorum, Sayıştay konusunda iki konuda… 
BAŞKAN – Buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkanım, kamu denetimini yüzde 50 ve daha üstünde 

kurumlar için yapıyorsunuz, doğrudur ancak yönetimini ve denetimini kamunun atadığı yüzde 46 oluyor bazen, halk ile 
halkın… Yani, hissedarların, yönetim atayamıyor yüzde 46’da bir el kaldırılıyor, yönetim olarak devlet… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Yönetimi kamu atıyor yani Özelleştirme İdaresi atıyor yönetimi. Hem 

denetimini hem yönetimini… Atama yapılıyor. Eğer siz gündeminizde tamamen kamuda yönetim ve denetimini de, 
kamunun atadıklarını da denetlemek benim etiğim gereği Sayıştayın görevidir. Hayır, denetlemiyor, yüzde 50 ve üstünü 
denetliyor ama (x) kurum yönetimini devlet atıyorsa yani kamu atıyorsa hem denetim hem yönetimini… Bunların onuruyla 
hesap vermesi işin etiğidir bana göre, işin etiğidir. Yani burada birçok kurum var ama maalesef yönetimi ve denetimi kamu 
atıyor, bunlar Sayıştay denetiminde değil. Bir kere dikkatinize sunuyorum. Bir sürü kurum var. 

İki, Sayın Başkanım merak ediyorum, bu belediyeler konusuna girdiniz de, acaba sabahın beşinde sadece sizin 
burada bir etkiniz var mı suç duyurusu yaparken? Şunları çağırın… Hesap veren belediye var mı iktidardan bilmiyorum da. 
Acaba hep muhalefet belediyelerini sabahın beşinde elleri kolları bağlı gidecek yani bu bir tesadüf müdür? Hep muhalefet 
belediyeleri, sabahın beşinde evleri basılacak, insan onuruyla oynanacak, insanların komşularına, her tarafa… Onurları, 
kişilikleriyle oynanacak sabahın beşinde apar topar 100 tane polis evleri basacak, ondan sonra hep muhalefet 
belediyesi… Acaba bugüne kadar bir tane iktidar belediyesinin bir belediye başkanı böyle eli kelepçeli  gitti mi? Merak 
ediyorum, merak ediyorum ben. Eğer bir tane, bir tane… Acaba onların hiçbir suçu yok mu? Hepsi suçsuz mu yani?  
Hiçbiri sizin raporlarınızda, Sayıştay raporlarınızda hiçbir iktidar belediyesinin en küçük bir küçük suiistimali yok mu 
acaba? Acaba tüm suçlular muhalefet belediyeleri mi? Ama bir tane iktidar belediyesinin belediye başkanını elinin kolunun 
kelepçeyle gittiğini gördünüz mü arkadaşlar? Bu bir haksızlıktır. Bunda  sizin acaba etkiniz var mı? Acaba burada kimin 
etkisi var? Maalesef sabah beşte hem de. İnsan onuruyla oynanarak, kişilik haklarıyla oynanarak mahkemeye çıkıyor, 
mahkeme de salıveriyor. Yani çağır gel kardeşim, ifade ver… İfade vermek, hesap vermek bir onurluluktur ama maalesef 
her ne hikmetse hep muhalefet… Bir tane iktidar belediyesinin vicdanınıza soruyorum, vicdanınıza soruyorum hepinizin 
acaba bunların hepsi çok mu şey… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Bir tanesinin elini kolunu  bağlayıp sabahın beşinde evinden alınıp 

komşusunun eşinin dostunun yanından gittiğini gördünüz mü arkadaşlar? Vicdanlarınıza sunuyorum sizin.  
BAŞKAN –  Evet, çok teşekkür ediyoruz Sayın Aslanoğlu. 
Sayın Çam, buyurun lütfen. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, Türkiye Büyük Millet Meclisinin Saygıdeğer Başkanı, Cumhurbaşkanlığının 

Sayın Genel Sekreteri, Sayıştayın Sayın Başkanı, kamu kurum ve kuruluşlarının saygıdeğer çalışanları, yöneticileri, 
basınımızın çok değerli emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Bugün Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçesini, Cumhurbaşkanlığı ve Sayıştayın bütçesini görüyoruz. Ben yeni, 
bu dönem seçilmiş bir milletvekili arkadaşınızım. Dün bütçe görüşmeleri başlarken geneli üzerinde görüşürken 
Cumhurbaşkanlığı bütçesi, Meclis Başkanlığı bütçesi ve Sayıştayın bütçesi dün akşam ilerleyen saatlerde elimize ulaştı. 
Şimdi öncelikle Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımızdan Türkiye'nin en önemli belgesini konuşuyoruz, Anayasa’dan 
sonra 75 milyonluk bir ülkenin kaderini belirleyecek olan bütçeyi görüşüyoruz ve bazı evraklarımız ve bütçelerimiz ne yazık 
ki bize birkaç saat önceden geliyor, bunun doğru olmadığını ve bu konuda yeteri kadar hazırlanamadığımızı da sizler de 
takdir edersiniz. 

Milletvekili adayı olurken milletvekili başvurusunu yaparken savcılığa gidiyoruz, savcılıktan iyi hâl kağıdı 
alıyoruz, veriyoruz, sonra Yüksek Seçim Kuruluna gidiyor. Bütün bunların hepsi Yüksek Seçim Kurulunda inceleniyor ve 
aday olduğumuza dair hiçbir engel olmadığı tespit ediliyor ve siyasi partilerde ve partilerimizde aday listesi kesinleşiyor ve 
seçimlere giriyoruz.  

Şimdi o ana kadar hiçbir  sabıkası olmayan ve hiçbir belgesi olmayan arkadaşlarımız 12 Haziran genel 
seçimlerinde seçildikten sonra da mazbatalarını alıyorlar, Parlamentoya seçildiklerini kanıtlıyorlar, geliyorlar Türkiye Büyük 
Millet Meclisine avukatları vasıtasıyla kayıtlarını yaptırıyorlar ama ne yazık ki tutuklu  halleri devam ettiği için Türkiye 
Büyük Millet Meclisi çalışmalarına devam edemiyorlar.  

Aslında Sayın Başkanımız 1987 yılında Parlamentoya Yozgat’tan seçilmiş ve bu dönemle birlikte 6’ncı dönem 
Parlamentoda görev yapan en deneyimli, en tecrübeli ve Meclis Başkanlığı ve Bakanlıklarda bulunmuş bir duayenimiz. 
Türkiye Büyük Millet Meclisi açıldığında bu konudaki çözümleri üretebilecek ve Parlamentoya seçilmiş bu arkadaşlarımızın 
Parlamentoya gelip çalışmalara katılmasını sağlayacak basireti ve kolaylığı gösterebilirdi. 

Şimdi kendisinden talep ediyoruz: Halkın oy vermiş olduğu ve seçmiş olduğu ve Yüksek Seçim Kurulu 
tarafından da mazbataları verilen bu arkadaşlarımızın bizlerle birlikte Türkiye Büyük Millet Meclisi çatışı altında bu 
çalışmalara katılmalarının sağlanmasını istiyoruz. Bir öneri: Sayın Meclis Başkanımızın başkanlığında ve Mecliste grubu 
bulunan partilerimizin de vereceği bir komisyon oluşturarak Silivri’de tutuklu bulunan bu arkadaşlarımızı Sayın Meclis 
Başkanımızın Başkanlığında bir heyetle ziyaret etmeyi öneriyorum.  
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Bu, yargıya müdahale değildir. Deniz Feneri davasında AKP milletvekillerinin, hatta bakanlarının insani olarak 

gidip Deniz Feneri davasında yargılanan insanları ziyaret ettikleri hepimizin malumudur. Ama sadece düşünce suçundan 
dolayı, ifade özgürlüğünden dolayı tutuklu bulunan bu parlamenterleri bir heyetle ziyaret etmeyi öneriyorum. Yetmez, 
bugün dünyada en fazla gazeteci ve yazarın tutuklu olduğu bir ülkeyiz. 60’ın üzerinde gazeteci ve yazarımız tutuklu ve 
Sayın Meclis Başkanımız da zaman zaman bu uzun tutukluluk sürelerinin insani olarak kabul edilemez olduğunu da 
söylüyor. Şimdi icraat zamanıdır. Sayın Başkanımız, Meclis Başkanıdır ve Meclis Başkanı olarak da kendisini bu 
arkadaşlarımızın  bizim aramıza en kısa sürede katılmasını sağlamamızı istiyorum. 

Bir Meclis ek binası yapılıyor. Meclisimizin binası gerçekten çok görkemli ve son derece güzel bir bina. Tarihî  
bir bina ama yapılacak binanın ve  şimdi ziyaretçi diğer binanın camlı kafesine baktığınız zaman aslında bu binaya 
yakışan bir bina olmadığını söylemek isterim. Mimari projesini çok fazla görmemekle beraber bu binanın Anıtlar 
Kurulundan izin alınıp alınmadığını bilmiyorum ama Sayın Meclis Başkanımız bunları açıklar ise çok memnun olacağız, 
duymak istiyoruz kendisinden. Ayrıca bu inşaatı devam eden Meclis Binasının çağrı usulü bir ihale edildiğini ve Ankara’da 
kimi firmaların veyahut da hukuk bürolarının konuyla ilgili dava açtıklarını ve mühürleme işlemlerinin yapıldığıyla ilgili 
bilgiler ve haberler almaktayız. Bu konunun geniş bölümü nedir? Kimlere verilmiştir ve nasıl verilmiştir ve böyle bir yargı 
süreci var mıdır yok mudur? Bir mühürleme tekiti var mıdır yok mudur? Bunlarla ilgil i bir geniş bir açıklamayı Sayın 
Başkanımızdan bekliyoruz.  

Bu kadar deneyli, bu kadar tecrübeli, 6’ncı dönemini ifa eden Sayın Meclis Başkanımızın cumhuriyetimizin 
88’inci kuruluş yıldönümünün Sayın Başbakan tarafından bir genelgeyle iptal edilmesi konusu mutlaka kendi aralarında bir 
istişareye neden olmuştur. Ama Türkiye Büyük Millet Meclisinin Başkanı olarak böyle bir iptale izin vermemesi gerektiğini 
düşünüyorum. Dolayısıyla Sayın Başkanın bu konuda da bir eksiklik yaptığını düşünüyorum. 

Meclise ilk seçildiğimiz günlerde -Güvenlik Caddesinde oturuyorum, İzmirliyim, Meclise yakın olsun diye 
yürüyerek gidip geliyorum- Güvenlik Caddesinden gidip gelirken fidanlıktan başlayıp A Bloğa gelinceye kadar tüm çalışan 
arkadaşlarımızı selamlarken hâl hatırını sorarken “Ben 4/C’liyim.” diyor, “Ben geçiciyim.” diyor veyahut da “Ben 
taşeronum.” diyor veyahut da “Ben sözleşmeliyim.” diyor. İlk etapta “4/C’liyim” deyince tabii ne demek istediğini 
bilmediğimiz için Meclisteki kadrolaşmanın, yapılanmanın, statünün ne olduğunu çok fazla bilmediğim için “4/C’liyiz” 
deyince önce geçtik gittik ama sonra derinlemesine baktığımızda burada çalışan arkadaşlarımızın böyle bir statüde 
çalıştıklarını ve bu statülerin Türkiye Büyük Millet Meclisi çatısı altında çok farklı ayrışmalara ve farklı özlük haklarına 
sahip olduklarını gördük. Bunun düzeltilmesi gerekiyor. Önümüzdeki günlerde Meclisimizin Plan ve Bütçe Komisyonuna 
Teşkilat Yasası gelecek. Bunun mutlaka orada daha uzun müzakeresini yapacağız ama bir şey daha söylemek isterim, 
Türkiye Büyük Millet Meclisi Teşkilat Yasası ile Türkiye Büyük Millet Meclisi üyelerinin, ben daha fazla Genel Sekreterliğin 
ve danışmanların güçlendirildiğini ve diğer çalışanlarla aralarında çok büyük ayrıcalıklar yaratıldığını görüyoruz ve 
izliyoruz. Bunu önümüzdeki günlerde Teşkilat Yasası geldiğinde enine boyuna tartışacağız ama böyle bir ayrıcalığı, Genel 
Sekreterliğin ve danışmanların kendilerine özel bir statü kazandırmalarını asla kabul etmeyeceğimizi Sayın Başkana 
hatırlatmak isterim.  

Cumhurbaşkanlığı bütçesiyle ilgili de birkaç cümle söylemek istiyorum. Sayın Genel Sekreter bütçeyle ilgili 
rakamları söyledi. 2007’de 30 trilyon -eski parayla- 2008’de 64, 2009’de 84, 2010’da 72, 2011’de 116-117 ve 2012’de de 
138 milyar –eski parayla trilyon- ama 2007 ile 2009 arasına baktığımızda yüzde 278’e varan artışlar söz konusu. Tabii ki 
Cumhurbaşkanlığı makamı, Türkiye Cumhuriyeti devletini temsil eden bir kurum. Onun bütçesinin tabii ki temsil yeteneği 
itibarıyla en güçlü olmasına hiçbir itirazımız yok ama bu kadar yüzde 200’lere varan artışlara çok anlam veremediğimi 
söylemek isterim.  

Sayın Cumhurbaşkanımızın milletvekilliği yaptığı dönemlere baktığımızda, 91 yılından ve Cumhurbaşkanı 
seçildiği güne kadar bakıp da Parlamentoda ve çeşitli komisyonlarda yaptığı konuşmaları incelediğimizde o konuşmalarda 
Türkiye’de demokrasi ve insan haklarının ne kadar önemli olduğuyla ilgili vurguları orada hissederiz. Bundan önceki 
Cumhurbaşkanlarımız dâhil olmak üzere gerek YÖK’te ve gerekse diğer kurumlardaki atamalarda birtakım eksiklikler, 
hatalar yaptığı muhakkak. Sayın Cumhurbaşkanın ve AKP Grubunun da o dönemlerde, Refah Partisi döneminde onları 
nasıl eleştirdiklerini de o tutanakları okuduğumuzda görüyoruz ama iktidara geldikten sonra, mührü ele aldıktan sonra aynı 
tutum ve davranışları sergilediklerinde ne yazık ki bu dönemlerde ibretle izliyoruz. Ahmet Necdet Sezer döneminde 
Türkiye Barolar Birliği Genel Başkanı Özdemir Özok Anayasa Mahkemesine atandı ama Özdemir Özok dedi ki: “Ben, bir 
siyasi partinin üyesiyim ve dolayısıyla bu atamayı kabul etmem söz konusu değildir.” Son derece faziletli bir davranış 
göstererek reddetti ama Anayasa Mahkemesine Kayseri Barosu Başkanını Sayın Cumhurbaşkanımız çok rahat 
atayabiliyor. Burada bizim hassasiyetle durmamız gereken konu budur. AKP’nin öncelikle karşı çıktığı tüm kurumları, 
Hakimler ve Savcılar Yüksek Kurulu, YÖK, RTÜK, Anayasa Mahkemesi dâhil olmak üzere ne zaman oradaki çoğunluğu… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, ilave süre veriyorum.  
MUSA ÇAM (Devamla) – …oraları ele geçirdikten sonra buraların demokratikleştirilmesiyle ilgili taleplerinden 

tamamen vazgeçtiğini görüyoruz arkadaşlar.  
Değerli arkadaşlar, torba yasayla ilgili, demokratik kitle örgütleri, emek ve meslek örgütleri, hepsi Sayın 

Cumhurbaşkanını ziyaret ettiler. Bu torba yasanın veto edilmesi gerektiğini, düzeltilmesi gerektiğini, tekrar Meclise sevk 
edilerek bir daha müzakere edilmesiyle ilgili defalarca söylemelerine rağmen ne yazık ki Sayın Cumhurbaşkanı bunların 
tamamını onaylıyor.  

Cumhurbaşkanlığı makamı önemli bir makamdır, Türkiye Cumhuriyetini temsil ediyor. Siyasi görüşlerimiz, dünya 
görüşlerimiz çok farklı olsa da orayı yıpratmamamız gerektiğinin bilincindeyiz ama Sayın Cumhurbaşkanın da bir noter 
görevi görmemesi gerektiğinin de altını çiziyorum.  
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2012 bütçesinin ülkemize, Meclisimize, Cumhurbaşkanlığına ve Sayıştayımıza hayırlı ve uğurlu olmasını 

diliyorum, saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Çam.  
Sayın Kurt lütfen…  
KAZIM KURT (Eskişehir) - Sayın Başkanım, değerli komisyon üyeleri, Türkiye Büyük Millet Meclisinin Sayın 

Başkanı, Sayın Genel Sekreter ve Sayıştayımızın Değerli Başkanı; öncelikle bütçe görüşmelerinin düzeni açısından biraz 
önce konuşan arkadaşımın söylediklerine ilave, yarın görüşeceğimiz bütçelerin de evraklarının hâlâ bize ulaşmadığını 
belirterek başlamak istiyorum.  

BAŞKAN – Sayın Kurt, o konuda bir açıklama yapmam gerekiyor. Yine size ilave süre vereceğim.  
KAZIM KURT (Devamla) – Tabii tabii.  
BAŞKAN - Şimdi, ben, hatırlarsanız, ilk bütçe görüşmelerine başladığımız zaman, başladığımız gün şöyle bir 

öneri getirmiştim: İstediğiniz takdirde, eğer komisyon üyelerimiz isterse bu evrak, ilgili evraklar gelir gelmez ilgili 
kurumlardan, biz, komisyon üyesi milletvekillerimizin odasına gönderebiliriz şeklinde ifadede bulunmuş idik fakat bu 
konuda olumlu bakan arkadaşlarımız oldu, olumsuz bakan arkadaşlarımız oldu. Aslında, burada, Türkiye Büyük Millet 
Meclisi ne Meclis Başkanımızın ne Genel Sekreterliğin ne de diğer kamu kurum ve kuruluşlarının herhangi bir suçu yok. 
Zamanında bu dokümanlar buraya geliyor ancak sizin odanıza gönderdiğimiz zaman… Özellikle Sayın Günal karşı çıktı 
ona. Ben, odalara gönderilmesini önermiş idim. Odanıza gönderebiliriz bunu, bu mümkün yani gelir gelmez odanıza 
doğrudan gönderebiliriz talep etmeniz hâlinde. Buraya bıraktığımız zaman da takdir edersiniz ki çok sayıda kuruluşumuz 
var, hepsini bizim buraya koymamız  mümkün değil ancak bir gün öncesinden biz bunu koyabiliyoruz. Böyle bir sıkıntıyla 
karşı karşıyayız. Eğer herhangi bir milletvekilimiz, herhangi bir komisyon üyemiz derse ki benim odama gönderin, evrak, 
doküman gelir gelmez benim odama gönderin derseniz derhâl bunu yaparız. Bu konuda da herhangi bir tereddüdünüz 
olmasın. Bu konuda ne Meclis Başkanımızın ne bakanlarımızın ne ilgili kamu kurum ve kuruluşlarımızın hiçbir suçu yok, 
tamamıyla kendi iç düzenlememize yönelik bir hadise.  

Teşekkür ediyorum.  
Buyurun.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Biz istiyoruz, hepsini istiyoruz.  
BAŞKAN – Şöyle söyleyelim: İsteyen arkadaşlar, bizim ilgili müdür arkadaşımıza bir talimat verirse, müdür veya 

müdür yardımcısı arkadaşımıza, gelir gelmez biz bunları size göndeririz.  
Buyurun Sayın Kurt.  
KAZIM KURT (Devamla) – Teşekkür ediyorum.  
Şimdi, Değerli Başkanım ve değerli üyeler; öncelikle Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımızın tutuklu 

milletvekilleriyle ilgili tavrının aktif hâle getirilmesi gerektiğini düşünüyorum. Bu konu gerçekten önemli ve gerçekten 
demokrasimiz açısından kaçınılmaz bir konudur. Ben, 12/9/2011 tarihinde tutuklu m illetvekillerimizin durumu ve Meclis 
Başkanımızın bu konudaki düşünceleriyle ilgili bir soru önergesi vermiştim ancak böyle bir soru önergesi veremeyeceğim 
gerekçesiyle geri gönderildi. İtirazım üzerine verilen yanıtta da “Tutuklama ve tutukluluk hâlinin devamı kararları yargı 
yetkileri kapsamında yargı mercilerince verilmiş kararlar olup bu kararlara karşı Başkanlığımızın yapabileceği bir işlem  
bulunmamaktadır.” diye yanıt verildi.  

Şimdi, biz, Meclis Başkanımızdan bu konuda yardım, çaba ve destek isterken yargı mercilerine talimat verin 
demiyoruz. Elbette, Kurtuluş Savaşı sırasında bile demokrasinin tüm kurallarını işleterek açık duran bu Mecliste tutuklu 
milletvekili olamaz. 8 arkadaşımız hiçbir yasal engel yok iken seçilmiş, mazbatasını almış ve şu anda  kayıtlarımızda 
milletvekili görülmesine rağmen hâlâ tutuklulukları devam etmektedir ve biz Meclis olarak, Meclis Başkanlığı olarak, bu 
konuda aktif herhangi bir işlem yapmıyoruz. Bunun çok doğru olmadığını tüm arkadaşlarım gibi ben de düşünüyorum ve 
özellikle iki parti arasındaki mutabakattan sonra bu konuda bir an önce yasal düzenlemelerle ilgili adımların atılması 
gerektiğini ve buna da sizin öncülük yapmanız gerektiğini düşünüyorum.  

Değerli Başkanım, ayrıca kanun hükmünde kararnamelerin pozisyonuyla ilgili arkadaşlarımız değerlendirmeler 
yaptılar ve demokrasinin nabzının attığı yer olan yüce Mecliste, Meclisin açık olmasına rağmen, olağanüstü dönemlerin, 
olağanüstü koşulların sonucunda Anayasa’ya giren kanun hükmünde kararnamelerle hâlâ Türkiye'nin yönetilmeye 
çalışıyor olması Meclis Başkanımızı rahatsız etmesi gerekir diye düşünüyorum.  

Meclisteki personelin statüsü konusunda gerçekten çok büyük bir kargaşa ve karmaşa var. Kim hangi statüde 
çalışıyor, sözleşmeli olan kim, 4/C’li olan kim, 657’li olan kim, İş Kanunu’na tabi çalışan kim ve bunlar hangi nedenlerle bu 
çalışmalar içerisinde belli değil ve bunların arasında da çok ciddi anlamda bir ücret adaletsizliği söz konusu. Ayrıca 
4/C’liler arasında da gerçekten liyakat ve çalışma koşulları açısından farklılıklar var. Bizim bankonun çaycısı yüksekokul 
mezunu örneğin. Dolayısıyla bu konuda da Başkanlığımızın biraz daha dikkatli olması gerektiğini düşünüyorum.  

Değerli Başkanım, Teşkilat Kanunu henüz çalışma aşamasında olmasına rağmen 2012 bütçe teklifinde sağlık 
hizmetlerinin ödeneğinin sadece mal ve hizmet alımına ayrılmış olması demek ki baştabipliğin bünyenizden çıkarılacağı 
anlamına geliyor ve bu baştabiplik içerisinde çalışan personelin, doktorların, sağlıkçıların pozisyonlarının ne olacağı 
konusunda da çok büyük bir karmaşa olduğunu iletmek isterim.  

Ayrıca sağlık hizmetlerinin hizmet satın alınması suretiyle gerçekleşecek olması karşısında önümüzdeki 
dönemde çok daha büyük miktarda bütçe ayrılacağı ortaya çıkmıştır. Bu konunun tekrar gözden geçirilmesinin yararlı 
olacağını düşünüyorum. “Sağlık hizmetleri, Meclisin yasama ve denetimi içinde sayılmayabilir.” diye bir değerlendirme 
yapılacak olabilir ancak millî sarayları ısrarla bünyesinde tutan Meclisin, personelin ve milletvekillerinin sağlık hizmetler inin 
de kendi bünyesinde tutulmasından rahatsız olmaması gerektiğini düşünüyorum.  
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Ne güzel bir tesadüftür ki şu anda görüştüğümüz üç bütçe de birbirine ilintili ve yakın ilişkiler içerisinde. 

Öncelikle Sayıştayla ilgili bazı eleştirilerimi iletmek isterim. Anayasa’nın 160’ncı maddesinde ve Sayıştayın özel yasasında 
Sayıştay işleyişleriyle ilgili çok ciddi ve yıllardan bu yana gelen bir gelenekle Sayıştayın gerçekten tarafsız, gerçekten 
objektif ve gerçekten bağımsız bir kuruluş olması gerektiği hâlde, mevcut hâliyle, seçiliş biçimleriyle ve oluşturulan 
durumla ilgili ne yazık ki hem Sayıştayda hem Mecliste ve hem de diğer olaylarda Hükûmetin vesayetinin çok ciddi 
anlamda etkili olduğu görülmektedir.  

Öncelikle Sayın Başkanımın “Hiçbir belediyeye ayrıcalık gütmüyoruz, tüm belediyeler bizim için eşittir.” demiş 
olmasının pratikte karşılığı olmadığını biliyorum çünkü muhalif belediyelerin tamamı ve neredeyse tümüne yakını çok ciddi 
ve keyfî incelemelerle karşı karşıyadır. Bu belki sizden kaynaklanmıyor ama cidd i anlamda yasadaki pozisyondan 
kaynaklanıyor. Eski Sayıştay Yasası döneminde, denetim programları, daire başkanları ve üyelerden oluşan daha geniş 
bir kurul tarafından belirlenirken şu anda bu 31 ve 32’nci maddede Denetim Planlama Koordinasyon Kurulu taraf ından 
belirleniyor ve burada da Sayıştay Başkanının çok özel etkisi ve yetkisi bulunduğunu biliyoruz.  

Ben, Sayıştayımızın zaman zaman kamuyu bilgilendirme açısından bu raporları açıkladığını, paylaştığını… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum.  
KAZIM KURT (Devamla) – Peki efendim.  
 …Bunu da görevi içerisinde saydığını kabul ederek hareket ediyorum ve Ankara, İstanbul, özellikle Kayseri 

belediyelerinin denetimleriyle ilgili raporların ne zaman açıklanacağını da merakla bekliyorum. 
Değerli Başkanım, değerli arkadaşlarım; son olarak da Cumhurbaşkanlığı bütçesiyle ilgili değerlendirmeyi 

kısaca yapayım. Bütçenin parasal tarafıyla hiç ilgili değiliz. Elbette Cumhurbaşkanlığımızın bütçesi Türkiye Cumhuriyetine 
layık bir miktarda olmalıdır ancak Cumhurbaşkanımızın tarafsızlığı konusunda kuşkularımız giderek artmaktadır ve 
özellikle 2012 yılının Cumhurbaşkanlığı seçimiyle ilgili bir yıl olduğu bilinciyle hareket ederek bütçeyi ve Türkiye Büyük  
Millet Meclisini hazırlamamız gerektiğini düşünüyorum ancak bu konuda da sanıyorum sadece ne olacağını Sayın 
Başbakan biliyor. Bu da yine Meclisin ve Komisyonumuzun vesayetini gösteren en önemli unsurdur diye düşünüyorum ve 
teşekkürlerimle saygılarımı sunuyorum. 

BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Kurt. 
Sayın Gök, buyurun efendim. 
ABDULKERİM GÖK (Şanlıurfa) – Çok teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Türkiye Büyük Millet Meclisinin Saygıdeğer Başkanı, Cumhurbaşkanımızın Sayın Genel Sekreteri,  Sayıştayın 

Sayın Başkanı ve çok kıymetli bürokratlar, çok kıymetli basının temsilcileri hepinizi ben de saygıyla selamlıyorum. 
Efendim aslında ben şunu düşünüyordum: Plan ve Bütçe Komisyonu denildiği zaman ve burada kurumlarımızın 

bir manada bütçelerini de analiz etmenin doğru olduğuna inanan biriyim. Evet burada kısmen bütçe analizleri yapıldı. 
Örneğin Cumhurbaşkanlığı bütçesinin artış gösterdiğini ve Cumhurbaşkanlığı bütçesinin neden artışın gösterdiği 
manasında da analizler yapıldı ve rakamlar konuşuldu. Bu manada eğer bir analizse o zaman şunu düşünüyorum ben de 
pek tabii olarak: Bu ülkede Cumhurbaşkanı olarak, makamlık olarak ülkenin ve ülkelerin birçok yerini gezdiğiniz zaman 
işte o artış da aslında anlaşılıyor neden kaynaklandığı. Bunu anlamak aslında çok kolay. Gönül arzu ederdi ki burada 
özellikle kurumların bütçe rakamları üzerinden teknik anlamda bir analiz yapılsaydı fakat yine mantığı tersten okumaya 
çalışıyorum ve ilgili kurumları gerçekten şahsım adına kutluyorum, teşekkür ediyorum. Demek ki burada bütçeler çok 
hassas bir şekilde analiz edilmiş, rakamlar çok ciddi manada analiz edilmiş ve bu rakamlar günümüz ekonomik koşulları 
çerçevesinde daha reel rakamlar olarak ortaya konulmuş anlamında da okuyorum. 

Burada özellikle şunu da belirtmekte fayda var: Daha önceki Sayın Cumhurbaşkanının acaba kaç ülkeyi 
gezdiğini ve ülkemizin problemli olduğu diğer ülkelerle beraber ülkemize ait menfaatlerin neresinde yer aldığını da pek 
tabii ki düşünüyorum. Bir konuşmacı arkadaşım konuşmasında Cumhurbaşkanının basındaki konuşmalarından 
bahsederken “Bana göre de yargı bundan etkilenmiştir.” diye bir ifade kullandı. Ben bu ifadenin bana göre kavramının 
hukuksal çerçevede ne kadar doğru olduğunu düşünmek istiyorum. Cumhurbaşkanlığı makamının pek tabii ki siyaset üstü 
bir makam olduğunu hepimiz biliyoruz ve görüşüyoruz, düşünüyoruz ancak konuşmalarımızda ve ifadelerimizde siyasete 
de alet etmekten de uzak durmuyoruz. Şunu rahatlıkla söyleyebilirim: Anadolunun… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz mi alet ediyoruz? 
ABDULKERİM GÖK (Şanlıurfa) – Değil, genel manada. Sizi kastederek bahsetmiyorum.  
MUSA ÇAM (İzmir) - Burası üniversite değil, Türkiye Büyük Millet Meclisi. 
ABDULKERİM GÖK (Şanlıurfa) – Ben sizi dinledim ama. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Konuştuğun kelimeyi seç o zaman “Alet edildi.” diyorsun.  
ABDULKERİM GÖK (Şanlıurfa) – Peki. 
Bugün Anadolu’nun herhangi bir yerinde Anadolu’nun herhangi bir insanı telefonun başında Cumhurbaşkanlığı 

makamını arayarak çok kolay bir şekilde ve halkın rahatlıkla girip ulaşabileceği bir makam hâline geldiğinden dolayı da  
aslında Anadolu insanının artık bu ülkede yönetim tarzında bulunmasını da aslında altını çizerek ifade etmek istiyorum. 
Dolayısıyla bu makamın kendi ülkesiyle barışık bir makam olmasını önemsiyorum. 

 Ve son olarak da sözlerime özellikle bunu belirtmekte fayda görüyorum: Dili, dini, rengi, ırkı, düşüncesi ne 
olursa olsun hep beraber kavgasız, gürültüsüz, kardeşçe, gönül gönüle, el ele, birlikte bir ülke olmamız dileğiyle yüce 
Meclisteki, Komisyondaki arkadaşlarımı ve Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımı saygıyla selamlıyorum. 

Teşekkür ediyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hocam, bu söze elini sıkarım ben senin. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Gök. 
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Sayın Kalaycı, buyurun lütfen. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanı, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Cumhurbaşkanlığı Genel 

Sekreteri, Sayıştay Başkanı, güzide kurumlarımızın değerli temsilcileri, kıymetli basın mensupları; öncelikle hepinizi 
saygılarımla selamlıyorum. 

Sayıştay, kamu kaynağı kullanan tüm idareleri Türkiye Büyük Millet Meclisi adına denetlemekle görevli anayasal 
bir kurumumuzdur. 2003 yılında çıkarılan 5018 sayılı Kamu Malî Yönetimi ve Kontrol Kanunu’nun “Dış denetim” başlıklı 
68’inci maddesinde Sayıştay tarafından yapılacak harcama sonrası dış denetiminin amacının genel yönetim 
kapsamındaki kamu idarelerinin hesap verme sorumluluğu çerçevesinde yönetiminin malî faaliyet karar ve işlemlerinin 
kanunlara, kurumsal amaç hedef ve planlara uygunluk yönünden incelenmesi ve sonuçlarının Türkiye Büyük Millet 
Meclisine raporlanması olduğu belirtilmekte. 42, 43, 54 ve diğer ilgili maddelerde de bu konudaki usul ve esaslar 
belirtilmektedir.  

Değerli arkadaşlarım, 5018 sayılı Kanun’un kabul edildiği 2003 yılından itibaren sekiz yıl geçmiş olmasına 
rağmen bu maddede düzenlenen hükümler doğrultusunda bir işlem yapılmamış. Maddede öngörülen dış denetim genel 
değerlendirme raporları Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulmamıştır. Bugüne kadar bizlere yani Plan ve Bütçe 
Komisyonu üyesi olan milletvekillerine bir rakamlar yığınından oluşan genel uygunluk bildirimi ve Hazineyle ilgili dış 
denetim raporunun dışında hiçbir Sayıştay raporu ulaşmamıştır. Türkiye Büyük Millet Meclisinin görev ve yetkilerini 
belirleyen Anayasa’nın 87’nci maddesinde yasama ve diğer görevlerinin yanı sıra Bakanlar Kurulunu ve Bakanları 
denetlemek, bütçe ve kesin hesap kanun tasarılarını görüşmek ve kabul etmek de görevleri arasında sayılmaktadır. Bu 
durumda kamu idarelerinin denetiminde yararlanılmak üzere Sayıştay tarafından hazırlanması gereken dış denetim 
raporlarının sunulmaması nedeniyle Türkiye Büyük Millet Meclisinin denetim görevini gerektiği şekilde yapamadığı 
görülmektedir.  

Ben Sayıştay Başkanımıza bir soru da yönelteceğim. Kamu kaynağı kullanan yani Sayıştay denetim ine tabi 
merkezî yönetim kapsamındaki kamu idareleri, düzenleyici denetleyici kurumlar, sosyal güvenlik kurumları, mahallî 
idareler, 5018’in kapsamı dışında kalan kurumlar, bağlı, ilgili, ilişkili, döner sermayeli, fonlar, KİT’ler, BİT’ler velhâsıl  bütün 
idarelerin statülerine göre sayısı nedir? Bunlardan kaç tanesi fiilen denetlenebilmektedir. Yani yıllık kaç tanesini, yüzde 
kaçını denetleyebiliyoruz? 

Bu arada son yıllarda ülkemizde yolsuzluk, usulsüzlük, rüşvet, kaçakçılık, kayırmacılık olaylarıyla ilgili  iddialar 
sürekli olarak gündemde yer almaktadır. Türkiye’de yolsuzluğun kamu sektöründe merkezî ve yerel yönetimlerde yaygın 
olduğu Avrupa Birliği’nin İlerleme Rapor’larına IMF, Dünya Bankası, GRECO gibi uluslararası kuruluşların raporlarına da 
yansımıştır. AKP döneminde yolsuzluklar ayyuka çıkmış. Peki Sayıştay ne yapmış? Hangi raporu düzenlemiş, hangi 
yolsuzluğu ortaya koymuştur? 

Daha geçtiğimiz gün hepimizi derinden üzen Van depreminde yaşananları hep gördük, seyrettik. Kamu 
binalarının ne hâle geldiğini, malzemeden çalma, çürük malzeme kullanma gibi hususları hepimiz ekranlarda seyrettik. 
Acaba bu konulara yönelik Sayıştayımızın düzenlediği, en azından alınması gereken tedbirlerle ilgili deprem konusunda 
düzenlediği bir raporu var mıdır? Varsa bizlere takdim ederse memnun olurum. 

Şimdi geçtiğimiz günlerde Türkiye Büyük Millet Meclisinde 20 Ekim 2011 tarihinde Başkanlığın bir sunuşu oldu. 
Sayıştay sanki bütün işi gücü bırakmış milletvekillerinin maaşını incelemiş. Makam tazminatı uygulamasıyla ilgili eleş tirisi 
Genel Kurulda okundu. Tabii bunun daha önce basına servis edilmiş olmasını da kınıyorum. Ayrıca bizleri, milletvekillerini 
fazladan para alan kişiler gibi gösterilmesini kesinlikle kabul etmiyorum. Sayın Meclis Başkanım, eğer böyle bir şey varsa 
kanun ne ise o ödemeyi yapın yani milletvekillerini töhmet altında bırakmaya hiç kimsenin hakkı yok, haddi de değildir.  

Değerli Başkanım, bir konuyu ben de sizlere ileteceğim: Kanun hükmünde kararnameler meselesi. Şu ana 
kadar yirmi üç tane KHK çıktı, iki gün sonra da yetki süresi bitiyor. Türkiye Büyük Millet Meclisi açıkken KHK geliyor. Ki, şu 
iki günlük süreçte göreceğiz bize gelen bilgilere göre epeyce bir KHK çıkacak. Ben soruyorum: Yasama organı kim? “Yetki 
kanunu var, hukukidir.” diyebilirsiniz ama Parlamentoyu yok saymak, Parlamento açıkken böylesi kapsamlı düzenlemeler 
yapmak ahlaki midir Sayın Başkanım, etiğe sığar mı?  

Yine Değerli Başkanım, tabii Türkiye Büyük Millet Meclisi teşkilatıyla  ilgili hususları ilgili kanun teklifini 
görüşürken tabii ki dile getireceğiz. Ben alt  komisyonda da yer aldım. Yalnız burada bugünkü sunumunuzda dikkatimi 
çeken bir husus oldu, onuncu sayfada diyorsunuz ki: “Teşkilat küçültülmekte, hizmetlerin bir kısmı ise satın alma yoluyla 
karşılanacaktır.” Bu husus teklifte de yer alan bir husus, bizim muhalefet şerhinde de eleştirdiğim bir husus. Ben şunu 
kesinlikle kabul etmiyorum Sayın Başkanım: Türkiye Büyük Millet Meclisinin insan onuruna yaraşır düzgün işlerin 
sunulması için tüm kamu idarelerine örnek olması gerekir. Türkiye Büyük Millet Meclisinin evrensel normlardan uzak 
kalınarak kâr mantığıyla fazla çalıştırılan ancak karşılığı ödenmeyen bir nevi kölelik sistemini andıran, taşeronlaşmayı 
yaygınlaştırmasını kesinlikle kabul etmiyorum. Bu konuda kamu kurumlarında çalışan taşeron personelinin hangi 
mağduriyetler içerisinde olduğunu hepimiz biliyoruz. Biz burada adaletli bir sistem getirmeliyiz.  

Aynı şekilde 4/C’yle çalışanlar. Biliyorsunuz 657 sayılı Kanun’un 4’üncü maddesinin (c) bendinde tanım var. 
Diyor ki: Bir yıldan az süreli veya mevsimsel hizmetlerde çalıştırılan geçici personeli kastediyor, 4/C. Bu anlamda 
bakarsak şu anda gerek Meclisimizde gerekse kamu kurumlarında çalışan 4/C’liler hiç öyle bir yıldan az süreli değil, 
neredeyse 4/C’den emekli oluyorlar Sayın Başkanım yani bu Kanun’un lafzına da, ruhuna da aykırı bir uygulama.  

Şunu tabii çok doğru buluyorum bunu komisyon görüşmelerinde de belirttim: Aşırı istihdamı önlemek üzere 
sınırlamalar getiriyorsunuz, gerek kadrolu personelin atanmasında gerek 4/C’li personelin atanmasında. Bunu takdir 
ediyorum ama bunu kısıtlarken taşeronlaşmayı yaygınlaştıracaksanız bunun hiçbir anlamı yok. Kaldı ki o kanun teklifinin 
gerekçesinde “Farklı statülerde çalıştırılan personelin aynı işi yapmakla birlikte farklı özlük haklarına sahip olması iş 
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barışını zedeliyor.” diyorsunuz, aynen katılıyorum. O zaman yapacak bir şey var, tüm 4/C’lileri adam gibi kadrolu hâle 
getirmek ve eğer bir hizmet alımı ihtiyacı doğacaksa böyle taşeron personeli şeklinde değil de hizmetin ihalesi şeklinde 
yapılmasının daha doğru olduğunu düşünüyorum. Şu anda da öğrenebildiğim kadarıyla Türkiye Büyük Millet Meclisimizde 
200’ye yakın müteahhit personel çalışıyor. Anlaşılan o ki bu kapsam genişleyecek. 

Ben, bu görüş ve düşüncelerle bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyorum. 
Teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Çelebi, buyurun lütfen. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Sayın Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanı, Sayın Başkanım, sayın üyeler; Türkiye 

Cumhuriyeti Devleti’nin güzide bürokrasi temsilcileri ve değerli basın mensupları; sözlerime başlamadan önce, Van ilimizde 
meydana gelen deprem sebebiyle vefat eden tüm vatandaşlarımıza Cenabıallah’tan rahmet diliyorum.  

Devletimizin en yüksek temsil ve idare makamı olan Türkiye Cumhuriyeti Cumhurbaşkanlığı makamının 
hizmetleri, binlerce yıllık devlet geleneğimizin onuruna ve milletimizin ihtişamına, değerine, vakarına yakışır tarzda, ulusa l, 
bölgesel ve yerel ölçekte icra edilmelidir.  

Sayın Başkan, Türkiye Cumhuriyeti içerisinde ve dışarıda elde ettiği kazanımları, kurumsallaştırma ve 
sistemleştirme yolunda taze bir bilinç ve dinamizmle ilerlemektedir. Türkiye’nin içinde bulunduğu coğrafi konum göz önüne 
alındığında, dünyadaki jeopolitik önemi ortaya çıkmaktadır. Ülkemiz 21’inci Yüzyıla girerken iyi bir başlangıç yaptı, benzer 
bir sıçrayışı bundan sonraki süreçte de göstermesi gerekmektedir ve gösteriyor.  

Türkiye Cumhuriyeti’nin hem halkı ve yöneticileriyle bir bütün olması hem de bilinçli ve girişimci bir ruhla 
hareket etmesi her zamankinden daha fazla ehemmiyet arz etmektedir. Türkiye Cumhuriyeti’nin en yüksek temsil 
makamında bulunan Sayın Cumhurbaşkanımız da öncü, moral verici, motive edici, vizyon koyucu kişiliğiyle, yoğun bir 
tempoyla, âdeta dinlenmek bilmeksizin çalışmalarını sürdürmektedir. Zira çağımız gerçekten sürat çağıdır ve bu tempoyu 
yakalayabilenlerin, yakalayan ülkelerin ayakta kalma şansı vardır.  

Sayın Başkan ve değerli üyeler; Cumhurbaşkanlığı makamı, toplumun doğrudan yararlandığı sosyal 
sorumluluk projelerine ayrı bir önem vermektedir. Kültür, sanat ve sosyal faaliyetlere verilen destekler çerçevesinde, Sayın 
Cumhurbaşkanımız ve Sayın Hanımefendileri pek çok sayıda sorumluluk projesini himayeleri altına almışlardır. 
Cumhurbaşkanlığı bütçesinden ziyade özel sektörden sponsorların ve hayırsever vatandaşlarımızın harekete geçirildiği bu 
projeler arasında Sayın Hanımefendilerin de bizzat takip ettiği bazı projeler bulunmaktadır. Bunlardan bir tanesi de “81 
Yıldız Projesi” çerçevesinde tüm illerimizden çocuklara destek sağlanmaktadır.  

Sosyal sorumluluk alanında Ahlat ve yakın çevresindeki Selçuklu tarihî ve kültürel mirasın korunup 
geliştirilmesini sağlayacak Kuzey Van Gölü Selçuklu Bölgesi Kültürel Projesi’yle, UNESCO dünya kültür mirası listesinde 
yer alan Divriği Ulu Camii ve Darüşşifası’nın korunmasına yönelik projeler ile Mardin’in dünya miras listesine kazandırılması 
projesini de özellikle zikretmek istiyorum. 

Bunların dışında,  Cumhurbaşkanlığı olarak TÜBİTAK Bilim Hizmet ve Teşvik ödülleri, Cumhurbaşkanlığı Kültür 
ve Sanat ödülleri, Cumhurbaşkanlığı Uluslararası Türkiye Bisiklet Turu, Cumhurbaşkanlığı Uluslararası İstanbul Yelken 
Yarışları ile ilgili himaye ve destekleri de sürmektedir.  

Sayın Cumhurbaşkanımızın tüm illeri ziyaret edecek olması çok önemli. İllerde valilikle birlikte belediyelere, 
üniversitelere de uğraması, halkı yakından görmesi, iş adamlarıyla toplantılar yapıp onların dertlerini dinlemesi moral 
veriyor. Yurt dışı gezilerine katılan iş adamlarımızla da yaptığımız görüşmelerde, Sayın Cumhurbaşkanımızın kendileriyle 
yakından ilgilendiğini, tüm sorunlarını ilgili makamlara ilettiğini öğrendik. Ekonomik alanda dünyanın önemli ölçütlerinden 
birisi olan, ülkemizin gelişmesine bu tür ziyaretler ciddi katkı sağlayacaktır.  

Almanya ziyareti sırasında, özellikle üniversitedeki konuşmasının engellenmek istenmesi karşısında Sayın 
Cumhurbaşkanının takınmış olduğu tavrı hep birlikte takdir ettik. 

Güneydoğu’ya yapmış olduğu gezi sırasında askerlerimize ve vatandaşlarımıza moral vermiştir. Bu konunun 
gündeme getirilmesi gerekirken güvenlik nedeniyle alınan bazı teknik detaylara da takılmak yanlış olacaktır. Burada söz 
konusu olan sadece Sayın Cumhurbaşkanının değil orada yaşayan halkın da güvenliğidir.  

Tarafsızlıkla ilgili bazı eleştiriler bazı dönemlerde basına da yansımak kaydıyla, bir Cumhurbaşkanı doğru 
gördüğü şeyleri takdir ediyorsa bu tarafsızlığına engel değildir. Siyaset ve hukuk alanındaki bazı tıkanmalarda da Sayın 
Cumhurbaşkanının tüm tarafları çağırıp devletin başı olarak müdahale de bulunması da takdire şayandır. Tabi i, bu 
davetlere gelmeyenlerle ilgili söyleyecek herhangi bir şey herhâlde yoktur.  

Bu sosyal projelerin hayata geçirilmesinde ve doğrudan himayelerine alan Sayın Cumhurbaşkanımıza, 
Saygıdeğer Hanımefendi’ye teşekkür ediyor, bugün görüşmekte olduğumuz Türkiye Büyük Millet Meclisimizin, 
Sayıştayımızın ve Cumhurbaşkanlığının 2012 yılı bütçelerinin hayırlı olmasını diliyor, hepinize saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Çelebi’ye. 
Şimdi Sayın Gümüş… 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Teşekkür ederim efendim. 
Sayın Başkan, Sayın Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanı, değerli üyeler, değerli bürokratlar, değerli basın 

mensupları; hepinizi selamlıyorum. 
Ülkeler arasında parlamentolararası dostluk ilişkilerinin özel bir anlamı vardır. Bu ilişkiler dünya barışına ve 

demokrasiye olumlu etki ettiği gibi, birçok ilişkinin temeli bu dostluk temasları sırasında atılmakta ve bu temaslar birçok f ikir 
ve projenin başlangıcı olabilmektedir.  

Afrika ülkeleri ile parlamentolararası dostluk gruplarını çoğaltmak istediğinizi öğrendik. “Bu konuda Afrika ile 
ilgili hedeflerimiz nelerdir?” diye sormak istiyoruz. Çünkü bu tür girişimler ve bu girişimlerle ilgili masraflar sadece dost  
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olalım diye yapılmaz, bir politikası vardır. Bu ilişki ve dostlukların hedef gerekçeleri ve pekiştirilmek, geliştirilmek istenen bu 
dostlukların dünya siyasetindeki yeri nedir? Afrika’ya büyük bir açılım yapılması Türkiye’nin hangi uluslararası stratejisi 
içinde yer almaktadır? Doğru olabilir ama içinde bulunduğu strateji nedir? Bu konuda bilgi a lmak istiyoruz.  

Diğer taraftan, özellikle Türk cumhuriyetleriyle ilişkilerin geliştirileceği belirtilirken, niçin Özbekistan Dostluk 
Grubunun kaldırılmasını kararlaştırıyorsunuz? Özbekistan’ın diğer Türk cumhuriyetlerinden bizim için farkı nedir? İlişkile r 
niçin geliştirilmek yerine zayıflatılmak isteniyor? Bu konuda bilemediğimiz bir siyaset mi gündeme geliyor veya gelişmeler 
mi var? 

Yine diğer ülkelerle, İsrail, Suriye, Libya, Yunanistan ile dostluk grubu olmayacağı kararlaştırılmış. Keşke bu 
konuda kısa bir açıklama olsaydı, genellikle basından öğreniyoruz. 

Bu konuda ayrıca en çok ilgimizi çeken, Yunanistan’la dostluk grubunun kaldırılmasıdır. Bize göre tam da şimdi 
Yunanistan ile dostluk grubu ve çalışmalarını pekiştirmek ve geliştirmek gerekliydi. Bu konuda stratejik fırsatları 
kaçırmamak gerekir düşüncesindeyim. Yunanistan’ın sıkıntıya düştüğü bugünlerde -ki çok önemli bir sıkıntı içindedir- bu 
ülkeyle sıcak ilişkiler konusunu sadece Avrupa’ya mı bırakmak gerekir? Yunanistan’daki etnik grupları ve bunları bizde pek 
bilinmeyen yoğunluğunu düşününüz. Yunanistan’da, Türkiye’ye sıcak duygularını koruyan toplulukları düşününüz. 
Yunanistan böyle bir dönemde kendisiyle ilişkilerini unutmayacaktır. Belki de büyük bir değişimin gündeme geldiği dünyanın 
bu döneminde, Yunanistan’la sıcak ilişkilerle yakınlaşmanın özel manası olacaktır. Biz, böyle bir dönemde dostluk 
gruplarını sonlandırmak değil, aksine çoğaltmalıyız.  

Ayrıca, bu gelişmeler aklımıza yeni soruları getiriyor. Suriye ile ilişkiler sorunlu, İran’la ilişkiler şüpheli, Libya’yla 
ilişkiler belirsiz. Nerede kaldı komşularla sıfır sorun politikası? Türkiye Büyük Millet Meclisi dış politikamızın önemli bir  
parçasıdır, dolayısıyla dış politika konusunda sorumlulukları vardır.  

Bu arada, diğer bir konu, oluşturulacak yeni dostluk gruplarıyla ilgili bilgiler muhalefet milletvekillerine 
ulaşmamaktadır. Bu konuda nasıl bir usul uygulanmaktadır? Bu gruplara ve bu grupların yönetimlerine üye olmak bütün 
vekillerin hakkı olmalıdır diye düşünüyoruz, bu konularda yanıt bekliyoruz.  

Saygılarımla. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Gümüş’e. 
Şimdi söz sırası Sayın Boğa’da. 
Buyurun Sayın Boğa. 
ALİ BOĞA (Muğla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, Değerli Meclis Başkanımız, Cumhurbaşkanlığımızın Genel 

Sekreteri ve Değerli Sayıştay Başkanımız ve kamuda çalışanı değerli arkadaşlarım; hepinize saygılarımla, Türkiye Büyük 
Millet Meclisinin 2012 bütçesi üzerine söz almış bulunuyorum.  

Değerli arkadaşlar, bu çatı altında milletimize hizmet için bir araya gelmiş bulunuyoruz. Bu hizmetlerin en iyi 
şekilde verilebilmesi mutlaka milletvekillerine sunulan hizmetlerin kalitesiyle doğrudan ilgilidir. Önceki dönemde başlatılıp  
bu dönemde devam edilerek tamamlanan milletvekillerimize üçüncü personel tahsisi çok önemli bir adım olmuştur ve bir 
eksikliği kapatmıştır. Ancak burada şunu da belirtmek durumundayım: Şoför ya da yardımcı yedek hizmetli olarak tahsis 
edilen bu arkadaşımızı şoför olarak kullanmaya kalktığımız zaman, araba sorun olduğu için, bazen geç  saatlerde şoför beni 
değil, araba tek olduğu için ben şoförü bırakmak durumunda kalıyorum, böyle bir şey var. Bu ne kadar giderilebilir? Ben 
sadece dikkatlerinize bunu arz etmek istedim. 

Yine üçüncü personeli bazı vekillerimizin kendi seçim bölgelerinde görevlendirdiklerini duyuyoruz. Bu, mutlaka 
çok daha yararlı olacaktır. Ben buradaki personeli seçim bölgemize götürmek için teşebbüs ettiğim zaman, bu personelin 
hem yol parasını hem oradaki giderlerini ve diğer iaşesini de karşılamak durumunda olduğumu öğrendiğim için, mahallinde 
bu arkadaşlardan, fazlaca, uzun süreli seçim bölgesine gittiğimizde yararlanamadığımızı gördüm. Şu anda Meclisimizin 
idari yapılanmasıyla ilgili yasa teklifi de zaten Plan ve Bütçe Komisyonuna gelmiş durumda, ben de orada alt komisyon 
üyesiyim. Onun burada çözüleceğini ben ümit ediyorum. 

Yine odalarımızın hangi şartlarda tahsis edildiğini, eskiden bunun da olmadığını bilerek, önümüzdeki yılı da 
sabırsızlıkla bekleyerek şunu belirtmek istiyorum: Hakikaten bazı seçmenlerimiz sadece kendileri açısından konuların özel 
olduğunu belirterek özel görüşmek istiyorlar ama sekreterya hizmetleri çok uzakta olduğu için önemli konuları, en azından 
seçmenimiz açısından görüşmekte olduğumuz önemli konuları konuşurken üçüncü, dördüncü, beşinci, ayak ta 
seçmenlerimizle karşı karşıya geliyoruz. Ümit ediyorum, yeni Halkla İlişkiler binamızda, en azından bu tür konuşmaların 
önünde konuşma bitene kadar bir şey oluşturmak için bu sistemin o binada fiziki olarak düzeleceğini ümit ediyorum ben.  

Yine milletvekillerimizin hak, hukuk, yükümlülüğü ve kendi sorumluluklarıyla ilgili münhasır bir yasanın 
olmadığını, bu nedenle de milletvekillerimiz arasında emeklilik farklılıkları da dâhil şu anda çözüm bekleyen önemli 
sorunlarımız olduğunu hepimiz biliyoruz. Sadece kayıtlara geçmesi ve bu konuda çalışma yapılması hususunu arz ederek 
bu konuyu da geçmiş oluyorum. 

Şimdi, lokantalarımız bize hizmet veriyor. Personelimiz de güler yüzlü, orada bir sıkıntımız yok. Ama fiyat 
listesinin… Ben Genel Sekreterliğimizden özellikle istirham ediyorum. Kalori listesi olsun ama misafirimize ikram ettiğimiz 
yemeğin fiyatının misafir tarafından bilinmesinin bizi rencide ettiğini düşünüyorum. Fiyat listesinin olmamasında yarar 
görüyorum. 

Yine, bilgisayar, televizyon hizmetleri anlamında da her milletvekili kendi televizyonunu odasına kendi getiriyor 
ya da personeline televizyonu yeniden getiriyor.  

Verilen tabletlerin de… Bilmiyorum, ben henüz kullanamadım ama inşallah diğer arkadaşlar bunu yararlı hâle 
getirmişlerdir. Standart bir bilgisayarın milletvekillerimizin elinde olması ve kurumsal olarak programların da yüklenerek 
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teslim edilmesinin hizmetin yürütülmesi açısından daha yararlı olacağını düşünüyorum ve en azından, şu çalışmalarımızın 
da bizim orada, o bilgisayarımıza İnternet kanalıyla gelmesinin çalışmalara katkısı olacağını düşünüyorum. 

Sağlık hizmetleriyle ilgili yeni çalışmada mutlaka doktorlukla ilgili bir düzenleme var ama sağlık karnesine iki 
yıldan sonra -ben kamudan geldim- Mecliste yeniden döndük. Taşraya gittiğim zaman da oradaki personel “Bu sağlık 
karnesini ben tanımıyorum, bununla da işlem yapamam. Siz TC vatandaşlık numaranızı verin.” dedi ve öyle verdik, öyle 
işlem yaptırabildik. Bu hususun, Sosyal Güvenlik Kurumuyla bir an önce otomasyona geçirilmesinin yararlı olduğunu 
düşünerek bunun da altını çizmiş oluyorum.  

Bir de anlaşmalı eczane aramak milletvekilleri için biraz sıkıntılı bir iş, her yerde anlaşmalı eczane yok. Hâlbuki 
Sosyal Güvenlik Kurumu bütün eczanelerle, diğer ödeme, yani sağlık haklarından yararlanan her personel, her eczaneden 
alışveriş yapabilirken milletvekilleri şu anda bu haktan mahrum durumdadır. Ben bunun da inşallah düzeleceğine yürekten 
inanıyorum.  

Biraz önce bu belirttiğim gibi, bu Büyük Millet Meclisimizin İdari Teşkilat Kanunu’nun da herhâlde bu bütçemizin 
arasına sıkıştırarak bir şekilde yürürlüğe girmesinde yarar var. Belki burada milletvekillerimizin şikâyette bulundukları birçok 
husus da orada kendiliğinden çözülmüş olacaktır diye ümit ediyorum.  

Ben bu duygu ve düşüncelerle Türkiye Büyük Millet Meclisimizin 2012 bütçesinin önce Meclisimize, sonra 
ülkemize yararlar getirmesini diliyor, hepinize saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Boğa. 
Sayın Türeli, buyurun. 
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, Türkiye Büyük Millet Meclisimizin Sayın Başkanı, 

Cumhurbaşkanlığımızın Sayın Genel Sekreteri, Sayıştayımızın Sayın Başkanı, değerli bürokratlar, değerli basın 
mensupları; konuşmama başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Ben de Van’da hayatını kaybeden vatandaşlarımıza Allah’tan rahmet, yakınlarına ve ulusumuza başsağlığı 
diliyorum. Yaralıların bir an önce şifaya, sağlıklarına kavuşmalarını temenni ediyorum. 

Ben bu konuşmada ağırlıkla Türkiye Büyük Millet Meclisi ve bütçesi üzerinde yoğunlaşacağım. Bilindiği gibi 
Hükûmet seçim atmosferinde 3 Mayıs 2011 tarihinde Resmî Gazete’de yayınlanan bir Yetki Kanunu çıkarmıştır. Altı aylık 
bir süresi vardır bu Yetki Kanunu’nun ve buna dayalı olarak da bir dizi kanun hükmünde kararname çıkarılmıştır ve bu 
kanun hükmünde kararnamelerle Türk kamu bürokratik yapılanması âdeta yeniden biçimlendirilmiştir ve bu yapılırken de 
Türkiye Büyük Millet Meclisi baypas edilmiştir. Bu konunun, parlamenter demokrasiye ve Anayasa’nın güçler ayrılığı 
ilkesine aykırı olan bu durumun derhâl düzeltilmesi gerekir.  

Elbette, kanun hükmünde kararname çıkarma yetkisi Hükûmete verilmiştir Anayasa’nın 91’inci maddesiyle ama 
orada bir kısım hükümler vardır, yedinci fıkrasında der ki: “Kararnameler, Resmî Gazetede yayımlandıkları gün Türkiye 
Büyük Millet Meclisine sunulur.” Sekizinci fıkrada da yetki kanunları ve KHK’ların Mecliste öncelikle ve ivedilikle 
görüşüleceği hükme bağlanmıştır. Bu açıdan, bu konunun, kanun hükmünde kararnamelerin ivedilikle, öncelikle Türkiye 
Büyük Millet Meclisi gündemine getirilmesinin büyük önem arz ettiğini düşünüyorum. 

İkinci bir husus, tabii Yetki Kanunun’un süresi 3 Kasımda doluyor. Daha sırada birçok kanun hükmünde 
kararnamenin olduğuna ilişkin iddialar vardır, milletvekili arkadaşlarımız da bunları dile getirdiler, bu doğru mudur?  

Tabii neler gelecek bilmiyoruz ama bu kanun hükmünde kararnamelerden birisinin konusunun da Türk 
bürokrasisinde en önemli konulardan biri olan kamu personel sisteminin yeniden yapılanması olduğu söylenmektedir. Bu 
konu, kamu personel yapılanması konusu kanun hükmünde kararnameyle düzenlenmeyecek kadar önemli bir konudur. 
Bütün sistemi yeniden değiştirmektedir. Bu doğru mudur?  

Şimdi, tabii, Türkçede bir söz var şüyuu vukuundan beterdir. Yani, doğru mudur, değil midir ama böyle birtakım 
iddialar dolaşıyor, bu açıdan da Meclis açıkken kanun hükmünde kararnamelerle çok önemli olan konuların düzenlenmesini 
yanlış bulduğumu belirtmek istiyorum.  

Daha ilginç olan bir husus da -burada madem Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçesini de görüşüyoruz- Meclisin 
personel sistemine ilişkin düzenlemelerin de bu yeni çıkacak kanun hükmünde kararnamede yer alacağına ilişkin ortalıkta 
dolaşan bilgilerdir. Bilindiği gibi, Anayasa’nın 7’nci maddesinde yasama yetkisinin Türk milleti adına Türkiye Büyük Millet 
Meclisinin olduğu ve bu yetkinin devredilemeyeceği hüküm altına alınmıştır. Keza, Anayasa’nın 95’inci maddesinin birinci 
fıkrasında Türkiye Büyük Millet Meclisinin çalışmalarını kendi yaptığı İç Tüzük hükümlerine göre yürütüleceği 
belirtilmektedir. Aynı maddenin son fıkrasında ise kolluk ve yönetim hizmetlerinin Meclis Başkanlığı eliyle düzenleneceği ve 
yürütüleceği hüküm altına alınmıştır.  

Türkiye Büyük Millet Meclisinin siyasi çalışmalarında gereksinim duyacağı idari teşkilatlanma ve bu 
teşkilatlanmanın personel sistemi, bütçesi, güvenliği ve diğer hususları yürütme organından bağımsız olarak tamamen 
Türkiye Büyük Millet Meclisinin iradesine tabi olmalıdır. Cumhuriyet tarihi boyunca bu temel ilke titizlikle korunmuş tur ve 
yürürlükteki işleyiş de bu biçimdedir. Kaldı ki, 746 sıra sayılı Plan ve Bütçe Komisyonu Raporu’nda dönemin Hükûmetini 
temsilen Sayın Cemil Çiçek bulunmaktadır, milletvekilinin görüş ve eleştirilerinden biri şudur -okuyorum- Cumhurbaşkanlığı 
Genel Sekreterliği ile Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Sekreterliği teşkilatlarının idari sistemimiz içinde farklı bir konumu 
bulunduğu, bu nedenle Anayasa hükümleri de dikkate alınarak Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterliği ve Türkiye Büyük 
Millet Meclisi Genel Sekreterliği teşkilat kanunlarını tasarı kapsamı dışında bırakan bir hükmün tasarı metnine ilave 
edilmesi gerektiği ifade edilmiştir. Bu görüşe müteakip, karşılık olarak Hükûmet tarafından yazılı açıklamada bu konu 
olumlu bulunmaktadır, onu okumayayım isterseniz. Bu çerçevede, çıkacak olan -eğer çıkacaksa- böyle bir personel 
kanununa ilişkin kanun hükmünde kararname, burada hem TBMM Genel Sekreterliğinin hem Cumhurbaşkanlığı Genel 
Sekreterliğinin yer almaması gerektiğini düşünüyorum.  
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Diğer bir husus: Biliyorsunuz, mevcut 2919 sayılı TBMM Genel Sekreterlik Kanunu değişiyor, yeni bir kanun 

teklifi var, Plan ve Bütçe gündemine de gelmiştir ve alt komisyonda görüşülmüştür. Alt komisyon çalışmalarını tamamlamış, 
üst komisyona gitmiştir. Orada güzel yapıcı bir çalışmayla birçok hüküm değişmiştir, ancak bazı hususlara ilişkin 
eleştirilerimiz devam etmektedir Cumhuriyet Halk Partisi Grubu adına. Zaten, orada tüm hususlar görüşülmemiş, bazı 
hususların görüşülmesi üst komisyon gündemine taşınmıştır. Bunlardan bir tanesi de, milletvekili arkadaşımın da belirttiği 
üzere, TBMM sağlık biriminin Sağlık Bakanlığına devredilmesine ilişkin husustur. Bunların tabii hepsini, üst komisyonda, 
bütün itirazlarımızı kapsamlı olarak dile getireceğiz.  

Ancak, şunu söylemek istiyorum: Yeni idari teşkilat kanununun hepimizin gözbebeği olan TBMM’ye yakışır bir 
kanun olması önemlidir. Mesleğe alınmada ve atamalarda, tüm atamalarda kariyer ve liyakat ilkesi esas alınmalıdır. Farklı 
statülerde çalışanlar da dâhil olmak üzere tüm personelin özlük haklarında herhangi bir gerilemeye ve hak kaybına yol 
açmayan bir çerçevede oluşturulmasının önemli olduğunu düşünüyoruz. Böyle bir şey olursa elbette destekleyeceğiz.  

Son bir husus da, TBMM’nin bu 2012 yılı bütçe teklifinde baktık, cetvellerde ağustos ayı gerçekleşmeleri var 
2011’e ilişkin, fakat Sayın Başkanın sunuşunda eylül ayı rakamları yer aldı. Bu açıdan bu ilgili cetvellerin de eylül olarak 
düzeltilmesi uygundur. Bu açıdan hem metin hem de cetveller birbiriyle uyumlu olacaktır. 

Teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Öksüzkaya, buyurun. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Kayseri) – Sayın Başkan, Türkiye Büyük Millet Meclisimizin Sayın Başkanı, çok değerli 

katılımcılar; hepinize saygılar sunuyorum. 
2012 Merkezî Yönetim Bütçe Kanunu’yla ilgili Cumhurbaşkanlığı, Türkiye Büyük Millet Meclisi ve Sayıştay 

bütçeleri hakkında şahsım adına söz almış bulunuyorum. 2012 yılı bütçemizin milletimize hayırlı, uğurlu olmasını diliyorum, 
hayırlar getirmesini Cenabıallah’tan niyaz ediyorum. 

Ben de konuşmamın başında Van’da yaşamış olduğumuz depremde hayatını kaybeden 601 vatandaşımıza 
Cenabıallah’tan rahmet, oradaki yaralılarımıza da acil şifalar diliyorum. 

Değerli Başkan, değerli Meclis üyeleri; Türkiye Büyük Millet Meclisimizin gerçekten yasama ve denetim 
çalışmalarını iyi bir vaziyette yapabilmesi açısından teknik donanımını son derece güzel hâle getirmeye çalışan 
Başkanımıza teşekkür ediyoruz. Aynı zamanda, halkla ilişkiler binamızın da kısa süre içerisinde bitirilme çalışmalarını ve 
gayretlerini duymak bizleri son derece sevindirmiştir. İnşallah 2012 yılı itibarıyla milletvekillerimizin rahat bir çalışma 
ortamına katılabilecekleri bir zeminimiz de hazırlanmış olur. Bundan dolayı, Değerli Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Başkanımıza teşekkür ediyorum. 

Ayrıca, Cumhurbaşkanımızla ilgili 2007 yılında yapılan seçimlerde, Cumhurbaşkanlığı seçimlerinde göreve 
başlayan Değerli Cumhurbaşkanımız konuşmalarında, ilk defa Cumhurbaşkanlığını halka açacağını söylemişti, 
Cumhurbaşkanlığını da halka açmıştır. İlk ziyaretleri, Cumhurbaşkanlığını ziyaretini basın mensupları gerçekleştirmiştir. 
Basın mensuplarına Cumhurbaşkanlığı Köşkü tanıtılmıştır ve bütün Türkiye'nin ve dünyanın tanıması sağlanmıştır. Burada 
yapılan teknik çalışmalarla birlikte Cumhurbaşkanlığı Köşkü, gerçekten Cumhurbaşkanlığımıza ve Türkiye’ye örnek bir 
çalışma sergileyecek altyapıya da kavuşturulmuştur. Bundan dolayı katkı sağlayanlara gerçekten teşekkür ediyorum.  

Cumhurbaşkanımız ilk yurt içi ziyaretini de Van iline yapmıştır. Şu anda depremle yüreklerimizi yaralayan Van 
iline ziyaretini yaparak başlamıştır. İnşallah, yakın bir zamanda da tekrar burada depremde hayatını kaybeden 
insanlarımıza başsağlığı dilemek ve oradaki yaralılarımıza geçmiş olsun dileklerini de yakından iletmek açısından orada 
bulunacağına inanıyorum ben. 

Cumhurbaşkanımızın, burada muhalefet partisine mensup milletvekillerimiz tarafından, taraflı olduğundan 
bahsedildi. Gerçekten siyasetin tıkandığı dönemlerde Cumhurbaşkanımızın engin tecrübesiyle ve uzlaşmacı kişiliğiyle 
siyasetin açılması yönünde çok büyük gayret ve çabaları olmuştur. 

KAMER GENÇ (Tunceli) – Yakında bakan olacaksın ama bakanlar sırada! 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Gerçekten bu çabalarıyla beraber, Türkiye’deki siyasetin önünü açmıştır. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Bu kadar yağ kalmadı burada! Çok yağ yakıyorsun!  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Önce bir dinle. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Yahu! Çok yağ yakıyor da… 
BAŞKAN – Sayın Genç, lütfen… 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sayın Genç Meclisteki çalışmalarına, burada, Plan ve Bütçe Komisyonunda 

da devam etmek istiyor herhâlde. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Burası Plan ve Bütçe Komisyonu ama insan da….. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Suçlamaya cevap veriyor, bunlar söylendi cevap veriyor. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Plan ve Bütçe Komisyonundaki çalışmalarında… 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Şimdi, Abdullah Gül Cumhurbaşkanı diye….  
BAŞKAN – Sayın Genç… 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sayın Genç, burada Türkiye Cumhuriyeti’nin Cumhurbaşkanına “Sayın” diye 

ifade etmenizi tavsiye ediyorum. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – “Sayın”ı hak edecek bir adam değil. 
BAŞKAN – Lütfen… 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – “Sayın” diye ifade etmenizden bahsediyorum. Biz sizin isminizden 

bahsederken bile “Sayın Genç” diye bahsediyoruz. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Neyse, önemli değil canım, sen de…  



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 31 

  

 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sizin de bunu… 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Yağ çekme yani. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sizin de aynı şeyleri söylemenizi tavsiye ediyorum. 
Burada Türkiye Cumhuriyeti’nin Cumhurbaşkanlığı makamını yıpratmaya da kimsenin hakkı yoktur diye 

düşünüyorum. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Türkiye Cumhuriyeti’nin değil, AKP’nin Cumhurbaşkanı. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Türkiye Cumhuriyeti’nin Cumhurbaşkanıdır, seçilmiş Cumhurbaşkanıdır. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Ben “Cumhurbaşkanı” demiyorum, “Abdullah Gül” diyorum. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bunlara sen karar vermiyorsun. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Ben karar veriyorum. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Sen hiçbir şeye karar veremezsin. 
BAŞKAN – Lütfen… Lütfen… Müsaade eder misiniz? 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Önümüzdeki dönemde Meclise gelsin, 1 Ekimde konuşturmayacağız. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Edebinle otur, dinle, huzuru kaçırma 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Türkiye Cumhuriyeti’nin Cumhurbaşkanıdır. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Onu önümüzdeki 1 Ekimde konuşturmayacağız. Ya seçim yapacaksınız ya da burada 

konuşmayacak. 
BAŞKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Genç, lütfen… 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Göreceğiz yani… 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Senin herkes biliyor, tamam mı? Senin niteliğini herkes biliyor. 
BAŞKAN – Sayın Genç, müsaade eder misiniz? 
Şimdi, Sayın Genç, Cumhurbaşkanımızı sevmeyebilirsiniz ama o hepimizin Cumhurbaşkanı. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – “Cumhurbaşkanı” demiyorum ya, “Abdullah Gül” diyorum. 
BAŞKAN – Hepimizin Cumhurbaşkanıdır. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Hayır, efendim. 
BAŞKAN – Türkiye Cumhuriyeti Cumhurbaşkanıdır. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Burada huzur olduğunu görünce bozmak için mi geldin? 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Ne huzuru ya! Mecliste huzur mu var? 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Ne zamandan beri burada çalışıyoruz. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Gel, seni Tunceli’ye götüreyim, huzur var mı, yok mu? 
BAŞKAN – Sayın Genç, Meclisin iradesine ve Türkiye Cumhuriyeti halkının iradesine saygı duymak 

zorundasınız, ister sevin, ister sevmeyin. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Halkın iradesi değil. 
BAŞKAN – Bu iradeye saygı duymak zorundasınız. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Halk seçsin duyalım. 
BAŞKAN – Eğer, siz bu tavır ve davranış içerisinde hareket ederseniz gerçekten halkın temsilcisi olmanız 

noktasında da soru işaretleri olur. Lütfen… 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Ben yüzde 50 oyla, halk oyuyla gelmişim. Gelsin, seçime girsin. Anayasa öyle, halk 

seçiyor Cumhurbaşkanını diyor. Buyursun. 
BAŞKAN – Sayın Öksüzkaya, buyurun, devam edin. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sayın Genç burada Cumhurbaşkanını halkın seçmesi konusunda yapılan 

Anayasa değişikliğinde de “Hayır” oyu kullanılması yönünde kampanya yapmıştır. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Hayır, hayır öyle kullanmadım.  
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Cumhurbaşkanımızı inşallah bundan sonra halk kendisi seçecektir.  
KAMER GENÇ (Tunceli) – Seçimleri dört yıldan beş yıla indi… 
BAŞKAN – Sayın Genç… 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Halk kendisi seçecektir bundan sonra da inşallah. 
Bakın, Değerli Cumhurbaşkanımızın Çankaya Köşkü’nde sivil toplum kuruluşlarına… 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Neresi değerli kardeşim? 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Çok saygısız konuşuyorsunuz Sayın Genç. Saygısız konuşuyorsunuz, 

buranın… Bilmiyorum, Sayın Başkan… 
BAŞKAN – Lütfen siz konuşmanıza devam eder misiniz? 

AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sayın Cumhurbaşkanımızın Çankaya Köşkü’nü halka açtığından 
bahsettik.  

Sayın Cumhurbaşkanımızın yine sivil toplum kuruluşlarında “Çankaya buluşmaları”, “Çankaya sofraları” adı 
altında çok değişik kesimlerle bir araya gelerek Türkiye'nin çeşitli meselelerini masaya yatırdığını hep bir likte gördük, hep 
birlikte müşahede ettik. bunlar daha önce çok sık yapılmayan olaylardı. Sayın Cumhurbaşkanımız bu konuda gerçekten 
engin tecrübeleriyle, büyük devlet adamlığıyla buradaki çalışmalarında Türkiye siyasetine, Türkiye'nin büyümesine yol 
göstermiştir. 

Aynı zamanda Sayın Cumhurbaşkanımız, yine yurt dışı seyahatlerinde, iş adamlarımızla beraber gerçekleştirdiği 
yurt dışı seyahatlerimizde ihracatımızın artmasına büyük katkılar sağlamıştır, bundan dolayı da kendilerine teşekkür 
ediyoruz. 
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Değerli milletvekili arkadaşlarım, burada yine bizim Kayseri Büyükşehir Belediyesiyle ilgili bazı konuşmalar geçti, 

Cumhurbaşkanımızın Büyükşehir Belediye Başkanımıza sahip çıktığıyla ilgili, tarafsızlığını korumadığıyla alakalı. Sayın 
Cumhurbaşkanımız Büyükşehir Belediye Başkanımızı çok eskiden beri tanıdığı bir kişiliğe sahiptir, eskiden beri tanıyor ve 
buradaki tecrübelerine, dürüstlüğüne, temizliğine kefil olduğunu söylemiştir. Şu ana kadar da... 

ERKAN AKÇAY (Manisa) – Doğru mudur efendim? Sayın Cumhurbaşkanının söylediği doğru mudur? 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Bunu söylerken de... 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Suistimaller ortadayken kefil oluyor. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Bunu söylerken de Sayın Kılıçdaroğlu’nun sözü üzerine bunu konuşmuştur, 

söylemiştir. Kendi görüşleridir, bu, kendisine sahip çıkması manasına... Yargıya intikal etmiş olaylar vardır, bu yargıya 
intikal etmiş olaylar konusunda bir şey söylemek de söz konusu değildir. 

Kaldı ki Sayın Kılıçdaroğlu’nun Kayseri Büyükşehir Belediyesini yolsuzlukla suçladığı Meclis konuşmasının 
akabinde Büyükşehir Belediye Başkanımızın yapmış olduğu basın açıklamaları mevcuttur. Sayın Kılıçdaroğlu’nun her 
konuda söylediği sözlere birer birer cevap vermiş ve her birini yalan olarak ispatlamıştır. Bunlardan bir tanesi...  

KAMER GENÇ (Tunceli) – Yalan olduğuna mahkeme karar verecek. Soruşturmayı yapan savcının karısı 
Büyükşehir Belediyesinde çalışıyor. 

BAŞKAN – Sayın Genç... 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – ...benzinlik konusunda rüşvet alınarak 9 katlı benzinlik verildiği, 9 katlı binaya 

ruhsat verildiği konusundaki yalanlarıdır. Orada 2 katlı benzinlik bulunmakta ve 2 katlı bir bina bulunmaktadır. Basına da 
yansımış bir olaydır, o da bina üzerine, bina sahipleri bir afiş asmışlardır “Siz benim bakmayın 2 katlı olarak gözüktüğüme 
aslında ben 9 katlıyım.” demiştir. Burada yalanını biz bir kez daha söylemiştir. Bunlar tabii... 

Yine tazminatla ilgili Sayın Kılıçdaroğlu’na Büyükşehir Belediye Başkanımızın açmış olduğu davada Sayın 
Kılıçdaroğlu diyor ki: “Bu konuların araştırılmasını istedim ben, bunları suçlamadım ki, böyle böyle bir şey söylemedim, 
araştırılmasını istedim. Tabii bu konular araştırılıyor, yargıya da intikal etmiştir.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Zaten rüşvetin belgesi olmayacağını bunu verenler tarafından bir zamanlar 
öğrendik.  

AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sayın Başkanımız, Büyükşehir Belediye Başkanımız 1994 yılından beri 
Kayseri’de Belediye Başkanlığı yapmaktadır. 94 yılından beri de yani muhalefette olduğu dönemde de Belediye Başkanlığı 
yapmıştır. Hakkında Belediyesiyle ilgili mutat olarak yapılan Sayıştay denetimleri de dâhil bir tek suç olayına bile 
rastlanılmamıştır hem iktidar döneminde hem de muhalefet döneminde çalışmış bir belediye başkanıdır bir tek suçlaması 
dahi yoktur. Bu kaldı ki Sayın Kılıçdaroğlu’nun bahsetmiş olduğu olayla ilgili Belediye Başkanımızın bizzat... 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, konuşmacının bütçe üzerinde konuşması lazım. Konuşmacı 
Cumhuriyet Halk Partisinin Genel Başkanının adını ağzına alamaz. 

BAŞKAN – Lütfen... Sayın Ayaydın... 
 AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Bize cevap verecek bir milletvekili değil, bize cevap verecek yer orasıdır. 

Eğer arkadaşımız gidip orada oturursa cevap verebilir, oradayken hiçbirimizin konuşmasına cevap vermeye ne hakkı vardır 
ne haddi vardır. Şiddetle eleştiriyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Genel Başkanımızın ismini ağzına almayın, alırsanız ben de sizin 

Genel Başkanın ismini ağzıma alırım. Lütfen, sözlerinize dikkat edin ve o sözünüzü geri alın. 
BAŞKAN – Evet, tamamlayınız lütfen. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Lütfen sözlerinizi geri alın, sizin bize cevap vermeye hakkınız yok. Siz 

bakan değilsiniz, siz Cumhurbaşkanı Genel Sekreteri değilsiniz, siz Meclis Başkanı değilsiniz haddinizi bilin, oradakiler 
cevap verecek bize siz değil. Lütfen, lütfen... 

BAŞKAN – Sayın Ayaydın, burada hepimiz birbirimize... 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Ama usulen konuşmuyor, biz usule göre hareket ediyoruz. 
BAŞKAN - ...saygı duymak zorundayız. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Başkanlık Divanı üyesi bir de. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Başkanlık Divanı üyesi ve de AKP’nin üyesidir, AKP’nin üyesi gider orada, 

oradan bize cevap verir. 
BAŞKAN – Sayın... 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Orada bizim hiçbir konuşmamıza, hiçbir milletvekili cevap veremez.  
BAŞKAN – Evet, lütfen tamamlayınız. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Bütçe üzerinde konuşmalarını yapar o kadar. Lütfen... 
BAŞKAN – Lütfen tamamlayınız. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Şimdi, değerli milletvekili arkadaşımızı ben suçlayıcı konuşma da yapmadım. 

Burada... 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Genel Başkanımım ismini ağzınıza alamazsınız, alamazsınız. Ana 

muhalefet partisi. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) –  Şimdi, bakın değerli arkadaşım, burada ortamı germeye gerek yok.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Bakınız, ben Sayın Başbakanın ismini kullanırken “Sayın Başbakan” 

diyorum. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Ben sizin Genel Başkanınız konusunda da herhangi bir suçlamada 

bulunmadım. 
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AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Siz “Yalan söylüyor.” diyorsunuz. Genel Başkanım yalan konuşmaz, yalan 

konuşan biri varsa sizsiniz.  
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Herhangi bir suçlamada bulunmadım ben, olanları açıklığıyla anlatmaya 

çalıştım.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Siz Genel Başkanımla ilgili öyle tabir kullanamazsınız.  
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Şimdi, burada Büyükşehir Belediye Başkanımızı suçlayarak sanki orada 

herhangi bir işlem varmış gibi... 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Siz Cumhuriyet Halk Partisinin Genel Başkanıyla ilgili öyle sözler 

söyleyemezsiniz. Sayın Başkan lütfen sözünü geri alsın. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – “Yalan” kelimesini kullandı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan... 
BAŞKAN – Buyurun Mevlüt Bey. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bu bir Cumhurbaşkanlığı, Meclis Başkanlığı ve Sayıştay Başkanlığı 

bütçesidir ve Başkanlık Divanının bir üyesinin kalkıp bir muhalefet partisinin genel başkanına laf etmesini esefle 
karşılıyorum. 

AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) –  Değerli arkadaşlar, burada bizim Büyükşehir Belediye Başkanımızla ilgili 
suçlamalarda bulunulmasıyla ilgili ben sadece bir cümle açıklamalarda bulundum. 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) –Efendim, buna cevabı orası verir.  
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Yoksa başka bir kastımız yok bu konuyla ilgili veya ortamı germekle ilgili bir 

kastımız yok. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterliği orada, Cumhurbaşkanlığıyla ilgili 

cevapları Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri verir, siz veremezsiniz. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – ...veya ortamı germekle ilgili bir kastımız yok. Burada ben aynı zamanda 

Başkanlık Divanı üyesi olarak da konuşmuyorum, burada milletvekili olarak konuşuyorum. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) –Siz Abdullah Gül’ün, Sayın Cumhurbaşkanının vekili misiniz? Sayın Genel 

Sekreteri vardır, Genel Sekreter cevap verir, siz cevap veremezsiniz. 
BAŞKAN – Sayın Ayaydın, müsaade eder misiniz? 
Elbette burada hem Meclis Başkanımız hem Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterliğimiz hem de Sayıştayımız 

bunlara, bu sorulan sorulara cevap verecek. Burada anladığım kadarıyla bizim muhalefette bir veya birkaç arkadaşımız 
Kayseri Büyükşehir Belediyesine yönelik bir ifade kullandı, ona yönelik bir açıklama yapmak istediniz siz de. Şimdi, bunu, 
burada... 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Onu sessizce dinledik ama Sayın Genel Başkanımıza hitaben kullandığı 
sözcüğü hiç yakıştıramadım o sözü geri almasını istiyorum. 

AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Ben ifadeyi tam hatırlamıyorum ama Sayın Genel Başkanınızla alakalı 
herhangi bir suçlayıcı şey söylemedim ben burada. Yani öyle suçlayıcı şey söylediysem onu geri alıyorum değerli 
arkadaşlar. 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Kabul edildi. 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Sayın Genel Başkanının ben sadece, oradaki Meclis tutanaklarında vardır, 

söyledikleriyle ilgili ifadelerini bizim Büyükşehir Belediye Başkanının yalanladığıyla ilgili sözler söyledim. Bu zaten 
tutanaklarda ve kamuoyuna mal olmuş, basında, ulusal basında yer almış, her şekliyle kamuoyu tarafından da bilinen bir 
sözdür. Burada sadece ben... 

BAŞKAN – Öksüzkaya, lütfen tamamlayalım, lütfen.  
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – ...bizim Büyükşehir Belediye Başkanımızın adı geçtiği için de bu konuda 

sizleri bilgilendirmek istedim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Büyükşehir Başkanının eline kelepçe bağladılar mı? 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Herhangi bir suçu yok ki Sayın Aslanoğlu niye bağlasınlar? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Başkaları suçlu muydu? Kadıköy Belediye Başkanı suçlu muydu? 
AHMET ÖKSÜZKAYA (Devamla) – Orada herhangi bir yolsuzluk yok ki niye bağlasınlar? 
BAŞKAN – Sayın Öksüzkaya, çok teşekkür ediyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Var mıydı öbürlerinde? 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, lütfen... 
Sayın Sarı, buyurun lütfen. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Meclis Başkanım, Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterim, Sayın Sayıştay Başkanım, değerli bürokratlar, 

basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Şimdi, sabahtan beri burada birtakım değerlendirmeler yapıldı. Özellikle yürütme ve yasama erki arasındaki 

ilişkiler konusunda yasama temsilcilerinin Hükûmetin çok kereler söylediği çizgide birtakım söylemler geliştirdiği konusunda 
bazı eleştiriler oldu. Sayın Cumhurbaşkanının, aynı şekilde Sayın Meclis Başkanının yasama başkanı olarak Hükûmetle 
aynı çizgiye düşen bazı değerlendirmelerinin olduğuna ilişkin birtakım eleştiriler oldu.  

Şimdi, ben Sayın Meclis Başkanının konuşmalarını dikkatle izledim, sunumunu izledim, bize, elimize verilen 
notları da dikkatlice izledim ve kendimi çok zorladım “Acaba yasama organının sayın başkanı olarak Hükûmetten ayrıldığı 
noktalar var mıdır?” diye, biraz da zorlama yorumlarla bir, iki tane husus tespit ettim, onları paylaşmak istiyorum sizinle.  
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Sayın Meclis Başkanımız demiş ki: “Namerde muhtaç olmadan kendi ayaklarımızın üzerinde duran bir ülke 

olmak durumundayız.” Şimdi, ben bunu tersinden yorumlamak istiyorum, Sayın Başkana da haksızlık etmek istemiyorum: 
Acaba ayaklarımızın üzerinde duramayan ve namerde muhtaç bir ülke miyiz ki bunu yapmak zorundayız, böyle olmak 
zorundayız. Aslında bu sözde haklılık payları da var. Yani şimdi “namert” kelimesi tabii çok ağır olur burada ama Türkiye 
gerçekten kendi ayakları üzerinde durmakta her geçen gün daha zorlanan bir ekonomik model altında yürütülmekte, bir 
defa bunu tespit etmek istiyorum. Gerçekten dışa kanayan, borç üreten, her geçen gün dışa olan bağımlılığı artan bir 
ekonomik model altında her geçen gün dışarıyla olan ilişkisi olumsuz yönde giderek daha da derinleşen bir ekonomik 
model uygulayan bir ülke konumuna gelmiş durumdadır. 

Hakeza cari işlemler açığının millî gelire oranı yüzde 9,5’u bulmuştur ki bu, dünyada çok az olan ülkelerden 
biridir. Türkiye her geçen gün yurt dışı piyasalara daha açık, dünyaya daha açık, dünyadaki kırılganlıklara daha açık bir 
ülke konumuna gelmiştir. Dolayısıyla Sayın Başkanın bu değerlendirmesini ben bu çerçevede anmak istiyorum, Hükûmette 
de ayrıştığı nokta olarak görmek istiyorum, belki yanlış yorumluyorumdur ama Sayın Başkan bu konuda bizi bilgilendirirse 
sevinirim. Ama öte yandan Sayın Başkanın konuşmasında Hükûmetle çok paralel olduğu birçok noktayı da tespit etmek 
gerekir ve Hükûmetin düştüğü tutarsızlıklara da düştüğünü de tespit etmek gerekir. Mesela 6’ncı sayfasında diyor ki, bazı 
tespitler yapmış “Dünyada olağanüstü günlere tanıklık etmekteyiz, Osmanlı bakiyesi ülkeler yeni bir oluş sürecindedir. 
Tunus’ta, Libya’da, Mısır’da devrilmez denen diktatörler birer birer devrildi Yemen’de yönetim devrilmek üzeredir.” Doğru bir  
tespit olabilir. Neticede bir tespit ve buradaki ülkeleri “diktatör” diye yönetilen ülkeler olarak tanımlıyor. Güzel. “Toplumları 
artık demokratik olmayan metotlarla yönetmek mümkün değildir.” bu da genel tespit olarak doğru, “İletişimin gücü 
diktatörlerin üzerinden delip geçmiştir.” bunlar gerçekten çok tarihsel sözler. Yani Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanının 
tarihsel sözleri fakat aynı zamanda tutarsızlıkları. Devam ediyorum “İnsanların özgürlük ve adalet arayışları diktatörleri birer 
birer ortadan kaldırdı.” Şimdi, ben, Sayın Çiçek’e sormak istiyorum: Daha bir yıl bile olmadan Suriye’yle ortak Bakanlar 
Kurulu toplantısı yaparken Başbakan Yardımcısı sıfatıyla bu toplantılara katıldınız mı? Peki, Hükûmetin, başta Sayın 
Başbakan olmak üzere, Suriye’yle geçmişte kurduğu ilişkiler içinde oranın bir kardeş ülke olduğu, bir dost ülke olduğu, bir iş 
birliği mekanizmasının söz konusu olabileceği, bununla ilgili çok ciddi alanların olduğunu tespit ederken siz Hükûmetin 
üyesi miydiniz? Evet. Peki, siz bu yönetimlerin diktatör yönetimler olduğunu bilmiyor muydunuz? Eğer biliyorsanız şimdi 
fikirleriniz Hükûmetin fikirleri gibi değişti mi? Yani Sayın Başbakan da aynı tutarsızlıklara düşmüştü, siz de aynı 
tutarsızlıkları paylaşıyor musunuz? 

Mesela, devam ediyor, diyor ki Sayın Çiçek: “Türkiye olarak bu ülkelerin halklarının demokratik mücadelelerini ve 
bu ülkelerin demokratikleşme çabalarına başından beri destek verdik.” Şimdi, siz Sayın Esat’la bu toplantıları yaparken, bu 
ülkelerde, bu ülkedeki orta sınıfların ya da halkın demokratik taleplerine kulaklarınızı tıkamış mıydınız? Bu demokratik, 
talepler bu toplantılardan sonra mı gerçekleşti? Siz bunları bilmiyor muydunuz yoksa siz bu ülkeleri diktatörlükle yönetilen 
ülkeler olarak kabul etmiyor muydunuz, fikirleriniz değişti mi, bunu merak ediyorum?  

Devam ediyor Sayın Çiçek “Komşumuz Suriye’de de halkın demokrasi isteklerine kurşun sıkan bir yönetim söz 
konusudur.” Böyle bir yönetim olduğunu daha önce bilmiyor muydunuz, yoksa gerçek yüzünüzü komşularımıza 
göstermediniz mi?  

Devam ediyor “Türkiye olarak bu ülkelerde halkın taleplerine kulak tıkamaması yolunda çağrılarımızı hep 
tekrarladık. Suriye’de demokrasi talepleri çok eski zamanlardan beri var.“ Neden bu taleplere daha önce kulaklarınızı 
tıkıyordunuz da bunları gündeme getirmediniz de birdenbire Orta Doğu’da birtakım şeyler olduğunda, bazı süreçler 
ilerlediğinde bunları hatırlar oldunuz? Bu tutarsızlığın sebebi nedir? Bu sorularıma cevap bulmak istiyorum.  

Belediyelerin denetimiyle ilgili olarak da Sayın Sayıştay Başkanına çok net bir soru sormak istiyorum: Biz 
muhalefet partisi milletvekilleri olarak, kendi belediyelerimizin sorgulanmasına karşı değiliz. Ancak nedense bizde böyle bir 
hissiyat oluştu. Bizim belediyelerimiz çok ciddi şekilde sorgulanıyor ancak İktidar Partisinin belediyelerinde ciddi bir 
soruşturma, denetleme yapılmıyor. Şimdi bu yanlış da olabilir, bu bir algı da olabilir. Ancak bu algıyı ortadan kaldırmak için 
lütfen somut rakamlar veriniz. 2009 seçimlerinden sonra Sayıştay olarak kaç tane mahallî idareyi denetlediniz? Bunların 
kaç tanesi İktidar Partisinin, kaç tanesi muhalefet partisinin ve bu iktidar ve muhalefet part isinin bu belediyelerinin, 
denetlenen belediyelerin toplam belediyelere oranı nedir? Yani oransal olarak hangi partilerin belediyeleri daha fazla 
denetlenmiştir? Bu konuyla ilgili bize somut, açık bilgiler verirseniz, biz de belki bu yanlış hissiyata kapılmamış oluruz.  

Ben sözlerime son verirken bütçenin tekrar hayırlı olmasını diliyorum.  
Çok teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Sarı.  
Sayın Genç, beş dakika süre vereceğim size.  
Buyurun Sayın Genç.  
KAMER GENÇ (Tunceli) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Aslında ben bugün Tunceli’deydim, sırf burada konuşmak için ta İstanbul’a gittim, aslında 16’daydı uçağım.  
Sayın Başkan, değerli üyeler; arkadaşlar, tabii, Türkiye'nin durumu ortada. Meclis Başkanlığı, Cumhurbaşkanlığı 

ve Sayıştay Başkanlığı bütçesini müzakere ediyoruz. Evvela arkadaşım da bahsetti. Sayın Sayıştay Başkanından rica 
ediyorum: Siz görevinizi lütfen dürüst yapın, siz artık bağımsız bir yargı mercii niteliğinde hesap mahkemesisiniz, maalesef 
Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu AKP zamanında yaptığı denetimlerde soygunların, suistimallerin hepsinin başını 
örtüyor ve doğru dürüst rapor yapmıyor. Bu sene bütün denetimleri siz yapacaksınız, KİT Komisyonu üyesiyim, bir daha o 
tür raporlarla eğer Komisyon karşısına gelirseniz, hak edilen cevabı vereceğiz kendisine. Maalesef AKP zamanında 
belediyelerde, KİT’lerde çok büyük soygunlar var, suistimaller var, ihale yolsuzlukları var, bunların birisi bir yere gelmiyor.  

Arkadaşlar, beş aydır Meclis açıldı, bugüne kadar Mecliste bir tane kanun çıktı mı? Türkiye Cumhuriyeti 
devletine, işte sıkıntısı olanlar için bir kanun çıktı mı? Çıkmadı. Çok hoşuna gidiyor Meclis Başkanımızın, iktidar partisinin. 
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Hâlbuki, bakın, yeni bir Meclis açılmış, yeni seçime gidilmiş, yeni seçimde işsizlik alabildiğine yürümüş, yolsuzluk 
alabildiğine yürümüş, insanlar aç, susuz ama maalesef Türkiye Büyük Millet Meclisi beş ayda bir tane kanun çıkarmamış 
arkadaşlar. Yazık değil mi bu Meclise? Türkiye Büyük Millet Meclisinde soru soruyoruz milletvekili olarak, Meclis Başkanı 
maalesef bu sorularımızı Hükûmetin önünde bir cephe oluşturuyor, sorularımıza cevap vermiyor. Bizim yılların milletvekili 
olarak sorduğumuz sorulara cevap da almamız lazım. “Efendim, sorularınız 96’ncı maddeye, 67’nci maddeye uygun değil.” 
Ya öyle bir şey olur mu? On tane soru geri çevrilebilir mi? Cumhurbaşkanıyla ilgili soru soruyoruz, “Efendim, siz 
Cumhurbaşkanına soru soramazsınız.” Ya, Anayasa’yı da mı bilmiyorsunuz?  

Şimdi, değerli milletvekilleri, ya Parlamentonun kapısına kilit vurmamız lazım ya da Parlamentonun gerektirdiği 
görevleri yapmamız lazım. Şimdi, Meclis Başkanı… Maalesef Meclisi yöneten başkan vekillerini görüyoruz, keyfiliklerin 
alasını yapıyorlar. Söz istiyoruz, söz vermiyor, soruları soruyoruz, sorular geri dönüyor. Peki, parlamenter nasıl görevini 
yapacak arkadaşlar? Yani, ben Abdullah Gül’e soru soruyorum: Kaç tane yurt dışı seyahati yaptın?  

Arkadaşlar, bir yurt dışı seyahati Abdullah Gül’ün 500 bin dolar. Soruyoruz ya? 500 bin dolar. Şimdi, Tayyip bey 
ile Abdullah beyin canı sıkıldığı zaman hemen bir yurt dışı seyahatine çıkıyorlar, ekseri Arap ülkelerine, “Ya, canımız 
sıkıldı.” Ve gidiyorlar, yandaşlarını alıp geziyorlar. Kaç tane milletvekili bu soruyu yöneltti öğrenebilir miyim? “Efendim, 
Cumhurbaşkanına soru soramazsınız.” Nerede yazıyor? İçtüzüğün neresinde yazıyor? Anayasa’nın 105’inci maddesi var 
ortada. Cumhurbaşkanının, Başbakanla, bakanlarla müşterek sorumluluğu var.  

Arkadaşlar, Abdullah Gül maalesef Cumhurbaşkanlığına geldiği zaman Türkiye Cumhuriyeti devletinin saygın 
geleneklerini yıktı. Yurt dışına sık sık seyahat ediyor, devletin kesesinden büyük paralarla, 100 bin dolar, 200 bin dolarla 
bazılarına hediyeler alıyor ama oralarda verilen hediyelerin de nereye gittiği belli değil. Suudi Arabistan geliyor, Türkiye 
Cumhuriyeti devletinin kişiliğini âdeta tanımayan bir otelde kalıyor, Tayyip Erdoğan ile Abdullah Gül’ü çağırıyor, birisi o 
tarafta oturuyor, birisi bir tarafta oturuyor, Atatürk’ün resmini söküyor, kendisinin resmini asıyor. Bu Türkiye Cumhuriyetine 
yakışır mı arkadaşlar? Yani bunların hepsi… Devletimizin itibarını korumak hepimizin görevi arkadaşlar. Atatürk’ün oradaki 
izlerini sildiler.  

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bu şekilde mi koruyacaksınız itibarını? 
KAMER GENÇ (Devamla) – Bakın, Abdullah bey geldiği zaman 60-70 trilyona yakın Çankaya Köşkündeki bütün 

her tarafı yıktı, şimdi orada da oturmuyor. Hariciye Köşkü’nde oturuyor, kendi hemşerisinin bir yerini tuttu, ayda 40 milyar 
lira para veriyor. Ya bu devlet bu kadar zengin mi kardeşim? İnsanlar açtır ya, aç kardeşim, aç! Yani gelin de ben sizi 
götüreyim, sokakta insanların ne kadar açlık, ne kadar sefalet içinde yaşadığını görelim arkadaşlar. Böyle bir şey olur mu? 
Yani şimdi her gün bana yüzlerce insan telefon ediyor. Öğrencilerimiz maalesef yurt bulunmuyor, çoğu öğrencinin okuyacak 
güçleri yok, askıya alıyorlar ama buna rağmen, devlet maalesef… Yani devletin gerekli yerlerinde olan insanlar Türkiye'nin 
kaynaklarını çarçur ediyorlar.  

BAŞKAN – Toparlarsanız Sayın Genç.  
KAMER GENÇ (Devamla) – Tamam, şey ediyorum.  
Sayın Meclis Başkanı, Meclisi eğer korumuyorsanız lütfen o makamda durmayın. Meclisi o zaman kapatın ya. 

Şimdi, bakın, kanun hükmünde kararnameyi çıkarma yetkisi… Hükûmet beş ayda bir Meclis bu ülkenin sorunlarını 
halledecek bir kararname çıkaramayacak mı?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, lütfen toparlayalım.  
KAMER GENÇ (Devamla) – Yani bir kanun çıkaramaz mı? İki üç tane uluslararası anlaşmayla, bir de maalesef 

arkadaşlar, ben aşağı yukarı otuz senedir burada, bu Parlamentonun içerisindeyim. Bu kadar devletin yok edildiği, devlet 
kurumlarının yok edildiği…  

Arkadaşlar, cumhuriyet bu devletin can damarıdır, şah damarıdır. Türkiye Cumhuriyeti devleti yaşadıkça hiçbir 
gerekçeyle cumhuriyet kutlamaları ertelenemez. Biz bunu tamam Van’da meydana gelen depremde hayatlarını 
kaybedenlere Allah’tan rahmet diliyoruz, ondan önceki şehitlerimize de başsağlığı diliyoruz, rahmet diliyoruz ama Abdullah 
Gül gidiyor, kendisi seyahat ediyor, geziyor, gittiği karakol bir süre sonra taranıyor. Niye? Bunları araştırmak lazım. 
Parlamentonun görevi arkadaşlar. Bu memlekette niye bu askerlerimiz şehit ediliyor, bu polislerimiz şehit ediliyor. Bunu bir 
araştıralım.  

BAŞKAN – Sayın Genç, çok teşekkür ediyorum.  
KAMER GENÇ (Devamla) – Tabii, zaman da kısıtlı olduğu için.  
Ama son söz şunu söyleyeyim: Abdullah Gül’ün bu 2012 yılında seçiminin yapılması lazım.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – “Cumhurbaşkanımız”  
KAMER GENÇ (Devamla) – Seçimi yapıldığı takdirde 1 Ekim’de partim karşı çıkmasa bile ben karşı çıkacağım, 

Abdullah Gül’ü Mecliste konuşturmayacağım.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – “Cumhurbaşkanımız”  
KAMER GENÇ (Devamla) – Gerekirse de… 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Ne biçim konuşuyorsunuz?  
KAMER GENÇ (Devamla) – Doğrusunu konuşuyorum. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Sizin bir milletvekili olarak kimseye hakaret etmeye hakkınız yok. Herkes 

haddini bilecek.  
KAMER GENÇ (Devamla) – Ben ikaz edeyim de herkes ayağını ona göre denk alsın. (AK PARTİ sıralarından 

gürültüler) 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Senin yüzünden itibarımız kayboluyor.  
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KAMER GENÇ (Devamla) – Süresi dolmuştur, bir dahaki dönem seçim yapılmadan gelip konuşmasın. (AK 

PARTİ sıralarından gürültüler) 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Genç, şimdi, bakın, demokratik bir ülkede, demokratik bir toplumda… 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Efendim, kurallar işlemiyor Türkiye’de. (AK PARTİ sıralarından gürültüler) 
BAŞKAN – Müsaade eder misiniz? 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Senin “Cumhurbaşkanı” demeyi öğrenmen lazım.  
KAMER GENÇ (Tunceli) – Senin Cumhurbaşkanın, benim değil.  
BAŞKAN – Sayın Genç… 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) –Vatandaşlıktan çık o zaman.  
KAMER GENÇ (Tunceli) – Sen vatandaşlıktan çık. Kimsin de sen bu memlekete sahip çıkıyorsun?  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – 74 milyonun Cumhurbaşkanı! Öğreneceksin “Cumhurbaşkanı” demesini. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Bu memleketi yok ettiniz. Bu memleketi geriye götürdünüz. Sizin Başkanınız  için 

“Tuvalet deliğine süpürmeyin.” dediler, bize kimse bunları demedi.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Öğreneceksin “Cumhurbaşkanı” demesini. 
BAŞKAN – Şimdi Sayın Genç, bakın, demokratik bir ülkede, demokratik bir toplumda… 
KAMER GENÇ (Devamla) – Hukuk işlesin Sayın Başkan.  
BAŞKAN –  …biz her bir bireyin görüşüne, düşüncesine saygı duymak zorundayız. Saygı duymanın ötesinde, o 

kişi veya kuruma hitap ederken de dikkatli olmak zorundayız diye düşünüyorum. Belki sevmeyebilirsiniz ama demokrasiyi 
özümsememiz, bizatihi onun gereklerini yerine getirmemiz temel bir insan hakkıdır. Bunu sağlamamız lazım.  

Teşekkür ediyorum.  
Sayın Kaplan, buyurun.  
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Sayın Meclis Başkanım… 
BAŞKAN – Beş dakika süreniz var.  
HASİP KAPLAN (Devamla) – Teşekkür ederim.  
Aslında şu üç bütçeden birisi Cumhurbaşkanlığının, milleti temsil eden makam, birisi milletin iradesini temsil 

eden makam, birisi de icra makamı, Başbakanın denetleme kurulu. Böylesi önemli bütçelerde rakamlarla, ufak tefek 
şeylerle ilgili konuşmayacağım ama şunu söylemek istiyorum: Bu üç büyük makam Türkiye’de barışın tesisi, 
demokratikleşmesi, yeni anayasa gibi konularda hayatının en önemli sürecini yaşıyor ve bu süreçte, artık, politikalar 
geliştirilmesi zamanı diye düşünüyoruz. Burada Sayın Meclis Başkanıma şunu ifade etmek istiyorum: Hâlâ tutuklu vekillerin 
sorunu çözülmedi, böyle mi devam edecek? Yani bu bir ayıp, millî iradenin kelepçeli olması. Hadi bu alışkanlık diğer tarafa 
da sirayet etmeye başladı. Yeni anayasa yapıyorsunuz, yeni Anayasa Komisyon merkez üyemiz Prof.Büşra Ersanlı, o da 
tutuklandı. Kimine göre terörist, bize göre düşünce özgürlüğünde onurlu bir bilim insanı. Şimdi, yeni anayasa sürecinin 
riziko altında olduğu bir döneme giriyoruz. Eğer bu üç güç birbirinden kopuk hareket ederse birbirini etkiler.  

Sayın Başkanım şunu ifade etmek istiyorum: Gerçekten buraya grup olarak geldikten sonra, Genel Kuruldaki 
oturma düzenimiz içinize siniyorsa bir daha söz etmeyeceğiz. Komisyonlardaki üye rakamı 26’ya getiriliyor ve bize tek 
üyelik düşürülüyor ki İç Hizmet Kanunu, geri plan bütçede bu mümkün olmadığı için 2 kişi oturuluyor burada. Bu da  içinize 
siniyorsa sesimizi çıkarmayacağız. Hâlbuki 29’a çıkarılırsa komisyon üyelikleri bütün partilerde de adil bir dağılım olur.  

Yine Sayın Başkanım şunu açıklıkla söylemek istiyorum: BDP Grubunda eğer grup başkan vekillerinin sekreter 
ve danışmanlarının oturacak yeri yoksa, grubunun 8 danışmanının oturacak sandalyesi yoksa, eğer benim eş başkanım 
eğer oturacak bir odası yoksa, bu fiziki koşulları konuşmayı da bu koşullarda utanıyorum dile getirmeye, söylemeyeceğim, 
bahsetmeyeceğim. Bunu da daha önce dile getirdim.  

Şunu ifade etmek istiyorum Sayın Başkanım: Meclis artık bir yasama meclisi olmaktan çıktı, hizmet binasına 
dönüştü burası. Binlerce personel, binlerce unvan, binlerce makam. Yani berberinden tut, lokantasından tut, bilmem, 
şoföründen tut. Böyle bir Meclis dünyanın hiçbir yerinde yok artık. Bu Meclisi yasama meclisi yapmanın zamanı. Yani 
hizmet sektörünü Meclisin dışına alalım. Evet, vekille seçmen görüşecek. Onun ölçüsü var. Seçim bölgelerine açarsınız 
büroları. Farklı yöntemleri var. Mutlaka bunun önlenmesi lazım.  

Bir noktaya daha… Bu bankalardan artık, eşantiyon meşantiyon almayın Sayın Başkanım. Bu rezalete son verin. 
Bozuk bilgisayarlar, laptoplar, bilmem neleri göndermesinler. Yani onun yerine eğer varsa hizmetleri, Meclis personelinin 
maaşlarının nemalanmasından çıkacak bir para, onu yoksul depremzade üniversite öğrencilerine burs verin. Meclis 
Başkanlığının bu hizmeti daha onurlu bir iş olur. Oradaki çocuklara, anaokulundaki çocuklara yardım olarak verin, bize 
bilgisayar, bu tür şeyler vermesinler. Bu alışkanlığa son verin. Bunu verebileceğinizi düşünüyorum.  

Sayın Cumhurbaşkanının Türkiye'nin barış süreci konusunda son duruşunu iyi görmüyorum. Çok açık buradan 
ifade ediyorum. “İyi şeyler olacak”tan, benim tanıdığım, çok yakından bildiğim, beraber defalarca seyahat ettiğim bir 
Cumhurbaşkanının “İntikamımız misliyle alınacak.” noktasına gelmesi, Kürt sorununu “intikamla çözülebilir” bir noktadaki 
ifadesini bir dil sürçmesi olarak algılamak istiyoruz. Bu tarihsel, sosyal, siyasal, kültürel boyutları olan devasa bir sorunun 
çözümünde hâlâ Cumhurbaşkanı makamı önemli bir sorumluluk altındadır. Bunun yapılması… 

BAŞKAN – Sayın Kaplan, lütfen sözlerinizi bağlayabilir misiniz? 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Bitiriyorum.  
Ve son Başbakanlık denetimiyle ilgili olarak da bu deprem yardımlarını… Sayın Başbakanlık bütçesini de 

görüyoruz. Bu denetleme kurulu eğer iyi bir şey yapacaksa… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 37 

  

 
Deprem vergileri nereye gitti, yapılan yardımlar nedir, denetlenmesini… 
Bize söz verdiğiniz için teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz Sayın Kaplan.  
Aslında yetkimi aşarak hem Sayın Genç’e hem de size söz verdim.  
Değerli milletvekilleri, bütçeler üzerindeki konuşmalar tamamlanmıştır.  
Şimdi on dakika süreyle soru yöneltmek isteyen arkadaşlara söz vereceğim.  
Soru sormak isteyen? 

 
SORULAR ve CEVAP 
Buyurun Sayın Çam. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, öncelikle, Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterine sormak istiyorum. Devlet 

Denetleme Kurulu Türkiye’deki en yetkili kurumlardan bir tanesidir. Bugüne kadar Devlet Denetleme Kurulu kaç inceleme 
yaptı, kaç dosya elinde var? Deniz Feneri davasını da inceleyecek mi? Kayseri Belediyesini denetleyecek mi? Bunu 
Cumhurbaşkanlığına sormak istiyorum. 

İkinci sorum Türkiye Büyük Millet Meclisinin Sayın Başkanına: Konuşmamın içerisinde de söylemiştim. Sayın 
Başkanın başkanlığında bir heyetle tutuklu bulunan milletvekillerini ziyaret etmeyi düşünüyor mu, planlıyor mu?  

İkincisi de yine konuşmanın içerisinde olan, Meclis binası mahkemelik midir? Kime ihale edildi? Şu anda bununla 
ilgili bir yargı süreci var mıdır? Davayı kim açmıştır? 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
BAŞKAN – Sayın Kurt. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Başkanım, saygılar sunuyorum. 
Önce Sayın Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanıma sormak istiyorum. Sayıştay üyelerini Türkiye Büyük Millet 

Meclisi seçiyor. Sayıştay Türkiye Büyük Millet Meclisi adına denetim yapıyor. Türkiye Büyük Millet Meclisini de Sayıştay 
denetliyor. Bu çelişkili bir durum mudur? Yasal bir düzenleme yapma konusunda çabanız var mıdır? 

Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterine bir sorum var izniniz olursa. Cumhurbaşkanımız beş yıl içinde kaç yasayı 
Türkiye Büyük Millet Meclisine geri göndermiştir? Kararnamelerle atananlardan kaçı eski AKP’lidir? Rektör atamalarından 
kaçı birinci sıra, kaçı birinci sıra olmayanlardan oluşmuştur?  

Sayıştay Başkanıma da Ankara, Kayseri ve İstanbul büyükşehir belediyelerinin denetim raporlarını ne zaman 
açıklayacağını sormak istiyorum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Kuşoğlu.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Meclis Başkanım, öncelikle size bir soru yöneltmek istiyorum. Bu tutuklu bulunan milletvekilleri konusu çok 

önemli oldu. Diğer arkadaşlarımızın da konuyla ilgili yorumları oldu. Bu konuyla ilgili olarak Adalet Bakanlığı nezdinde bir 
girişiminiz olacak mı? Öncelikle size bu soruyu sormak istiyorum. 

Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterimize yöneltmek istiyorum ikinci sorumu. Sayın Cumhurbaşkanının köşk 
yerine Dışişleri konutunda kalmasının hakikaten kamuoyunun bilmemesi gereken bir nedeni var mıdır acaba?  

Sayın Sayıştay Başkanımıza da şu soruyu yöneltmek istiyorum: Sayıştay Başsavcısının resen denetim yetkisi 
var mıdır? 2010 ve 2011’de bu yetki kaç defa ve nereler için kullanılmıştır?  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Akçay.  
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Benim öncelikle sorum Sayın Meclis Başkanımıza. Türkiye Büyük Millet Meclisi kadroları içerisinde yaklaşık 20 

civarında yardımcı hizmetler sınıfında çalışan fakat dört yıllık üniversite mezunu personel var. Bunların genel idare 
hizmetleri sınıfına geçmeleriyle ilgili talepleri ve beklentileri var. Bunun örneği, sizden önceki Sayın Meclis Başkanı Mehme t 
Ali Şahin tarafından da bir uygulaması da yapılmıştı. Bunların bu kadrolara, genel idare hizmetleri kadrolarına geçmeleri 
konusunda bir çalışmanız olacak mı?  

İkinci sorum da Sayın Sayıştay Başkanına: Sayıştay performans raporlarını ne zaman Meclise gönderecek ve 
kim tarafından gönderilecek? Kaç rapor beklemektedir Meclise gönderilecek? 

Bir de Sayın Kalaycı’nın konuşmasında bahsettiği zaman zaman Sayıştay tarafından yapılan denetimlerin basına 
yansıtılması konusunda ben de tekrar hatırlatma yapıyorum. Bunun da cevabını mutlaka Sayıştay Başkanından da 
bekliyoruz. Orduevlerinin denetimiyle ilgili birtakım işte, haberler yapılıyor. Sanki çok matah da bir denetimmiş gibi. Oysa 
biz biliyoruz ki bütün Sayıştay denetçileri gittikleri seksen bir vilayette de genelde orduevlerinde kalıyor. Yani şimdi bunu  mu 
söyleyelim? Bunları basında yaygara vermenin, sonra milletvekillerinin birtakım özlük ve tazminatlarıyla ilgili basında haber 
hâline getirmenin doğru olmadığını düşünüyorum ve Meclis Başkanlığımızın da özellikle bu Meclisin dış denetimi 
konusunda yeni tedbirler alması gerektiğini ve en azından bunu tartışmamız gerektiğini düşünüyorum.  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Ayaydın. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, aracılığınızla Meclis Başkanımıza iki soru sormak istiyorum. 
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Birinci sorum: Genelde kurumlarda hukuk müşavirleri avukat hizmetleri sınıfındandır. Bizim Türkiye Büyük Millet 

Meclisinde istihdam edilen hukuk müşavirleri genel idare hizmetleri sınıfındadır. Şimdi, acaba hukuk müşavirlerimizin 
içerisinde hukuk fakültesi mezunu olmayan hukuk müşaviri var mı? Bir.  

İkincisi: Başta 1’inci hukuk müşavirimiz olmak üzere avukatlık stajını yapmayan yani mahkemelerde gidip Meclisi 
vekâletle savunamayacak durumda olan hukuk müşavirimiz var mı? 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Berber. 
RECAİ BERBER (Manisa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Ben biraz da söz almak istemiştim ama artık çok gerildi ortam. Öncelikle Cumhurbaşkanlığımızın, Meclis 

Başkanlığımızın ve Sayıştayımızın bütçelerinin hayırlı olmasını diliyorum. 
Tabii, burada çok çarpıtıldı. Ben Cumhurbaşkanımızın özellikle bir intikam sözünü cumhurbaşkanı sıfatından 

ziyade bu milletin o, öyle bir olay karşısında duymuş olduğu infialdeki hissiyata tercüman olduğu kanaatindeyim her şeyden 
önce devletin ve milletin başı olarak. O nedenle gerçekten bütün millet aynı hissiyat içindeydi çünkü.  

Ayrıca Cumhurbaşkanımızın -tabii, biraz önce söylendi- ne kadar yurt dışı seyahati yapıldığı filan biraz önce eğer 
burada olunsaydı hepsi zaten açıklandı. Gizlenen bir şey varmış gibi söylendi. Gerçekten bazı kurumların, nasıl Meclis 
yasama erkinin önemli bir unsuru, temel direğiyse, burası demokrasinin kalbiyse önce demokrasiyi algılama, demokrasiyi 
hazmetme noktasında buranın üyelerinin aynı hassasiyeti göstermesi lazım. O nedenle de burada söylenen özellikle saygı 
sınırlarını çok aşmış olan sözleri de söyleyenlere aynen iade ediyorum ben. 

KAMER GENÇ (Tunceli) – Ben de sana iade ediyorum. 
RECAİ BERBER (Devamla) – Değerli Başkanım, ben Sayıştayımızla ilgili bir hususu… Geçen dönem çünkü 

Sayıştay Kanunu çıkarken çok emek verildi Parlamentoda. Gerçekten burada şu anda çok değerli üyeler de var geçen 
dönem buna katkı sağlayan. Sayıştay Kanunumuzda bir husus var. Bununla ilgili bir yönetmelik filan veya kendi iç 
düzenlemeniz yapıldı mı? Merkezî yönetim bütçesi kapsamındaki idarelerle ilgili olarak “kamu payının doğrudan veya 
dolaylı yüzde 50’den fazlası özel kanunlarıyla kurulan anonim ortaklıklar” diyor. Bu zaten KİT’ler de dâhil olmak üzere kamu 
kurumlarının ve belediyelerin iştiraklerini kapsıyordu ama yüzde 50’den az olması hâlinde ortaklık hakları yönüyle. Şimdi, 
bu o zaman da çok tartışıldı. Yüzde 50’den az… Bugün kurumlar vergisi yüzde 20 ama yüzde 20 vergiyi denetlemek için 
bütün şirketi veya bütün her şeyi denetlemek durumundasınız. Yani sizin yüzde 20 payınızı tespit etmenin başka yolu yok. 
Sizin oradaki ortaklık hakları yönüyle denetimin sınırları belirlendi mi? Nasıl uygulayacaksınız bunu? Bunu bir öğrenmek 
istiyorum.  

Diğer bir husus da: Biliyorsunuz, Türkiye’de Ordu Yardımlaşma Kurumumuz var. Ta 1961 yılında 205 sayılı 
Kanun’la kurulmuş. Bu kurumun kuruluş kanununa baktığımızda sosyal yardımları sağlamak, emeklilik yardımı, emekli 
maaşı, başka birtakım sosyal haklar için… Üyelerinin büyük çoğunluğu da devlet memuru, kamu kurumu niteliğinde olan 
yerlerde çalışanlar. Hatta buradaki kesintiler bile 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu’na atıf yapılarak toplanıyor. Kuruluş 
kanununda hususi hükümlere tabi olduğu belirtiliyor tabii ancak kamu kurumu niteliğinde olması, yönetim kurulunun 
vesairenin tamamen kamu personeli tarafından oluşturulduğu bir ortamda burada bir denetiminiz söz konusu mu? Bunu da 
öğrenmek istiyorum. Ordu Yardımlaşma Kurumu ve bunun iştiraklerinde bir denetim söz konusu mu? 

Teşekkür ederim Sayın Başkanım.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Berber. 
Sayın Aslanoğlu buyurun efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayıştay Başkanıma uygun görürseniz bir soru… 
Sayın Başkanım, son beş yılda kaç ve hangi belediyelerimiz denetlendi? Hangi belediyelerimizle ilgili suç 

duyurusunda bulunuldu? Siz bulunduysanız hangi belediyeler denetlendi? Suçlu olan ve suç duyurusunda bulunduğunuz 
hangileridir? Bunun listesini verebilir misiniz? 

İki, Sayın Berber’in sorduğu, kamu bir yeri idare ediyorsa, denetim ve gözetimini yapıyorsa bunun hesabını 
özgürce vermelidir. Bu konuda kamunun atadığı yönetim olmasına rağmen denetlemediğiniz kurumlar var mı?  

Sayın Meclis Başkanım, benim bildiğim terörist eline silah alan canidir ama eline silah almayan sadece kalemiyle 
geçinen gerek gazetecilerimiz gerek şu anda tutuklu olan milletvekillerimiz… Birinin elinde neşter vardı acaba birileri bunu 
silah… Sayın Haberal’ın elinde neşter vardı, ameliyat yapıyordu. Sayın Balbay’ın elinde de kalem vardı. Yani terörist 
olduklarını ben bilmiyorum. Bu konuda çok net bir tavrınız olacak mı? Hakikaten sizin samimiyetinize inanıyorum, samimice 
ifade ederseniz teşekkür ederim. 

Bir de efendim, son beş yılda özel idarelerden, belediyelerden, valilik özel kalemlerden Meclise gelen kaç kişi var 
veya Meclis kadrosuna kimler alındı, kimler bir yerlere gitti buradan başka kurumlara? Bunun listesini Meclis Başkanlığımız 
verirse biz de tatmin olmuş oluruz. Kadroya kimler alındı? Yani son beş yılda kadroya alınanlar, burada kalanlar veya 
buradan gidenler… 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Türeli.  
RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Şimdi, bu 2919 sayılı Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Sekreterliği Teşkilat Kanunu var. Bunun 5’inci 

maddesinin son fıkrasında diyor ki: “Genel Sekreterlik Teşkilatı kadrolarındaki görevli personelden herhangi bir personelin 
diğer kamu kurum ve kuruluşlarına atanmasına ihtiyaç duyulması hâlinde…” Bu hüküm yeni oluşturulan alt komisyonun 
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gündemine gelen kanun teklifinde de aynen korunmaktadır. Biz de Cumhuriyet Halk Partisi milletvekilleri olarak grup adına 
Sayın Aydın Ayaydın’la birlikte muhalefet şerhi koyduk.  

Şimdi, ben sormak istiyorum:  
1) Bu ihtiyaç duyulması hâlinde kriteri nedir? Böyle bir kriter olabilir mi kanunda? Her şeyin açık ve seçik olması 

gerekiyor.  
2) Daha önce bu kanunun bu maddesine dayanarak kimler Türkiye Büyük Millet Meclisinden uzaklaştırılmıştır? 

Kimler yargı kararıyla geri gelmişlerdir? 
3) Sürgün anlamını taşıyan -açık sürgündür bu- bu madde hükmü TBMM’nin yeni teşkilat kanununda da 

tutulmaya, korunmaya devam edilecek midir? 
Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Değerli milletvekilleri, bütçeler üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır. 
Şimdi, görüş ve eleştirilere cevap vermek üzere Meclis Başkanımıza söz vermek istiyorum.  
Buyurun Sayın Başkanım.  
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri, evvela bütçeyle ilgili olarak görüşlerini, düşüncelerini, temennilerini ve 

tenkitlerini dile getiren arkadaşlarımıza teşekkür ediyorum. İyi bir başlangıç yaptığımızı düşünüyorum. Son andaki hafif bir 
dalgalanma, o da bu işin tabiatında olan bir husustur. Burada birbirimizi anlayarak, birbirimizin görüşüne, düşüncesine 
katılmasak bile saygı duyarak bir müzakere yapılmış olması sizinki gibi sabahtan gece yarılarına kadar çalışma yapan 
Komisyonun sağlıklı müzakeresi açısından da faydalı olur. Ben de o nedenle olabildiğince net, açık cevap vermeye, 
vaktimin el verdiği ölçüde, olmadığını da zaten aşağıda yine konuşacağız, orada cevap vereyim. 

Evvela bu sağlık karnesi konusu daha evvel bana bir talep olarak gelmişti. Bunu konuştuk ilgili makamla. O 
söylenen husus doğruydu. Bugün artık Sosyal Güvenlik Kurumu Başkanlığı bu konuyla ilgili çalışmasını tamamladı. O türlü 
bir durum da ortadan kalktı. Dolayısıyla birinci konu budur. Yani o şikâyet edilen husus kalkmış oluyor. 

İkincisi: Eczanelerle ilgili sözleşmeli husus. 30/7/2004 tarihli ve 25 numaralı Karar ile Türkiye Büyük Millet Meclisi 
üyelerine, milletvekillerine, eski milletvekillerimize, onların bakmakla yükümlü oldukları kişilere dair hak sahiplerinin 
tedavilerine ilişkin ilaçların eczanelerden anlaşmalı olarak alınması söz konusu olmuş. İsteyen her eczaneye sözleşme 
yapma imkânı getirilmiştir. Bugün itibarıyla 1.937 eczaneyle anlaşma yapılmış olup, bunun 1.273’ü aktif durumdadır. 
Dolayısıyla, burada bir kısıtlama yok, yapmak isteyen başkaları varsa, biz onlarla da bu sözleşmeyi yaparız, ama yeteri 
sayıda da eczanenin olduğu gözüküyor.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, İstanbul’da yok. 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Hayır, yani burada bir sınırlama getirmemişiz, illa 500 eczane, bin eczane 

diye. 1.273 eczane, bu 3.350 de olabilir. Bu vesileyle bunu bir defa daha ifade ediyorum, isteyen bizimle anlaşma yapabilir.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, çok özür diliyorum, SGK’nın anlaşmalı olduğu eczanelere bu 

yetki verilse… 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Hayır, yapılabilir, o noktada bizim bir şeyimiz yok, ama talep gelmemiş, bu 

kadar gelmiş, ama bunu yeni baştan bir defa daha gözden geçiririz. Yani burada, Meclis açısından, ilacın şu eczaneden, bu 
eczaneden olması… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, Ankara’da sorun yok efendim, İstanbul’da eczane bulamıyoruz.  
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Evet, olabilir, İstanbul tabii büyük bir il olduğu için orada belki azdır, ama 

hizmetlerden istifade edenlerin de çok önemli bir kısmı Ankara’da bulunuyor. Söylediğiniz doğrudur, başka türlü 
çözebilirsek, arkadaşlarımızla konuya bir defa daha bakalım.  

Şimdi, bir sayın arkadaşımız bir kısım ülkelerdeki diktatörlüklerden bahisle, Türkiye'nin ilişki kurup kurmamasının 
ne kadar doğru olduğu, bunların farkında olup olmadığımız gibi bir değerlendirme yaptı. Görüşlere saygı duyarım, bunda 
hiç tereddüt yok, ancak siyaseten bir şeyi burada ifade etmek istiyorum. Siyasette en tehlikeli konuşma, mefhumu 
muhalifinden çıkarma yapmaktır.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Öyle yapmadık Sayın Başkan, öyle soru sormadık.  
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Şimdi, bir ülkeyle, hepimiz biliriz ki tüm dünyada da ilişkiyi kurarken rejimlerine 

bakarak, inançlarına bakarak, etnik yapısına bakarak ilişki kurmaz. İlişki kurduğunda benim ülkemin menfaati var mıdır yok 
mudur? Bu, başka türlü düşüncelerini ortadan kaldırdığı, onu görmediği, ona önem vermediği anlamına gelmez. Bugün 
dünyada demokrasiyle idare edilen de var, krallıkla idare edilen de var, bunun kendi arasında başka türlü olanları da var, 
herkes bu ülkelerle ilişki kurar, ama kendi düşüncesi de o ülkelerle bellidir. Dolayısıyla… 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Yani o zaman da diktatör olduğunu kabul ediyor muydunuz, yoksa yeni bir… 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Şimdi bu türlü bir usul uygun değildir, diktatörlük olup olmaması… Bu ülkelerle 

sadece biz şey kurmadık, bizden çok daha evvel demokrasiye geçmiş ülkeler de bu ülkelerle ilişki kurar.  
Burada gözetilecek husus, dış politikada, dış politikayla ilgili yazılan bütün kitaplara bakın, göreceğimiz husus 

şudur: Dış politikada kiminle ne ilişki kuracağınıza ülkenizin yararı var mıdır yok mudur? Bazı ülkeler bazı ülkeleri tanır, bazı 
ülkeler bazılarını tanımaz. Niye tanımaz falancalar tanırken filanca? Kendi oturur hesabını kitabını yapar, Türkiye de bu 
hesabı kitabı yapıyor, ona bakmamız lazım.  

Üçüncüsü… 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Tanıyıp tanımamayla ilgili değil benim söylediğim… 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Hayır, şimdi böyle bir usul yok. Yani saygı duyarım da böyle bir usul yok, 

müsaade ederseniz. Ben sizi dinledim, benimkini doğru kabul edersiniz veya etmeyebilirsiniz, siz de onu bir tara fta 
muhafaza edersiniz.  
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Şimdi, bazı ülkelerle dostluk grubunun kurulmaması bizden kaynaklanmıyor. Bir mütekabiliyet esası var dış 

politikada. Biz o ülkelerle geçmişte dostluk grubu kurmuşuz, elimiz havada kalmış. Elimiz havada kalınca durup dururken 
bir defa daha elimizi uzatmanın bir anlamı yok.  

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Bakan, tam sırası şimdi Yunanistan’a el uzatmanın.  
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Hayır, yani bizim istememizin önemi yok, karşı taraftan cevap gelmiyor.   
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Şu anda bir daha el uzatmamız lazım, şu anda tam sırası! 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Hayır, şimdi şöyle, ben kendimdeki bilgiyi de ifade ederek söylüyorum, yani 

biz geçmişte bu eli uzatmışız, yardımcı olmak istemişiz, ilişkileri geliştirmek istemişiz, karşılığında bir şey görmemişiz, bir.  
İki, bir ülke dış politikasını tek elden yürütür. Devletin bir organı başka türlü, öbür organı başka türlü ilişki 

yürütemez. Türkiye'nin dış politikası Dışişleri Bakanlığımızın patronajında, onun sorumluluğunda gidiyor. Şimdi, Dışişleri 
hangi eksen üzerinde politikayı sürdürüyorsa, devletin diğer organları da onunla iş birliği içerisinde bunu götürmek 
durumundadır. Tabiatıyla kişisel görüşler serdedilebilir, bunda hiç tereddüt yok, herkes bu konudaki düşüncelerin i ifade 
edebilir, sizinki de öyle bir düşüncedir, ama ben görev yaptığım süre içerisinde, bana dış politikayla ilgili bir konu 
geldiğinde, hatta bir elçi geldiğinde milletvekili olarak bile, Dışişlerinin haberi olmadan ben hiçbir büyükelçiyle görüşmedim. 
Ne görüştüysem de o bilgileri oraya aktardım, çünkü devletin hafızasının oluşabilmesi açısından.  

Onun için, arzu ederiz ki en başta Özbekistan olmak üzere… Bakın, birçok Türk cumhuriyetleriyle bir araya gelip 
kurumsallaştırmaya çalıştığımız platformlar var, herkes gelir, Özbekistan gelmez. Maalesef böyle bir sıkıntı da var. Bunun 
aşılmasını temenni ediyoruz, ama bunun da çok kolay olmadığını ifade etmek isterim.  

Şimdi, Meclisimizin çalışmalarını daha etkin, daha verimli bir şekilde sürdürebilmesi bakımından yeni bir yasal 
düzenlemeye ihtiyaç var. Bunu o düzenleme konuşulurken gelip burada açıkça ifade edebiliriz. Yani dünün düzenlemesi 
bugünün ihtiyaçlarına cevap vermiyorsa, yeni bir düzenlemeye ihtiyaç var. Bu Mecliste de daha etkin, daha verimli, 
milletvekillerimize daha uygun hizmetlerin sunulabilmesi bakımından kurumsal bir yapı değişikliğine ihtiyaç var. İşin 
felsefesi bu. Bugün görev yapan arkadaşlarımızla ilgisi yok bunun. Yani “Bu böyle gelmiş, böyle gitsin.” olmuyor, çünkü 
sizler de demin çok haklı olarak, buradaki personel statüsünden kaynaklanan birçok sorunları söylediniz. Ben bu statüyü bu 
şekilde de götürebilirdim. Bu belalı da bir iştir. Belalı da bir iştir, çünkü bir taşı oynattığınızda kırkı birden oynar. Kırkı birden. 
Hemen kulisler başlar, vesaireler başlar, tasarının merkezine herkes kendisini koyar. Bu da işin tabiatıdır, insan olmanın 
gereğidir, burada da yadırgadığım bir husus yok, ama bugünkü durumun da sizlere çok iyi bir hizmet vermeye imkân 
verecek bir durum olmadığını ifade etmek isterim.  

Şimdi, Türkiye'de zaten bir personel rejimi var, ücret farklılığı sebebiyle de Meclise aşırı bir hücum var. Aşırı bir 
hücum. Bunun çok değişik sebepleri var. Bunu burada konuşmak bu kısa süre içerisinde ne kadar doğrudur, bilemem, ama 
insanlar bir şekliyle Meclise girelim, ondan sonra da diğer imkânları elde edebiliriz düşüncesiyle, haklı olarak geliyor bir 
şekilde, çünkü burada imtihan yok genelde birkaç kalem görev yapan arkadaşımızın dışında hepsi istisnai kadro. Kimi 
isterseniz alabilirsiniz. Yani dışarıda KPSS’den 95 puan alan giremez, pekâlâ buraya kim istiyorsa onu siz alabilirsiniz. İşte, 
hak, adalet, hukuk diyorsak burada bir yanlışlık var. Onun için burayı kurumsallaştırmamız lazım. Buraya girecek personel, 
bu kuruma imtihanla, sınavla girmeli, terfi ede ede, hakkını vere vere belli bir yere kadar gelmelidir. Böyle olduğu takdirde 
biz adaleti tecelli edebiliriz. Bunu da geriye dönük düşünmüyoruz zaten. Bir çizgi çekelim, geçmişte ne olduysa oldu, eksik 
oldu, fazla oldu, doğru oldu, yanlış oldu, birlikte getirdiğimiz bir noktadır. Burada bir suç var da suçlu arıyor da değiliz, ama 
bu hâlin devam edemeyeceğini de hep beraber görmemiz lazım. Onun için, felsefesi bu. Bu işte çalışan arkadaşlara da 
şahsen bu düşüncemi daha geniş olarak da ifade etmek isterim.  

Buraya bir taslak metin geldi. Bu felsefeye uygun olmak kaydıyla, hakkı, hukuku, adaleti tesis etmek kaydıyla, 
nasıl bir düzenleme yapılacaksa bunu sizler yapacaksınız, benim o noktada bir itirazım yok, şunu koyalım, bunu kaldıralım, 
şu olsun, bu olsun. Ama, şimdi, bakınız, şunu hepimizin görmesi lazım: Geçmişte bir norm kadro çalışması yaptırılmış. Yani 
bu Meclisin kendi üzerine düşen görevleri layıkı veçhile yapabilmesi için ne kadar personele ihtiyaç var? Hangi kurumda ne 
kadar olması lazım? Bu belli. Bugün neredeyse onun yüzde 60 üzerinde personel burada gözüküyor. Demek ki olduğundan 
çok daha fazla bir personel var burada, bunun da zaman içerisinde, kimsenin özlük haklarına dokunmadan  -bunun altını 
çiziyorum, çünkü sizlere gelenler ola ki başka türlü düşünüyor olabilir- zaman içerisinde bu sayıyı norm kadroya indirmemiz 
lazım. Bu da bizim görevimiz. Yani Meclis bu anlamda örnek olacaksa bunun gereğini yapması gerekir. E ücret farklılıkları 
olduğu için de Başbakanlıkta çalışanlar, bakanlıklarda çalışanlar ile bizde çalışan ve Cumhurbaşkanlığında çalışanlar 
arasında farklılık var. Orada da sekreter, burada da sekreter, orada da şoför, burada da şoför, biri o rakamı alıyor, biri bu  
rakamı alıyor. Şimdi, Meclisteki çarpıklık da biraz buradan kaynaklanıyor. Kadrosu orada, gelmiş buraya, kadrosu burada… 
Bir de 4/C’lilerimiz var, yaklaşık 1.500’e yakın 4/C’li var. Neden 4/C’li bu kadar? E bunu da ben kadar sizler de biliyorsunuz. 
O nedenle buna bir çekidüzen vermemiz lazım. Bu mülahazayla, bu gerekçeyle bir düzenleme getirilmiştir.  

Dediğim gibi, tabiatıyla bu işlerin komisyonlara gönderilmesinin sebebi, işlerin daha iyi yürümesini temin 
etmektir. Yoksa, belli şahısları işin merkezine koyarak bir düzenleme yapamayız çok samimi olarak. Mademki bana güven 
inhisar ettiniz, hepinize çok teşekkür ederim, buna layık olmaya çalışıyorum ben. Eğer siyaset yapacaksam, o zaman bu 
kanunun hiç değişmesine gerek yok valla, istediğinizi alırsınız, istediğinizi atarsınız. E şimdi, niye ben elimi ayağımı 
bağlamış olayım? Ama bu doğru değil. İşte, şikâyet ettiğiniz bir kısım problemleri arka arkaya getirmeye çalışıyorum. İşte, 
babası istifa etsin, emekli olsun, onun yerine oğlunu alalım. E bunları yaşadı bu Meclis. Çok doğru oldu mu? Çok haklı oldu 
mu? Çok vicdani oldu mu? Olmadı. E şimdi birisi dışarıda sınava girmiş, o puanı almış, beriki sınava girmemiş veya düşük 
puan almış. Ee, onu biz birine buradan iş bulur, ötekini kapıda bekletirsek bu doğru olur mu?  

Onun için bir çizgi çekelim... Benim felsefem bu, benim anlayışım bu, geri kalanını sizler düzelteceksiniz. Ben 
memuriyet yapmadım, kadro ne anlama gelir, ek gösterge ne anlama gelir, ne olunca ne tazminat alınır, ben bunu bilmem. 
Samimi olarak söylüyorum, kendi maaşımı bile bilmem ben. Meclise geldiğimizde Ziraat Bankasına bir hesap açtırıldı, o 
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günden beri kesilen kesilir, Meclisin bir kısım insani yardımları olur, ben onu dahi şahsen bilmem. Ama doğru bir iş yapalım,  
mevcutların da hukukunu koruyarak yapalım, burada da hiç kimsenin tereddüdü olmasın.  

Şimdi “Bir kısım hizmetleri acaba hizmet satın alarak yapabilir miyiz?” demişiz, uygulamaları var. Şimdi, elimde 
şöyle bir not var, bunu tartışabiliriz. Diyoruz ki, eskiden Meclisin servisleri vardı, şimdi servisler kalktı. Demek ki o zaman 
ulaşım hizmetini servislerle yapıyorduk, şoförü bizden, otobüsü bizden. Sabahleyin burada otobüs filoları dururdu, işte 
sabah gider getirir, akşam da götürür, sabah ile akşam arası boş. Herhangi bir şey yok, servis de çalışmıyor. Şimdi bir 
kısım hizmetleri satın alıyoruz dışarıdan, şu anda şoförüyle birlikte Türkiye Büyük Millet Meclisinde çalışan araçlar var az 
sayıda. Aylık ücreti 1.900 lira civarında, şoförüyle beraber araba. Burada yakıt ücreti de dâhil, araba kendilerine ait, bakım 
ücreti de kendisinde. Ama bizde lise mezunu bir şoför yaklaşık 2.400 lira alıyor, araç bizim, yakıt ve bakım ücreti bize ait, 
ailesinin sağlık harcamaları da bize ait. Ortada bir maliyet var.  

Şimdi, eğer şunu dersek ben onu anlarım. “Evet, biz dışarıdan araç kiralıyoruz vesaire ama, saygıda kusur 
ediyor, hizmette kusur ediyor, aracı kalitesiz.” Yani Meclis denetimini iyi yapıyor dersek farklıdır, ama bu tablo da farklıdır,  
bunun takdirini de zaten gelecek, incelediğiniz taslakta görebileceksiniz.  

Şimdi, Meclisin halkla ilişkiler binasıyla ilgili iki üç arkadaşımızın şeyi oldu. Bu eski adı Bayındırlık İskân 
Bakanlığı tarafından ihalesi yapılan bir iş. Bu bina bize yapılıyor, ama ihaleyi yapan, projeyi yapan o dönem Bayındırlık ve 
İskân Bakanlığı. Bu proje bir yarışma projesi. Dolayısıyla yarışmaya çıkmış, bugün uygulamaya konulan proje kazanmış. 
Proje Anıtlar Kurulunun onayından geçmiş, arkadaşımızın sorusu.  

İhaleye önceki ismiyle Bayındırlık ve İskân Bakanlığı tarafından İhale Kanunu’nun 21/c maddesi kapsamında -
birkaç çeşit ihale usulü var- 21/c’ye göre ihale yapılmış, 22 firma davet edilerek yapılmış. İhaleye 22 firma girmiş, 
Haşemoğlu firması kazanmış. İhaleye çağrılmayan 2 firma itiraz etmiş Kamu İhale Kurumuna, Kamu İhale Kurumu o talebi 
reddetmiş, ondan sonra idare mahkemesine gitmiş, idari yargıda davası devam ediyor, ancak şu an bizim henüz bu 
manada durdurulmuş bir inşaatımız yok, inşaatımız da son sürat devam ediyor ve istiyoruz ki 2012 yılı sonuna… Sayın 
Kaplan’ın filan dile getirdiği hususlar var. Emin olun, şu an, bu Mecliste bugün için en önemli konu oda sıkıntısıdır. Divanda 
bir üye sayısını artırdık, yer bulabilmek için kıvrandık durduk. Komisyonlara yeteri kadar şey yok. Yeni bir komisyon 
kursanız… Bakın, aşağıda bir Uzlaşma Komisyonu kurduk, eskiden evrak odası olarak kullanılan, ben Meclise ilk 
başladığımda, orada bir yerde çalışıyoruz.  

Onun için, istiyoruz ki bir an evvel burası biterse büyük ölçüde bir şeye kavuşmuş olacağız, ama şunu da bir 
hatıra olarak ifade edeyim -Sayın Bakanım, Sayın Oral hatırlayacaktır, bazı arkadaşlarımız- bu arkadaki şimdi küçük 
gördüğümüz o 4-5 koltuklu bir odanın bile milletvekilleri için ne kadar büyük bir imkân olduğunu iyi bilmemiz lazım. Gecenin 
üçünde seçmen gelir, kapıya dikilirdi, sabahın beşinde apartmanların önünde, çünkü sayın milletvekili evinden çıktığında, 
uzaktan gelen vatandaş onu nerede bulacak? Burada odası yok, arka tarafta bir şeyi yok, imkânı olan büro tutardı bir veya 
birkaç arkadaş. Elbette, oradaki şartlar bugün geldiğimiz noktada Meclise yakışmayacak ölçüdedir. Onun için, burayı bir an 
evvel yapıp orayı da belki kendi içinde değişiklik yaparak -telif hakları ölçüsünde ne imkânımız var ona da bakıp- orayı daha 
farklı hizmetler için kullanma imkânımız olabilecektir diye düşünüyoruz.  

Sayın Aslanoğlu’nun bir şeyi var, yanlış anlamadıysam. Mecliste sekreter görevlendirmesi yapmak amacıyla 
1992 yılında Meclise müracaat eden personel arasından idare amirlerinin denetiminde bir sınav yapılmış. 440 kişi sınava 
tabi tutulmuş, 200 personel başarılı bulunmuş yani imtihanla alınmış, 191 personelin görevlendirmesi yapılmıştır. Demek ki, 
9 kişi de… 85 personel çeşitli nedenlerle ayrılmış, 31 personel kadroya geçmiş, 74 personel geçici görevlerine devam 
etmektedir.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sınavı kazananlar… 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Tabii, tabii.. Bunların içerisinde.  
Geçici görevlilerin kadroya geçirilmesi… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir kısmı Sayın Başkanım, dikkatinizi çekiyorum.   
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Evet, evet… 
Ben de burada personel sistemindeki kargaşayı söylüyorum zaten. Bu işi gündeme getirmemizin nedeni -

Teşkilat Yasası’nı- buradandır. İkisi de çay getiriyor, birisi 4/B’li, birisi 4/C’li; maalesef Türkiye’deki personel sisteminin 
buraya yansımasından ibarettir yani buraya mahsus bir şey yok. Buraya mahsus olan husus, buradaki kadroların istisnai 
olmasıdır yani sınav filan gerektirmeden insanların alınabilmesidir. “Hele bir girelim ondan sonra da bir yolu bulunur.” bizim 
maalesef belli bir yerlere gelmede çok kullandığımız bir ifadedir.  

Şimdi “Belediye, valilik, Başkanlık özel kaleminden kaç kişi alındı?” deniliyor. Ona baktırayım ama şu var: İstisnai 
kadro olduğu için bir yerden aktarma yapılması gerekmiyor, sınav gerekmiyor, ilkokul mezunu olması yeterli, tahsil 
gerekmiyor. Onun için, böyle bir muvazaaya da fazla bir ihtiyaç yok. Hiç yoktur diyemem ama varsa bile böyle bir 
muvazaaya yani ta bu taraftan dolaşmaya, Meclise gelmek için ta Dikmen’den dolaşmaya gerek yok, Kızılay’dan doğruca 
da gelme imkânı var, onu demek istiyorum. Bu yapı buna imkân veriyor. Hepimizi rahatsız eden kısım da burasıdır.  

4/C personelinin durumuyla ilgili… Evet, sayı olarak da epey bir sayı var burada. Bununla ilgili olarak geçen 
dönem bir kısım iyileştirmeler yapılmış yani maaşları kadrolu personelle denkleştirmeye yakın şeyler yapılmış,  aylık emekli 
tazminatı koyulmuş, 657’lilere tanınan izin hakları vesaire de dâhil önemli iyileştirmeler yapılmıştır ama yine de 4/C’dir. 
Bunu ifade etmek isterim.  

Bir iki konu daha var, diğerlerini de söylemeye çalışayım ama, evvela şu: Meclis Başkanıyla ilgili olarak 
kamuoyunda da bir kısım beklentiler var. Bu, çok teşekkür ediyorum, evvela şahıslarınızdan kaynaklanan bir husus ama 
değerli arkadaşlarım, biz şu gün şurada şu görevi yaparken bile elimizdeki mevzuata göre yapıyoruz. Şimdi, bir konuyu bir 
fikir özgürlüğü olarak, ifade özgürlüğü olarak ifade etmek ayrıdır, siyaset yaptığınızda bu fikrinizi belli bir hukuki zemine ve 
hukuki çerçeveye oturtmak gibi de bir mecburiyetimiz var yani, bir panelde konuşurken söyleyeceğimiz durum, tabiatıyla, 
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her şey olabilir, her şey söylenebilir, ama eğer siyaset yapıyorsanız ve icrai bir makamdaysanız, bunun hukuki zeminini ve 
gerekçesini bulmak mecburiyetindesiniz.  

Bakınız, evvela, kamuoyunda Meclisimizin kendisi de dâhil, görev alanıyla ilgili ciddi bir şey var. İnanıyorum ki, 
çoğumuzun uğraştığı konu Anayasa’nın bize görev olarak verdiği, sorumluluk olarak tebliğ ettiği konularla alakalı değil. 
Açıp bakalım, bizim Türkiye Büyük Millet Meclisi olarak görevimiz sekiz tanedir, ilgili maddeye bakın. Bir, kural koymak,  
kanun yapmak, denetim yapmak, bütçe kesin hesabını, varsa -Allah göstermesin- savaş ilan etmek, ihtiyaç hasıl oluyorsa 
belli çoğunluk sağlanmak kaydıyla af çıkarmak, para basmak ve ikili anlaşmaları onaylamak.  

Şimdi hepiniz bakın, buradan ayrıldıktan sonra, odalarınıza girdiğinizde size sorumluluk olarak verilen bu 
konulardan hangisiyle ilgili uğraşıyoruz? Hem bunlarla uğraşıyoruz hem de en evvel tenkit edilmek gerektiğinde, en evvel 
bir işi söz konusu olduğunda, yeri geldiğinde tavır almakta en kolay kurum Türkiye Büyük Millet Meclisi oluyor. Evvela, 
burada bir sıkıntımız var. Bu sıkıntıyı da kabul ederseniz, kabili münakaşa, katılmak mecburiyetinde değilsiniz, biraz da bu 
durumu biz kendi kendimize getirdik. Mesela, çok samimi ve net olarak söylüyorum: Bugün, Türkiye’de yaptığı işe göre, 
çektiği sıkıntıya göre, taşıdığı sorumluluğun saygınlığına göre ücret durumu en geride olan kurumların başında burası gelir. 
Yarınki manşet budur, bakın: Meclis Başkanı asgari ücret şu rakamken bu maaşı az buldu, ötekini az buldu.  

Değerli arkadaşlarım, bakınız, kamuda görev yapanlar bilecektir, birçok kurumda görev yapan insanların temsil 
ödeneği var; içirdiği çay devletten, yedirdiği yemek devletten, birilerine bir şey yapıyorsa devletten. Bunların hepsinin temsil 
ödeneği var, siz yanılıp yenilip de bir “Temsil ödeneği” deyiverseniz kıyamet kopar.  

İyi de kardeşim yani bu valinin temsil ödeneğini vatandaş olarak sen vermiyor musun? Valiye gelince “Eyvallah” 
da… Lojman devletten, araba devletten, iki üç tane odası var, istirahat odaları bile sizin oturduğunuz iki üç odadan çok 
daha büyüktür.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Uçak parası… 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİCEK – Uçak parası, vesaire.  
Şimdi, bunları biz konuşacağız ama birimiz konuşurken bir başka grubumuz “Biz bu işi bedavaya da yaparız, biz 

bu işi maaş için mi yapıyoruz?” Hiçbirimiz maaş için yapmıyoruz. Bir memleket hizmetidir ama yaptığınız hizmetin… Vali de 
memleket hizmeti yapar, belediye başkanı da yapar, genel müdür de yapar, ona nazaran, bu halkın seçtiklerinin  ayrıcalığı, 
ikinci plana itilmesi, “Tu, kaka” yapılması… 

Mesela, beni en fazla üzen noktalardan bir tanesi şudur: Demin değerli arkadaşımız -altı dönemdir görev 
yapıyor- dedi ki: “Benim eşim daha buraya gelip bir tek gün yemek yememiştir, altı dönemdir yapıyorum.” Ama “Çorba 50 
kuruş.” diye yazı yazılıyor, manşet atılıyor. Herkes elini vicdanına koysun. Devlet kurumlarında çıkan yemekten farkı var mı 
burasının? Orada da bir kısım hizmetlere devlet katkı veriyor, burada da kâr gayesi olmadığı için, personel  Meclisten, kira 
parası vermiyor, vesaire.. Bir de burada her gün 4 bin-5 bin kişiye yemek çıkarıyoruz. 50 kuruş... Şimdi, filanca yerde oturan 
“Vay anasını, Mecliste 50 kuruşa…” diyor, sanki çıkan tüm çorbaları milletvekilleri içiyor, çıkan fasulyenin tamamını 
milletvekili ve çocukları yiyor. Ama buna karşılık da kurumsal olarak hiçbirimiz toplu hâlde bir cevap vermiyoruz, böylesine 
haksız suçlamaya karşı da Meclis sesini çıkaramaz durumda oluyor. Esas mesele biraz da buradadır. Bir kısım 
düzenlemeler… Bana soruyorsanız.  

Bakınız, Türkiye’de hâkimlerin ayrı yasası var, Silahlı Kuvvetlerin ayrı yasası var, bir kısım kurumların ayrı yasası 
var, milletvekilinin ayrı bir yasası yok Anayasa hükmüne rağmen. Korkarak, çekinerek “Kendi vaziyetimizi acaba nasıl idare 
edebiliriz?” bununla duruyoruz. Biz bir şey kaçırmıyoruz, biz haksız bir iktisapta bulunmuyoruz. Bu seçilen insanların milletin 
hakkını yemek gibi bir düşüncesi olamaz, milletin seçtiği insanlarız ve biz millete hesap veririz.  

Bakınız, gayet net söylüyorum: Milletvekili bir yerde konuşurken yumurta atılır, “Yuh” çekilir, protesto edilir ama 
aynı şey bir kamu görevlisine yapıldığında memura hakaretten içeri gider. Şimdi, kendi konumumuzu biraz da kendimizin 
netleştirmesi gerekecektir. Bunu ben Meclis Başkanı olarak ifade ediyorum ve Meclisin hukukunun korunması gerektiğine 
inanıyorum ama bunu hep beraber koruyabiliriz. Yasamızı da düzgün çıkarıp kimsenin hakkını hukukunu yemeden mesela, 
ama yaptığımız işin… Çünkü, benim burada anlatacağım bazı şeyler olur, bu defa da ertesi gün bu çarpıtılır: “Yani bunlar 
söylenecek mi?” Ama biz toplumun içinden gelen insanlarız. Dolayısıyla da yaptığımız işin itibarına uygun burada bir 
hizmetin üretilmesi, bir imkânın sağlanması kadar tabii bir şey yoktur.  

Şimdi, Meclisin lojmanları vardı, herkes varsa yoksa Meclisin lojmanları… Ben Adalet Bakanı oldum, ben hariç, 
tamamı lojmanda oturuyordu. Adalet Bakanı olarak ben 120 metrekare evimde oturuyordum, benim müsteşarım 250 
metrekare lojmanda oturuyordu. Şimdi, işin gerçeği de budur. İkimiz de bu devlete, bu millete hizmet ediyoruz. Birine niye 
bu kadar ayrıcalık da öteki söz konusu olduğunda… Neden? Çünkü, biz, burada yekvücut olamadık. Bu kuruma darbeler 
geldi darbe vurdu, başka şeyler geldi darbe vurdu; ondan sonra da biz bu sıkıntıları yaşadık.  

Ben hatırlıyorum -Sayın Başkan uzattım, ama bunu önemsediğim için- bakınız, rahmetli Özal bir emeklilik yasası 
çıkardı, bağırmayan kalmadı, çağırmayan kalmadı, hakaret etmeyen kalmadı. Ne zamanki milletvekilliği bitti, şimdi herkes 
“Ecdadına rahmet, Allah razı olsun.” diyor. Şimdi, bu sıkıntı. Biz bunları da yaşadık. O zaman, buna tavır koyup da maaş 
almayan da benim bildiğim 2 kişi, rahmetli Adnan Kahveci, Sayın Hasan Celal Güzel, geri kalanlarımız hem maaş aldık 
hem de Özal’ı sokağa çıkamaz hâle getirdik. Onun için, bu kurumun itibarını ayakta tutacaksak, daha itibarlı hâle 
getireceksek, yaptığı hizmete saygı duyulacak bir şeyi burada tesis etmek mecburiyetindeyiz.  

Değerli milletvekilleri, buraya nereden geldim? Geldiğim nokta şurasıdır: Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanının 
görevleri ne? Bir fikir olarak, bir temenni olarak, bir düşünce olarak herkes bir şey bekler ama Anayasa’nın 6’ncı 
maddesinde diyor ki: “Hiçbir kimse veya organ kaynağını Anayasadan almayan bir Devlet yetkisi kullanamaz.”  Dolayısıyla, 
Meclis Başkanı bu Anayasa’ya tabi olmak mecburiyetindedir, her organ gibi, her yetki kullanan kişi gibi. Peki, o hâlde, ben 
kamuoyu nezdinde neyi yaparsam bu çerçevede görev yapmış olurum? 14’üncü maddede Başkanın görevleri şunlar :  

“1. Türkiye Büyük Millet Meclisini Meclis dışında temsil etmek;  
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2. Genel Kurul görüşmelerini yönetmek;  
3. Tutanak dergisi ile tutanak özetinin düzenlenmesini denetlemek;  
4. Başkanlık Divanına başkanlık etmek ve Divanın gündemini hazırlamak;  
5. Danışma Kuruluna Başkanlık etmek;  
6. Türkiye Büyük Millet Meclisi komisyonlarını denetlemek; işlerde birikme olması hâlinde komisyon başkanı ve 

üyelerini uyarmak ve durumu Genel Kurulun bilgisine sunmak;  
7. Başkanlık Divanı kararlarını uygulamak;  
8. Türkiye Büyük Millet Meclisinin idari ve mali işleri ile kolluk işlerini yürütmek ve denetlemek;  
9. Başkanlık Divanı bünyesinde oluşturulacak “Türkiye Büyük Millet Meclisi Kültür, Sanat ve Yayın Kurulu” 

aracılığıyla Meclisi ve çalışmalarını yurt içinde ve yurt dışında tanıtıcı tedbirler almak;  
10. Kendisine Anayasa, kanunlar ve İçtüzük gereğince verilen görevleri yerine getirmek.”  
Şimdi, benim görevlerim bunlar. Azami hassasiyetle ve tarafsızlıkla bunu yapmaya çalışıyorum.  
Elbette, şimdi tutuklu milletvekillerimiz var. Ben prensip itibarıyla hiçbir insanın tutuklu kalmasını arzu etmem, 

hiçbiriniz arzu etmezsiniz. Bunu temenni etmek başkadır, bunun temini için bir çaba göstermek başka bir olaydır. Bunu da 
kim gösterecek? Şimdi, öbür tarafta da yine bu Anayasa’da bir kısım hükümler var, diyor ki… Geçmişte de maalesef bu 
Anayasa yürürlüğe girdiğinden beri ki bu hükümler, 138’inci madde 1961 Anayasası’nda da aynen var olan hükümlerdir, o 
zaman Türkiye’de bazı konular Meclis gündemine geldiğinde “Efendim, bu konuyu konuşamazsınız.” Neden? Çünkü, 
yargıya intikal etmiş olayla ilgili Mecliste konuşma yapılamaz. Açın bakın tartışmalara. O zaman şu pozisyonda olan 
“Konuşulur.” demiş, bu pozisyonda olanlar “Konuşulamaz.” demiş. Sonra devran değişince “Konuşulur.” diyenler bu  tarafa 
geçmiş “Konuşulmaz.” diyenler de bu tarafa geçmiş. İyi kötü Meclis tutanaklarını okuyarak ifade eden bir insan olarak 
söylüyorum. Maalesef, belli bir süreden beri Türkiye’deki bir kısım yargı konuları Türkiye'nin en öncelikli konusu oluyor. 
Tabiatıyla, bir milletvekili tutukluysa, bunun bir an evvel özgürlüğüne kavuşmasını ben de isterim, bunu söyledim ama 
cezaevinin anahtarı Meclis Başkanının elinde değil ki, Meclis Başkanı Hükûmete emir veremez ki. Ben temennimi söylerim. 
Bir defa daha söylüyorum: Ceza Muhakemesi Kanunu 100’üncü maddesi, tutuklanma sebepleri orada yazıyor. Bu 
maddedeki kriterlerin, kıstasların çok hassas uygulanması lazım. Bir süre sonra insanlar beraat edecekse bu tutukluluk 
mahkumiyete dönüşmemeli çünkü tutukluluk bir tedbirdir. Tedbirden beklenen maksat hasıl olduysa tahliyeleri gerekir; bir.  

İki, biz bu konularda ileri bir düzenleme yaptık Anayasa’da. Dedik ki Anayasa’nın 90’ıncı maddesinde: İnsan hak 
ve özgürlükleriyle ilgili uluslararası sözleşmeler kanunla çatıştığında öncelikle sözleşmeler uygulanır. Dolayısıyla, 100’üncü 
maddeyi uygulayan yargı organlarının bir taraftan yürürlükteki mevzuatı, 100’üncü maddedeki kriterleri, öbür taraftan da 
insan haklarıyla ilgili sözleşmeleri dikkate alarak bu işleri götürmeleri gerekir. Bunu bir temenni olarak söyleriz. Ama öbür 
tarafta, hangi dosyanın içerisini, ben bilemiyorum. Bilemediğim bir konuda da Meclis Başkanı olarak konuştuğumda “Yetkin 
kadar konuş.” diyenler olur. Bir taraftan, bunu diyenler olur. Öbür taraftan, o türlü bir şeye de muhatap olmamak adına, bir 
defa daha bizim temennimiz; yargılamaların bir an evvel sonuçlanması, bu işlerin bir an evvel ayan beyan hâle gelmesi ve 
tutuklulukların mahkûmiyete dönüşmemesidir. Bunu yaparız. Bununla ilgili teşebbüste bulunmadığımı kimse söyleyemez. 
Ama bazı işler vardır ki ilgililerle konuşursunuz, ille de bunun herkesin gözü önünde olması gerekmiyor. Belki de bu işleri 
bazen böylesine daha sakin bir ortamda konuşmak gerekiyor. Ben üzerime düşeni bu noktada yapmaya çalışıyorum.  

Bunun dışında, bundan sonra da ne düşüyorsa yapmak isterim. Ama şunu da görmemiz gerekir: Şimdi, Meclisin 
kendisinin yapması gereken bir hususu kendisi yapmayıp da “Bunu Başkan yapsın.” dersek o da olmaz. Ne gibi?.. İşte, 
Anayasa’nın 14’üncü maddesi var. 14’üncü maddesinde bazı suçlar dokunulmazlık kapsamına girmiyor. Ee, bunu 
değiştirmek gerekecektir. Milletvekilliğinin hangi hâllerde düşeceği belli. Ee, bununla ilgili düzenlemeleri yapmamız gerekir . 
Onun için bar bar bağırıyoruz ki, bana bir soru önergesi de verildi; denildi ki: “Bu istikrarsızlık nereden kaynaklanıyor? Siz 
böyle söylediniz.”  

İyi de, bakınız, şu an yaşadığımız sorunların önemli bir kısmı bu Anayasa’daki günün şartlarına uygun olmayan 
düzenlemelerden kaynaklanıyor. Bir milletvekili seçilmezden evvel hüküm giymiş; gelmiş Yargıtayda kesinleşmiş. Şimdi 
diyor ki İç Tüzük’ümüzün 135’inci maddesi ve Anayasa’nın ilgili maddesi: “Bu hüküm kesinleştiğinde Meclise bildirilir. 
Meclis, Genel Kurulun bilgisine sunar, milletvekilliği düşer.” Hüküm böyle. Bunu değiştirmek lazım eğer bunlardan 
rahatsızsak. Bunu kim değiştirecek? Meclisteki tek organ Meclis Başkanı değil, grup başkan vekillerimiz var, Meclisin başka 
mekanizmaları var. Onları devreye sokup, bunlardan şikâyetçiysek bunları… Ha bunlara Meclis Başkanı engel oluyorsa, 
ben bunları kabul ederim. Ama tam tersi bunları herkesle beraber dile getiriyorsa, temenni edilenleri temin etmek de Meclis 
Başkanından daha çok bu konuda… Hani karikatürize bir şey de söylemeye çalıştım; öyle benzetmeye de ne kadar uygun, 
yani “Meclis Başkanı ordusuz generaldir.” dedim. Benim ordum yok ki. Ben, neticede dostane ilişkilerle, iyi ilişkilerle şu 
sorunları çözmeye çalışıyorum. Ben rica ederim “Şu şöyle olursa” derim, temenni ederim. Onun dışında bir grup “Ben bu 
işte yokum.” diyor, öbür grup “Ben başka düşünüyorum.” diyorsa,  o zaman biz bu işleri nasıl yaparız?  

Onun için, ne olur… Şimdi, burada farkında olmadan -şahsım hiç önemli değil, şahsım hiç önemli değil- sanki 
kamuoyunda Meclis Başkanının yapacağı çok önemli işleri var ama Meclis Başkanı kılını kıpırdatmıyor.  

KAZIM KURT (Eskişehir) – Karşı çıkan grup mu var Sayın Başkanım? 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Efendim, karşı çıkan grup vardır ya da yoktur. Bunu sizler, Meclistesiniz 

oluşturun. Fiili gruplar oluşturursunuz. Grup başkan vekilleriniz var, yani başka mekanizmalar var. Demek istediğim, onları 
şey yapmak lazım.  

Şimdi, bir soru var onu da cevaplayayım Sayın Başkan, bitireceğim; bu soru önergelerinin iadesiyle ilgili olarak.  
Değerli arkadaşlarım, bu, ilk defa bugün gündeme geliyor değil. Soru önergeleri Meclis İç Tüzük’ünde, 96 ve 

takip eden maddelerde ifade edilmiş.  
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Şimdi, bir sayın milletvekili kiminle ilgili soru soracaksa İç Tüzük’teki bu hükümlere uygun soru sormak 

durumunda. Aksi takdirde 96 ve takip eden 96, 97, oradaki kriterlerin konulmaması gerekirdi. Herkes her istediğini sorar, 
istediği şekilde sorar. Hâlbuki öyle olmamış, orada bir kısım kriterler getirilmiş. Kriterlere uymayan soru önergeleri de 
geçmişte de bugün de iade ediliyor.  

Şimdi, mesela deniliyor ki, Anayasa’nın 138’inci maddesinde, hepimiz biliyoruz: “Görülmekte olan davayla ilgili 
görüşme yapılamaz.” diyor. Şimdi, soru tam görülmekte olan davayla ilgili. Mesela diyor ki: “Bir belediye başkanının bu 
davayla ilgili olarak ifadesinin alınması nasıl değerlendirilebilir? Savcılar köstebek olduğu iddia edilen kimselerin 
tutuklanmamaları için mi görevden alınmıştır? Davanın siyasi partilere ve siyasilere bulaşmasından rahatsızlık duyulduğu 
için mi görevden alınmıştır? Neden hakkında yakalama kararı çıkarılmamıştır?” gibi bir kısım sorular var.  

Biz, şimdi bu arkadaşlarımızla bire bir konuşmaya çalışıyoruz, diyoruz ki: “Ya yine sor ama şunu usulüne uygun 
soralım.” Yoksa sorunun cevabını ben verecek değilim. Gelene “evet” der göndeririz, gelen cevap da buna benzer bir cevap 
olur. Yani maksat, oradan bir netice hasıl etmekse bunun usulüne uygun sorulması lazım.  

Mesela, İç Tüzük’ün 67, 96, 97’nci maddeleri var. Şimdi orada da diyor ki, işte, kanaat, vesaire…  
Şimdi “Bakanlık ciddiyetiyle bağdaşıyor mu?” Ee, verilecek cevap; cevap vermedi. “Sizi hiç rahatsız etmiyor mu? 

Ezikliğini, burukluğunu içinizde hissediyor musunuz? Gerilim politikasıyla, yeni anayasa yapılması konusunda ekim ayının 
gündemine hazırlık oluşturmak üzere ulusal kahraman olmaya mı çalışıyorsunuz? Haksızlık yaptığınızı kabul ediyor 
musunuz? Vicdanen rahatsız etmekte misiniz?” falan. Bir arkadaşımız da bir anda 90 tane soruyu indiriveriyor, bütün 
sistemi tıkayıveriyor. Hâlbuki hiç uygun değil bunlar.  

Şimdi, geçmişte de mesela, 21’inci Dönemde iade edilen soru önergeleri var. 22’nci Dönemde -geriye doğru çok 
var da ben sadece bunları söylüyorum- 23’üncü Dönem… Ben şurada göreve geleli 1.087 soru önergesi verilmiş, 196’sı… 
Bir kısmı da 100 kelimeyi geçiyor. Ben dün bazı arkadaşlardan rica ettim: Bakınız, ilk defa belki bir soru önergesi 
veriyorsunuz, ben anlayış göstereyim ama bak 100 kelimeyi geçiyor; bundan sonra da buna bir bakalım. “Canım geçerse 
geçsin.” Tamam onu da diyelim de o zaman da bunu değiştirelim. 

Şimdi, bu konuyla ilgili bu maddeler neye göre düzenlenmiş onu da kısa bir ifade edelim ki, bunun gerekçesi ne?  
Mesela deniliyor ki: -1972’de bu tartışmalar yapılmış. Yani bu tartışmalar yeni değil.- “Demokratik memleketlerde 

soru en mühim denetim yollarından birisidir. Bu, böyle olmakla beraber bizim memleketimizde soru müessesesi bugüne 
kadar yanlış anlaşılmış ve yanlış tatbik edilmiştir. -72’de de aynı- Arkadaşımız ‘Dünya parlamentolarında bunun emsali 
yoktur.’ dedi. –Bizim yaptığımız uygulamanın; demek ki o zaman da böyle iade edilenler…- Ben şurada kısaca birkaç 
parlamentonun iç tüzüklerini, buna ait hükümlerini okuyarak cevap vereceğim. Biz bu hükmü ‘gerekçesiz ve mütalaasız 
olur’ hükmünü Belçika İç Tüzük’ünün 70’inci maddesinden aldık. Belçika İç Tüzük’ünün 70’inci maddesi.” diyor; okuyor.  

Sorudan maksat bir cevap almaktır; yoksa bir mütalaayı şey yapmak değil.  
Osmanlı Meclisi Mebusanında bu madde kabul edilirken şu gerekçe gösterilmişti: “Sual, filan vaka doğru mudur? 

Filan haber Hükûmetçe mesmu olmuş mudur veya sahih midir? Hükûmet filan mesele hakkında bir karar vermiş midir veya 
vermek üzere midir? tarzında kısa ve sarih malumat talebinden ibarettir. 

Bir arkadaşımız bir sual sorsa, dese ki: ‘Sizin elbiseniz lacivert olduğuna göre bu yeşil kravat yakışmış mıdır?’ -
sorulmuş bunlar yani- Bu lacivert olduğuna göre meselesi bir mütalaadır, bir gerekçedir. Karşıdaki arkadaş cevap verip 
‘benim elbisem lacivert değildir ki, kravatın yakıştığını söyleyeyim.’ dediği zaman sualden çok gerekçenin münakaşasına 
intikal etmiştir. İşte, sualin gerekçesiz olmasının sebebi budur. Sual gerekçeli olursa, şahsili mütalaa olursa, evvela şahsi 
mütalaanın veya gerekçenin doğru mu yanlış mı olduğu münakaşasına intikal eder ki, mesele sual olmaktan çıkar.”  

Şimdi tabii, Mecliste yazılı hukuk kadar geleneklerimiz de önemli. 
Son bir şeyi ifade edeceğim: Sayın Memduh Ekşi o zaman demiş ki: “Sayın Başkan, 94’üncü maddede ‘soru, 

kısa ve gerekçeli ve şahsi mütalaa ileri sürülmeksizin.’ ibaresi var. Şimdi, kısa olduğuna, gerekçesiz olduğuna, şahsi 
mütalaa ileri sürülmediğine kim karar verecek?” Başkanın cevabı: “Bu takdir, İç Tüzük’teki şartlara uygun olup olmadığının 
takdiri Meclis Başkanlığına aittir.” 

Şimdi, bir arkadaşımız dedi ya “Meclis Başkanı gönder oraya, gönder buraya.” Biz o zaman havale memuru 
oluruz. Hâlbuki İç Tüzük’ün uygulamasını gelenek hâline getirmek, teamül hâline getirmek hem bir taraftan sorunun 
maksadı hasıl olsun hem de bunu usulüne uygun yapalım çerçevesine oturtmak da Meclis Başkanının görevidir.  

Zamanı çok aştım Sayın Başkan, çok teşekkür ediyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, Meclis TV kaldı bir. 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Daha başka konular da var sadece o değil. Sayın Ayaydın’ın hukuk 

müşavirliğiyle ilgili konusu da var. Şu an 10 tane hukuk müşaviri var; hepsi hukuk fakültes i mezunu. Staj yapmayan hukuk 
müşaviri 2 kişi; demek ki 8’inin var olduğu gözüküyor. Ama kanunda staj yapması aranmamış. Ama doğrusu, stajını da 
yapıyorsa o aliyyülâlâdır.  

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Onlar genel idare sınıfında olduğu için avukatlık stajı gerekmiyor. 
TBMM BAŞKANI CEMİL ÇİÇEK – Şimdi, Meclis TV ile ilgili olarak, Meclis Televizyonuyla ilgili olarak, tabii, daha 

evvel yapılmış bir şey var, uygulama. Bunun zaman zaman dışına çıkılmış. 24’üncü Dönem Parlamentosu henüz 
oluşmadan denilmiştir ki, daha evvel müteaddit defalar “Bu protokolü yeni baştan gözden geçirelim, yeni bir protokol 
yapalım.” denilmiş. İşte, şu veya bu sebeple, en sonunda da Divan oluşmadığı için, tatile geldiği için demiştir ki “Şimdi 
yapmıyoruz.” Ama sonradan “Bugüne kadar olduğu gibi bundan sonra da bu işe uyulacaktır.” denilmiş.  

Problem, akşam saat yediyi aşan çalışmalardadır. Saat 19.00’a kadar olanda bir problem yok. Temenni ederiz ki, 
Meclis çalışmaları yedi içerisinde yapılsın ama öbür taraftan da TRT ile bazı hususları konuşmaya devam ediyoruz “Acaba 
bir çözüm bulanabilir mi?” diye.  

Evet, çok teşekkür ediyorum. 
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BAŞKAN – Sayın Başkanım, çok teşekkür ediyoruz bu samimi, kapsamlı açıklamalarınızdan dolayı. 
Müsaade ederseniz, ben de birkaç şeyi, duygularımı paylaşmak istiyorum. 
Değerli arkadaşlar, demokrasinin güçlü olduğu toplumlarda Meclisin güçlü olduğunu görüyoruz. Ama 

demokrasinin gerçekten zayıf olduğu toplumlarda da Meclis yapısının oldukça zayıf olduğunu görüyoruz ve her zaman da 
özellikle atanmışlarla, seçilmişler arasındaki bu mücadele devam ediyor. Atanmışların güçlü olduğu toplumlarda 
demokrasinin zayıf, seçilmişlerin güçlü olduğu toplumlarda da demokrasinin güçlü olduğunu görüyoruz.  

Bakın, size çok basit bir örnek vereyim: Daha düne kadar -Meclis Başkanımız bahsetti, özellikle 
milletvekillerimizin Meclise yönelik olarak…- çok eski araçlara biniyordu Meclis komisyon başkanları. İşte bir yıldan veya iki 
yıldan beri biraz daha iyi araçlara binmeye başladı.  

Kamuda Maliye Bakanlığının bir düzenlemesi var. Yerli araç kullanımını teşvik eden bir düzenleme var. Bugün 
soruyorum size; hangi genel müdür, hangi müsteşar o araçlara biniyor? Audi A6’mı olacak, A8’mi olacak; bunun yarışı 
içerisindeler. Sayıştay Başkanımız da burada; sizi göreve davet ediyorum ve çok teşekkür ediyorum. 

Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterimiz, size söz vermek istiyorum. 
On beş dakika yeterli mi efendim? 
Buyurun. 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Kısa arz edeceğim.  
Sayın Başkan, değerli üyeler; ben daha çok teknik meselelerle ilgili sorulara cevap vermeye çalışacağım ama 

birkaç bilgilendirme arz etmek istiyorum: 
Bunlardan bir tanesi, Sayın Cumhurbaşkanının Hakkâri gezisiyle ilgili olan husustur. Bu gezi yanlış algılandı 

kamuoyunda. Dolayısıyla bilgi yanlış olunca bunun üzerine yapılan yorumlar da bu yanlışı beraberinde getirdi.  
Planlanmış bir gezidir bu. Kimseden kaçırılmış bir gezi değildir. Fakat Cumhurbaşkanımızın gezilerinin de 

kendine özel mahiyeti söz konusudur. Normal olarak il gezilerinde Sayın Cumhurbaşkanımız önce vilayeti,  hiçbir parti 
ayrımı yapmaksızın sonra belediyeyi, sonra garnizonu, sonra da üniversiteyi ziyaret etmektedir. Bazen özel durumlara bağlı 
olarak bunlara bir iki ilave söz konusudur ama bu dört kurum muhakkak surette il gezi programlarında vardır. Fakat Hakkâri 
gezisi… Sayın Cumhurbaşkanı, burada da ifade edildi aynı zamanda Başkomutandır ve alaylara sancak tevcihini mümkün 
olduğu takdirde Sayın Cumhurbaşkanı yapmaktadır. Bu, alaylara sancak tevcihiyle ilgili bir gezidir ve tamamen askerî 
maksatlı bir gezidir. Hakkâri gezisi değildir, il gezisi değildir. Öbür gezilerden farklıdır. Dolayısıyla ilgililerine haber 
verilmiştir. ikinci gününden itibaren Cumhurbaşkanlığı, web sayfasında hem programları yayınladı hem bu geziye dair 
detaylı fotoğrafları ve detaylı bilgileri yayınladı.  

Onun için bir yanlışı tashih etmek istiyorum. Kesinlikle gizli bir gezi değildir. Hele hele güvenlik endişesi, özellikle 
Sayın Cumhurbaşkanını tanıyanlar için böyle bir endişenin asla varit olmayacağını üzerine basarak ifade etmek istiyorum. 
Güvenlik endişesi gibi bir durum söz konusu değildir. Mahiyeti itibarıyla özel bir gezi olduğu için öbür il gezilerinden fark lı 
olmuştur.  

Yurt dışı gezilerle ilgili olarak da iki tane hususa yine dikkat çekmek istiyorum:  
Bunlardan bir tanesi; biz, sayın milletvekillerinin Cumhurbaşkanımızın yurt dışı gezilerine katılmalarını -Sayın 

Cumhurbaşkanımız talimat buyurmuşlardır bize- bu çerçevede Meclise yazarak gruplardan isim istiyoruz. Kesinlikle 
Cumhurbaşkanlığı olarak özel bir şahıs, özel bir milletvekili bu amaçla davet edilmiş değildir. Gruplar kendileri isim 
bildiriyorlar ve biz o isimleri Meclis Başkanlığının da bilgisi dâhilinde geziye dâhil ediyoruz. Yani bu gezilerin nasıl cereyan 
ettiğine dair çok ayrıntılı bilgiler verebilirim ama, yani gerçekten bunların, böyle “turistik gezi” falan gibi tanımlandırılması, en 
azından olayın arka planını bilen birisi olarak üzücüdür. Bugün çok önemli bir kararname var, İstanbul’da toplantı var 
biliyorsunuz. Ben özel kalemi birkaç defa uyardım, bu imzayı bir türlü alamadık yani bu kadar yoğun bir program çerçevesi 
içinde devam etmektedir bu geziler. Onun için, “Baştan aşağı yorgunluktan ibaret, baştan aşağı stresten ibarettir.” şeklinde 
ifade edebilirim bunu.  

Bizim, Cumhurbaşkanımızın özellikle imzalarıyla ilgili yaptığımız bütün işlemleri biz web sayfamızda günü 
gününe güncelleyerek yayınlıyoruz arkadaşlar. Kim bunları görmek isterse, web sayfamıza girerek, kaç kararname gelmiş 
bugüne kadar, kaçı imzalanmış, kaçı iade edilmiş, rektör atamalarında kimler, kaçıncı sıradakiler, hangi kıstaslara göre 
tercih edilmiş, bu bilgileri ayrıntılı bir biçimde görmeniz mümkündür.  

Sadece burada bir hususa dikkat çekmek istiyorum: Cumhurbaşkanlığı Kanunlar Kararlar Dairesi kesinlikle bir 
yerindelik denetimi yapmamaktadır. Daha önceki dönemlerde bu yapıldı biliyorsunuz. Biz sadece hukukilik denetimi 
yapıyoruz, Anayasa’ya uygunluk açısından bunları, Cumhurbaşkanımızın verdiği talimat çerçevesi içinde denetliyoruz ve 
neticelerini de –arz ettiğim gibi- kendi web sayfamızda günü gününe yayınlıyoruz. 

Bu, kaç yurt dışı gezisi olduğuyla ilgili bilgileri arz ettim.  
Devlet Denetleme Kurulunun kaç inceleme başlattığıyla ilgili bir soru var. Bugüne kadar yirmi dört tamamlanmış 

rapor vardır,  üç rapor devam etmektedir.  
Bunun dışında birkaç husus var. O hususlarla ilgili bilgileri de Sayın Başkanım müsaade ederseniz biz yazılı 

olarak Meclis Başkanlığımıza arz ederiz. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Genel Sekreter. 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Ben teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Sayıştay Başkanımız, buyurun efendim. 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Sayın Başkanım, teşekkür ediyorum. 
Sayın Kurt’un sorusu: Ankara, Kayseri, İstanbul Büyükşehir Belediyelerinin denetim raporları ne zaman 

kamuoyuna açıklanacak? 6085 sayılı Sayıştay Kanunu’na göre kurum denetim raporları kamuoyuna açıklanacak. 2012 
yılı itibarıyla bu kurum denetim raporlarının yayınlanmaya başlayacağını ifade etmek istiyorum. Daha önce bununla ilgili 
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olarak Sayın Kalaycı da dile getirmişti. 2003 yılında 5018 sayılı Kanun yayınlandığı hâlde, bugüne kadar dış denetim 
değerlendirme raporları Meclise intikal ettirilmedi ve bunda, Sayıştay Kanunu’nun çıkarılmaması ve eski 832 sayılı 
Sayıştay Kanunu’yla 5018 sayılı Kanun arasında bir uygunluk olmamasından kaynaklanıyordu. 2012 yılı itibarıyla 
kurumların denetim raporlarını kamuoyuna açıklayacağız.  

Sayın Kuşoğlu “Sayıştay Başsavcısının resen denetim yetkisi var mıdır? Bu yetkiyi bugüne kadar kullanmış 
mıdır?” diye sorusu var. Biliyorsunuz Başsavcılık makamı, Sayıştayda, 6085 sayılı Sayıştay Kanunu’yla birlikte oluşturulan 
bir makam ve Başsavcı da 2011 yılında atandı. Sayıştay Başsavcısının da resen denetim yetkisi bulunmamaktadır ve 
herhangi bir, bu yetkiyi de bugüne kadar kullanmamıştır. 

Sayın Akçay’ın sorusu: Sayıştay performans denetimleri ne zaman Meclise sunulacak? 832 sayılı Sayıştay 
Kanunu’ndan beri uygulanan bir yöntem var. Denetim grubu denetim raporunu hazırlıyor, bir daire görüş bildiriyor ve 
Genel Kurul karar veriyor. Deriner Barajı hakkında Genel Kurulun kararı, Meclise gönderilmesine gerek olmadığı yönünde. 
Karadeniz sahil yolu hakkında da ilgili dairesinin, yine, Meclise gönderilmesine gerek olmadığı yönünde kararı var. Diğer 
çalışmalar devam ediyor. 2011 yılı bizim için çok yoğun bir yıldı ve tamamlandığı zaman ve Meclise gönderilmesi kararı 
alındığı zaman bunlar gönderilecektir. 

Sayıştay denetimlerinin basına yansıtılması konusu. Biz, Başkanlık olarak, kurum olarak Sayıştayın 
denetimlerinin basına yansıtılmasını tasvip etmiyoruz ve böyle bir geleneğimiz de yok. Dikkat ederseniz, Sayıştay, en az 
basında yer alan kurumlardan birisidir. Tabii, bu yansıtma kimden kaynaklanıyor, o konuda da tam bilgimiz yok ama 
kurumsal duruşumuz, kesinlikle, basına yansıtılmaması. Fakat, bir konuyu paylaşmak istiyorum: Bu basına yansıtmaların 
ilgili kurumlar tarafından yapıldığı konusunda bizde izlenimler var. Yani, Sayıştay denetçileri tarafından değil de 
denetlenen kurumların kendi mensupları tarafından basına yansıtılmaktadır.  

Sayın Berber’in sorusu: Yüzde 50’den az olanların ortaklık yönünden denetiminin sınırları belirlendi mi? Bu konu 
teknik bir konu, çalışma yapıyoruz. Ticaret Kanunu’nun ilgili maddelerince, payın pay sahibine sağladığı haklar 
bakımından denetim olacak. O konuda çalışmalarımız sürüyor.  

OYAK ve OYAK iştiraklerinin denetimi Sayıştay bakımından söz konusu değil.  
Sayın Aslanoğlu’nun sorusu: Son beş yılda hangi belediyeleri denetlediniz? Siz, kaçı hakkında suç duyurusunda 

bulundunuz? Suç duyurusunda bulunma kararlarınız… Sayıştayda “hesap mahkemesi” diye nitelendirdiğimiz yargı 
daireleri karar vermektedir. Böyle olduğu için de üzerinde bir istatistik çalışma yapmadıktan sonra bilgi vermek mümkün 
değil. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, bana yazılı verin. Kim biliyor? Orası size bağlı değil mi? 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Tabii… Tabii, ben şu anı kastettim.  
BAŞKAN – Yazılı olarak bildirelim o zaman Sayın Başkanım.  
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL –  Tabii, bildiririz. Ben sadece, suç duyurusunda bulunma mekanizmasının 

hesap yargı mahkemesi olarak nitelendirdiğimiz hesap daireleri tarafından verilen bir yetki olduğunu belirtmek istedim yani 
Başkanlık tarafından kullanılan bir yetki değil.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır efendim, size bağlı bir kurum orası.  
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Tabii, bilgi veririz Sayın Vekilim, o konuda sıkıntı yok. Bir istatistiki 

çalışma yapar, bilgiyi arz ederiz.  
Son beş yılda hangi belediyeler… O konuda da bir istatistiki çalışma yapar, bilgi arz ederiz.  
2010 yılında 16 büyükşehir belediyesi ve 60 il belediyesi denetlenmiştir. Tekrar ifade etmek istiyorum, kesinlikle 

16 büyükşehir belediyesi arasında hiçbir ayrım yapılmadan, 16 büyükşehir belediyesinin tamamı denetlenmektedir. 
Büyükşehir belediyesi dediğimiz kaç tane varsa Türkiye’de, 16 tane, 16’sını da denetliyoruz, bir.  

İl bakımından da 2010 yılında 2009 işlemlerine ait olarak 60 il belediyesini denetlemişiz. Bu geriye kalan 5 tane, 
ya çok küçük olan ya da işte, o tür belediyeler yani hesap bakımından küçük veya gitmede zorluk olan, denetçilerin bazen 
gitmede zorlandıkları iller oluyor, onlar oluyorlar.  

Ben teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Sayın Başkan, çok teşekkür ediyoruz. 
Komisyonumuzun değerli üyeleri, kurum bütçeleri üzerindeki görüşmelerimiz tamamlanmıştır. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Beşe kadar ara verelim.  
BAŞKAN - Hemen oylamayı yapıp ondan sonra ara vereceğim.  
Şimdi, sırasıyla bütçe ve kesin hesapları okutuyorum: 
İlk olarak Türkiye Büyük Millet Meclisi bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
PROGRAMLAR 
TÜRKİYE BÜYÜK MİLLET MECLİSİ BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
01 Genel Kamu Hizmetleri                                           650.673.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
02 Savunma Hizmetleri                                                           37.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
03 Kamu düzeni ve güvenlik hizmetleri                               88.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
07 Sağlık Hizmetleri                                                           454.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Genel toplam:                                                             651.252.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
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Kesin hesabını okutuyorum: 
Toplam ödenek:                                             470.026.154 TL 
Bütçe gideri:                                                   418.113.361,52 TL 
İptal edilen ödenek:                                         37.364.251,64 TL 
Ertesi yıla devredilen ödenek:                         15.815.501,32 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Sayıştay Başkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
SAYIŞTAY BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
 (01 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(02 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(03 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(09 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu Başkanlığı kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler…  Kabul edilmiştir. 
Cumhurbaşkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
CUMHURBAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
(01 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Değerli üyeler, böylece Türkiye Büyük Millet Meclisi, Sayıştay Başkanlığı, Cumhurbaşkanlığı bütçe ve kesin 

hesaplarıyla Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu Başkanlığı kesin hesabı kabul edilmiştir. 
Hayırlı uğurlu olmasını temenni ediyorum.  
Bütün katılımcılara da çok teşekkür ediyorum. 
Saat 17.00’ye kadar ara veriyorum. 

Kapanma Saati: 16.27 
 
 
 
 

ÜÇÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 17.09 

BAŞKAN : Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ : Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ : Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP : Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, Çok Değerli Başbakan Yardımcımız, kamu 

kurum ve kuruluşlarımızın çok değerli bürokratları, basınımızın ve televizyonlarımızın çok değerli temsilcileri; Başkanlık 
Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

4’üncü Birleşimin Üçüncü oturumunu açıyorum.  
Gündemimizde Başbakanlık, Millî İstihbarat Teşkilatı, Millî Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliği, Kamu Düzeni ve 

Güvenliği Müsteşarlığı ile Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı bütçe ve kesin hesapları bulunmaktadır.  
Şimdi sunumunu yapmak üzere Değerli Başbakan Yardımcımız Sayın Bülent Arınç’a söz vermek istiyorum. 
Buyurun efendim. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Sayın Başkan, değerli üyeler; hepinize iyi akşamlar 

diliyorum, saygıyla selamlıyorum, çalışmalarımızda başarılar diliyorum.  
Sunumlarımı yapacağım, ancak Sayın Başkan, izin verirseniz, Başbakanlık bütçesiyle ilgili sunuş konuşması bir 

kitapçık olarak arkadaşlarımıza takdim edildi, diğer kurumların bütçelerini de mümkün olduğu kadar kısaltarak sunum 
yapmak istiyorum. Bu 16 sayfadır, izin verirseniz bunun 8 sayfasını çok özetleyerek takdim edeceğim, böylelikle hem 
zamandan kazanmış oluruz hem de arkadaşlarımızı çok fazla sıkmamış oluruz. 
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BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz, sağ olun. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Sayın Başkanım, değerli arkadaşlar; Başbakanlık merkez 

bütçesiyle ilgili olarak kitapçığımızın ilk sayfalarında Başbakanlığın görevleri, dünyanın içerisinde bulunduğu dönem, 
ekonomik gelişmeler, küresel kriz sonrası Türkiye ekonomisinin durumu, küresel gelişmelerin ülkemize yansımasında rol 
oynayan unsurlar, bütçe konusundaki tablo rakamlarla izah edilmekte, “Bugünün dünyasında her ülkenin çok boyutlu ve 
çok yoğunluklu bir dış politikasının olması kaçınılmaz hâle gelmiştir.” diyerek Türkiye'nin dış politikadaki gerçekçi atılımları 
özetlenmekte, kamu yönetiminin yeniden yapılandırılmasında ve kamu hizmetlerinin sunulmasında vatandaş odaklı hizmet 
anlayışımızın temel öncelik olduğu izah edilmektedir. Kamu yönetim sisteminde gerçekleştirdiğimiz reform çalışmaları 
anlatılmaktadır, vatandaş ve sonuç odaklı yönetim anlayışımızın da bundan sonra hız kesmeden devam edeceği, 
bakanlıkların yeniden düzenlenmesi başta olmak üzere merkezî idare reformlarına bundan sonraki dönemde de ağırlık 
verileceği ifade edilmektedir. İdarenin bütünlüğü ilkesinden hareketle yerel yönetimleri hizmet odaklı bir anlayışla daha da 
güçlendireceğimiz, büyükşehir belediyeleri konusunda köklü değişiklikler yapacağımız anlatılmaktadır, bunun taslağını, 
büyük oranda tamamladığımız Köy Kanunu da bu kapsamda zikredilmektedir. 

Sayın Başkan, cumhuriyetimizin 100’üncü yılına yaklaşırken ülkemizin sivil bir uzlaşma anayasasını hak ettiği 
toplumsal uzlaşma temelinde hazırlanacak yeni anayasanın cumhuriyetimizin değiştirilemez nitelikleri olan demokratik, laik 
ve sosyal hukuk devleti niteliklerini tam olarak hayata geçirecek, bireylerin haklarını en etkili şekilde koruyacak, temel hak 
ve özgürlükleri İnsan Hakları Evrensel Beyannamesi’nin ve Avrupa İnsan Hakları Sözleşmesi’nin getirdiği ilke ve 
standartlarda güvence altına alacak bir anayasa çalışmasından bahsedilmektedir.  

Başbakanlık olarak genel hedeflerimizin yanında 2012 yılı bütçe performans program teşkilatı ve 3056 sayılı 
Başbakanlık Teşkilatı Hakkında Kanun Hükmünde Kararname’nin bize yüklediği Başbakanlık Merkez Teşkilatının 
müsteşar ve 5 müsteşar yardımcısının yönetiminde ana ve yardımcı hizmetler, danışma ve denetim birimlerinden oluştuğu 
ifade edilmektedir.  

Başbakanlık Stratejik Planı’nda ulusal ve uluslararası stratejilerin belirlenmesinde ve politikaların 
uygulanmasında kurumun etkinliğini artırma, vatandaşa daha hızlı, kaliteli ve güvenilir kamu hizmeti verilmesini sağlama, 
şeffaf, hesap verebilir, verimli ve etkili çalışan bir kamu yönetiminin gerçekleştirilmesine öncülük etme, karar alma 
süreçlerine toplumsal unsurların ve bireylerin daha fazla katılımına imkân veren bir yönetim yapısının kurulması ve 
Başbakanlık merkez teşkilatının kurumsal kapasitesini geliştirme başlıklarında bir dizi taahhüt altına girilmiştir.  

Başbakanlığın yukarıda zikredilen amaç ve hedeflerine ulaşabilmesi için 2012 Mali Yılı Bütçe Tasarısı’nda teklif 
edilen toplam ödenek tutarı 861 milyon 757 bin Türk lirasıdır. 2011 yılı toplam ödeneği ise 5 milyar 115 milyon 222 bin 
Türk lirasıydı. Görüldüğü gibi Başbakanlık bütçesi yüzde 83 oranında azalmıştır. Bunun nedeni teşkilat yapılarındaki 
düzenlemeler nedeniyle Başbakanlığa bağlı, ilgili ve ilişkili kuruluşların doğrudan ilgili hizmet bakanlıklarına bağlanmasıdı r. 
Bu kuruluşlara yapılan transferlerin Başbakanlık bütçesinden ayrılması nedeniyle bütçe büyüklüğünde azalış meydana 
gelmiştir. Hedefimiz Başbakanlığın koordinasyon ve yönlendirme kapasitesini artırmak ve Başbakanlığı bir hizmet 
bakanlığı olmaktan çıkarmaktır. 

Başbakanlık bütçesinden hâlen transfer almakta olan kuruluşlar Atatürk Kültür, Dil ve Tarih Yüksek Kurumu, 
Atatürk Araştırma Merkezi, Atatürk Kültür Merkezi, Türk İşbirliği ve Kalkınma İdaresi Başkanlığı ile Yurtdışı Türkler ve 
Akraba Topluluklar Başkanlığıdır. Bu kuruluşlara ayrılan transfer miktarı 132 milyon 544 bin lira olup bütçenin yüzde 15'ine 
tekabül etmektedir. 

Transfer tertiplerindeki miktar hariç tutulduğunda Başbakanlık merkez teşkilatı 2012 yılı bütçe teklifi 729 milyon 
213 bin liradır. Bu miktar 2011 yılında 622 milyon 923 bin lira idi. Dolayısıyla 2012 yılı bütçe teklifi 2011 yılı başlangıç 
ödeneğine göre yüzde 11,2 oranında artmıştır. Biraz önce bahsettiğim kuruluşlara yapılan transferler hariç tutulduğunda 
2012 yılı Başbakanlık toplam ödenek teklifinin yüzde 55'i cari gider, yüzde 21'i yatırım gideri, yüzde 12'si personel ve 
sosyal güvenlik gideri, yüzde 12'si ise transferlerden oluşmaktadır. Başbakanlık bütçesindeki artış tüm arşiv binalarının bir 
araya toplanmasını sağlayacak “Millî Arşiv Sitesi” inşaatı için yatırım bütçesine 120 milyon ödenek ayrılması ile Türkiye’nin  
Barışı Destekleme Harekâtlarına Katılım Konsepti çerçevesindeki bu faaliyetlere ayrılan ödeneklerdeki artışlardan 
kaynaklanmaktadır. 

2010 mali yılı kesin hesabında ise transferler dâhil ödenek toplamı 4 milyar 908 milyon 578 bin 220,82 Türk 
lirasına ulaşmıştır. Toplam ödeneğin 4.806.564.982,55 lirası harcanmış olup yüzde 2'sine tekabül eden 102 milyon 13 bin 
238,27 lirası ise kullanılmayarak iptal edilmiştir. Harcama toplamının yüzde 1,52'si olan 72.941.966,41 lira personel gideri,  
yüzde 9,22'si olan 443.360.601,62 lira cari giderler, yüzde 1,05'i olan 50 milyon 554 bin 445,06 yatırımlar, yüzde 88,21'i 
olan 4 milyar 239 milyon 707 bin 969,46 lira ise transferlerden oluşmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Başbakanlık, 2011-2015 yıllarını kapsayan stratejik plan çerçevesinde öncelik 
vereceğimiz alanları 2012 yılı performans programı ile netleştirmiştir. Başbakanlığımızın 2012 yılı hedefleri: 

• Politikaların ve stratejilerin belirlenmesi ve uygulanması süreçlerinde kurumun etkinliğini artırmak 
• Bilgi ve iletişim teknolojilerinden ileri düzeyde faydalanarak hizmet etkinliğini artırmak 
• Hizmet verimliliğini, öngörülebilirliğini ve güvenilirliğini artırarak vatandaş memnuniyetini yükseltmek  
• Şeffaflığı ve hesap verebilirliği artırarak kamuya önderlik etmek ve diğerleri olarak tespit edilmiştir. 
Bu hedefler doğrultusunda yürütülecek faaliyetler ve takip edilecek göstergeler 2012 Yılı Performans Programı 

taslağında yüce heyetinize arz edilmiş bulunmaktadır. 
Sayın Başkan, değerli üyeler; bütçemiz kesin hesap ve performans programı taslağı hakkındaki bu kısa 

bilgilerden sonra merkez teşkilatımızın yürüttüğü önemli faaliyetlerden bazılarına kısaca değinmek istiyorum. 
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Başbakanlığın temel işlevlerinden birisi Hükûmet programının hayata geçirilmesinde gördüğü koordinasyon 

vazifesidir. Kamu kesimindeki düzenleme, iş ve işlevlerin Hükûmet önceliklerini yansıtması ile bu öncelikler çerçevesinde 
tutarlılığın sağlanması Başbakanlığın gözettiği hususlardır. 

Bu kapsamda, devlet ve millet ihtiyaçlarının karşılanması amacıyla gereken düzenlemeler vakit geçirilmeden 
yapılmaktadır. AB müktesebatının devralınmasına ilişkin düzenlemeler de buna dâhildir. Bu kapsamda, ekim ayı itibarıyla 
çeşitli konulara ilişkin 1.095 kararname sonuçlandırılmış, 103 adet kanun tasarısı Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Başkanlığına sevk edilmiştir. 

Mevzuatımızın etkisini, basitliğini, yönlendiriciliğini ve erişilebilirliğini geliştirmeye devam ediyoruz. Mevzuat 
Hazırlama Usul ve Esasları Hakkında Yönetmelik ile kanun ve kanun hükmünde kararname taslakları hakkında 
düzenleyici etki analizi yapılması zorunluluğunu getirdik. Performans programına koyduğumuz bir gösterge dâhilinde bu 
analizlerin gerek nitelik gerekse nicelik olarak artırılmasını yakından takip ediyoruz. 

Resmî Gazete, devletin işleyişi ve hükûmetlerin icraatı açısından önem taşıyan her türlü düzenlemenin 
yayımlanarak kalıcı belge ve dayanak hâline dönüştürüldüğü bir tür kamusal hafızadır. Arşivlerden farklı olarak herkesin 
bilgisine ve erişimine açıktır. Mevcut arşivlerdeki saklama koşullarının zorluğu, istenilen gazetenin bulunması için emek ve 
maliyet yüksekliği, günümüzde teknolojide alınan mesafe ile özel ve kamu kurumlarının talebi, 1920 yılından bu yana tüm 
Resmî Gazete arşivinin elektronik ortamda hizmete sunulmasının gerekçelerini oluşturmaktadır. 

7 Ekim 1920 tarihinden bugüne kadar yayımlanmış resmî gazeteler elektronik ortama aktarılmış ve fihristi 
çıkartılarak kullanıcıların hizmetine sunulmasına ilişkin yürütülen proje tamamlanmıştır. Söz konusu projeyle yaklaşık 950 
bin sayfa Resmî Gazete elektronik ortama aktarılmıştır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; yürürlüğe girdiği tarih itibarıyla kodifiye edilen mevzuat, Başbakanlık İnternet 
sitesinde yer alan Mevzuat Bilgi Sistemi’ne aktarılmaktadır. Vatandaşın ücretsiz olarak yürürlükteki her türlü mevzuata 
hızlı ve güvenilir bir şekilde ulaşabilmesine imkân sağlanmıştır. Ayrıca, devlet teşkilatının düzenli bir şekilde işlemesini 
sağlamak amacıyla çıkarılan Başbakanlık genelgelerinin yürürlükte olanlarının tamamı elektronik ortama aktarılmış olup 
Başbakanlık İnternet sitesinde yayımlanmaktadır. 

Başbakanlıkta uzmanlaşmanın sağlanması ve nitelikli personelin istihdamı hedeflenmektedir. Bu kapsamda, 
Başbakanlık 2011-2015 Stratejik Planı'nda da belirtildiği üzere sektörel ve disiplinler arası uzmanlaşmaya önem 
verilmektedir. 

Arşivlerimizin eşsiz kültürel zenginliğini gerek yurt içinde gerekse yurt dışında ilgililere sunmayı ve bu zenginliği 
dünyaya tanıtmayı Türkiye'nin dış politikadaki tezlerini tarihî belgeler ışığında bilimsel temelde desteklemeyi, yerli ve 
yabancı kamuoyunu aydınlatmayı hedeflemekteyiz. 

Devlet Arşivleri Genel Müdürlüğümüz, millî arşiv politikasının esaslarını belirlemekte, bu esasların 
uygulanmasını takip etmekte, kamu kurum ve kuruluşlarında teşekkül eden arşiv belgelerinin Genel Müdürlüğe devrini 
sağlayarak geçmişten intikal eden belgelerle birlikte muhafaza etmekte, tasnif işlemlerini tamamlayarak Türk ve dünya 
kamuoyunun erişimine sunmaktadır. 

Arşivlerimizle ilgili bu hedeflerimiz doğrultusunda arşivlerimizden en ileri düzeyde yararlanılması için 
çalışmalarımıza devam etmekteyiz. Özellikle Osmanlı arşivleri sayı ve ilmî değer itibarıyla büyük ehemmiyete sahip 
olmasına rağmen, evrakları tek ve sağlıklı bir merkezde depolayacak, tasnif, restorasyon ve araştırma hizmetleri gibi 
birbiriyle ilişkili ve bu maksada matuf hizmetler için inşa edilmiş arşiv mekânlarına sahip değildir. İstanbul'da beş ayrı 
alanda dağınık hâlde bulunan arşiv ünitelerini bir araya toplamak, arşiv belgelerinin uygun şartlarda ve mekânlarda 
muhafazasına ve modern bir site içinde toplanması suretiyle güvenliğinin daha kolay ve rahat sağlanmasına imkân 
verecek uygun bir arazide biyolojik, nükleer saldırı, sabotaj vesaire her türlü tehlikeye karşı, ülke tarihine ait belgelerin  
güvenliğini sağlayacak teknik donanıma sahip bir millî arşiv sitesi yapılması çalışmalarında sona yaklaşılmış olup 2012 yılı 
içinde bu sitenin hizmete geçirilmesi hedeflenmektedir. 

Ayrıca, arşiv belgelerinin elektronik ortama aktarılması, elektronik olarak ulaşımının sağlanması ve Devlet 
Arşivleri Genel Müdürlüğünün çalışmalarının etkin bir şekilde gerçekleştirilmesi amacıyla teknolojik alana yönelik 
yatırımların hayata geçirilmesi de hedeflenmektedir.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; kamu hizmetlerinin sunumunda idari basitleştirme çalışmalarımız devam 
etmektedir. Kamu hizmetinin tanımlanması ve sınıflandırılmasına ilişkin yürütmekte olduğumuz hizmet envanteri projesini 
büyük oranda 2012 yılında bitirmeyi hedefliyoruz. Kırtasiyeciliğin azaltılması, yerel yönetimlere yetki devri, 
mevzuatsızlaştırma ve kadınların çalışma hayatındaki sorunları gibi konular uzmanlarımız tarafından çalışılmaktadır. 

Bugün vatandaşımız, devlet ile olan işlerinin büyük bir kısmını İnternet üzerinden kolaylıkla yapabilmektedir. 
Okul kaydından vergi ödemelerine, araç satışından tapu muamelelerine, ihracat ithalattan trafik işlemlerine kadar birçok 
hizmet elektronik ortamda verilebilir hâle getirildi. Kamudaki işlemlerin resmî olarak elektronik ortamda gerçekleşmesine 
imkân sağlayan e-imza uygulaması da birçok alanda hayata geçirildi. 

Ayrıca, 61’inci Hükümet Programı’nda yer aldığı üzere bilgi ve iletişim teknolojilerinin yaygın bir şekilde 
kullanımına önem verilmektedir. Kamu hizmet sunumunda, hizmetin ilk kademede ve vatandaşa en yakın yerde verilmesi, 
kamu kurumlarının hizmet standartlarını belirlemesi ve İnternet üzerinden yayınlaması ilkeleri çerçevesindeki uygulamalar 
İdareyi Geliştirme Başkanlığımızca sürdürülmektedir. Kamu hizmetlerinde "Beyana güven, basitleştirme ve mükerrer bilgi 
istememe"nin esas hâle getirilmesi uğraşımız da devam etmektedir. Vatandaşların kamu idareleriyle olan ilişkileri daha 
sıcak ve memnuniyet verici hâle getirmek için hizmetlerin daha kaliteli hâle getirilmesi çabaları yanında bürokratik 
işlemlerin ve evrakların azaltılması ile işlem sürelerinin kısaltılması çalışmalarına da devam edilecektir. 

Başbakanlık İletişim Merkezi (BİMER) projesi ile bilişim ve iletişim teknolojilerine dayanan bir halkla ilişkiler 
uygulaması İle müracaatlar her zaman ve her yerden yapılabilmektedir. BİMER kamusal iletişimi hızlı bir biçimde 
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sağlarken, coğrafi uzaklığı da ortadan kaldırmış, vatandaşlarımız seslerini ülkenin en ücra köşesinden Ankara'ya duyurma 
imkânına kavuşmuştur. Bu sistem ile vatandaşı merkeze alan bir anlayışı bizatihi Başbakanlıkta hayata geçirdik ve bunu 
geliştiriyoruz. 2011 yılının ilk sekiz ayında BİMER'e yapılan başvuruların sayısı 580.302'ye ulaşmıştır. Bu başvurularla ilgili 
olarak Başbakanlık, bakanlıklar, valilikler ve belediyeler düzeyinde 883.282 adet işlem gerçekleştirilmiştir. Başbakanlık 
İletişim Merkezi sisteminin altyapısının güçlendirilmesi amacıyla yatırım bütçesine ödenek teklif ediyoruz. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; vatandaşlara ve sivil toplum kuruluşlarına insan haklarıyla ilgili konularda bilgi, 
materyal ve rehberlik desteği sağlanmış, böylece insan haklarına ilişkin olarak vatandaşlarımızın bilinç düzeyinin 
artırılması için her türlü destek verilmiştir. Türkiye'de insan haklarının kurumsallaşmasının temellerini güçlendirmeyi, il ve 
ilçe insan hakları kurullarının etkinliğini ve sivil toplum kuruluşlarının çalışmalara katılımını artırmayı hedeflemekteyiz. 

Başta Avrupa Birliği reformları olmak üzere devlet kurumlarının attığı demokratik adımların, hem kurumlara hem 
de halkımıza önemli yansımaları olmuştur. 2011 yılı Eylül ayı sonu itibarıyla Başbakanlık İnsan Hakları Başkanlığına 
1.538, kamu kurum ve kuruluşlarına 1.275 adet başvuruda bulunulmuştur. 

Türkiye tüm dünyada barışın ve demokrasinin hâkim olmasından yanadır. Bu kapsamda Afganistan'dan 
Libya'ya, Somali'den Kosova'ya birçok ülkede barışın sağlanmasına dönük çabalara katkımız devam etmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Başbakanlık merkez teşkilatı hakkında verdiğim bu özet bilgilerden sonra 
Başbakanlık bütçesiyle birlikte görüşülecek, Başbakana doğrudan bağlı kuruluşlara ilişkin açıklamalara da kısaca geçmek 
istiyorum. 

Türkiye Cumhuriyeti Başbakanlık Yatırım Destek ve Tanıtım Ajansı, Türkiye'nin sunduğu yatırım olanaklarını 
küresel iş dünyasına tanıtma ve yatırımcılara Türkiye'ye yapacakları yatırımların her safhasında destek verme görevini 
üstlenmiş tek resmî kuruluştur. Ajans, ulusal, bölgesel ve yerel ölçekte yatırım fırsatlarını tanıtma ve değerlendirme 
süreçlerinde ilgili tüm resmî kurumları koordine ederek uluslararası yatırımcılara yönelik bir referans noktası olarak hizmet  
vermektedir. Yurt içinde sunduğu hizmetlerin yanı sıra Amerika Birleşik Devletleri, Almanya, Belçika, Çin, Fransa, 
Hindistan, İngiltere, İspanya, İtalya, Japonya, Kanada, Körfez ülkeleri (Bahreyn, Birleşik Arap Emirlikleri, Katar, Kuveyt, 
Umman), Lüksemburg, Rusya Federasyonu ve Suudi Arabistan temsilcileriyle faaliyet gösteren Yatırım Destek ve Tanıtım 
Ajansı, yabancı yatırımcıları "tek durak hlzmet" anlayışı ile karşılamakta, geniş hizmet çerçevesi içinde yatırımcıların 
Türkiye'deki ticari faaliyetlerinden en yüksek düzeyde yarar sağlamalarını kolaylaştırmaktadır. Türkçenin yanı sıra, 
İngilizce, Almanca, Fransızca, İtalyanca, İspanyolca, Japonca, Rusça, Arapça, Korece ve Çince iletişim kurabilen uzman 
kadrosu ile Yatırım Destek ve Tanıtım Ajansı, Türkiye'nin sağladığı imkânlardan faydalanmak isteyen yatırımcıların ilk 
adresi konumundadır. Ajansa 2012 Mali Yılı Bütçesinde 33 milyon Türk lirası ödenek ayrılmıştır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Millî İstihbarat Teşkilatının görevi millî güvenliğimize yönelik iç ve dış, mevcut ve 
muhtemel tehditler hakkında bilgi sahibi olabilmek, alınacak tedbirler yönünden gelişmeleri ilgili makamlara zamanında 
bildirmektir.  

Millî İstihbarat Teşkilatının görevi, kanundaki ifadesiyle, Türkiye Cumhuriyeti’nin ülkesi ve milletiyle bütünlüğüne, 
varlığına, bağımsızlığına, güvenliğine, anayasal düzenine ve millî gücünü meydana getiren bütün unsurlarına karşı içten 
ve dıştan yöneltilen mevcut ve muhtemel faaliyetler hakkında millî güvenlik istihbaratını devlet çapında oluşturmak ve bu 
istihbaratı Cumhurbaşkanı, Başbakan, Genelkurmay Başkanı, Millî Güvenlik Kurulu Genel Sekreteri ile gerekli kuruluşlara 
ulaştırmaktır.  

Millî İstihbarat Teşkilatının 2011 yılı bütçesi 665 milyon 568 bin Türk lirasıdır. 2012 yılı bütçesi yüzde 13’lük 
artışla 750 milyon 942 bin Türk lirası olmuştur.   

Millî Güvenlik Kurulu, devletin millî güvenlik siyasetinin tayini, tespiti ve uygulanmasıyla ilgili konularda tavsiye 
kararları alır. Koordinasyonun sağlanması için görüş tespit eder. Tavsiye kararlarını ve görüşlerini Bakanlar Kuruluna 
bildirir, kanunlarla verilen görevleri yerine getirir. 

Millî Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliğinin 2011 yılı bütçesi 13 milyon 640 bin 400 lira, 2012 yılı bütçesi ise 14 
milyon 376 bin 500 Türk lirasıdır. Artış oranı yüzde 5’tir. 

Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri; Türkiye, hem bölgesinde hem dünyada ağırlığını giderek daha 
fazla hissettiren bir ülke konumuna gelmektedir. Huzur ve istikrarını koruyan, sorunlarının üstüne kararlılıkla giden, 
hedeflerini kaybetmeyen ve adımlarını her gün biraz daha ileriye atan bir Türkiye'nin önü açıktır.  

Sözlerime son verirken 2012 Mali Yılı Başbakanlık Merkez Teşkilatı, Millî İstihbarat Teşkilatı Müsteşarlığı ve Millî 
Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliği bütçesi ve 2010 Mali Yılı Kesin Hesap Kanun Tasarısı görüşmelerine katkılarınız ve 
göstereceğiniz ilgi için gerek Sayın Başbakanımız gerekse şahsım adına teşekkür eder, hürmetlerimi arz ederim. 

Sayın Başkanım, müsaade ederseniz diğer kurumların da sunumlarından kısaca arz edeyim.  
BAŞKAN – Memnuniyetle efendim, buyurun. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sayın Başkanım, Kamu Düzeni ve Güvenliği 

Müsteşarlığıyla ilgili olarak sunumumuzun başında terör ve terörizmin uzun bir tahlilî yapılmaktadır, müsaadenizle sadece 
birkaç paragrafını arz edeyim.  

Terörizm, hukuk devletinin ve demokratik sistemlerin karşısındaki en güçlü tehditlerden birisidir. Terör faaliyetleri 
demokratik hakların kullanılmasını tehlikeye sokmakta, hukuk devleti esasına dayalı toplum düzeninin bozulmasını, 
bireysel hakların ve demokratik düzenin dayanağını oluşturan temel prensiplerin ihlalini hedefleyerek halkın korku ve 
paniğe kapılmasına, toplumdaki siyasi, ekonomik ve sosyal yapıların büyük ölçüde zarar görmesine sebebiyet 
vermektedir. Terörle mücadelenin sadece güvenlik tedbirleriyle başarıya ulaşamayacağı, meselenin diğer boyutlarının da 
ele alınması gerektiği herkes tarafından kabul edilen bir gerçektir. Bu sorunun güvenlik boyutu yanında, siyasi, sosyal, 
ekonomik, psikolojik, kültürel ve uluslararası boyutları vardır. Bu nedenle, sorunun bütün boyutlarını dikkate alarak 
çalışmalarımızı bu çerçevede bütüncül bir yaklaşımla yürütmekteyiz. Hepimizin malumu olduğu üzere, özellikle son çeyrek 
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asırda kanlı ve tahrip edici hâle gelen ciddi bir terör meselesiyle karşı karşıyayız. Bu meselenin tanımlanması ve 
kaynakları konusunda ne düşünürsek düşünelim üzerinde herkesin birleştiği, hepimizi yaralayan bir gerçek vardır, o da bu 
meselenin ülkemize ve insanımıza her bakımdan kaybettiren, on binlerce insanımızın canına mal olan, kaynaklarımızı ve 
enerjimizi tüketen yakıcı bir mesele olduğudur. Terör meselesinin cesaret, samimiyet ve kararlılıkla çözülebileceğine 
inanıyoruz. Bu gerçekle yüzleşilmesi ve milletimize yıllardır acı çektiren bu sorunun palyatif tedbirlerle değil, gerçek ve 
kalıcı müdahalelerle çözüme ulaştırılması gerekmektedir.  

Bu anlayışla, yıllardır insanımıza acı veren terörün sonlandırılması, temel hak ve özgürlükler alanının 
genişletilmesi, millî birlik ve beraberliğimizin güçlendirilmesi amacıyla millî birlik ve kardeşlik sürecini başlattık. Bu 
çalışmanın iki önemli ayağı bulunmaktadır. Bir taraftan temel hak ve özgürlükler alanı genişletilerek demokratik 
standardımızı yükseltmek, diğer taraftan terörü sonlandırarak huzur, güven ve refah içinde varlığını sürdüren bir 
Türkiye’ye kavuşmaktır. Yürüttüğümüz bu süreç ile devlet ve millet olarak bütünlüğümüz pekiştirilecek, demokratik 
standartlar yükseltilecektir. Herkese ve ülkemizin her köşesine bu çalışmalarımızın ulaşması gerekmektedir. Milletimizin 
desteğiyle terör sona erecek, Türkiye huzura kavuşacak, yüreği dağlanan analara yenileri eklenmeyecek, kardeşlik 
duygusu pekişecek, herkes daha güçlü bir Türkiye’de yaşayacak, demokrasimizin standardı yükseltilecek, 
demokratikleşerek terör sorununu çözen Türkiye dünyaya örnek olacak, bölgemizde ve dünyada daha etkili bir aktör 
olacaktır. Terörle mücadelede vizyonumuz insan odaklı güvenliğin özgürlükler, haklar ve demokrasi ekseninde 
sağlanmasıdır.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; biz, hiçbir şiddet ve terör odağının nüfuz edemeyeceği en büyük gücün  
milletimizin birlik ve beraberlik ruhu olduğunu iyi biliyoruz. Bunu da yüce milletimiz en son Van depreminde dosta 
düşmana en açık bir şekilde göstermiştir. Milletimiz, halkımız Vanlı kardeşlerimizin yanında olmuşlardır. Güvenlik alanında 
temel yaklaşım öldürmek değil, insanımızı yaşatmaktır ama terör olduğu sürece mücadele kararlılıkla sürdürülecektir. 
İnsan hakları ve özgürlüklerine verdiğimiz önem, terörle mücadelede alacağımız etkin önlemler ve mücadeleye kesinlikle 
engel olmayacaktır.  

Terörle mücadelede konunun tüm sosyal boyutlarıyla derinlemesine inceleme ve araştırmasını yapmak, bu 
paralelde çözüm odaklı stratejiler üretmek, bu alanda faaliyet gösteren kurumların koordinasyonunu sağlamak amacıyla 
17 Şubat 2010 tarih ve 5952 sayılı Yasa’yla Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı kurulmuş ve 31 Mayıs 2010 tarihi 
itibarıyla faaliyetlerine başlamıştır. Görüldüğü gibi, Müsteşarlığımızın başladığı günden bu yana, kanun itibarıyla, bir buçuk 
yıla yakın bir mazisi bulunmaktadır.  

Müsteşarlık bünyesinde, terörle mücadelenin bilimsel ölçütlerde sürdürülebilmesi için araştırma, geliştirme 
çalışmaları dâhil her türlü ulusal ve uluslararası bilimsel faaliyetler yürütülecektir. Terörle çok boyutlu mücadelenin 
sürdürülmesi, Müsteşarlık tarafından üretilecek olan işsizliği azaltmaya ve istihdamı artırmaya yönelik projeler, çocuklara, 
gençlere, kadınlara yönelik sosyal projeler, terör örgütlerine katılımları engellemeye yönelik projeler aracılığıyla 
sağlanacaktır. Bu ve benzeri projeler yanında, Doğu ve Güneydoğu Bölgesi illeri sosyoekonomik ve sosyopolitik yapı 
araştırması, terör örgütüne katılımın faktörel analizi ve karşıt politikalar araştırması, Doğu ve Güneydoğu Bölgesi’nden göç 
almış iller sosyoekonomik ve sosyopolitik yapı araştırması, terörle mücadele politikaları toplumsal algılama araştırması, 
terörün beşerî maliyeti ve benzeri araştırmalar Müsteşarlığımız tarafından gerçekleştirilmektedir.  

Ayrıca, kuruluş kanunumuzun verdiği görev gereği her yıl hazırlanması zorunlu olan terörle mücadele raporu 
kapsamında 2011 yılı Terörle Mücadele Raporu hazırlanmaktadır ve çalışma yakın zamanda bittiğinde yayınlanmak üzere 
verilecektir.  

Terörle mücadelede çok önemli yer tutan kurumsal hafızanın oluşturulması için gereken çalışmalar 
Müsteşarlığımız tarafından yürütmeye başlanmıştır. Başka ülkelerin terörle mücadele deneyimlerinden istifade edilecek 
şekilde bilgi paylaşımını sağlayacak faaliyetler de yine bu birim tarafından yerine getirilmektedir.  

Kadrolu, sözleşmeli ve geçici olarak istihdam edilen toplam 71 personeli bulunan Müsteşarlığın 2011 yılı bütçesi 
14 milyon 666 bin Türk lirası olup, 2012 yılı için 19 milyon 123 bin Türk lirası ödenek teklif edilmiştir.  

Müsteşarlık Teşkilat Kanunu’nda öngörülen İstihbarat Değerlendirme Merkezi kuruluş çalışmaları son aşamaya 
gelmiştir. Merkezin çalışmasına ilişkin yönerge hazırlanmış olup, ilgili kurumların temsilcilerinden oluşacak merkez, bu 
yönerge dâhilinde hizmet vermeye başlayacaktır. Böylelikle, her zaman dile getirilen terörle mücadelede stratejik 
istihbaratın koordinasyonu konusunda da boşluklar doldurulacaktır.  

Bütçe sunuş konuşmamız sebebiyle yine bağlı kuruluşum adına hepinize teşekkür ediyor, 2012 yılının ülkemize 
ve milletimize hayırlar getirmesini temenni ediyor, yüce heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

Sayın Başkanım, son takdim konuşmam Başbakanlık Afet ve Acil Durumu Yönetimi Başkanlığıyla ilgili. Bu da 
çok uzun bir sunuş konuşması olarak hazırlanmış, beni bağışlayın buradan epeyce bir konuyu çıkarmak istiyorum. Bir de 
tabii bu kapsamda en güncel konu Van depremidir. Van depremiyle ilgili güncellenmiş olan son rakamlar ve bilgiler 
elimizde vardır, müsaade ederseniz onu sunuş konuşmasının içine koymayayım… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Onları dağıttırırsanız, biz de daha iyi hazırlanırız efendim. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Ne güzel. 
BAŞKAN – Tamam, öyle yapalım. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – O zaman iki cümleyle şunu bitireyim, ondan sonra 

sorular karşısında bilgileri size takdim etmiş olayım. Kurumumuzun hazırladığı sunuş konuşmasını bir iki cümleyle takdim 
edeyim.  

Sayın Başkanım, 17 Aralık 2009 itibarıyla faaliyete geçen Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı, il afet ve acil 
durum müdürlükleri, öncelikle afet öncesi hazırlık, planlama, risk yönetimi bakımından eğitim çalışmaları , vesaireleri 
gerçekleştirilmiştir.  
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Türkiye Afet Risklerinin Azaltılması Platformu kurulmuştur.  
Ulusal Afet Yönetimi Strateji Belgesi ve Eylem Planının kurumsal taslağı hazırlanarak kurum dışı paydaşların 

görüşüne sunulmuştur.  
Ulusal Deprem Stratejisi ve Eylem Planı hazırlanmıştır. 2012-2023 yılları arasını kapsayan bu planın ana amacı, 

depremlerin neden olabilecekleri fiziksel, ekonomik, sosyal, çevresel ve politik zarar ve kayıpları önlemek ve diğer 
konulardır. Ulusal Deprem Stratejisi ve Eylem Planı, 9 Ağustos 2011 tarihli Afet ve Acil Durum Yüksek Kurulu kararıyla 
kabul edilmiş ve 18 Ağustos 2011 tarihli Resmî Gazete’de yayınlanarak yürürlüğe girmiştir.  

Türkiye Ulusal Afet Arşiv Sistemi kurulmuş ve kullanıcıların hizmetine girmiştir.  
Türkiye afet tehlike haritalarının üretilmesi için, deprem, heyelan, kaya düşmesi, su baskını ve çığ çalışmaları bir 

bütün olarak ele alınmış ve pilot bölge seçilen Batı Karadeniz Bölgesi’nde afet yönetimiyle değerlendirmeler yapılmıştır. 
Söz konusu bölgede Kastamonu, Karabük ve Bartın illerinde arazi etütleri, ilgili verilerin derlenmesi, coğrafi bilgi sisteminin 
bilgisayar ortamına aktarılması ve diğer konular gerçekleştirilmiştir.  

Başka ülkelere yapılan yardımlardan bahsediliyor. Son dönemde bin beş yüzden fazla yurt içi ve yurt dışı insani 
ve acil yardım faaliyeti icra edilmiştir. Haiti’den Kıbrıs’a, Arnavutluk, Karadağ’dan Moğolistan’a, Şili’den Pakistan’a, 
Kırgızistan’dan Afganistan ve Gazze’ye ve diğer ülkeler dâhil otuzdan fazla ülkeye insani yardım yapılmıştır. Bir kısım 
ülkelere maddi yardım yapılmıştır.  

AFAD’ın ilk kurulduğu aylarda Elâzığ’da meydana gelen ve çok sayıda vatandaşımızın hayatını kaybetmesine 
neden olan deprem sonrasında AFAD, yani Acil Durum Yönetimi Başkanlığı çok kısa süre zarfında çevre illerden arama 
kurtarma ekipleri ve sağlık personelini bölgeye göndererek müdahale etmiştir. Sonra Kütahya-Simav depreminden 
bahsediliyor.  

2011 yılı yatırım programında; 2011 yılında ihaleli işlerde kullanılmak üzere ayrılan meblağ 295 milyon Türk 
lirasıdır. Bu ödeneğin kullanımında 40 yerleşim yerinde 5.977 konut, 170 altyapı projesi ve diğer konular 
gerçekleştirilmiştir. Böylelikle 18.818 konut, 3.268 ahır ve 408 iş yerinin yapımına yönelik faaliyetler de yoğun bir şekilde  
devam etmektedir.  

2011 yılı içerisinde meydana gelen deprem, sel ve heyelan afetleriyle ilgili olarak Elâzığ, Ağrı, Bingöl, Ardahan -
aşırı yağışlar, sel felaketleri dâhil- Iğdır, Kars, Rize, Kütahya-Simav ve Muş’ta meydana gelen depremler sebebiyle yapılan 
yardımlardan ve çalışmalardan bahsedilmektedir. Gönderilen ödeneklerin dağılımı vardır. Bu konuda yapılan bilimsel 
araştırmalar ve diğerleri. 

Netice itibarıyla, Başkanlığımızın 2012 yılı bütçe tasarısında cari harcama ve transferler için 286 milyon 558 bin 
Türk lirası, sermaye transferleri için 23 milyon Türk lirası, sermaye giderleri için 350 milyon 160 bin Türk lirası, borç verme, 
evini yapana yardım için 108 milyon 143 bin Türk lirası olmak üzere 767 milyon 861 bin Türk lirası ödenek teklifimiz yüce 
Meclisimize sunulmuştur.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; böylece bütçemizi sizlere sundum. İlginizden dolayı teşekkür ediyorum ve hepinizi 
saygıyla selamlıyorum.  

Son iki konuşma metni sanıyorum size dağıtılmamış olabilir, bunları ve depremle ilgili son güncel bilgileri hemen 
arkadaşlarıma dağıtacağım. 

BAŞKAN – Lütfen… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Çok teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Başbakan Yardımcımıza çok teşekkür ediyoruz. 
Kameraman arkadaşlar, lütfen salonu boşaltalım.  
Sayın Bakanım, Komisyon üyesi arkadaşlarımız bürokrat arkadaşlarımızı tanımak istiyorlar, ayağa kalkıp 

kendilerini tanıtırlarsa çok memnun oluruz.  
(Toplantıya katılan bürokratların tanıtımı yapıldı)  
BAŞKAN – Arkadaşlara çok teşekkür ediyoruz. 
Görüşmelere başlıyoruz. 
Her bir üyemiz için on dakika süre uygun görmüştük hatırlarsanız. 
Sayın Akçay, buyurun.  
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, bürokrasimizin değerli temsilcileri, değerli basın mensupları; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum ve iyi akşamlar dileyerek sözlerime başlamak istiyorum. 
Tabii 61’inci Hükûmetin programı Sayın Başbakan tarafından 8 Temmuz 2011 tarihinde Türkiye Büyük Millet 

Meclisine sunuldu. Sunum sırasında biz Hükûmet programını dikkatle takip ettik, Sayın Başbakanı dinledik, notlar da 
aldık. Dün itibarıyla da Başbakanlığın bütçesi hazırlanırken yeniden gözden geçirdim. Öncelikle hatırlatmak istediğim 
husus; Hükûmet programında maalesef ülkemizin, bütün insanlarımızın, devletimizin yıllardır canını yakan terörden bir 
kelimeyle dahi bahsedilmiyor. Şimdiki Başbakanlığa ait bütçe sunuş kitapçığında da göremedim. Sayın Başbakan 
Yardımcımız kamu güvenlik birimleriyle ilgili hususta kısmen bahsetti.  

Şimdi, Sayın MİT Müsteşar Yardımcısın görmekten de mutlu olduğumu ifade edeyim, keşke MİT Müsteşarını 
görseydik. Bu zamana kadarki bütçe görüşmelerine MİT Müsteşar Yardımcısı da gelmiyordu. Çünkü MİT Müsteşarına 
soracağımız çok önemli konular olacaktı ve şüphesiz ki Oslo görüşmelerinde yaptığı ve İmralı’da PKK elebaşıyla yaptığı 
felsefi ve siyasi, stratejik değerlendirmeleri bizimle paylaşmasını da arzu ederdik. Çünkü burası yüce Meclistir. Bu 
konuşmalarımız kısmen rahatsızlık da verebilir ama biz bunları konuşmak zorundayız.  

Ayrıca, şahsen şunu da ifade etmek isterim ki, Başbakan Yardımcımız Sayın Arınç’ın gelmesi bizim için sürpriz 
oldu, biz daha çok Beşir Atalay Bey’i bekliyorduk. Ancak sizin gelmenize de ayrıca memnun olduk, fakat onun özellikle bu 
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açılım projesiyle ilgili, daha sonraki birtakım görüşmeleri ve Oslo görüşmelerinde de ismine atıf yapılması nedeniyle 
inşallah Beşir Bey geldiği zaman onları paylaşacağız.  

Terör örgütü sadece terör eylemi yapıp cinayetler işlemiyor, ülkemize başka şekilde de zarar veriyor. Ne 
yapıyor? Petrol kaçakçılığı yapıyor. Yine Sayın Hayati Yazıcıoğlu da PKK’nın petrol kaçakçılığı yaptığını ifade etti ve bu 
petrol kaçakçılığıyla mücadelelerle ilgili ifadelerde bulundu. Yine son günlerde Sayın Maliye Bakanının sigara 
kaçakçılığıyla ilgili beyanlarından da ve devletin resmî bilgilerinden de öğrenmiş olduk ki PKK terör  örgütü aynı zamanda 
sigara kaçakçılığı da yapıyor ve terör örgütünün uyuşturucu kaçakçılığı yaptığını da biliyoruz. Tabii, sayın bakanların 
açıkladığı bu hususlar, aslında bilinmeyen hususlar değil. Zaten bu terör örgütünün uyuşturucu kaçakçılığı, petrol 
kaçakçılığı, sigara kaçakçılığı yaptığını dünya tescilledi. Şimdi, önemli olan bununla nasıl mücadele edildiği, buna ilişkin 
stratejilerin neler olduğu. Maalesef, bu konuda 61’inci Hükûmette de bir zafiyet olduğunu düşünüyoruz. Yani Hükûmetin 
terörle mücadele perspektifi ziyadesiyle zayıftır.  

Ve yine üzülerek ifade etmek isterim ki, ben bu kamuoyunda “Oslo görüşmeleri” olarak ifade edilen zamanın 
Başbakanlık Müsteşar Yardımcısı Sayın Hakan Fidan ve MİT Müsteşar Yardımcısı, arabulucu kimliğini öğrenemediğim iz 
ancak tahmin ettiğimiz bir ülkenin temsilcisi ve terör örgütü elebaşıları meğerse 2006 yılından beri bu görüşmeleri 
yaparlarmış. Tabii, biz bunların yapıldığını bir şekilde biliyorduk, tahmin ediyorduk ama çeşitli suçlamalarla bu özellikle 
Sayın Başbakan tarafından defaatle inkâr edildi. Artık konu inkâr edilemez hâle gelince de “Efendim, biz görüşmeyiz ama 
devlet görüşür.” dedi. Bir de “Devlet kimdir, Hükûmet kimdir, siyaset nedir?” tartışmalarını da hiç gerekli olmadığı hâlde 
maalesef yaşadık. Bu Oslo görüşmeleri de reddedilmediği için Sayın Başbakan tarafından bilakis tam aksine sahip 
çıkıldığı için ve bu görüşmelerde yer alan Başbakanlık Müsteşar Yardımcısına da defaatle sahip çıktığı için, bunlar üzerine 
konuşmak da bizler için farz oldu. Burada da dikkat çekici olan Hakan Fidan’a sahip çıktı Sayın Başbakan hatırladığım 
kadarıyla; ben, MİT Müsteşar Yardımcısı Afet Güneş’e sahip çıktığını duymadım.  

Şimdi, tabii bu bürokrat arkadaşlara da hatırlatmak isterim ki devlet adına eğer bu görüşmeleri yapıyorlarsa -ki 
bu görüşmelerden de anlıyoruz ki Sayın Başbakanın şifahi talimatıyla bu görüşmeler yapılıyor- bunlar fevkalade 
kendilerini… Bu Habur vakasında da yaşadığımız gibi, bu tür görüşmeler maalesef ileride kendileri için çok ciddi sıkıntılar 
da yaratabilecek hususlardır. Çünkü, bilmelerini isterim ki, yarın bu konular gündeme geldiğinde Sayın Başbakan bunu 
inkâr edecek, iş yine bu bürokratların üzerine kalacak. 

Değerli arkadaşlar, bu görüşmeler sırasında Başbakanlık Müsteşar Yardımcısı olan Sayın Hakan Fidan, PKK 
temsilcileriyle konuşurken Öcalan’a övgüler de düzüyor ve kendisini tanıtıyor. “Bir ay önce İmralı’da Öcalan ile bir araya 
gelerek odasında iki saat görüştük. Müsteşar Yardımcısıyım ama Sayın Başbakanımızın özel temsilcisiyim. Öcalan ve 
sizinle görüşmeler yapmam konusunda beni Sayın Başbakan görevlendirdi. Öcalan ile yaptığım görüşmeleri Başbakana 
aktardım.”diyor. Yani Hakan Fidan PKK’lılara kendini takdim ediyor. Ben bu pasajları okurken acaba Hakan Fidan bir 
yeterlilik sınavında mülakat mı yapıyor dedim, kendini bu kadar tanıtma ihtiyacı duyuyor.  

Yine Hakan Fidan’ın konuşmasını Afet Güneş pekiştiriyor, diyor ki: “Sayın Hakan Fidan Başbakanlık Müsteşar 
Yardımcısı, onun ötesinde Başbakana en yakın kişilerden biri. Öcalan’ın yol haritası elimde, maddeleri de belli. Gelin 
beraber müzakere edelim.” Öcalan’ın yol haritasından, Anayasa değişikliğinden -lütfen dikkat buyurun değerli 
milletvekilleri- bahsediliyor ve birtakım talepler gündeme geliyor. “Habur’daki olaylar bizim iki buçuk yıllık ilişkilerimiz i 
kırılma noktasına getirdi. Biz böyle planlamamıştık.” diyor Sayın Güneş. “Amaç, sizlere verilen birtakım sözlerin 
tutulmasıydı.” Demek ki terör örgütüne Hükûmet birtakım sözler vermiş. “Burada sizin de çok iyi bildiğiniz gibi hukuk ihlal 
edildi.” Habur kastedilerek. Yine Hakan Fidan “Ben bu tutuklamaları, gittiğim zaman İçişleri Bakanı Sayın Atalay ile uzun 
uzun konuşacağım. Bir noktaya kadar bu terör örgütü mensuplarının bazı eylemlerini tolere edebiliyoruz.” diyor. “Çünkü 
alandaki valiler, emniyet müdürleri bu noktada çok değerli. Sizin şikâyet edebileceğiniz, şu adam düşmandır 
diyebileceğiniz biri var mı?”  

Şimdi bunları okuyunca de elbette hayret ediyoruz. Ben, bunları tekrarlamak ihtiyacı hissediyorum, bunların 
birçoğunu hepiniz belki birkaç defa okudunuz; yalnız tutanaklara girmesi için tekrarlayıp ondan sonra söyleyeceğimizi 
söylememizde büyük fayda var. Tabii PKK elebaşıları devleti tehdit ediyor bu görüşmede bir araya gelmeleriyle…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Sayın Başkan, bu on dakika ben konuşurken çok çabuk bitiyor.  
BAŞKAN – Evet, iki dakika ilave süre veriyoruz. 
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Sayın Başkan, çok teşekkür ediyorum. 
“Bizim güçler her tarafta var, onu söyleyelim.” diyor. “Türkiye’nin her tarafında var, Karadeniz’de var, Toroslar’da 

var, metropolleri de patlayıcılarla doldurdunuz, bunu da biliyoruz.” diyor. İyi de biliyorsunuz da ne yapıyorsunuz? Şimdi, 
bunları biz sormak durumundayız. “Öcalan ile aranızda iletişim kanalı” olduklarını söylüyor ve bu diyaloglar, işte “Yüzde 95 
oranında mutabakata vardıklarını” ifade etmeler ve daha pek çok husus yani Anayasa ile ilgili vesaire maalesef neredeyse 
can ciğer kuzu sarması bir diyalog halinde görüşülmüş. Daha sonra yine kamuoyuna Kandil’deki terör örgütü 
elebaşılarının bazı gazetecilere mektup adı altında yaptığı birtakım açıklamalar üzerinde ben yorum yapmak istemem ve 
bundan da hicap duyarım. Yalnız yalanlanmadığı için, reddedilmediği için de kafamızda beliren soru işaretlerini de ifade 
etmekte insan kendini alıkoyamıyor. Yani, bu seçim öncesi, yerel seçim öncesi, 2010 yılı 12 Eylül referandumu, 2011 
seçimleri öncesi terör örgütünün birtakım eylemsizlik kararları vesaire gibi görüşmeler bizleri hükûmet – PKK görüşmeleri 
konusunda fevkalade şüpheci ve endişeli olmamızı gerektiren hususlar. 

BAŞKAN – Sayın Akçay, toparlar mısınız? 
ERKAN AKÇAY (Devamla) – Toparlıyorum efendim. Sözlerime son verirken ayrıca hoş görünüze de çok 

teşekkür ediyorum. 
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Bu olup bitenlerden ve sızan görüşmelerden çıkan sonuç şudur: Bu görüşmeler bir AKP Hükûmeti – PKK 

görüşmesidir. Bu görüşmeler müzakere ve pazarlık görüşmeleri olduğu gibi zaman zaman yüzde 95 mutabakata varmaları 
da dikkate alırsak, müzakereyi de aşan, burada telaffuz etmek istemediğim bir diyaloga dönüşmüştür ve gördüğüm 
hükûmet PKK’nın taleplerine karşı değil değerli arkadaşlar. Sadece bunları terör ve silah dayatması ile yapmaya 
çalışmasına karşı. Bir de bu yüzde 95 mutabakat nedir? Yüzde 5 mutabakat sağlanamayan yani ihtilaf konuları nedir? 
Eğer, hükûmet bu konuda da bizi aydınlatırsa, ziyadesiyle memnun olacağız. Sözlerime burada son veriyorum. Çok 
teşekkür ediyorum. 

Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Kuşoğlu, buyurun lütfen. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, Sayın Başbakan Yardımcım, değerli bürokratlar, 

değerli basın mensupları; hepinizi sevgi ve saygıyla selamlıyorum. 
Devlet kurmak ve devleti yaşatmak zor bir iştir. Bunun değerlendirmesini yapmak, devletlerin nasıl yönetildiğini, 

hangi şartlar altında hangi noktaya geldiklerini tespit edebilmek muhakkak ki zaman gerektirir. Bunu en iyi yapacak olan 
da tarihtir. Bazı şeyleri tarihe bırakmamız lazım.  

Sayın Başbakan Yardımcımız sunumunda kendi dönemleriyle ilgili olarak bir değerlendirme yapmışlar. Tabii 
kendi açılarından kendilerine göre haklıdırlar. Ama şu da var: Bu tür değerlendirmeleri, biraz önce söylediğim gibi tarihe 
bırakmak çok daha doğrudur. Şimdi, bende şöyle bir değerlendirme yapmak istiyorum: Özellikle bu 2000’li yıllar 
iktidarınızın olduğu dönem, dünyanın en fazla paraya sahip olduğu, likide sahip olduğu, nakde sahip olduğu bir döneme 
rast geldi. Böyle bir şansınız söz konusu oldu. Tabii bu 2001 yılında yaşadığımız bir ekonomik kriz vardı. Türkiye’de 
yaşadığımız krizler tahlil edilirse, analiz edilirse görülecektir ki bütün krizler döviz sıkıntısından, eksikliğinden 
kaynaklanmıştır yani hemen hemen bütün krizlerimizde döviz eksikliği muhakkak vardır, başka sebepler de vardır ama 
son aşamada muhakkak bir döviz, nakit sıkıntısı söz konusu olmuştur. 2001’de de öyle oldu ama 2001’den sonra 
muhakkak ki bir toparlanma sürecine girdi Türkiye. 2002’de de bir seçimlerle birlikte bildiğimiz gibi bir iktidar değişikliği  söz 
konusu oldu. 

Peki, ondan sonra yapılması gerekenler yapıldı mı? Bir yangın söndürme operasyonu 2001 kriziyle ilgili olarak 
yapıldı ama ondan sonra yapılması gereken yapısal reformlar maalesef yapılamadı. Yapısal reformlar yapılsaydı bugün 
Türkiye çok daha farklı bir noktada olurdu. Bana göre biraz önce söylememin sebebi oydu, tarih bu dönemi 
değerlendirirken, dünyanın en nakdinin bol olduğu döneme rast gelmesine rağmen, Türkiye bunu yeterince 
değerlendirememiştir diye bir not düşecektir diye düşünüyorum. Bunun sebepleri tartışılabilir, bu konu da tartışı labilir tabii 
ki. Ama çok daha iyi bir şekilde değerlendirilebilirdi diye düşünüyorum, böyle bir dönem. 

Şimdi, önümüzde yeni bir fırsat var yani dünyanın yine değişmekte olduğu, dönüşmekte olduğu bir dönemi 
yaşıyoruz, yaşayacağız. Dünya bir krizde, yapısal bir kriz söz konusu, biz dün Sayın Maliye Bakanı tarafından sunulan 
bütçeyi tartışırken de bunları konuştuk. Dünya yeni bir dönüşüm aşamasında, yapısal bir kriz var. Bu dönemde Türkiye 
gibi potansiyeli yüksek olan bir ülkenin yapabileceği çok şey vardır, yapması gereken çok şey vardır. Bunu becerebilmesi 
lazım. Bunu yapabilmesi için de öncelikle tabii ki devlet kurumlarının çok iyi çalışması gerekiyor. Tamam devletleri 
kuruyorsunuz ama kurumlar yeterli olmazsa yaşatamıyorsunuz, sağlam olamıyorlar, uzun ömürlü olamıyorlar. Onun için 
biraz önce sizin takdim ettiğiniz, bütçeleriyle ilgili sunum yaptığınız kurumlarımızın, Türkiye’nin önemli kurumlarının çok iyi 
çalışması, çok iyi değerlendirmeler yapması ve faaliyetlerde bulunabilmeleri gerekiyor.  

Şimdi onlarla ilgili olarak bazılarına müsaadenizle bakmak istiyorum. Mesela Millî İstihbarat Teşkilatıyla ilgili 
olarak şu eleştiride bulunmak istiyorum, kuruma yönelik olarak değil ama iktidara yönelik, siyasi iradeye yönelik olarak. Biz  
Cumhuriyet Halk Partisi olarak eğer kan duracaksa, terör örgütüyle de görüşmeler yapılabilir dedik, Genel Başkanımız 
bunu çok açık olarak ifade etti. Dolayısıyla terör örgütüyle ilgili yapılan görüşmeleri biz eleştirmedik. Bu konuda maalesef 
Sayın Başbakanın bize yönelik çok ağır eleştirileri olmasına rağmen, biz bu konuda çok net olarak tavrımızı ortaya 
koyduk. Ama bugün görüyoruz ki -biraz önce sayın milletvekilim de açıkladı- bu görüşmeler ortaya çıktı, maalesef ortaya 
çıktı ama bu görüşmeler çok yerli yerinde yapılamamış. Şöyle; birçok ülkenin bu konuda tecrübesi var, bizim görüşmeler 
çok üst düzeyde yapılmış, çok daha alt düzeyde yapılması gerekiyordu. Devletler zaman zaman hukuksuzluk yaparlar. 
Böyle bir ihtiyaç olabilir ama ortaya çıktığında hiçbir devlet bunu sahiplenmez. Bu işi yapanlar da, bu hukuksuzluğu 
yapanlar da cezalandırılır. Devletler hiçbir zaman hiçbir şekilde hukuksuzluğu sahiplenmezler. Bu dönemde yapılan bu işle 
ilgili olarak da ben bunu biraz da devletlerin illegal faaliyetlerine benzetiyorum. Çok alt düzeyde devletin sahiplenmeyeceği 
bir seviyede olması gerekirken, maalesef siyasi iradenin baskısıyla galiba, çünkü Başbakanımız “Benim temsilcim olarak 
katılmasını istedim, benim temsilcimdir.” dedi. Demek ki o nedenle üst düzeyde bir katılım söz konusu olmuş. Bu bir sıkıntı 
yaratabilir. Önümüzdeki dönemde terör örgütü, “Biz zaten devletle üst düzeyde görüşüyoruz, bizi tanıyorlar.” diyebilir, 
böyle bir sakıncası söz konusu olabilir. Çok dikkatli olunması gerekiyordu. Bu konuda maalesef çok büyük bir handikap 
ortaya çıkmıştır. Maalesef üzülerek söylüyorum, çünkü Türkiye gibi devlet geleneği olan, kurumları iyi çalışan tecrübeye 
sahip bir ülkenin bunu yapmaması gerekirdi diye düşünüyorum. 

Diğer taraftan Sayın Başbakan Yardımcım siz de ifade ettiniz. Kısa bir süre önce bir deprem yaşadık. Ölenlere 
tekrar Allah’tan rahmet diliyoruz, yaralılara acil şifalar diliyoruz, Türkiye’nin başı sağ olsun diyoruz ama orada da 
anlayamadığımız bir şey söz konusu oldu. Deprem önce 6.6 olarak, Kandilli Rasathanesi tarafından açıklandı, uzun süre 
de televizyonlarda bu şekilde devam etti. Daha sonra yanlış hatırlamıyorsam bir Amerikalı kuruluş tarafından, Amerikalılar 
tarafından yedi küsur olarak açıklandı, daha sonra bu 7.2 olarak düzeltildi. Deprem uzmanlarının söylediğine göre 6.6 ile 
7.2 arasında tam altı kat enerji açığa çıkıyor, çok daha fazla enerji açığa çıkıyor. Bu çok önemli bir farklılık. 6.6’ya göre 
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yapılan hazırlık çok farklı, 7.2’ye göre yapılan hazırlık çok daha farklıdır. 7.2 çok kritik, çok önemli bir düzeyi ifade 
etmektedir. Bunu bilmesi gereken kurum da AFAD’tır. Bildiğimiz kadarıyla AFAD bu konuda açıklama yapması lazımdır. 
AFAD bu konuyla ilgili olarak hiçbir açıklama -görevi de olmasına rağmen- yapmamış, bir kenara sinmiş, bu konuda 
deprem uzmanlarını televizyonlarda tartışır halde bırakmıştır maalesef. Hâlbuki, bu konuda en başından itibaren depremin 
7.2 düzeyinde, şiddetinde olduğu bilinseydi, ona göre tedbir alınırdı, 6.6 diyerek, önemli bir şey yoktur diye düşünülerek 
gereken önlemler zamanında alınamadı ve maalesef sıkıntıya girildi diye düşünüyorum, böyle bir sorumsuzluk söz konusu 
oldu.  

Benim şimdilik söylemek istediklerim bunlar. Çok teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz. 
Sayın Çam, buyurun lütfen. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, Sayın Başbakan Yardımcımız, kamu kurumlarının çok değerli yöneticileri, 

basınımızın değerli temsilcileri; şu anda Başbakanlık Bütçesi, Millî İstihbarat Teşkilatı, Millî Güvenlik Kurulu Genel 
Sekreterliği ve Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı ve Afet Acil Durum Yönetimi Başkanlığı bütçelerini görüşüyoruz.  

Türkiye hepimizin bildiği gibi bir afet bölgesi. Her zaman afetlerin, selin ve depremlerin yaşandığı bir ülke. 
1999’da, bundan on iki yıl önce Kocaeli, Sakarya, Gölcük’te büyük bir felaket yaşadık. Bunun üzerinden on iki yıl geçmiş 
olmasına rağmen yeteri kadar organize olamadığımız ve yeteri kadar örgütlenemediğimizi geçtiğimiz günlerde Van’da ve 
Erciş’te yaşanan depremde bunu çok açık bir şekilde yaşadık. Bizim her seferinde böyle acılar yaşadıktan sonra birtakım 
tedbirler ve önlemler almamız gerekmiyor. Bunlardan bizim ders almamız ve bu dersten yola çıkarak da kalıcı bir çözümü 
üretmemiz gerekiyor. Bir tesadüf eseri, depremin olduğu gün pazar günü bir başka toplantı nedeniyle bir grup milletvekili 
arkadaşımızla Muş’a uçuyorduk, Muş havaalanına indiğimizde depremi orada haber aldık. Otele gidip yerleşmeden, 
arkadaşlarımızla birlikte hemen Erciş’e geçtik, geçtiğimizde gördüğümüz manzara içler açısı bir durumdu. Şimdi bir 
kaymakam var ve doğal olarak, son derece normal yaşanan şok neticesiyle orayı, o krizi yönetme şansı hiç yoktu. 
Gördüğümüz tablo yedi katlı binaların hamburger gibi bir sandviç gibi olması ve insanların onun altında kalmasıdır.  

Şimdi bu tip vakalarda hepimiz biliyoruz ki ilk yirmi dört saat hayati önem taşıyor. Sayın Başbakan da itiraf etti, 
samimi ikrarda bulundu “İlk yirmi dört saatte başarısız bir uygulama gerçekleştirdik.” diye. Ama ilk yirmi dört saatteki 
başarısızlık, oradaki insanlarımızın hayatını kaybetme sayısını orada artırdı. O nedenle bizim özellikle bu felaketlerin 
yaşandığı dönemlerde değil bunun dışındaki zamanlarda örgütlenmiş ve devletin kadrolarını buna göre yeniden 
yapılandırmış olmamız gerekiyor. Ama bu yapılandırmayı yaparken sadece yandaş, benim siyasi partimden, benim 
arkadaşım, benim arka bahçem şeklinde değil; nitelik, bilgi, beceri, kalite ve diplomaya bakarak bunu yapmamız 
gerekiyor. Ama ne yazık ki son dokuz yılda devletin birçok kurum ve kuruluşunda bu tip ehliyetler aranmaksızın sadece 
siyasi görüşü bana yakın mı değil mi diye bir tercihle karşı karşıyayız ve bunun da faturası çok ağır olmaktadır.  

Şimdi Başbakanlık bütçesiyle de birkaç şey söylemek istiyorum. Şimdi Sayın Başbakanımız geçtiğimiz günlerde 
ÖTV ile ilgili zamlar olduğunda hemen kalktı, Sayın Başbakan ÖTV zamlarına gelen eleştirileri yanıtlarken yurttaşlarımıza 
“Porsche’ye binmeyin Fiyat’a binin.” önerisinde bulundu. Doğru herkesin tasarruf yapması gerekiyor. Hepimizin tasarruf 
yapması gerekiyor ama bunu söylerken önce Sayın Başbakanın yetmiş beş milyon insana örnek olması gerekiyor. Sayın 
Başbakan bunu yaparken kendisine ait VİP uçaklarına ek olarak yeni uçaklar almaya başlıyor. Şimdi, gazetelerde, 
basında okuyoruz. Sayın Başbakan lüks tutkusundan vazgeçmiyor ve uçak sayısının da yediye ulaştığıyla ilgili haberleri 
gazetelerde okuyoruz. Şimdi, Sayın Başbakan belki kendisini diğer ülkelerin başbakanlarıyla bir yarış halinde görüyor. 
Tabii ki bizim ülkemizin başbakanı da iyi uçaklara binsin, iyi arabalara binsin ama aşağıdaki insanları da düşünmesi 
gerekiyor. Dolayısıyla bu tasarruf tedbirlerine önce Sayın Başbakanın uymasını talep ediyoruz ve istiyoruz.  

Millî İstihbarat Teşkilatıyla ilgili birkaç şey söylemek istiyorum. Evet, hepimiz izliyoruz. Türkiye’de Sayın 
Başbakan Yardımcımızın da söylediği gibi bu yaşanan otuz yıllık sürecin doğru yönetilmesi gerekiyor ve bu ülkede 
yaşanan bu kirli savaşın sona erdirilmesi gerekiyor. Çok can yanıyor ve çok can yakılıyor. Dolayısıyla bununla ilgili 
devletin kurum ve kuruluşlarının birtakım görüşmelerde bulunmasının hiçbir sakıncası yok ama bunların inkâr edilmemesi 
gerekiyor  ve bunların doğru zamanda ve doğru yerlerde yapılması gerekiyor. Bu yapılmadığı takdirde o zaman ortaya 
farklı bir tablo ortaya çıkıyor. Biz buna şiddetle karşıyız ve doğru bulmuyoruz. Oslo’da yapılan görüşme önce inkâr edildi, 
sonra denildi ki “Ben görevlendirdim, arkadaşımız gitti ve görüşmeleri yaptı.” Şimdi bunların hepsinin açık ve net bir 
şekilde konuşulması gerekiyor. Gerekirse burada Plan ve Bütçe Komisyonunda bununla ilgili bir gizli oturum yapılıp, MİT 
Müsteşarının buraya gelip, bununla ilgili hangi gelişmelerin, hangi görüşmelerin olduğunu burada Parlamento heyetine 
açıklaması gerekiyor. Bizler de bunu bilmeliyiz çünkü seçim bölgelerimize gittiğimizde vatandaşlar “Siz Türkiye Büyük 
Millet Meclisinde bununla ilgili ne yapıyorsunuz, ne oluyor, bak bu kadar kan akıyor.” denildiği zaman orada verdiğimiz çok 
fazla doğru yanıt bulamıyoruz.  

Değerli arkadaşlar, geçtiğimiz günlerde Çukurca’dan önce yine Hakkâri’de sekiz askerimiz şehit olmuştu. 
Bunlardan iki tanesi İzmir’e geldi, bir tanesi İzmir’in ilçelerinden Bayındır Zeytinova’dan, bir diğeri de Mardin kökenli İzmir 
Buca’da oturan bir askerimizdi. İki tane cenaze geliyor, Türk Bayrağına sarılı. İki şehidin aileleri de havaalanında iki 
şehidimizin tabutlarını alacaklar. Karşılaştığımız tablo çok dramatik ve çok acı verici. Ailenin bir tanesi Türkçe ağıt yakıyor 
ve ağlıyor, Türkçe ağıt yakıyor. Bir diğeri de Kürtçe ağıt yakıyor ve ağlıyor. Şimdi, bu dramatik tablo karşısında hepimizin 
son derece duyarlı olması gerekiyor ve bu kardeş kavgasının sona erdirilmesi gerekiyor.  

Bizim PKK ile Kürt sorununu birbirinden ayırmamız gerekiyor. PKK bir sonuçtur ama sorun vardır. Bu sorunun 
mutlaka açık açık oturulup konuşulması, tartışılması ve çözüm yollarının üretilmesi gerekiyor. Ama geçtiğimiz yıl Sayın 
Cumhurbaşkanı Nazım Hikmet’in söylediği gibi dedi ki: “Güzel günler göreceğiz çocuklar. Çok güzel şeyler olacak.” Ama 
geçtiğimiz günlerde “Kana kan intikam duygusu” gibi bir söylemi dile getirdi. “Çok güzel şeyler olacak.” demişti ama bu çok 
güzel şeyler olacak derken işte geldiğimiz tablo şu: Geçtiğimiz hafta yirmi altı tane şehidiniz vardı, ondan önceki hafta 
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sekiz tane şehidimiz vardı. Şimdi dolayısıyla çok güzel şeyler olacak denilen şeylere baktığımızda, hiç de iyi şeylerin 
olmadığını açık ve net bir şekilde görüyoruz. Bu nedenle Millî İstihbarat Teşkilatımızın daha şeffaf ve daha açık ve ne 
yaptığıyla ilgili toplumun ve Parlamentonun bilgilendirilmesi gerektiğini düşünüyorum ve Sayın Başkan çok teşekkür 
ediyorum. 

BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum. 
Sayın üyeler, itirazı olan komisyon üyesi arkadaşımız yok ise, Sayın Çıray’a -Komisyon üyemiz değil ve ayrılmak 

da istiyormuş- bir beş dakika söz vermek istiyorum. 
İtirazı olan var mı? Yok. 
Sayın Çıray, buyurun. 
AYTUN ÇIRAY (İzmir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan, değerli üyeler; Çinli’lerin bir atasözü vardır, beddua 

edecekleri zaman “İlginç zamanlardan geçersiniz inşallah” derlermiş. Türkiye’de hakikaten ilginç zamanlardan geçiyor.  
Türkiye yaklaşık otuz yıldır vatandaşlarının can ve mal güvenliğini toplumsal uyumu, barışı ve gelişmeyi ciddi bir 

şekilde tehdit eden ayrılıkçı terör örgütü PKK ile mücadele etmektedir. Bu mücadele sorunun karmaşık ve duygusal 
manipülasyonlara çok elverişli olması  ve bir dizi olumsuz iç ve dış etkenlerin etkisiyle başlangıçta gerektiği kadar 
yürütülememiş olması ve bu mücadelenin istendiği gibi yürütülememiş olmasından kaynaklanan insanımızın büyük acılar 
çektiği bir hadise ile karşı karşıya. Ancak 15 Şubat 1999’da Abdullah Öcalan’ın Kenya’da tutuklanarak Türkiye’ye teslim 
edilmesiyle birlikte PKK terör örgütü yeni bir aşamaya girmiş, terör gittikçe zemin kaybetmiş ve Türkiye AKP’nin iktidara 
geldiği 2002 senesinde terörü sıfırlamıştı, adeta sıfırlamıştı. Öyle ki birçok sivil vatandaşımız artık hayatlarına dönmüş, 
dükkan kepenkleri açılmış, insanlar yeniden daha çok demokrasi, daha çok ekonomik özgürlükler adına bir beklentiye 
girmişti.  

Böyle durumlarda hükûmetler benzer sorunlarla yüz yüze kalan ülkelerin yaptığı gibi terörü kalıcı olarak 
sonlandırmak veya olabilecek en az seviyeye düşürmek için devletin ilgili birimleri vasıtasıyla terör örgütlerinin yönetici 
kadroları veya onların aracıları olan kişilerle görüşmeler yapabilirler. Yalnız bu görüşmeler eğer yapılacak idiyse yapılması  
gereken zaman 2002-2003 yılları idi. Çünkü o yıllarda PKK derin bir yenilgi duygusu içerisindedir. Böyle büyük bir terör 
örgütüne karşı, dünyada örgütlü olan tek güvenlik gücü Türk Ordusu zaferle çıkmıştı. Bugün gelinen noktada ise onun 
neden olduğunu söyleyeceğim. Ne yazık ki bu algılama değişmiş yani AKP iktidarının talimatıyla bürokratlar gidip PKK ile 
konuşmaya başladığında bugünkü algılama ise kendi evlatlarını -tırnak içinde söylüyorum- adeta katleden bir Türk Ordusu 
algısı yaratılmış ve sanki muzaffer komutan Apo’ymuş gibi görüşmelere oturulmuştur. Bu ne devlet ciddiyetiyle ne strateji 
anlayışıyla ne de başka hiçbir şeyle bağdaştırılacak bir anlayış değildir. 

Eğer 2002 yılında AKP bu işi ciddiye almış olsaydı, teşhisi doğru koymuş olsaydı ki ben AKP’nin PKK terörü 
konusundaki teşhisini henüz doğru koymuş olduğu kanaatinde de değilim, kafasının karışık olduğunu biliyorum. AKP, 
2002 yılında ekonomik ve sosyal tedbirleri güneydoğuda alabilseydi ve o görüşmeleri o zaman yapıp, silah bıraktırılmış 
olsaydı, bugün Türkiye bu şehitleri veriyor olmayacaktı arkadaşlar. Buna karşılık ne yapmıştır AKP İktidarı? Hiçbir şey 
yapmamakla kalmamış, zaman zaman adeta egemenlik devrine gidecek kadar -Habur’da ve Eruh’taki törenlerde- yanlış 
bir siyaset uygulamıştır.  

Değerli arkadaşlar, biz sabah Sayın Başbakan uyanmış önce “Kürt sorunu” diye bir içi boş dolduramadığı bir 
kavramı ortaya atmış, aradan bir zaman geçtikten sonra yine kendisinin adına “Kürt açılımı” verdiği ve altını dolduramadığı 
bambaşka yeni bir kavram daha ortaya atmıştır. Bu kavramların altını dolduramadığının canlı şahidiyim. Zamanın Sayın 
İçişleri Bakanı gezerken, bir genel başkanın yanına geldiğinde bende orada idim, orada o zaman görüştüğü sayın genel 
başkan kendisine, Sayın İçişleri Bakanına “PKK açılımı nedir?” diye sorduğunda, “Vallahi bilmiyoruz, hep beraber 
dolduracağız.” dediğinin şahidiyim, birinci elden söylüyorum.  

Devlet böyle yönetilmez, devlet ciddiyet ister. Bütün bu yanlışların sonucu Türkiye’nin geldiği nokta etnik siyaset. 
Değerler siyasetinin Türkiye’yi getirdiği nokta yine üzülerek söylüyorum ki adeta bir bölünme noktasıdır. Siz her sabah 
uyanır da “Türk, Kürt, Laz, Çerkez kardeştir.” söylemine geçerseniz “Ne Mutlu Türküm Diyene” sözüyle tarifini bulan 
Türklük kavramını… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, konuşmamızı tamamlayabilir miyiz efendim, biraz daha süre veriyorum. 
AYTUN ÇIRAY (Devamla) - Türklük kavramını etnik kavram haline getirirseniz, sonuç şudur.  
Şimdi, medya ne kadar yazabilir, Sayın Başbakanın son toplantısından sonra medya bu söylediklerimizin ne 

kadarını verebilir bilemiyorum, onları eleştirmiyorum. İşlerinin zor olduğunu biliyorum. Ancak şu soruyu Meclis ve Türk 
milleti adına hükûmete soruyorum: PKK temsilcileriyle yapılan bu konuşmada anlaşılan yüzde 95 ne idi? Anlaşılamayan 
yüzde 5 ne idi? Bugün Türk askerleri anlaşılamayan yüzde 5 yüzünden mi ölüyorlar? PKK ile Anayasa tartışmalarında ne 
kadar mutabakata vardınız? Bize getireceğiniz Anayasada, önereceğiniz Anayasada PKK’nın etkisini, bu yüzde 95’in 
etkisini ben Türk milleti adına, şehit aileleri adına burada soruyorum. 

Sayın Başkan, size teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Aydoğan, buyurunuz. 
NURSEL AYDOĞAN (Diyarbakır) – Sayın Başkan, Sayın Başbakan Yardımcımız, değerli bürokratlar ve sevgili 

basın emekçileri; bende bir kez daha hepinizi saygıyla sevgiyle selamlıyorum.  
Elbette ki Türkiye’nin en önemli meselesi Kürt meselesi. Bu konuda herhâlde bu toplantıya katılan herkesin 

ortak görüşü budur. Elbette ki Başbakanlık bütçesini tartışıyoruz ve Başbakanlığa bağlı kurumlar var, Millî İstihbarat 
Teşkilatı var, Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı var. Bu kurumları tartışınca elbette ki bağlantılı olarak bu ülkenin en 
temel meselesi olan Kürt meselesini de tartışmaktır doğal olan. 
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Kamu Güvenliği Müsteşarlığı 1.5 yıl önce kuruldu. Arkadaşlar hatırlıyordur, tabii ben ilk kez vekil oldum ama 

geçen dönem vekil olan arkadaşlar daha iyi biliyorlar. Çok büyük tartışmalarla kuruldu bu Müsteşarlık. Özellikle 
muhalefetteki bütün siyasi partilerin korkunç bir direnişi vardı. Ona rağmen kuruldu ve yaklaşık 1.5 yıldan beri faaliyet 
gösteriyor. Gerekli miydi böyle bir Müsteşarlık? Elbette ki bize göre gerekli değildi. Zaten kamu düzeni ve korumasını 
yapacak, güvenliğini sağlayacak belli kurumlar var, Millî İstihbarat Teşkilatı var, Emniyet var, ama elbette ki bu mesele o 
kadar can alıcı bir mesele, o kadar zor bir mesele ki farklı arayışlara doğal olarak hükûmeti itti ve bu müsteşarlık da bu 
şekilde kurulmuş oldu.  

Değerli arkadaşlar, şimdi, Başbakan Yardımcımız Kamu Düzeni Müsteşarlığı görev alanlarıyla ilgili bazı 
tanımlamalar yaptı. Tabii ki bunları yaparken ilk değerlendirmesi terörizm tarifi şeklinde oldu. Şüphesiz ki bütün milletveki lli 
arkadaşlar ve bürokrat arkadaşlar da biliyor ki terör ve terörizm tanımı dünyada değişiyor yani bugün ABD için terörist olan 
bir sürü örgütler, bizim için terörist olmayabiliyor. Örneğin Hamas. İsrail’de Hamas, şahsen kişi olarak ben bir sosyalistim,  
elbette ki Hamas Filistin halkının özgürlük mücadelesini yürüten silahlı bir örgüttür, terörist bir örgüt değildir. Ama aynı 
Hamas ABD tarafından, İsrail tarafından, Avrupa Birliği ülkeleri ve Kanada gibi pek çok ülke tarafından terörist örgütler 
listesine alınmış bir örgüttür. Dolayısıyla ülkemizde de önemli bir sorun budur. Gerçekten terör ve terörizmin tanımı, bu 
tanıma giren örgütler nelerdir bu doğru yapılmadığı müddetçe, doğru anlaşılmadığı müddetçe bu soruna da çözüm 
bulmanın ben oldukça zor olduğunu düşünüyorum. Bu çerçevede de parti olarak görüşlerimiz bellidir ama kişisel olarak da 
PKK’yi tanımlarken bu şekilde tanımlamaya devam ettiğimiz müddetçe, tabii siz bir örgütü terörist olarak tanımladığınız 
müddetçe ona karşı tedbirleriniz de ölme ve öldürme üzerinden olacaktır. Ölme ve öldürme mantığıyla hareket edildiği 
müddetçe de bu sorunun çözülmeyeceği aşikârdır değerli arkadaşlar. Bunu bilmek gerekir.  

Şimdi, Kamu Düzenliği Müsteşarlığı tanımlaması içerisinde görev alanlar içerisinde meselenin çözümüyle ilgili 
bazı değerlendirmeler yapılmış. Tabii ki demokratik standartların yükseltilerek Kürt meselesinin çözüleceğiyle ilgili bir 
tespiti var. Doğru bir tespittir. Anayasa beklentimiz var, bu Anayasa’yla birlikte Türkiye’nin demokratik standartları 
yükseltilecektir. Bu standartlar yükseltildikten sonra yani şimdi bazı arkadaşlar dediler, PKK’nin talepleriyle acaba yeni 
Anayasa’daki talepler uyuşuyor mu? Şimdi akıl var mantık var, yani bir şeyi PKK istedi diye yanlış mı olacak. Yani 
dünyada… Ben bir Türk’üm ama bir Türk olarak da dünyada Kürtler dışında kimliksiz yaşayan bir halkın olmadığını 
biliyorum. Yani 800 bin nüfuslu Özbekler bile bir devlettir, bir kimlikleri var. Niye Kürtlerin bir kimlikleri olmasın? Niye ana 
dilleriyle kendilerini ifade edemiyorlar? Ben Kulp’tan adaydım Diyarbakır’da, biliyorsunuz bağımsız girdik. Kulp’un köylerini 
gezdim seçim döneminde, ben Türkçe konuşacak tek bir kadın arkadaş bulamadım orada. Yani siz hangi gerçeklikten 
bahsediyorsunuz! Ben bunu gördüm, yani tek kelime kadınlar Türkçe bilmiyorlar. Yani siz bunu nasıl inkâr edeceksiniz? 
Kulp’un kasabasına girerken koskoca bir tabela asılmış “Ne mutlu Türküm diyene” Ne kadar gerçekliği var, realitesi nedir 
bunun? Tek kelime Türkçe bilinmeyen bir yerde “Ne mutlu Türküm diyene” tabelasının bir anlamı var mıdır gerçekten? 
Yoktur değerli arkadaşlar. Yani, eğer uluslararası standartları yakalamak istiyorsak, bu ülkede yaşayan her kimse, Laz’ı, 
Çerkez’i, Arap’ı, Türk’ü, Kürt’ü, her neyse herkes kendi kimliğiyle kendini ifade edebilmeli, kendi diliyle konuşabilmelidir,  
eğitimini alabilmelidir. Bu, ülkenin bölünmesi anlamına gelmez ki. Yani, ben Türkiye Cumhuriyeti vatandaşıyım dediğim 
zaman bu ülkenin bölünmesine mi neden oluyorum? Niye ABD bölünmüyor? Herkes ABD’de ABD vatandaşıdır ama 
Kanadalıdır, İtalyan’dır, Türk’tür, Kürt’tür, herkes orada kendi kimliğiyle kendini ifade ediyor. Yani, uluslararası standartlar 
bu noktada yakalanmadığı müddetçe bu meselenin çözülmesi de mümkün değildir. 

Şimdi, Müsteşarlığın görev alanı kapsamında şöyle bir tanımlama var: Diyor ki; “PKK’ye katılımı engellemeye 
çalışacağız.” Ben böyle bir şeyin realitesinin olmadığını da söylüyorum arkadaşlar, inanarak söylüyorum bunu. Bakın, son 
dönemde PKK’ye katılma oranı yüzde 60 düzeyinde üniversite öğrencilerindendir. Bu meseleyle kafayı yoran kurumlarımız 
var, tabii MİT var rakamlarını açıklayabilir. 90’lı yıllarda PKK’ye katılım genelde halk düzeyindedir, bakkalı, kasabı, 
manavı, çırağı, köylülük, ezici de oranda köylülüktür ama bugün otuz yıldan sonra gelinen noktada üniversitede okuyan 
öğrenciler, metropollere gelenler artık orada Kürt kimliğinden kaynaklı bir ezilmenin farkına varmışlardır. O yüzden 
katılımlar yüzde 60 düzeyindedir. Bakın geçenlerde, daha çok değil yirmi gün önce Konya’dan gelen bir iş adamı, Konya 
Kürtlerinden, son derece de zengin, oğlu elektrik-elektronik mühendisliğinde okuyor ve son sınıfta, bırakıp PKK’ye 
katılmış. Bu bir gerçeklik. Diyarbakır’a geldi milletvekilleriyle görüşmek istedi. Ben kendisiyle görüştüm. Yardım istiyor 
bizden, tekrar çocuğunu geri istiyor “Getirebilir miyim” diyor. Yani, böyle bir gerçeklik varken, böyle bir realite varken “İşte 
biz PKK’yi katılımı önleyeceğiz” Böyle bir şey yok, daha da artacak arkadaşlar. O yüzden, şimdi MİT ve PKK görüşmesi, 
İmralı görüşmelerine burada arkadaşlar tepki gösteriyorlar. Ben sormak istiyorum MHP’li milletvek illerine. 

ERKAN AKÇAY (Manisa) – Sorma! 
NURSEL AYDOĞAN (Devamla) – Yüksek devletin menfaatleri için 99’dan sonra idam cezasının kaldırılmasına 

imza attınız, dediniz ki “Yüksek menfaatler için” Evet, tabii ki yüksek menfaatler için. Ülkesini ve devletini seven… Ben 
seviyorum, Kürt meselesinin çözülmesini bu ülkeyi sevdiğim için istiyorum, bu ülkede yaşadığım için istiyorum, bu ülkede 
yaşadığım için istiyorum. O zaman imza atmayacaktınız, attınız; niye?  

AYTUN ÇIRAY (İzmir) – Kopenhag kriterlerini yerine getirmek için! 
NURSEL AYDOĞAN (Devamla) – Mecbursunuz, mecburdunuz atmaya. Şu anda siz ülkede hükûmette olsanız 

siz de göreceksiniz, dünyada etnik mücadelelerin yürüdüğü hiçbir yerde bu mücadeleleri yürütenlerle diyalog 
geliştirilmeden, müzakere geliştirilmeden çözümü mümkün değildir. Bu bir gerçekliktir, bu gerçekliği herkes öğrenecek, 
hepimiz öğreneceğiz. Ben bu ülkede yaşıyorum, bu ülkede yaşamak istiyorum ve bu meselenin de çözülmesini istiyorum, 
onun için BDP’deyim, onun için buradayım. Herkes de benim gibi düşünmelidir. O yüzden, sırf AKP, Hükûmet böyle bir 
yaklaşım içerisinde bulundu diye sanki böyle bulunmuş bir mal gibi üzerine yüklenmek, meselenin sonuçlarını, geleceğini 
ve götüreceğini düşünmeden böyle bir yaklaşım içerisine girmenin ben doğru olmadığını düşünüyorum.  
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Şimdi değerli arkadaşlar, elbette ki mesele önemli, son derece önemli. Her birimizin bu konuda yapabilecekleri 

var, yapılmalıdır da… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Efendim ilave süre vereceğim size; buyurunuz. 
NURSEL AYDOĞAN (Devamla) – “Deneyimlerden yararlanacağız” diyor MİT ve Kamu Düzenliği Müsteşarlığı. 

Evet, tabii ki ülkelerin deneyimlerinden yararlanılmalıdır. Bu meselenin bir şekilde bu yıl içerisinde demokratik bir Anayasa  
olarak Anayasa’yla çözülmesi en yüksek talebimizdir. Biz de elbette ki bu konuda yoğun bir çaba ve arayış içerisinde 
olacağız.  

Deprem meselesiyle ilgili de bir tek cümle söylemek istiyorum. Evet, doğal bir afettir ama ne yazık ki bizim 
ülkemizde doğal afetler felaketlere dönüşmüştür bugüne kadar. Ben, sadece bugünle ilgili değil diyorum, bundan önceki 
hükûmetler döneminde de öyle olmuştur ve ben, bu depremin, Van depreminin bizler açısından artık son olmasını 
diliyorum. Alınacak tedbirlerle bundan sonra doğal afetlerin felaketlere dönüşmemesi dileğiyle hepinizi tekrar saygıyla 
selamlıyorum. 

BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Aydoğan. 
Eğer kalacaksanız… 
SIRRI SAKIK (Muş) – Genel Kuruldayım, eğer müsaadeniz olursa ben de birkaç söz söylemek isterim. 
BAŞKAN – Evet, uygun görüyor musunuz arkadaşlar? 
ABDULLAH NEJAT KOÇER (Gaziantep) – Sayın Başkan, sıra var herhâlde değil mi? 
BAŞKAN – Evet sıra var, sıra ihlali var. 
SIRRI SAKIK (Muş) – Bir ihlal de bizden olsun. 
BAŞKAN – Evet, beş dakika süre veriyorum buyurun. 
SIRRI SAKIK (Muş) – Sayın Başkan, çok teşekkür ediyorum. 
Sevgili arkadaşlar, Sayın Bakanım, değerli bürokratlar; hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. 
Evet, önemli bir konu görüşülüyordu ve çok uzaktaydım, alelacele geldim, bu konuda düşüncelerimizi 

arkadaşlarımız sizlerle paylaştılar. Yani, bu ülke, evet, ne kadar ağır bir bedel ödedikten sonra realiteyi kabul ediyor. İşte, 
1999 Gölcük depremi, 20 bine yakın insan kaybediliyor, evet, fay hattı üzerinde olduğumuzu tespit ediyoruz. Öncesinden 
kış uykusuna yatıyoruz. İşte bugün yaşanan bu Kürt sorunu da böyle. Cumhuriyetin kuruluşundan bugüne kadar, yani bir 
hak, hukuk ve adalet sorunu olan bir Kürtlerin talebini şiddete, teröre endekslemek, geçmişin politikalarının devamı bu 
sorunu çözmüyor, yeni şeyler söylemeliyiz. Yani, bu ülkede Kürt sorunu var, bu bir realitedir, 50 bin insanın, 40 bin insanın 
ölümüne mal oldu ama bundan sonra birlikte yaşayabilmek için ne yapabiliriz? İşte tam bu noktada ben, Oslo’daki 
görüşmeleri gerçekleştiren bütün arkadaşları yürekten kutluyorum. İyi yaptınız, Allah sizden razı olsun. Bu ülkede ancak 
denenmeyen tek yol bu yoldur. Geçmişten bugüne kadar bütün yollar denendi. Yani ben yirmi yıldır Parlamentodayım, hep 
bu çatışmalarda her ölümden sonra aynı nutukları dinledik. Geçen gün 24 askerimizin ölümünde de aynı nutukları 
dinledik. Hatta kimi arkadaşlarımız öyle hamasi şeyler söylediler ki, aman Allah, bir an önce gidelim şuraya bayrağı 
dikelim, buraya bayrağı dikelim. Bu, bayrak dikmekle olmuyor. Bu, Türkiye’nin dört bir tarafına o kocaman metal direklere 
bayrakları asarak da olmuyor. Birbirimize Türklük propagandası yaparak da olmuyor. Oturup konuşmak… Oslo’da bunu 
başlattılar, toplumda da bir tepkisi olmadı. Tam tersine, yani kim sızdırdıysa da Allah ondan da razı olsun, çünkü toplumun 
nabzını tuttuk. Toplum de diyor? Toplum diyor ki; evet, önemli bir şey oldu, çözün diyor. İşte burada iktidara da önemli 
görevler düşüyor. İktidara toplum diyor ki bu sorunu çözün, korkmayın. Yani Kürt sorununu acımasız siyaset dünyasının 
kurbanı etmeyin. Doksan yıldır öyle yapıldı ama ne olursunuz siz yapmayın diyor, AKP’ye bu konuda önemli bir kredi 
açıyor.  

Şimdi, 1999’lardan bahsediliyor, 2004’e kadar güllük gülistanlık bir Türkiye’yi AKP’ye teslim ettiklerini söylerler; 
oysa ki hayat öyle değil. 1999’da da görüşmeler vardı, ama görüşmeler insanî boyutta değildi. Görüşmeler, karşılıklı 
anlaşmalar var ve PKK silahlı güçlerini ülke sınırlarının dışına çıkarıyor. Dört yıl bir çatışmasızlık ortamı var, ama ne yazık 
ki o görüşmeyi yapanlar bir tuzak kuruyorlar. Ne yapıyorlar? Buradan giden silahlı güçler, militanlar 500 kişi tuzağa 
düşüyor ve öldürülüyor. Eğer insanlar karşılıklı bir oturup konuşabilecekse, bir program, bir yol haritası ortaya koyacaksa 
birbirine tuzak kurmaz. İşte Kürtlerin bu konuda endişeleri var, korkuları var, atalarından var, çocuklarından var. Yani Şeyh 
Sait isyanında aynı şeyler yapıldı, Seyit Rıza’da da aynı şeyler yapıldı. Yani “Kerbela’dır, günahız” diyor Seyit Rıza ve ona  
da aynı tuzağı kurdular. Onun yaşı büyüktü aynı gece yaşını küçülttüler, oğlunun yaşı küçüktü aynı gece onun oğlunun da 
yaşını büyüterek onları idama götürdüler ve Kürtler bu hikâyelerle büyüdü, buraya kadar geldiler. Şimdi, yani o kadar çok 
acılarımız var ki, emin olunuz belki bu deprem bir vesile olabilir. Biraz önce kürsüde de yine söyledim, bakın, 1999 yılında 
da Yunanistan ve Türkiye arasında gergin günler yaşanıyordu. Yani o dönemin Çiller’i ve bugün nelerle suçlandığını 
hepimiz de biliyoruz, yani ülkeyi bir çatışma ortamına doğru getirmişti ama o depremde de bir vesile oluştu. Oradan gelen 
ekipler Gölcük’te bir bebeği çıkardıklarında ve o bebekle bir barış köprüsü oluştu. Şimdi bu depremlerden, bu 
felaketlerden de biz ülkemiz adına bir barışı gerçekleştirebiliriz, yeniden bir toplumsal barışı sağlayabiliriz.  

BAŞKAN – Lütfen toparlayalım. 
SIRRI SAKIK (Devamla) – Ben hemen bitiriyorum, teşekkür ediyorum. 
Biz gerçekten birlikte yaşamak istiyoruz, ama… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun. 
SIRRI SAKIK (Devamla) – …önümüzdeki dönem önemli bir süreçtir diyoruz. Yeni bir Anayasa, yeni bir 

toplumsal sözleşme. Bu Anayasa’da, sadece, bu ülke Kürtlerin ve Türklerin ülkesidir demiyoruz, bu ülkede yaşayan 
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herkesin kendisini bu Anayasa’da görmesi gerekir ve açıkça söylüyorum, bu ülke ne Türklerin ne Kürtlerin babasının da  
çiftliği de değil, diğer halkların da ortak vatanıdır.  

AYTUN ÇIRAY (İzmir) – Biraz daha bölün, biraz daha! 
SIRRI SAKIK (Devamla) – İşte hepimizi kucaklayacak yeni bir Anayasa’ya ihtiyaç vardır. Yani, bu ırkçı, tekçi 

politikalardan vazgeçmeliyiz, her sabah çocuklarımıza yalan antlar içirmemeliyiz. İlk sözde sabah diyor “Türküm” ama ilk 
sözden hemen sonra “Doğruyum” diyor. İlk kelime yalan, şimdi bunlardan Türkiye’nin arınması gerekir. Ben, 
müzakerelerin ve diyalogların bu ülkeye barış getireceğini umut ediyorum. Müzakereye kim ki katkı sunuyorsa, barışa kim 
ki katkı sunuyorsa herkese de teşekkür ediyorum. 

Size de teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Sakık teşekkür ediyoruz, sağ olun. 
Sayın Kurt buyurun lütfen. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Başkanım, sayın üyeler, Sayın Başbakan Yardımcım; saygılar sunarak 

başlıyorum. 
Şu anda görüşmekte olduğumuz Başbakanlık ve bağlı kuruluşların bütçeleri tamamen felaketler üzerine 

değerlendirme yapılabilecek bir ortamda konuşuluyor ve Başbakanlığımız, dünyanın en büyük yetkilerini kullanan bir 
Başbakan olarak bazı yetkilerini dağıtmak ve paylaşmak istemekle de bence biraz doğru da yapıyor. Şu anda elimizdeki 
bütçede deprem öncelikle öne çıkıyor ve depremde, Van’daki felaketin ihmalden kaynaklandığını hepimiz biliyoruz. Çünkü 
on yıldır Türkiye’de çok ciddi anlamda depremin gelmekte olduğu ve depremin değil binaların öldürecek olduğunun 
söylenmesine rağmen bilim adamları dinlenmeden, bilime kulak asılmadan yanlış rant uygulamalarıyla kurbanların daha 
da çoğalmasına sebep olduk. Ancak, bu, Türk halkını Kürt halkıyla da kaynaştırdı, birleştirdi, birlikte bir değerlendirme 
yapmak sonucuyla hepimiz üzüldük, ağladık. Bu üzüntüyü ve birlikteliği bahane ederek Sayın Başbakanımız, hepimizin 
bugün burada çok rahat bir biçimde konuşmasını sağlayan cumhuriyetimizin bayramının kutlanmasını iptal etti. Sanki 
çocuklarımız cumhuriyetle ilgili değerlendirmeler yapsa, şiirler okusa, bu kutlamaları, bu şenlikleri mi andıracaktı bunu 
merak ediyorum ve sosyal paylaşım sitelerinde de, Kurban Bayramının da iptal edilip edilmeyeceği söylentileri ve 
dedikodularıyla karşılaştığımızı bilmemiz gerekir diye düşünüyorum.  

Şimdi, Başbakanlığımızın çözmesi gereken elbette pek çok sorun var, bence bunların başında Başbakanlık 
Müsteşarlığı geliyor. Çünkü, geçen haftalarda da basında Sayıştay denetimi sonucu çıkan haberlerde gördük ki, 
Başbakanlığın birkaç çeşit müsteşarlığı, müsteşarı var. Kadrolu müsteşarlık, sözleşmeli müsteşarlık, hangisine göre 
kendimizi şekillendireceğimizi Türkiye Büyük Millet Meclisi de netleştirememiş durumda. Bu nedenle bunun çözülmesinde 
yarar olduğunu düşünüyorum ve bir an önce bu konuda hareket edilmesi gerekir diye düşünüyorum.  

Öncelikle, merkezî idare reformu, yerel yönetimlerin güçlenmesi, büyükşehir belediyelerinin yeniden 
yapılanması gibi projelerin hem kamuoyuyla hem Türkiye Büyük Millet Meclisindeki bizlerle paylaşılması gerektiğini 
düşünüyorum. Bu çalışmaların kapalı kapılar arkasında olması bazı soru işaretlerinin çoğalmasına neden olmakta. 
Ekonomi yönetimini Amerika’ya siyaseti de Avrupa Birliğine bırakırsak, buradan Türkiye’ye uygun, Türkiye koşullarına 
uygun sonuçlar üretemeyeceğimiz kanaatindeyim ve bu merkezî idare reformu, yerel yönetim reformu ile ilgili çalışmaların 
kimin tarafından nerede, nasıl yapıldığının da kamuoyuna anlatılması gerektiğini düşünüyorum. Bu doğrultu da elbette 
MİT’in, Millî Güvenlik Kurulunun yeniden yapılandırılması, bunların bütçelerinin artırılması gayet doğaldır, çünkü bunlar 
hem yasal hem Anayasal kuruluşlar olarak görevlerini yapmaktadırlar; ancak, MİT’in görevlerini yaparken ne derecede 
etkili ve yetkili olduğu konusunda da son dönemlerde özellikle Oslo görüşmelerinin sızmasıyla soru işaretleri doğdu. Oslo 
görüşmelerinin sızması bir kusur muydu yoksa özellikle mi sızdırıldı, bu konuda da kamuoyunun aydınlatılmasında yarar 
var. Eğer kusur ise MİT başarısızdı, ama özellikle sızdırılmış ise bizi bazı şeylere alıştırmaya mı çalışıyorsunuz diye 
sormak da gayet doğal bir soru. 

Bir başka esas demokrasiden bizi uzaklaştıran nokta, Başbakanlığın tüm Hükûmet nezdinde bir organizatör 
olması ve bu organizasyonu yaparken de hem Parlamentoyu hem Hükûmeti devre dışı bırakarak tüm yetkileri kendi elinde 
toplamaya çalışması, kanun hükmünde kararnamelerle ülkeyi yönetmeye çalışması ve bu kararnamelerin Türkiye Büyük 
Millet Meclisine ısrarla getirilmemesinin de sıkıntılı olduğunu düşünüyorum.  

Kamu hizmetleri, tüm topluma eşit, adil ve hakkaniyete uygun olarak sunulmalıdır. Başbakanlığımız da bu 
işlemleri, hizmetleri yaparken eşit, adil ve hakkaniyetle hareket etmelidir diye değerlendiriyorum. Bunun içinde küçücük bir 
parantez olarak belki sormakta yarar görüyorum: Türkiye’de halkın örgütlenmesi, halkın eğitimi ve bilinçlenmesi açısından 
oldukça etkili ve başarılı bir dönem geçirmiş olan Halkevlerinin kamu yararına statüsünün kaldırılmasının nedenlerini ve 
aynı pozisyondaki başka pek çok sorgulanan ve belki de mahkûm edilmiş olan derneklerin kamu yararı statüsünün neden 
hâlâ devam ettiğinin Başbakanlığımızca açıklanmasında yarar olduğunu yine düşünüyorum. Özellikle son dönemlerde 
merkezî idarenin yapılandırılması konusunun ciddi anlamda bir ağırlık kazandığını siz de söylediniz Sayın Başbakan 
Yardımcım, bunun ne olur, net, katılıma elverişli ve demokratik ortamlarda tartışılmasını sağlamak ve bu konuda gerekli 
alt yapıların yapılmasını tüm Parlamentoyla ve giderek sivil toplum örgütleriyle paylaşılmasını ve ortak bir noktada 
tümümüzü birleştirmesini diliyorum.  

Son olarak da şöyle bir açılımı getirmek istiyorum: Deprem, başında da söyledim, ciddi anlamda bir felaketti, 
ihmallerimiz sonucu zarar büyüdü ama nedendir bilinmez, Türkiye’de Ulusal Deprem Konseyi dağıtıldı, çalıştırılmadı, 
işletilmedi, bunun da altında ne var, bu konuyu aydınlatmanızı diliyorum.  

Doğal afetlerle ilgili ciddi anlamda bir kurum ve kuruluş olmasına rağmen Kızılayın, bu çalışmalar sırasında 
dışlanmak istenildiği gibi bir izlenim de var bende. Bu konuda, Başkanın değiştirilmesinden itibaren, Van depreminden 
sonraki aşamayı da dikkate alarak Kızılayla aranızda ciddi bir sorun olup olmadığını da merak ediyorum ve teşekkür 
ediyorum. 
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BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz Sayın Kurt. 
Sayın Günal buyurun lütfen. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Çok teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli Başbakan Yardımcımız, değerli bürokratlar; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Öncelikle Komisyonumuzun bazı üyeleri, Partimizi de ilgilendiren bu hususlarda bir iki açıklama yaptılar çok kısa 

olarak. Biz onların muhatabı değiliz. Onların muhatabı, müzakere yaptıkları kurumun ve “Allah razı olsun” dedikleri 
kurumun burada temsilcisi var, onu sahiplenen ve “Benim temsilcimdir” diyen Sayın Başbakanın da burada temsilcisi var, 
onlardır; ama ben bu vesileyle, sizlerin de, zaman zaman Sayın Başbakanın da, değerli bakanların da kullandıkları bir 
çarpıtmayı sizlerin dikkatine sunmak istiyorum. Milliyetçi Hareket Partisi hiçbir zaman idam cezasını kaldırmamıştır. Terör 
ve vatana ihanet suçları hariçtir bizim imza attığımızda. Ben size birazdan isterseniz aşağıdan tutanaklardan tekrar 
getirteyim, odamda da var. Terör ve vatana ihanet suçları hariçtir, onun dışındakini, herkes, burada bulunan Sayın Arınç 
da o gün milletvekiliydi, Milliyetçi Hareket Partisi milletvekillerinin dışında herkes “Evet” vermiştir, öncelikle bunu 
düzeltelim.  

İkincisi… 
BAŞKAN – AK PARTİ milletvekilleri de “Hayır” demişlerdi. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Demediler, ben size tutanakları getiririm, o gün AK PARTİ yoktu zaten. 
BAŞKAN – AK PARTİ vardı. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Yani ben burada bir isim sadece zikrettim, başka isim söylemedim Sayın Bilgiç. 

Ben sadece diyorum ki, biz, Milliyetçi Hareket Partisi olarak bütün milletvekillerimizle o kaldırılan kanun tasarısına “Hayır” 
verdik. Düzeltme yapıyorum, kimseyi suçlamıyorum.  

BAŞKAN – Buyurun Sayın Günal. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Bu düzeltilmeye ihtiyaç olduğu için, her zaman manipülasyon yapılıyor.  
İkincisi, burada yine bize gelen, Kandil’e bayrak dikmekle ilgili geçen Sayın Başbakanın da söylediği sözler 

vardı. Bakın arkadaşlar, Milliyetçi Hareket Partisini kaşımayın, kaşıyanlara alet olmayın, ben ortaya söylüyorum. Milliyetçi 
Hareket Partisi, Türk milliyetçileri ve ülkücüleri hiçbir zaman etnik çatışmanın içerisine kim ne kadar uğraşırsa uğraşsın 
girmeyecektir. Defalarca Sayın Genel Başbakanımız bildirdi, bununla boşuna uğraşmasınlar. Biz, o uluslararası 
senaryoları biliyoruz, yerli taşeronlarını da biliyoruz. Bizim milliyetçilik anlayışımızda bütün vatandaşlarımız Türk’türler. K im 
gelip Türkiye Cumhuriyeti kanunlarına bağlı şekilde eğer burada yaşıyorsa, vergisini veriyorsa, askerliğini yapıyorsa, 
vatandaşlık vecibelerini yerine getiriyorsa, hiç kimsenin kan tahlilini yapmıyoruz, böyle bir şey yok. Tam tersine bin yıllık 
kardeşliğimiz var diyoruz ama lütfen gelin buraya çomak sokmayın, lütfen gelin terörizmle mücadeleyi, teröristle 
mücadeleyi ayırın. Vatandaşlarımızın etnik kökenine göre bölünmesine vesile olmayınız. Yani terör örgütünün kaç tane 
üyesi var? Geri kalan, orada yaşayan vatandaşlarımızın hepsini onlarla beraber sanki temsil ediyormuş gibi kategorize 
ederek onlarla pazarlık etmek neyin nesi! Kaç kişiyi temsil ediyor onlar! Hangi sorunu onlarla çözeceksiniz! Böyle bir şey 
olabilir mi! Efendim Kandil’e bayrak dikmeyeceğiz! Sayın Başbakanın yüzlerce korumayla gittiği, devletin birimlerinin 
olmadığı, kepenklerin kapatıldığı, kurtarılmış bölgelerin ilan edildiği yerde daha ne yapacaksınız, önce oraya devleti bir 
götürün bakalım! Böyle şey olabilir mi, Başbakan korumalarla bile zor giriyor, ortalıkta çöpler dolaşıyor, ondan sonra da 
kalkıp başka pazarlıklara giriyorsunuz. Böyle bir şey olamaz! Bunların lütfen ekmeğine yağ sürmeyelim. Terörizmle 
mücadeleyi, teröristle mücadeleyi ayrı yapalım ve o müzakerelerden de, ne kadar onlar size teşekkür etseler de, bir an 
önce vazgeçin. Bakın, bizim demokratik hak taleplerine itirazımız yoktur. Milliyetçi Hareket Partisi en demokratik 
partilerden birisidir, çünkü milliyetçilik demek demokrasiyle ikiz kardeş demektir. Demokrasi ne demek? Halkın kendisini 
idare etmesi, yani milletin idaresi değil mi. Ee milleti önceleyen ve milliyetçiyim diyen bir parti bu demokratik hak 
taleplerine karşı çıkmaz, ama hak talebi bireyseldir. Kolektif hak talebi hiçbir yerde olmaz, o bölücülüktür. O, bir yere öze l 
hak talep etmek özerklik istemektir, bağımsızlık istemektir. Ha siz bunu verecekseniz, onun konuşmasını yapıyorsanız 
bizim ona itirazımız olamaz. Lütfen, Milliyetçi Hareket Partisi her türlü demokrasiden yana, hak ve özgürlüklerin 
geliştirilmesinden yana sizinle beraber tavır koyar, ama bunları, perde arkasında yapılan pazarlıklarla sonra yapmamış 
gibi yaparsak bu iş olmaz.  

Sayın Başbakan Yardımcım, sizin konuşmanızda on birinci sayfada güzel bir şey var. Biz hep söylüyoruz, 
Başbakanlığın mevzuatla ilgili düzenlemelerinde, diyorsunuz ki, bu Mevzuat Yönetmeliğimiz vardı, onu da kastederek 
“Kanunla kararname taslakları hakkında düzenleyici etki analizi yapılması zorunluluğunu getirdik. Performans programına 
koyduğumuz bir gösterge dâhilinde bu analizlerin gerek nitelik gerekse nicelik olarak artırılmasını yakından takip 
ediyoruz.” Hemen üstünde yüz üç adet kanun tasarısı TBMM Başkanlığına. Soruyorum Sayın Müsteşara, belki siz 
bilmeyebilirsiniz, bana, Plan ve Bütçe Komisyonuna gönderdiğiniz son dört yıl içerisinde bir tane kanun tasarısının ekinde 
bir etki analizi gösterin yarın istifa ediyorum. Bir tane… Komisyona gelen kanun tasarılarında Başbakanlıktan gelen, başka 
yerden gelen bir tane düzenleyici etki analizi… Burada sorduğumuzda bile cevap veremiyorsunuz. Şimdi buraya yazmakla 
olmuyor bunlar. Yalvara yakara aldığımız rakamlarla biz burada analiz yapmaya çalışıyoruz. Buraya yazmakla olmuyor, 
birincisi onu söyleyeyim. 

İki, şimdi bütün bunların müsebbibi olan yerde, çok güzel, 18’inci sayfada yine “Sayın Başkan, değerli üyeler…” 
diye başlıyor Sayın Başbakan Yardımcımız. “Millî İstihbarat Teşkilatının görevi millî güvenliğimize yönelik  iç ve dış mevcut 
ve muhtemel tehditler hakkında bilgi sahibi olabilmek. Alınacak tedbirler yönünden gelişmeleri ilgili makamlara zamanında 
bildirmektir.” Daha da kuvvetlendirmiş alttaki şeyde. “MİT’in görevi, kanundaki ifadeyle…” diyor parantez içinde. “…Türkiye 
Cumhuriyeti’nin ülkesi ve milletiyle bütünlüğüne, varlığına, bağımsızlığına, güvenliğine, anayasal düzenine ve millî gücünü 
meydana getiren bütün unsurlarına karşı içten ve dıştan yöneltilen mevcut ve muhtemel faaliyetler hakkında Millî Güvenlik 
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İstihbaratını devlet çapında oluşturmak ve bu istihbaratta Cumhurbaşkanı, Başbakan, Genelkurmay Başkanı, MGK Genel 
Sekreteri ile gerekli kuruluşlara ulaştırmaktır.” diyor. Ben bu cümleleri okuduktan sonra fazla bir yorum yapmıyorum. Nasıl 
bu müzakereleri şimdi bu söylediğiniz paragraflarla bağdaştırıyorsunuz. Devletin kimliğini yok eden, az önce söylediğimiz 
gibi hak talebi falan diye lütfen bunları masum göstermeye çalışmayın. Yani ben okuduğum zaman tüylerim ürperdi. Hâlâ 
bekliyorum ki birisi yalan desin, şurası yalan desin, şu kısmı doğru desin. Millî İstihbarat Teşkilatımız bir şey 
söylemeyebilir ama Sayın Başbakan bir şey söylesin, lütfen desin ki şuraları doğru, şuraları yalan desin. “Ben Sayın 
Hakan Bey’e sahip çıkıyorum.” Neresine sahip çıkıyor? Eğer bunun tamamına sahip çıkıyorsanız biz ölmüşüz, 
ağlayanımız yok. Gerçekten bunun tamamına sahip çıkıyorsanız ne bütçede ne ekonomide ne bilmem nerede bunların 
hiçbirini konuşmaya ihtiyacımız yok o zaman Sayın Bakanım. Böyle bir şey olabilir mi? Bakın, yani böyle çok garip laflar 
var. Burada, bakınız şöyle söylüyor bu değerli Müsteşarımız şu anda, o zamanki Müsteşar Yardımcımız: “Artık insanların 
kafasında bir tabu oluşmuş: Örgüt silahtan vazgeçmez.” Yani karikatürize edilmiş bir şey var. Sürekli kanla beslenen, 
kanla hareket eden bir terörist vardır gibi bir imaj oluşturulmuş. Bunu kim söylüyor? Başbakanın temsilcisi söylüyor. Allah 
Allah! O zaman biz niye Amerika’yı sıkıştırıyoruz, niye Avrupa devletlerine gittiğimiz her toplantıda kardeşim bu terör 
örgütüdür diye niye söylemiyorsunuz veya söylüyorsunuz da niye kaynağını kesmiyorsunuz diye niye kavga ediyoruz? O 
zaman biz uğraşmayalım. Böyle ifadeler görünce ben deliriyorum. Lütfen birisi bir açıklama yapsın. Bu konuşmanın neresi 
doğrudur. Birisi Allah razı olsun diyor. Eğer bunlar yalanlanmazsa ben de bunları yapanların Allah belasını versin 
diyeceğim. Ben yalanlama bekliyorum. Kısmen, bir tarafından bir şey yapın. Herkesin okuduğunu siz görmüyor musunuz 
arkadaşlar. Böyle devlet yönetilir mi? Hem öbür tarafta bunlar terör örgütü olmuyor, Ergenekon terör örgütü oluyor. Benim 
“Yaradılış Destanı’ndan, Yeniden Türeyiş Destanı’ndan alıntılanan şeylerin ismi götürülüyor ve daha henüz iddianame 
olmadan terör örgütü diye yaftayı basıyor, hepimiz de alkış tutuyoruz. Böyle bir manipülasyona nasıl izin veriyorsunuz? 
Öbür taraftan da PKK cici PKK oluyor. Kaç gündür okuyorum. Hiçbirinizden çıt çıkmıyor. Bu kadar yetkili var. Herkes 
gidiyor bir tane Fehman Hüseyin diye bir adamı bulmuşlar, boyuna onu yazıyorlar Suriye’ye girelim diye. Ya öteki 
teröristlerin hiç şeyi yok mu? PKK’nın bu tarafı cici de öte tarafı mı kötü? Bu kadar manipülasyona nasıl izin veriyorsunuz? 
Mademki bu görevinizse ben Millî İstihbarat Teşkilatını görevini yapmaya çağırıyorum. Başbakan da bunun sorumlusu 
olarak mutlaka ve mutlaka bir açıklama yapmak zorunda. Çünkü iki sene önce bize kalkıp “Bunu yapan şerefsizdir” diyen 
kendisiydi. O zaman ne tarafı? Eğer bunların hepsi doğruysa vallahi söyleyecek bir şey yok. Kapatalım, Meclisi de 
kapatalım, dükkânı da kapatalım. Başbakana bir yetki verelim. Zaten KHK yetkisi verdik. Her şeyi yönetsin, bölüsün, 30 
küsur tane etnik şeylere göre de oluşturulan, eline verilen haritaya göre de bölsün, hepimiz federal devletler olarak devam 
edelim. Bunların hiçbir tarafı, bir sürü örnekler var burada, aldım ama hiçbirinin açıkçası konuşarak sizlerin de canını 
sıkmak istemiyorum. Belki tamamını okumamışsınızdır. Yani buraya bakınca, resmen PKK terör örgütünü güzel 
göstermeye çağıran… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Günal, iki dakika ek süre veriyorum. 
Buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Bitiriyorum.  
Şöyle bir şey var. Benim şok olduğum başka bir ifade daha. Gerçekten canım fena hâlde sıkıldı bunları 

okuyunca. Resmen devletin bürokratlarını bize gammazlayın diyor. Hani böyle size düşman olan varsa –şimdi iki saat 
vaktim kalmadı- onu biz tolere ederiz, icabına bakarız, güzel valilerimiz var ama size sıkıntı düşüren varsa, biz ona 
bakarız, ortamı hazırlarız. Bu ne  demektir ya? Sonra bunu nasıl sahiplenirsiniz? Böyle bir şey söylemiş olabilir. Böyle bir 
kişi, böyle pazarlık eden birisini nasıl sahiplenirsiniz. Yani diyor ki ben onun kulağını çekerim diyor. Sizinkileri içeri atan 
varsa söyle diyor açıkça. Biz onu yapıyoruz ama siz bizim işimizi zorlaştırdınız, ne güzel ortamı hazırlıyorduk diyor. Ben 
bunları kabullenemiyorum. Böyle bir ortamın olduğu yerde de ne onların bütçesini ne gelirlerini ne hiçbir şeylerini tasvip 
etmiyorum, tartışmıyorum. Ne kadar para aldıkları beni fazla ilgilendirmiyorum. Nereye harcadınız? Aha burada Sayın 
Başbakan Yardımcımız koymuş. O kanunun temel amacı olan şeyi yapıp yapmadığınız önemli. Aksi takdirde ben onlar 
gibi Allah razı olsun demiyorum. Eğer bunların hepsi doğruysa, bunlara yalanlama gelmiyorsa bunu yapanların Allah 
belasını versin diyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Değerli arkadaşlarım, Sayın Bakanım; programımıza göre saat yedide ara verecektik. Değerli arkadaşlarım, 

Sayın Mevlüt Bey, arkadaşların devam edelim şeklinde bir şeyi var. Yani yaklaşık maksimum bir buçuk saatlik bir çalışma 
süremiz var. Devam edebiliriz. Ortak kanaat devamsa, Sayın Bakanım sizin açınızdan devam konusunda… 

BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Takdire bırakıyorum, edebiliriz. 
BAŞKAN – O zaman çalışmalarımıza devam ediyoruz.  
Sayın Kalaycı, buyurun. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, komisyonumuzun değerli üyeleri; Sayın Başbakan Yardımcım, 

bürokrasimizin çok kıymetli temsilcileri, sayın basın mensupları; hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
Sayın Başbakan Yardımcım, ben öncelikle Başbakanlık bütçesinde 237 sayılı Taşıt Kanunu’na göre 2012 

yılında edinilecek taşıtlarla ilgili bir sorudan başlayacağım. Ki Sayın Başbakanın, bu yüksek vergi zamlarıyla milletimize 
âdeta zulüm eder gibi getirilen zamlarla ilgili gerekçede “Lüks araca binmeyin, olur biter” dediği bir dönemde bu 4 tane 4x4 
araç hangi hizmetler için alınmaktadır? “Başbakanlık hizmetlerinde kullanılmak üzere 4x4, 4 tane araç” diyor.  

Yine bir başka sorum olacak. Bugünkü konuşmalarım hep soru şeklinde olacak. 5952 sayılı Kamu Düzeni ve 
Güvenliği Müsteşarlığı Teşkilat ve Görevleri Hakkında Kanun’un 13’üncü maddesinin ikinci fıkrasında “Ayrıca özel 
uzmanlık isteyen konularda kadro karşılığı olmaksızın tam gün veya kısmi gün veya belli bir konu veya proje bazında konu 
veya projenin süresiyle sınırlı olmak koşuluyla sözleşmeli personel ve yabancı uzman çalıştırılabilir. Bunlara ödenecek 
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ücret müsteşarın teklifi üzere bakan tarafından belirlenir.” diyor. Sorum şu: Şu anda çalıştırılan var mı? Hangi konuda, 
hangi projelerde çalıştırılıyor? Bu kapsamda çalıştırılanların kimlerdir? Yabancı uzman varsa bunun uyruğu hangi ülkeye 
aittir ve bunlara ne ücret ödenmektedir? Bunu soruyorum.  

Benim de Oslo görüşmeleriyle ilgili sorularım olacak. Norveç’in başkenti Oslo’da kurulan ihanet masalarının ve 
konuşulanların deşifre olmasıyla hâlihazırda MİT Müsteşarlığı görevini yürüten şahsın Başbakanlık Müsteşar Yardımcısı 
olduğu dönemde “Başbakanın özel temsilcisi” unvanıyla PKK’lılarla görüştüğü ortaya çıkmıştır. Şimdi, Sayın Başbakanın 
yaptığı açıklamayı hatırlatma anlamında bir daha burada okuyacağım. “Ben yolladım” diyor. “Görüşmelerin sızmasından 
şok olmadım. MİT sıradan bir teşkilat değildir. Yılların deneyimi olan bir teşkilat. Hakan Fidan güvendiğim bir kişi. Bu 
konuyu tabii ki MİT Müsteşarımız Hakan Fidan’la da konuştum. Müsteşarın kendine inandığım, güvendiğim bir 
arkadaşımdır ve özellikle kendisini özel temsilci olarak gönderdiğimde yalnız göndermedim, Afet Hanım ile göndermiştik. 
O sıralarda Emre Bey’in rahatsızlığı vardı. Hakan Fidan sadece buna değil, uluslararası anlamda beni temsil etmesi 
gereken kritik toplantılarda da görev almıştır.” diyor Sayın Başbakan. Bu duruma göre Sayın Başbakanın ve AKP 
Hükûmetinin kandan beslenen teröristlerle gizli pazarlıklar yürüttüğü ayan beyan ortadadır.  

Ben şimdi soruyorum. Tabii görüşmenin deşifre olan bandın görüşme tutanakları elimde, tutanak değil de 
dökümü elimde. Oradan çıkardığım konuları soruyorum, madem Sayın Başbakan özel olarak göndermiş. Habur girişinde 
mutabakat sağlanan ancak PKK’nın uymadığı ve AKP planlarının bozulduğu konular nedir? Beşinci Oslo görüşmesinden 
önceki diğer dört görüşmede neler konuşulmuş ve hangi sözler verilmiştir?  

İmralı canisi ve terör örgütüyle yüzde 90-95 oranında mutabakat sağlanan konular nelerdir? Sağlanan 
mutabakat çerçevesinde kamuoyunun hazırlanması için yurt içine yönelik yürütülen kampanyaların sınırları nerede ve 
hangi seviyede tutulmuştur? Kanlı örgütün devlete verdiği ve devletin de yurt dışındaki teröristlerle paylaştığı anlaşılan 
sözde önderlik yol haritası neleri içermektedir? Teröristlerin bildiği konuları milletimizden hangi erdemle saklıyorsunuz? 
Bunu ileri demokrasiye nasıl sığdırıyorsunuz?  

PKK militanı Sabri Ok hakkında açılmayacağı sözü verilen ancak daha sonra bazıları açılan davalar neleri ihtiva 
etmektedir. Bir hukuk devletinde Hükûmet bir teröriste yasa dışı taahhütte nasıl bulunabilmektedir? üzerinde devlet 
çapında konsensüs oluşturulan konular ve bu konularda bugüne kadar yapılanlar nelerdir? Dönemin MİT müsteşar 
yardımcısı “Beğenseniz de beğenmeseniz de yeterli bulsanız da bulmasanız da bir yıl içinde yürüttüğümüz çalışmalar 
bugün bu meseleyi Türk kamuoyunda ve Türk Parlamentosunda tartışılabilir bir hâle getirmiştir. Bugün itibarıyla geldiğimiz 
noktada önümüzde işte hazırlığını yapmakta olan bir Hükûmet ortaya neyi koyacağını, neyi yapıp neyi yapamayacağına 
hukukçulara vermiş. Adalet Bakanlığı ayrı bir çalışma yürütüyor. Daha sonuç raporu çıkmamış, bilmem ne bakanı bir 
görev vermiş, çalış bakalım, raporunu çıkart demiş, daha sonucu çıkarmamış.” demektedir. Yani bu sözler müsteşar 
yardımcısının sözleri. Bu kapsamda Bakanlıkların çalışmaları nelerdir? Ne gibi yasal düzenlemeler yapılmıştır? MİT 
Müsteşarlığı ya da Başbakanlığa bağlı başka bir birimce iç kamuoyuna yönelik herhangi bir psikolojik hareket uygulanmış 
mıdır? PKK terör örgütü hangi konularda sözde iyi niyet göstermiştir? Milletimizi manipüle etmek maksadıyla kanlı terör 
örgütünden silah bırakması sembolik manada istenmiş midir? Bölücü terör yandaşlarının lehine kanunsuz işlemler 
yapılmış mıdır? Terör örgütü propagandasına imkân veren mesele mevzuat ihlalini göze alarak frekans tahsisi gibi 
uygulamalar ne hakla ve ne cüretle yerine getirilmiştir? 

MİT eski müsteşar yardımcısının dile getirdiği, metropollere PKK tarafından yerleştirilen bombalar hangi 
şehirlerimizdedir? Bunları bildiğini söylüyor. Bu konuda tedbir alınmış mıdır? Failleri yakalanmış mıdır? 

Son olarak şunu söyleyeceğim: PKK’yla yapılan müzakerelerin sonucu yıkımdır. Terör böyle bitirilmez. 
Bölücülük böyle sonlandırılmaz. Bunun örneği var. Sayın Başbakanın Medeniyetler İttifakında eşbaşkanlık yaptığı İspanya 
Başbakanı da zamanında açılım yapmış ve terör örgütü ETA’yla doğrudan müzakereye oturmuştu. Üstelik bunu da tüm 
tepkilere rağmen kamuoyuna açıklamıştı. Ancak 30 Aralık 2006 tarihinde Madrid’te patlayan bir bomba süreci tersine 
çevirmiştir. İspanya Başbakanı 2007 yılının ocak ayında büyük bir hata yaptığını kabul etmiş ve İspanyol vatandaşlarından 
özür dileme erdemini göstermiştir. Sayın Başbakan ve Hükûmetiniz de böyle bir erdemi gösterecek midir? Bu PKK 
açılımından, demokratik açılım adını verdiğiniz millî birlik ve beraberlik projesi adını verdiğiniz açılımdan vazgeçip 
milletten özür dileyecek misiniz? 

Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Ünüvar… 
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Çok teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.  
Sayın Başbakan Yardımcım, Plan ve Bütçe Komisyonun çok değerli üyeleri, değerli bürokratlar, değerli basın 

mensupları; hepiniz saygıyla selamlıyorum 
Tabii bütçenin bu aşamasında son derece önemli konuları görüşüyoruz. Türkiye çok önemli bir ülke ve dünyada 

yükselen bir değer. Çok farklı zenginlikleri bünyesinde barındıran, tarihiyle, coğrafyasıyla, medeniyetiyle çok farklı diller i, 
dinleri, renkleri ve mensubiyetleri bünyesinde barındırmış, onunla büyümüş bir büyük ülke. Tabii bu kadar jeostratejik 
önemi olan, coğrafi açıdan tarihi ve geçmişi açısından son derece önemli bir ülkenin de pek çok badirelerle karşı karşıya 
kaldığını biliyoruz, görüyoruz. Terör, maalesef bu ülkenin son otuz yılında ayağına takılan en önemli unsurlardan birisi ve 
biz neredeyse bir anket yapılsa otuz yıldır hep aynı problemi en başta bir sorun alanı olarak karşımızda görüyoruz ve 
bununla sürekli mücadele ediyoruz. Geçmişteki hükûmetler de bunlarla mücadele etti, biz de mücadele ediyoruz. Tabii, bu 
aslında, büyüyen, gelişen, dünyada küresel bir aktör olma noktasındaki bir ülke olan Türkiye’nin büyümesini de, daha 
fazla büyümesini de engelleyen önemli unsurlardan birisi. AK PARTİ hükûmetleri de gerçekten terörle, terörizmle 
mücadele anlamında son derece etkin, son derece rasyonel birtakım tedbirleri hayata geçirmek için uğraştı, gayret 
gösterdi ama değerli arkadaşlar, terörün tek boyutlu olmadığını biliyoruz. Terör ilk çıktığı yıllarda sadece bir güvenlik 
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sorunu olarak görülürken aslında bu sorunun güvenlik boyutu yanında siyasi, sosyal, ekonomik, psikolojik, kültürel ve 
uluslararası boyutlarının olduğunu, problem arttıkça farkına varıldı. Tabii terör sadece Türkiye’yle ilgili bir sorun da deği l. 
Terör birçok ülkenin ayak bağı olmuş ve ülkeler kendince çözümleri aramış bulmuş ve o problemlerin bir kısmını çözüm, 
bir kısmını çözememiş ülkeler karşımızda duruyor ve son çeyrek asırda kanlı ve tahrip edici birtakım sonuçlarla da bizi 
karşı karşıya bıraktı. Çok güzel bir atasözü var İngilizlere ait. Hep aynı problemle karşılaşıyorsanız ve aynı şeyi yapıp aynı 
sonucu alıyorsanız yönteminizi değiştirin şeklinde ifade edebileceğim bir atasözü var. Burada AK PARTİ hükûmetleri 
olayın sadece güvenlik değil, siyasi, sosyal, kültürel ve uluslararası boyutuyla ilgili de pek çok müdahale alanlarını hayata 
geçirdi. Başbakanımız “Teröristle mücadele, siyasette müzakere” şeklinde ifade etti. Açıkçası 4-5 tane milletvekili 
arkadaşımız sadece Oslo’da yapılan bir görüşmeye ve teyit edilmemiş bir görüşmeye atıfta bulunarak onu defalarca tekrar 
etmesini de gerçekten hayretle karşılıyorum.  

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Başbakan teyit etti Sayın Vekil. 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Başbakanımız o şekilde teyit etmedi Sayın Kalaycı. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Ne şekilde teyit etti? 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Yani, Sayın Başbakanımız kadar Türkiye’nin her tarafına defalarca giden ve 

Türkiye’de yaşayan herkesi bu ülkenin varlığı olarak gören herkesi kucaklamış bir insana gerçekten bu atfedilen 
suçlamayı da esefle karşılıyorum.  

Değerli arkadaşlar, terörle ilgili biz son derece samimi, cesur ve kararlılıkla hareket ediyoruz. Aslında yaptığımız 
birçok sosyal nitelikteki çalışmaları da bu boyutta değerlendirmemiz lazım. Geçen yıl, 12 Eylül 2010 yılında yapılan 
referandum Türkiye’yi daha sivil, daha demokratik bir noktaya getirmiştir ve biz bu problemi çözeceksek mutlaka bu ülkeyi 
daha sivil, daha demokratik bir anayasaya kavuşturmamız gerekiyor. Bunun için çalışmamız gerekiyor. Geçmişte yapılan 
şeylerin üzerine yeni şeyler katarak bu ülkeyi büyütmemiz gerekiyor. Çünkü hiçbirimiz kalıcı değiliz bireyler olarak ama bu 
ülke inşallah kıyamete kadar kalıcı olacak ve bizler bugün yaptığımız çalışmalarla yarına bir şeyler aktarabileceğiz. 
Esasında bazı felaketler bize birtakım acı gerçekleri de karşımıza çıkartıyor. Tam dokuz gün önce deprem felaketiyle karşı 
karşıya kaldığımız zaman binalar yıkıldı, insanlarımızın bir kısmı hayatını kaybetti, bir kısmı yaralandı ama bizim milletimiz 
arasındaki kadirşinaslık, insani duyguların farklı belki etnik kimlikler, farklı mezhepler farklı anlayışlar olsa da esasında bizi 
bir ve bütün yapan değerlere herhangi bir şekilde yansımadığını, o değerlerimizi yıkamadığını gösterdi. Esasında bu bile 
bizim ülkemizde terör gibi can alıcı, bizi tahrip edici, huzurumuzu kaçırıcı, her bir şehit haberi aldığımız zaman 
uykularımızı kaçırıcı birtakım unsurları beraber, el birliğiyle çözebileceğimizi gösteriyor. Onun için bugün siyaset yapan 
herkese düşen ortak sorumluluk alanı gerçekten terörle ilgili ortak bir politika geliştirip belki gelecek nesillere de daha 
güzel bir ülke bırakmak anlamında olmalı. Şüphesiz yapılan şeylerle ilgili birtakım eleştiriler olabilir ama ortaya çözüm 
önerilerinin de getirilmesi gerekiyor. Ama ortaya koyduğumuz çözüm önerilerinin de yirmi beş yıldır tekrarlanan ama netice 
alınamamış şeylerin ötesinde şeyler olması gerektiği açıktır. Onun için burada Plan ve Bütçe Komisyonunun saygın 
üyelerinin ortaya mutlaka bir şeyi eleştirirken çözüm önerisi de ortaya koyması gerekir diye düşünüyorum ve hep beraber 
bunun üzerinde de çalışmamız gerekiyor.  

Değerli Başkanım, ben son olarak da birkaç depremle ilgili de kanaatimi ifade edip sözlerimi tamamlayacağım. 
Depremde 601 tane vatandaşımız hayatını kaybetti. Onlara Cenabı Hak’tan rahmet diliyorum. Pek çok vatandaşımız 
yaralandı, onlara da acil şifalar diliyorum ama şunu açık bir şekilde ifade etmem lazım. Daha önce Sağlık Bakanlığı 
müsteşarlığım döneminde de pek çok afetle, krizle karşı karşıya kalmış bir kişi olarak ifade etmeliyim ki bu depremde de 
şüphesiz organizasyonla ilgili ufak tefek sıkıntılar olsa da bu depremde devletimizin milletimizle beraber çok iyi sınav 
verdiğini rahatlıkla söyleyebilirim. Başbakanımız depremden birkaç saat sonra deprem bölgesindeydi ve 6 Bakanımız ilk 
gün oradaydı. Hatta… 

HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Hayır, bu yanlış bir bilgi. Birkaç saat sonra değil. 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Kaç saat sonra? 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – 11.30-12.00’de. 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Altı saat sonra efendim.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Altı saat sonra da değil. Ben oradaydım altı saat sonra. 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Peki.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sayın Kalkınma Bakanımız vardı. Kendisini tebrik ediyorum. Göze alıp 

gitmiştir oraya ama Başbakan… 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Siz cevap verirsiniz Sayın Milletvekili.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Hayır, biz oradaydık. 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Peki, teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Evet, Sayın Gümüş, söz vereceğim size zaten. 
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Sayın Başbakanımız olaydan birkaç saat sonra oradaydı, 6 tane bakanıyla 

beraber oradaydı. Hâlâ da şu anda Hükûmetimizin en az 2 tane bakanı âdeta orada nöbet tutmaktadır ve bizzat olaylara 
müdahil olmaktadır ve hadiseleri yönetmektedir. Geçmişte pek çok acı hadiseyle karşı karşıya kaldık. Önceki depremlerde 
hep özel kıyafetiyle depremin hemen yanı başında gördüğümüz bir sivil toplum kuruluşunun lideri veya başka 
televizyonlarda olunca twitter’da şöyle mesajlar geldi: “Niçin bu başkan o deprem bölgesinde değil, televizyonda” şeklinde. 
Ben onu şöyle yorumluyorum: Gerçekten bu depremde devlet oradaydı. Devlet son derece organize bir şekilde de 
oradaydı. Ama şunu unutmamak lazım. Vatandaşımıza hep şunu söylüyoruz. Depremle yaşamayı öğrenmek anlamında. 
Bu depremde Van’da 10 bina, Erciş’te de yaklaşık 200 bina yerle bir oldu, pek çok enkaz altında kalan vatandaşlarımız da 
buradaydı. Binaların çok büyük çoğunluğu, yüzde 95’inden daha fazlasında herhangi bir hasar yok ama vatandaşımız o 
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hasarlı olmayan evlere girmek istemiyor ve doğal olarak da çadır istiyor. Yani vatandaşımızın da depremle yaşamayı 
öğrenmek… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
NECDET ÜNÜVAR (Devamla) – Bitiriyorum Sayın Başkanım.  
Depremle birlikte yaşamayı öğrenmek derken herhâlde birazcık deprem öncesinde de bu nevi hazırlıkları da öne 

çıkartmamız gerekiyor ama USDEP 2023, yani ulusal deprem stratejisiyle ilgili konularda hem vatandaşımızın 
bilinçlendirilmesi hem sivil toplum örgütlerinin kamuyla birlikte hareket etmesiyle ilgili de çok önemli noktalar var. Belki bu 
depremden çıkartmamız gereken en önemli derslerden birisi de budur diyorum. Hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Ünüvar. 
Sayın Gümüş, buyurun lütfen. 
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Teşekkür ederim. 
Önce Sayın Başkan, Sayın Başbakan Yardımcısı, sayın komisyon üyeleri, değerli bürokratlar ve değerli basın 

mensupları önce bir hatırlatma ve uyarıyla girmek istiyorum ama sizler hakkında değil. Daha beş yıl önce dünyada 
liberalizm övülüyordu. Şu anda devlet müdahalesi var her yerde. Daha beş yıl önce dünyada tek kutup vardı. Şu anda 
dünyada çok kutupluluk hâkim. Daha beş yıl önce ulus devlet bitti deniyordu, şimdi hiç konuşan, tık yok. Daha beş yıl 
önce mikro milliyetçilik ve etnik hareketler destekleniyordu ve özendiriliyordu. Bunları okuyorduk, şimdi bunları işitmiyoruz. 
Daha beş yıl önce olan. Şimdi, bunlarla ilgili destekler ve özendirmeler gözle görülecek bir şekilde azalmaya başlamıştır, 
devam ediyor. Bir dönem bitmektedir dünyada ve şimdi başka bir dönem başlıyor. Şu anda dünyada yaşanan gelişmeler 
nedeniyle güçlü devletlere ve bölgesel birliklere ihtiyaç kuvvetle artmaktadır. Uyarım şudur: Ayrılıkçılığa ve teröre destek 
giderek azalacaktır dünya şartlarından dolayı. Herkes hesabını buna göre yapsın, çocukların, gençlerin boşuna canı 
yanmasın.  

Van depremi dolayısıyla yeniden milletimize geçmiş olsun diyor, yakınlarını kaybeden vatandaşlarımıza 
başsağlığı diliyorum.  

Ben Cumhuriyet Halk Partisi milletvekili olarak depremden beş saat sonra Erciş’e ilk giren siyasi heyet olan CHP 
heyeti içindeydim. Muş’tan Erciş-Van’a giden yol çok kalabalıktı ama ne yazık ki yolda dikkati çeken bir cankurtaran 
trafiğine ve afet bölgesine giden kurtarma ekiplerine rastlamadık. Gözlemlerimi anlatıyorum. Biz afet sırasında eş zamanlı 
olarak Ankara’dan Muş uçağına bindik ve Muş’tan iki saat sonra yola çıktık, iki buçuk saat süren yoldan sonra Erciş’e 
geldik. Ama Erciş’te kurtarma ekiplerinden eser bulamadık. Beşinci saatte, yakınları enkaz altında olanlar çaresizce sağa 
sola koşturuyorlar, bize başvuruyorlar, yetkili diye buldukları resmî kişilere yardım için yalvarıyorlardı. Bunları gördük beş 
saat sonra. Ne yardım edecek bir ekip vardı ne de organize olmuş bir durum vardır. Erciş’in ışıkları yoktu, her yer 
karanlıktı. Gördüğümüz yıkılmış binaların yüzde 80’inin başında hiç kimse yoktu. Yıkılmış binaların içinde yaşayan 
çocuklar ve yaralılar beş saatten beri çaresizce yardım bekliyorlardı. Kurtarma ekipleri bizden saatler sonra geldiler. 
Erciş’in genç kaymakamı ve tesadüfen bölgeye yakın olduğu için orada bulunan Kalkınma Bakanı Sayın Cevdet Yılmaz 
çaresizlik içindeydiler ama kendisi bu riski alıp o bölgeye gittiği için takdirle karşılıyoruz. Yıkılmış binaların başında henüz 
ekipler görevlendirilmiş değildi. Deprem bölgesinde depreme müdahale edebilecek ekiplerin bizzat o bölgeden olmaları ne 
kadar zor bir durumdur ve ne kadar büyük sorunları içermektedir. Bu konu iyi bilinmelidir. Deprem şokunu yaşayanlar 
kendi yakınlarına ve kendi sorunlarına mı koşacaklardır, yoksa bunları yok sayıp vatandaşa yardıma mı koşacaklardır? Bu 
ne zor bir konudur. Her şeyden önce deprem olan bölgede görevinin başında olmayanları denetlemek imkânsızdır. Sonuç 
açıktır. Uzman kurtarma ekiplerinin bölgeye müdahaleleri sekiz saat sonra başlayabilmiştir kurtarma ekibi olarak ama 
orada araçlar, gereçler, vesaireler gelmekteydi. Onları gördük. Bu konu çözülmelidir. Bedeli ne olursa olsun çözülmelidir. 
Artık yeterli hazırlıklar yapılmalıdır. Enkazın altında yaralı bir hâlde kurtarıcı beklemek, çocuğunu sütü kalmayıp 
tükürüğüyle günlerce besleyerek beklemek bir cehennem azabıdır. Yeri geldiğinde bir insanı kurtarmak dünyayı 
kurtarmaktır demiyor musunuz? İşte deprem mağdurları tam da bu konunun en isabetli özneleridir. Köylerdeki durum ise 
daha vahimdir. Evlerine giremeyen vatandaşlarımızdan kendilerine hiç yardımın gelmediğini ifade edenler vardır. Deprem 
sonrasında ise dışarıda kalan vatandaşlarımızın büyük bir kısmı soğuğa ve kara kışa bırakılmıştır. 

Yağmacılık ve yağmalama olaylarından şikâyet ediliyor. Yardımlar dağıtılırken bölgede yoksulluğun hâkim 
olduğu çok önceden öngörülmeliydi. Yaşamı hakkında, geleceği hakkında endişe etmeyen insanların pek azı yağmacılığa 
başvurabilir. Halk yoksulsa bu tür olaylar doğal olarak yaşanacaktır. Hükûmet yetkilileri depremde yağmacılıktan söz 
ederken yağmacılar arasında çürük binalara, izinsiz yapılaşmaya izin verenleri ve bu binaları inşa edenleri de katmalıdır. 
Bunlardan kendi içlerinde var mıdır onlara da bakmalıdır.  

Hükümetten deprem bölgelerindeki okulların depreme karşı güçlendirildiği açıklamalarını duyuyorduk. Şimdi 
Erciş’te yıkılan okulların nasıl açıklanacağını çok merak ediyoruz. 

Hükûmet yetkilileri ölü sayısını 534 olarak vermektedir. Bu sayı ulaşılan ceset sayısı mıdır, yoksa kaybolmuş ve 
öldüğüne kanaat getirilen insanların sayısı mıdır? Sandviçe dönmüş çok katlı bina enkazlarının içinde yaşamını 
kaybedenler sayılmış mıdır? Soru… 

Bölge belediyelerinin afet yardımlarında ve organizasyonunda aktif olmadıklarını gördük. Bu konuda 
belediyelerin önceden denetlenmesi, afetlere hazırlık konusunda desteklenmesi Hükûmetin görevidir. Tabii ki belirtmekte 
yarar var, bölge belediyeleri de idarenin kendilerinden gelen yardımları kabul etmediklerini öne sürmüşlerdir.  

Deprem bölgelerinde devlet organları ile yerel yönetimlerin afetler sırasında nasıl uyumla çalışacakları konusu 
daha önce yapılan bölgesel afet planları ile denetlenmelidir. Afet durumu ve insan sağlığı konusu siyaset üzeri bir 
meseledir. Diğer ülke yardım önerilerini geri çevirmek, belediyeleri müdahale dışında tutmak ağır bir sorumluluktur. “Biz ne  
yapacağımızı görelim diye yabancı ekiplere izin vermedik.” şeklinde bir cevap çok kötü ve aciziyet belirten bir açıklamadır. 
O zaman şu sorulur: Siz hangi ekibin nereye gittiğine deprem sonrası hâkim değil misiniz? Bu konuda verilen cevap ne 
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yazık ki çok talihsiz bir açıklamadır. “Sizin bu konudaki bilgi edinmeniz yüzünden kaç kişi daha hayatını kaybetti acaba?” 
diye sorulur. Bunun hesabını vermelisiniz o hâlde.  

Şu anda devam eden sorunlardan birisi de hastanelerde tedavi edilen hastaların kendi yakınlarının bulunduğu 
illere sevk edilmesidir. Aileler, düşecek masraflar ve çeşitli kolaylıklar nedeniyle bu konuya öncelikle önem vermektedirler.  
Bu yaralıların kendi illerindeki hastanelere ulaştırılması organize edilmelidir.  

Bir deprem ve afet bölgesinde deprem sonrası ilk saatlerde sadece o deprem bölgesinin müdahalesi ile bir 
sonuca varılmayacağı bir kez daha Van depremiyle anlaşılmıştır. Bir bölgede felaketin gündeme gelmesi ihtimaline göre 
en yakın bölgeler örgütlenmelidir. Depreme hazırlık daha çok en yakın bölgeye müdahale etme hazırlığı olmalıdır. Bu 
konudaki organizasyonlar, sorumluluk yükleyen, zorlayıcı yönetmelikler ve kanunlar önceden çıkarılmalı ve hazırlıklar 
sürekli olarak denetlenmelidir. 

Dünya lideri olmadan, ah çeken, enkazın altındaki vatandaşın lideri olunmalıdır ki Birleşmiş Milletlerde 
konuşurken Orta Doğu ülkelerinden sizi dinleyen birkaç ülke çıkabilsin.  

Bir bölgede cana kasteden bir depremin yineleme durumunda, sadece hasar görmüş binalardaki 
vatandaşlarımız çadıra ihtiyaç duymamaktadır. Tehlikenin bertaraf edildiği kesinleşinceye kadar bölgedeki tüm 
vatandaşların çadır, ısınma ve yiyecek sorunu olacaktır. Çözüm, kesinlikle yeterli sayıda, hızla çadır kentlerin 
kurulmasıdır. Çadır dağıtma hem verimsiz hem de spekülatif oyunlara maruz kalmaktadır. Giyecek ve diğer ihtiyaçlar bu 
çadırların içerisinde belli oranlarda hazır bulundurulmalıdır.  

Deprem sonrası kriz yönetimi bu konuda profesyonel kişilere bırakılmalıdır. Mülki amirlerin kriz yönetimlerinde 
uğradıkları şok ve kayıpları nedeniyle ve ayrıca yeterli bilgi konusunda hazır olmayacakları açıktır. Bu nedenle depremden 
hemen sonra bölge hakkında önceden çalışma yapmış, bölgeye en yakın adresteki kriz yöneticisi bölgeye ulaşarak kriz 
yönetimini devralmalıdır. Aksi takdirde, protokolü ağırlamak, krizi yönetmek, yardımları dağıtmak ve zarara uğrayan 
yakınlarının imdadına koşmak zorunda olan şoktan çıkmış mülki amirin organizasyonu başarmasını beklemek boşunadır. 
Mülki amir görevi devrettikten hemen sonra denetim görevini almalıdır. 

Bundan başka, Van, Erciş ve bağlı köylerde çöken su… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Devamla) - …kanalizasyon gibi altyapı hizmetleri acilen onarılmalıdır. Sağlık 

hizmetleri bölgede yaygınlaştırılmalı ve psikolojik destek uygulamaları genişletilmelidir. Zarar gören kamu kurumları, 
özellikle okullar hızla onarılmalı, gerekiyorsa yeniden inşa edilmelidir. Prefabrik konut uygulamasına hızla geçilmelidir.  

Van depremi sırasında ırkçı söylem ve gösteriler yapanları burada şiddetle kınıyorum. Bu kişilerin başında bu 
tür organizasyonları düşünenlerin bizzat terör çeteleri tarafından ve ülkemizin düşmanları tarafından organize edildiğini 
düşündüğümü ve yaptıklarının ayrılıkçılık ve bölücülüğe hizmet ettiğini buradan vurgulamak istiyorum.  

Saygılarımı sunuyorum. 
Hepinize iyi akşamlar. 
BAŞKAN – Sayın Gümüş, çok teşekkür ediyorum. 
Bütçelerin tümü üzerindeki görüşmeler… 
Var mı sizin talebiniz Sayın Aslanoğlu? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Var efendim, var. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, Plan ve  Bütçe Komisyonunun çok değerli üyeleri, 

Sayın Bakanım, değerli bürokratlar, çok değerli basın; hepinize saygı sunuyorum. 
Sayın Bakanım, çok samimi ve içten konuşacağım çünkü bugün birazcık tansiyonum da çıktı, bazı şeylere 

üzüldüm. O nedenle içimden ne geliyorsa onu konuşacağım. Hep öyle konuşurum ama bugün biraz daha duygusalım.  
Sayın Başkan, Sayın Bakanım; bir kere şu Meclis TV’de net olalım ve bir şekilde sorunu çözelim. Meclis 

Başkanlığı diyor ki: Bir protokol yapılmış. Bu protokol yıllardır yok muydu Sayın Bakanım? Meclis TV yıllardır Türkiye'de, 
bırakın Meclisi Türkiye'de Meclisi seyretmek isteyen insanların bir hobisidir. Bu insanların bir ihtiyacıdır. Efendim, TRT’yle 
bir protokol yapılmış da bilmem ne olmuş da… Bırakın bu lafları, bıraksınlar bu lafı. Yapıldıysa gelir TRT, “Gel kardeşim.” 
dersin, “Senin elli tane kanalın var, bir kanalın buna hizmet edecek.” dersiniz. Bu kadar basit bir işi biz bu kadar 
büyütüyoruz Sayın Bakanım, kusura bakmayın yani hep topu birileri taca atıyor. Topu kimse taca atmasın, buna birisi 
sahip çıksın. Meclis TV yıllardır uygulanan sistem. Efendim, bir TRT Genel Müdürü, protokol öyleymiş de dokuz yıl önce, 
uygulanmamış da… Yani Allah aşkına yapmayın, Allah aşkına yapmayın. Biraz samimi olun. Böyleyse bile çağırılır TRT 
Genel Müdürü, eğer millet iradesiyse, millet iradesi bunu istiyorsa “Kardeşim, bu böyle yapılacak.” denir, bu yapılır Sayın 
Bakanım. Yani niye bunu, topu taca atıyoruz? Meclis Başkanlığı diyor ki, böyle böyle… O zaman Başbakanlık olarak siz 
olaya el koyun ve bunu çözün Sayın Bakanım. Daha uzatmayacağım bu lafı.  

İki: Afet konusunda herkes hatalı. Hepimiz yıllarca yine topu taca attık, örnekler almadık. 99 depremi orada. 
Benim evim Avcılar’da, otuz yıldır orada otururum, otuz yıldır. Tamamen bu mesele, depremdeki tüm mesele –burada da 
gördük- bina kalitesi. Hiç birbirimizi kandırmayalım veya belediyelerin veya ilgili kamu kurum ve kuruluşlarının topu taca 
atmasıyla, birilerine çıkar sağlamasıyla -açık söylüyorum- görevi ihmal etmeleriyle bunlar oluşmuştur. Bunu kabul edelim 
Sayın Bakanım. Yani eğer oraya bir ev yapılmayacaksa, orada bina izni yoksa, birileri hatır için, gönül için, şu için, bu için 
bunu yapıyorsa sonuçta bu başımıza geliyor ve Erciş’te de gördünüz, Van’da da gördünüz, olay tamamen inşaat kalitesi, 
olay tamamen kullanılan malzeme yani bu dünyayı yeniden keşfetmeye gerek yok ki, olay tamamen yapı denetim 
şirketinin ihmali, olay tamamen belediyelerin ihmali. Yani ben burada x belediye başkanı, y belediye başkanı olarak asla 
böyle bir şey söylemek istemiyorum yani Türkiye'de bu böyle, orada da böyle, başka yerde de böyle. Yani biz eğer bu 
yapanlara en ağır cezayı uygulamazsak ve görevi yapanlara görev ve sorumluluğuyla ilgili bir şekilde devle t olarak bu 
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terbiyeyi veremiyorsak bugün Erciş’te, yarın başka yerde olur. Sayın Bakan, Türkiye bir deprem bölgesi. Afet ve Acil 
Durum Merkezinin -Bakanlığa bağlıyken- elinde Güney Anadolu Fay Hattı’nın raporu var. Var bu rapor, Güney Anadolu 
Fay Hattı’nın Varto’dan başlayan, Elâzığ, Malatya, Gölbaşı-Adıyaman, Maraş ve Hatay’a inen, dört yüz yıldır bu hat 
kırılmıyor. Dönem dönem Elâzığ’da oldu, Malatya’da oldu ama burada ben ta 2002 yılında uyarmama rağmen “Bu rapor 
var.” diye, rapora her nedense kimse bakmıyor etmiyor. Bir gerçek var, deprem gerçeği var. Bu bölgelere yıllardır, o 
zamandan beri hiçbir önlem alınmadı. Malatya’nın Doğanyol’unda, Pütürge’sinde deprem oldu, “Geçmiş olsun.” denildi, 
olay bitti. Bu işler çadırla falan olmaz. Bu iş, işin başından beri en azından bir yerinden başlayıp her türlü bina yenilenirken 
bir şekilde buna sahip çıkmak zorundayız. Bir kere bunu söylüyorum, bu açık, net. Burada suçlu hepimiziz, suçlu herkes. 
Yani belediyesi de suçlu, iktidarı da suçlu, bizler de birey olarak, vatandaş olarak suçluyuz ama gidip bir şey söylesek 
dikkate alınmıyor, bunu da söylemeden geçemeyeceğim. Değerli arkadaşlar, bir kere bunu bir toplum gerçeği olarak 
almak zorundayız. Almıyoruz, gelip deprem geçiyor, hadi milletçe bir araya gel, güzel ama maalesef hep orada kalıyor.  

Şimdi, Afet ve Acil Durum Başkanlığının özellikle deprem dışındaki afetlerdeki… Acil Durum ve Afet Başkanlığı 
bazen valiliklere para gönderiyor, bazen de afete uğrayan ilgili bölgelere buradan yardım ediyor. Sayın Bakan, ben burada 
kimseyi suçlamak istemiyorum ama bazen valilikler, bazen siyasetin eli oralarda bazı bürokratların adil yardım etmesini 
önlüyor. Burada hakkaniyet olmuyor. Ben bunu birebir size ispat edebilirim. Ordu’da bir sel felaketi oldu -örnek veriyorum, 
benim Ordu’yla hiçbir bağlantım yok, sadece duyuyorum- Işıktepe Belediyesi felakete uğramasına rağmen bir kuruş para 
verilmemiş, Ordu-Işıktepe. Benim hiçbir ilgim yok ama haksızlığa isyan ediyorum. Yani bunun gibi diğer belediyelere de 
eğer iktidar belediyesiyse yardım edilmiş, yoksa edilmemiş. Açık söylüyorum: Ordu-Işıktepe. Daha çok örnek verebilirim 
Sayın Bakanım.  

Çok konuşuldu deprem, herkes, her şey konuşuldu ama net değiliz, hep olduğu zaman üzülüyoruz, eziliyoruz 
ama bu tür önlemlerle, kalıcı önlem olmazsa yarın gene “Ah vah!” deriz bunu söylüyorum.  

Değerli arkadaşlarım, bu ülkede dünyaya bakalım. Dünyada nerelerde adam öldürülüyor? Benim bildiğim 
Pakistan, Irak. Farklı olaylar. Önce Sayın Bakan, dışarıdan bu ülkeye dost görünen ama ülke çıkarlarında hiç dost  
görünmeyen, bir kere, insanlarda samimiyetsizlikte arayın bazı sorunları. Dost görünüyorlar. Terör veya kendi ülkelerine 
bir iğne dokunsa onları dünyanın her tarafında en kötü terör örgütü ilan ediyorlar ama maalesef bu dost görünen insanlar 
veya ülkeler ülkemizde yüzümüze karşı başka, arkamızdan… Bir kere bunu kabul edin. Eğer Amerikan efendisi 
Türkiye'nin güneyinde olan sorunlara insanı insan gibi görüp hareket etse daha farklı olur. Bir kere, dost değiller, 
istemiyorlar. Birileri çıkar sağlıyor. Demin arkadaşlar konuştu. Kendi kimliğini ifade etmek en güzel şey. Bu ülkede 
özgürlük,  bu ülkede barış, bu ülkede demokrasi herkesin istediği şey. Herkes kendi kimliğini ifade etsin ama bunun için 
adam mı öldürmek lazım? Bunun için canlı bomba mı olmak lazım? Bir kere, öldürmek… Kim ölüyorsa… Herkes annedir. 
Bu ülkede bir birey ölse o annedir. O annelere hakikaten yazık oluyor ama kimlik ifade etmek için, özgürlük için, barış için 
adam öldürmek gerekmez. Önce bir kere bir yerinden başlayalım, el uzatalım ama adam öldürerek biz bir yere gelemedik 
yıllarca. 

Artık ben bu kelimeyi dokuz yıldır duymaktan usandım, utanıyorum. Kimliğini ispat etsin, özgürce konuşsun, 
özgürce, bu ülkede herkes barış için yaşasın, sevgi için yaşasın, 74 milyon sevgi için. Ben Malatya’da doğdum. İlçemde 
Kürt’ü de var, Türk’ü de. Ben bilmedim bir gün bu konuyu, bilmedim bu konuyu bir gün. Ama birileri bundan çıkar sağlıyor. 
Artık bunu gerçek kabul edelim. Adam öldürmeyerek, insanı insan görerek herkesi kucaklamak zorundayız ama 
kucaklamıyoruz. Biz bu Mecliste beş yıldır, geçen dört yıl, hâlâ daha bir arpa boyu yol gidemedik yanlış politikalar 
yüzünden. Demin bir arkadaşım ifade etti: “Biz AKP olarak terörü önlemek için her türlü önlemi aldık.” Hiçbir önlem 
almadık, hiçbir önlem alınmadı. Ben açık söylüyorum. 

Arkadaşlar, ben şuna inanıyorum: Bu ülkenin bağımsızlığı ekonomik özgürlükten geçer. Ekonomik özgürlük ne 
kadar iyi olursa o ülkede insanlar mutlu olur ama herkes de şunu bilmeli: Türkiye Cumhuriyeti vatandaşı olmaktan da 
gurur duymalı herkes. Türkiye Cumhuriyeti vatandaşlığından kim gurur duymuyorsa o zaman sorun burada başlıyor. 
Herkes Türkiye Cumhuriyeti vatandaşı olmaktan gurur duymalı. Önce devleti tanıyacaksın. Bu devlet bizim, hepimizin. 
Bugün o, yarın ben ama eğer bir devlet olmazsa o ülkede bir devlet erki olmazsa hiç kimsenin ne can güvenliği ne mal 
güvenliği ne de kimliğini ifade etme olgusu olur. Önce devlete inanacaksın ama devlet de adil olmalı, devlet de herkesi 
kucaklamalı. Ben artık Sayın Bakan, bu kelimeleri duymaktan… Artık gelin çözüm önerilerini bir şekilde reel olarak 
arayalım. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Yeni anayasaya desteğinizi bekliyoruz Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Samimi olalım Sayın Ünüvar. Bir Anayasa geçirdik doğru mu? 

Samimi olalım. Ben bu Mecliste ülkemi çok seven ve burada yaşayan herkesin, tüm milletvekillerinin hangi grup olursa 
olsun bir şekilde sevgi içinde el ele, kol kola ülkeye bir çivi çakması için canını veren bir kişiyim. Hiç… Bu hakkımı da 
kimse yiyemez. 

İki madde için Anayasa’yı yaptın. Öbürleri, hepsi doldurmalık bir bonbon şekeriydi. 
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Olur mu? Hepsi… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Bir dakika… Yok. 
Sayın Ünüvar, ben zeki bir adamım. Sen şimdi vergi için yurt dışına çıkış yasağı koyacaksın Maliye Bakanlığı ya 

da İçişleri Bakanlığına, bunu Anayasa’ya koyacaksın. Yani bunu koymaya gerek yok ki, bir satır yazı yazarsın, “Kardeşim, 
Türkiye'de böyle bir şey uygulanmayacak.” dersin.  

Yani iki şey için Anayasa yaptın. Ha, biz iki madde dışında hepsine “Evet.” diyorduk. Belki, bu benim şahsi 
görüşüm, diğer yirmi altı maddeye ben de “Evet.” demeliydim belki çünkü hepimiz taraftardık. Samimi değildik, birbirimize 
karşı samimi olmadık. Siz samimi olmadınız, kaçırdınız.  
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NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Biz samimiyiz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hayır efendim, bir günde anayasa yapılmaz. Getirdiniz, grup başkan 

vekillerine gittiniz, “Yarın bize cevap verin.” dediniz. Samimi olmak lazım.  
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Bir gün olur mu, iki ay müzakeresi devam etti. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hayır Sayın Ünüvar. 
Biz bu ülkeyi çok seviyoruz. Bu ülke hepimizin. 
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Hepimiz seviyoruz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – “Biz” derken, siz… Yine aynı şeye gelmeyelim.  
BAŞKAN – Hepimizi kastediyorsunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Geçen de gine bir arkadaşım yine aynı şeyi… 
RECAİ BERBER (Manisa) – O geçmişte kaldı, yeni anayasayı kastediyor arkadaşlar, yeni anayasayı el 

birliğiyle… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Beyefendi, samimi olmak kaydıyla biz bu ülkenin ortak değerleri, bu 

ülkenin özgürlüğü için, bu ülkenin barışı için, bu ülkede sevgiyi yakalamak için, bu ülkenin ekonomik özgürlüğü için 
canımızı veririz ama samimi olalım. Ha, bu samimiyetinize… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Mevlüt Bey, bitirelim değil mi? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Biz samimiyet arıyoruz. Bazı şeyleri gine söylüyorum, bu ülkede 

yaşanan bu olaylarda birileri çıkar sağlıyor. Bu çıkar sağlayanların çıkarını kesmediğimiz sürece bu ülkede hiçbir şey 
düzelmez.  

Hepinize teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum. 
Bütçelerin tümü üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
On dakikalık süre için soru-cevap kısmına geçiyorum. Soru sormak isteyen üyemiz var ise soruları almak 

istiyoruz.  
SORULAR ve CEVAP 
Sayın Berber, buyurun. 
RECAİ BERBER (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Başbakan Yardımcımız; ben tabii, çok sıcak olduğu için 

afetlerle ilgili bir konuya, hem sormak hem de dikkati çekmek istedim. 
Biliyorsunuz Türkiye'de artık konut kredileri ciddi anlamda… Yani konut finansmanı kredili oluyor ve özellikle 

İstanbul, İzmir, büyük şehirlerde deprem sigortası da çok yaygınlaştı ama Anadolu’da maalesef konutların deprem 
sigortasının yüzde 7’lerde filan olduğu basına yansıdı mesela Ağrı için. Çok düşük bir oran. Bunun için Batı’da çoğu yerde 
deprem riski olmayan yerlerde bile… Bizde bankalar sadece krediyi alan kişiyi sigorta ediyor yani hayat sigortası 
yapmadan kredi vermiyor, hele belli bir yaşın üstündeyse. Niye? Çünkü borçlu o, o ölürse o borcunu garanti etmeye 
çalışıyor. Hâlbuki binayı, binanın güvenliğini veya depreme dayanıklılığına göre… Yani bina amortismanına göre veriyorlar 
belki mesela eski binayla yeni binayı bir değerliyorlar ama şunu getirebilir miyiz: Konut kredilerinde binanın mutlaka 
deprem güvenliği araştırılmalı ve ona göre ya kredinin vadesi, faizi vesaire, hatta kredi verilip verilmemesinde deprem 
güvenlik şartını arayamaz mıyız? Böyle bir kural getirebiliriz, böyle bir şart koyabiliriz ve böylece güvenli olmayan yapılar 
en azından böyle bir kredi vererek desteklenmemiş olur diye düşünüyorum. Bu acaba gündeminize alınabilir mi?  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Berber. 
Sayın Kuşoğlu… 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Delaletinizle Sayın Başbakan Yardımcısına iki soru sormak istiyorum. Bir tanesini belki İçişleri Bakanlığına 

sormak daha doğru olabilirdi ama güncel olduğu için Sayın Başbakan Yardımcısına sormak istiyorum.  
Dünkü gazetelerde şöyle bir haber vardı: Mardin Valiliğince yapılan bir açıklamada Şırnak kırsalında mısır 

tarlası içinde toprağa gömülü gece görüş dürbünlü seksen sekiz kalaşnikof tüfek bulunduğu, tüfeklerin Rus yapımı son 
model AK-200’ler olduğu, bünyesinde elektronik unsurlar barındırdığı, birkaç dakikada keskin nişancı sniper dürbünlü 
tüfeği hâline gelebildiği, namlusunun değişebileceğiyle ilgili bir haber bu. Çok enteresan geldi, tam 29 Ekimde, 88’inci yıl 
dönümü cumhuriyetin ve seksen sekiz tüfek, keskin nişancı özelliği olan tüfekler. 

Hedefinde kimler vardı acaba bunun? Ne içindi? Bununla ilgili bir açıklama yapılmadı. Buna benzer risklerle şu 
anda karşı karşıya mıyız? Bunu sormak istiyorum öncelikle. 

İkinci sorum: Sayın Ünüvar konuşması sırasında söyledi ama daha önce sizin de buna benzer bir açıklamanız 
vardı terörle ilgili olarak “Muhalefet çözüm önermeli.” demiştiniz siz de, Sayın Ünüvar da onu tekrarladılar. Şimdi, dört ay 
önce üçüncü defa iktidar olan, hem de yüzde 50 ile iktidar olan bir partinin üçüncü döneminde ve dört ay önce yüzde 50 ile 
iktidar olan bir partinin muhalefetten çözüm istemesi akla iki sebep getiriyor. Bir tanesi: Ya gerçekten terörle ilgili bir 
çözümünüz yok. Öyle midir? Ya da kafanızda bir çözüm var, iktidarın kafasında bir çözüm var ama bunu söyleyemiyor, 
muhalefete söyletmek istiyor. Hangisidir acaba? 

Çok teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Kuşoğlu. 
Sayın Kurt, buyurun lütfen. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Sayın Başkanım, teşekkür ediyorum. 
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Sayın Bakanım, 2002 yılından bu yana Millî İstihbarat Teşkilatının personel yapısında ve sayısal ve nitelik olarak 

hangi değişiklikler oldu? 
Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz. 
Sayın Çam, buyurun lütfen. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, aracılığınızla Sayın Başbakan Yardımcımıza ve Sayın MİT Müsteşar 

Yardımcısına sormak istiyorum. 
70’li yıllardan beri bir siyasi mücadele içerisindeyiz veyahut da üniversite öğrencisiyiz. Şimdi, üniversitelerde -

MİT Müsteşar Yardımcısını görünce aklıma geldi- öğrencilik yaptığımız dönemlerde “MİT kontrgerilla kapatılsın!” diye 
slogan atardık ama bugün buraya geldiğimizde, şimdi MİT bütçesiyle ilgili konuşma yapmak gibi bir şansı da yakaladık. 
“MİT kontrgerilla kapatılsın!” tırnak içerisinde “Özel Harp Dairesi kapatılsın!” Bize bu sloganı attıran neden son kırk beş 
yılda ülkemizde birtakım faili meçhul cinayetlerin olmasıdır. Bu ülkede çok acılar yaşandı ve çok ocaklar söndü, çok genç 
arkadaşlarımızı kaybettik. 1968’de Taylan Özgür’le başlayan ve 80’e kadar yüzlerce solcu sağcı birçok insanımızın 
hayatını kaybettiği faili meçhul cinayetleri yaşadık. 12 Eylülden sonraki süreçte de Uğur Mumcu’dan tutun, Ahmet Taner 
Kışlalı’ya, Bahriye Üçok’tan Çetin Emeç’e varıncaya kadar birçok faili meçhul cinayetler yaşandı bu ülkede. Mesela 
1977’de -ben bir tesadüf eseri bugün buradayım- bir işçi olarak Taksim Meydanı’nda iken 36 insan hayatını kaybetti. 
Bunların gerçek failleri bir türlü ortaya çıkarılamadı. Dolayısıyla bu faillerin ortaya çıkarılmaması birtakım insanlara da 
cesaret veriyor. Örneğin merak ederim, Ankara’da Bahçelievler’de 7 tane TİP’liyi öldüren Haluk Kırcı’nın bu 7 TİP’li 
öğrenciyle ne ilgisi vardır, ne alakası vardır, ne alıp veremediği vardır? Veyahut da MHP Eskişehir Milletvekili eski Gümrük 
ve Tekel Bakanı Gün Sazak’ın öldürülmesinde bir solcunun ne ilgisi olabilirdi? Ne vardır burada, ne çıkarı olabilir? Yine, 
on yedi yaşındaki Ogün Samast’ın geçtiğimiz yıllarda, 2007 yılında Şişli’de, gazetesinin önünde öldürülen Hrant Dink’le ne 
ilgisi olabilir? Neden böyle oluyor? 

Kısacası şu Sayın Başkan: Birçok söyleminizde bu faili meçhul cinayetlerin aydınlatılacağını, Türkiye'de 
özgürlüklerin, demokrasinin, insan haklarının daha egemen olacağını söylüyorsunuz, bunları aydınlatmayı düşünüyor 
musunuz? Sayın MİT Müsteşar Yardımcım, bu karanlık sürecin, bu karanlık günlerin aydınlatılması için bir çaba sarf 
ediyor musunuz ve bunlar açıklanacak mı? 

İkinci sorum Sayın Başbakan Yardımcısına. Dünkü gazetelerde okuduk, Karayılan’la yapılan bir röportajda 
Barzani’nin Hükûmetle birtakım görüşmeler yapmak için devreye girdiğiyle ilgili haberleri okuyoruz. Bu ne kadar doğrudur? 
Böyle bir temas, böyle bir ilişki var mıdır?  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Buyurun Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başbakan Yardımcım, bu afetler gösteriyor ki belediyelerin 

İçişleri Bakanlığına bağlı olmasının hiçbir önemi yoktur. İçişleri Bakanlığı herhâlde bu belediyelere trafik memurluğu 
yaptırıyor. İçişleri Bakanlığının belediyelere hiçbir teknik desteği yoktur, hiçbir şekilde. Onun için belediyelerin herhâlde 
kendi bakanlığı olması hâlinde birtakım sorunları çözülecektir. Bu benim şahsi görüşüm. Bu nedenle belediyelerle ilgili 
mutlak bir bakanlık kurulup belediyelerin sorunlarını, her türlü, araç gereç, her türlü olanaklarını, gerekse ekonomik 
özgürlükleri konusunda herhangi bir çalışmanız var mı?  

İki: Dokuz yıldır söylüyorum, artık dilimde tüy bitti. Büyük şehir küçük şehir belediyeler, haksızlık. 600 bin nüfuslu 
Şanlıurfa’ya verilen para 80 bin liradır ama 50 kilometre büyüttüğünüz ve 500 bine gelen -il söylemek istemiyorum- bir 
belediyeye verilen para 150 bin liraysa bu bir haksızlık değil midir? Bu konuda özellikle bunu hak eden iller vardır ama bu 
illerin hakkı yenmiyor mu? Bu konuda çalışmanız var mı? Yine aynı şekilde özel idarelerinkini. 

Bir başka konu, afet. Şu anda sizden, afete uğramış, yardım bekleyen belediyeler kaç tanedir? Niçin bu 
yardımlar yapılmıyordur? Artık bazı belediyeler afete uğradığı hâlde… Yani afet derken sel, yağmurdan etkilenen, sel gibi 
afet orada… “Artık nasıl olsa, dosya göndermeyeyim, yardım etmiyor, bize yardım etmiyor…” Özellikle muhalefet 
belediyelerinin içlerinde böyle bir kuşku var. Örnek vereyim: İstanbul Silivri, İstanbul Çatalca, örneğin benim doğdum ilçe 
Arapkir. Göndermiş dosyalarını, verilmiyor. Hangi belediyelere, niçin verilmediğini izah edebilir misiniz?  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Türel, buyurun. 
MENDERES TÜREL (Antalya) – Teşekkür ediyorum Sayın  Başkan.  
Aslında konu çok gündemde olduğu için küçük bir konu gibi düşünülebilinir, ancak önemine binaen arz etmek 

istiyorum müsaadenizle. Kısa adı DASK olan deprem sigortası maalesef, mecburi olmasına rağmen, Türkiye’de yaklaşık 
yüzde 30-40 oranında ancak yapılabiliniyor. Galiba Van’da yüzde 5’lerde, 6’lardaymış bu deprem sigortası. Belki bunu 
emlak vergileri içerisinde toplanabilir bir hâle getirebilirsek, o zaman deprem sigortasının böylesine düşük oranlarda 
kalması gibi bir sıkıntıdan da kurtulmuş olabiliriz.  

Bu konuyu dikkatlerinize sunmak istedim. 
Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum. 
Bütçeler üzerindeki görüşmelerimiz tamamlanmıştır. 
Şimdi, görüşler, eleştiriler ve sorulara cevap vermek üzere Sayın Başbakan Yardımcımıza söz vermek istiyorum.  
Buyurun efendim. 
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BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Sayın Başkanım, keşke birkaç dakika da bize toparlanmak 

için bir fırsat verseydiniz. Kimse yerinden kalkmadan bir beş dakika olur mu, hem ihtiyaç görelim hem şu önümüzdeki 
notlara bir bakalım? Yani hiç kimse yerinden kalmasın, ben hemen dönüyorum. 

BAŞKAN – Memnuniyetle efendim. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Çok teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Estağfurullah.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – On beş dakika olsun. 
BAŞKAN – On beş dakika uzun olur değil mi efendim? 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Benim için uygun efendim. 
BAŞKAN – On beş dakika yapalım, peki. 
         Kapanma Saati: 20.03 
 
 

DÖRDÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 20.18 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

-----0----- 
BAŞKAN – Ben sorulara cevap vermek üzere Başbakan Yardımcımıza söz veriyorum. 
Buyurun Sayın Başbakan Yardımcım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sen nereye kayboldun ya?  
Sayın Başkan, haksızlık yapıyorlar. Biz konuşurken gidiyor, Sayın Başbakan Yardımcısı konuşurken geliyor. 
BAŞKAN – Kim? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Kameraman. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – O kadar ayrıcalık olsun efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, olmaz öyle şey. 
BAŞKAN – O zaman cezalandıralım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Demin biz konuşurken hiçbiri yoktu. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Yoruldular sabahtan beri. 
BAŞKAN – Gerçekten yok muydu?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, yoktu. 
BAŞKAN – Ben fark etmedim. Neredeydiniz? 
TBMM TV KAMERAMANI – Tümü üzerinde ve Meclisi tam alıyoruz, diğerlerinde sadece soru-cevap alıyoruz. 
BAŞKAN – Soru-cevabı aldınız mı? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Almadı.  
TBMM TV KAMERAMANI – Hayır. 
BAŞKAN – Niye? 
TBMM TV KAMERAMANI – Yetişemiyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – “Yetişemiyoruz.” diyor baksanıza.  
BAŞKAN – Onu konuşalım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – O zaman şimdi de çekme.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, bunu konuşalım… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Şimdi de çekmesin.  
BAŞKAN – Biz bunu kendi aramızda konuşalım ve bir düzene oturtalım. 
Çok teşekkür ediyorum Sayın Aslanoğlu, eleştiriniz için.  
Buyurun efendim. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım; bugün Başbakanlığa 

doğrudan bağlı kuruluşlarımızdan Millî İstihbarat Teşkilatı, Millî Güvenlik Kurulu ve Başbakanlık Merkez Teşkilatı ile Sayın 
Başbakan Yardımcımız Beşir Atalay’a bağlı bulunan Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı ve AFAD Yönetiminin 
bütçelerini görüştük. Sayın Beşir Atalay Van’da görevine devam etmektedir, bu sebeple bugün bulunamamıştır. Hem 
Sayın Başbakana doğrudan hem de Sayın Atalay’a vekâleten bugünkü görüşmelerde ben hazır bulundum.  

Pek çok arkadaşımızın çok olumlu konuşmalarını dinledim, kendilerine çok teşekkür ediyorum. Yıllardır burada 
bütçeleri takip ederiz, doğrusu bugünkü kadar pozitif, olumlu bir görüşmeyi hatırlamıyorum. Arkadaşlarımızın katkılarına 
her açıdan çok teşekkür ederim.  

Hem konuşmalarından aldığım notlar hem de soru kısmında doğrudan yönelttikleri konular üzerinde bilgi 
vermeye çalışacağım. Şüphesiz bazı konular sayısal verileri ve araştırma yapmayı gerektiriyor. Onlarla ilgili olarak da 
arkadaşlarımızın sorularına yazılı cevap vereceğim. Eğer konuşmalarımın dışında kalan hususlar varsa bunlar bilinsin ki 
yazılı olarak cevaplandırılacak konulardır. 

Sayın Erkan Akçay Hükûmet Programı’nda terörle ilgili bir kelime bulunmadığını söyledi veya bugünkü sunumun 
içerisinde. Dolayısıyla Millî Güvenlik Kurulu, MİT ve diğer kurumların terörle ilgili görevleri bulunmaktadır, özel olarak 
ayrıca bundan bahsedilmesi düşünülmemiştir. Ama Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı bütçe sunumunda özel olarak 
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terör, terörizm, Türkiye ve dünya ölçeğinde tartışılmıştır. Benim sunumumda kısa geçtiğim konular varsa bunları daha 
sonra dağıttığımız sunum içerisinde arkadaşlarımız bulabilirler.  

Ben özellikle MİT Müsteşarına yöneltilen hem suçlamalar hem de o konu üzerindeki arkadaşlarımızın 
konuşmalarına topluca bir cevap vermek istiyorum Sayın Akçay’ınkiyle birlikte.  

MİT Müsteşarı bugüne kadar da hiçbir bütçe görüşmelerine katılmamıştı ama Müsteşar Yardımcısının bugün 
burada bulunması ve bir daire başkanlığıyla temsil edilmesini arkadaşlarımız olumlu gördüler.  

Terör örgütünün petrol kaçakçılığı yaptığı konusu sorulmuştu. Evet, petrol ve uyuşturucu nakli yoluyla örgüte 
destek sağlandığını hepimiz biliyoruz. Bu konuyla ilgili olarak da takibatlar yapılmaktadır. Bu konunun önlenmesi için de 
hem Emniyet Genel Müdürlüğümüzün birimleri hem Jandarma istihbaratı ve diğer kurumlar fedakâr çalışmalar 
yapmaktadırlar. Ancak bir yasal düzenlemeye ihtiyaç duyulması hâlinde de bunun yapılacağından endişemiz olmasın.  

Sayın Bülent Kuşoğlu Beyefendi “Terör örgütüyle olan görüşmeleri biz doğrudan eleştirmedik. Bu görüşmelerin 
ortaya çıkmasını, üst düzeyde yapılmış olmasını yanlış buluyoruz. Keşke daha alt düzeyde yapılsaydı.” dediler. “Terör 
örgütü bunu propaganda malzemesi yapabilir.” diye söylediler. Bu konuyla ilgili açıklamaları birlikte yapacağım.  

Yalnız, depremden hemen sonra bölgeye intikal ettiklerini ve orada karşılaştıkları durumu ifade etmişlerdi. Buna 
bizim AFAD olarak cevabımız şu olacak: Gerçekten böyle bir durum oldu. Kandilli’nin açıklamasıyla AFAD’ın açıklaması 
arasında bir fark var. Çünkü bu, deprem büyüklüğü hesaplama yönteminin farklılığından kaynaklanıyor. Biz resmî olarak 
AFAD’ın değerlerine itibar ediyoruz. AFAD depremin büyüklüğünü hâlen 6.7 olarak, Kandilli de 7.2 olarak açıklamaya 
devam ediyor. Türkiye’de eskiden beri AFAD’ın değerleri baz alınmaktadır. Marmara depreminde ise her iki kurum, AFAD 
ve Kandilli 7.4 olarak açıklamıştı, bu konuda bir ittifakları söz konusuydu.  

“6.7 olmasıyla 7.2 olması arasında depremin şiddetine göre daha farklı önlemler alınabilir ve çalışmalar 
yapılabilirdi.” denildi. AFAD’ın hem bütçe sunumunda hem de son depremle ilgili verileri dağıttığımız için bu konuda 
gerekli önlemlerin alındığı ancak ilk birinci gün depremin büyüklüğü, nispeti göz önüne alındığında bir dağınıklığın 
yaşanabileceği, özellikle çadır dağıtımında bazı aksaklıkların söz konusu olabileceği zaten yetkililer tarafından da ifade 
edildi. Ancak bugünkü durumda hem yardımların dağıtılmasında -iç ve dıştan gelenlerin- hem de kriz masası, özellikle 
sayın bakanların sürekli orada işin başında olması, depremde meydana gelen zararların -şüphesiz ölümler en büyük 
acımızdır- elden geldiğince hafifletilebileceğini ve zarar gören vatandaşlarımıza en büyük yardımların yapılabileceğini bize 
göstermiştir.  

Musa Çam Beyefendi “Türkiye afet bölgesi. Geçmişten ders almamız gerekir…” Doğrudur. Zaten ders alınsaydı 
tekerrür etmezdi ama ders almıyoruz veya alamıyoruz. Bu, imarda, inşaat kalitesinde -Sayın Aslanoğlu’nun da dediği gibi- 
her zaman karşımıza çıkıyor. O zaman bugüne kadar gelen hükûmet sorumluluklarının, bugüne kadar gelen mahallî 
idarelerdeki sorumsuzlukların bir ölçüde devam ettiğini de düşünmemiz gerekebilir. Sayın Başbakanımızın bu konuda 
açıkladığı, âdeta devrim niteliğinde bazı tedbirlerin alınmasıdır. Bu çarpık, ruhsatsız kaçak yapılaşmanın, depreme 
dayanıklı olmayan yerleşme merkezlerinin mutlaka gözden geçirilmesi, gerektiğinde kamulaştırılması ve yıkılması, 
bunların yerine sağlıklı şehirler kurulması konusunda sanıyorum bu depremden sonra çok daha ciddi ve kararlı 
olunacaktır.  

Musa Çam Bey “Oslo’da yapılan görüşme konusunda kapalı oturum da yapılsın, burada da bu konuyu 
tartışalım.” diyorlar. Biraz sonra bu konuya gireceğim. 

Sayın Aytun Çıray herhâlde aramızdan ayrıldı, onun sözlerine cevap vermek ihtiyacı duymuyorum.  
Nursel Aydoğan Hanımefendi Kürt meselesinin önemli olduğunu ve terör ve terörizmin tarifinin her ülkeye göre 

farklılıklar gösterebileceğini söyledi. Yani düşüncelerinin pek çoğuna katılmamakla birlikte kendilerini saygıyla dinledik.  
Sayın Sakık da aramızda yok. 
Bir arkadaşımız, Kazım Kurt Beyefendi, Cumhuriyet Halk Partisi Milletvekili, MİT görüşmeleriyle ilgili söylemişti 

ancak halk evleriyle ilgili bir sorusu oldu, müsaade ederseniz onu cevaplandırayım. Soru şuydu: “Halk evlerinin kamu 
yararına dernek statüsünü niçin kaldırdınız?” Bu konuyu şöyle cevaplandırabilirim: Kamu yararına derneklerin bütçelerinin 
belirli bir bölümünü kamu yararına kullanmaları gerekmektedir. Ankara ve İstanbul valilikleri, dernekler denetçileri, mülkiye  
müfettişleri ve Maliye Bakanlığınca, halk evlerinin üst üste birkaç yıl bütçesinden ayırması gereken miktarı kamu yararına 
kullanmadığı tespit edildiğinden, kamu yararına dernek statüsü Bakanlar Kurulunca kaldırılmıştır, 4 Nisan 2011 tarih ve 
2011/1797 sayılı Bakanlar Kurulu kararıyla.  

Sayın Kazım Kurt, tekrar bugünlerde tartışma konusu olan Cumhuriyet Bayramı gösterilerinin niçin iptal 
edildiğini, Kurban Bayramı’ndaki tatilin de veyahut da bayramların da iptal edilip edilmeyeceğini soruyor. Bakınız, bu 
Cumhuriyet Bayramı’nda gösteri kısmının niçin iptal edildiği konusu bizim dönemimizde gerçekleştirilmiş tek başına ve ilk 
olan bir konu değildir. Açıklandı ama Kazım Kurt Beyefendi belki takip etmemiş olabilir. Sayın rahmetli Bülent Ecevit 8 
Ekim 1999 tarihli genelgesini şöyle yazmış: “ 17 Ağustos 1999 tarihinde meydana gelen deprem felaketi nedeniyle 29 
Ekim Cumhuriyet Bayramı kutlama törenlerinin sadece Anıtkabir ve Atatürk anıtlarına çelenk koyma şeklinde icra edilmesi 
uygun görülmüştür. Dağıtım: Bütün devlet kuruluşlarına.” Aynı zamanda 23 Ağustos 1999 tarihli genelgeyle de, yine bu 
deprem münasebetiyle Malazgirt Meydan Muharebesi’nin 928’inci yıl dönümü sebebiyle yapılacak kutlama törenlerinin de 
iptal edildiği bildirilmektedir. Arkadaşlara, arzu ederlerse fotokopileri dağıtılabilir.  

MUSA ÇAM (İzmir) – O da yanlış. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Yanlış veya doğru ama rahmetli Ecevit’in bu genelgesi 

sebebiyle hiç kimse Hükûmeti ve rahmetli Ecevit’i cumhuriyet düşmanı olmakla suçlamamıştı, cumhuriyet kutlamalarının 
her yerde, ne olursa olsun yapılması gerektiğini de söylememişti. Madem söylediniz, ben de bunu ifade edeyim: Sayın 
Kılıçdaroğlu’nun bu gerçeği bilmesine rağmen, sanki belli bir maksatla Cumhuriyet Bayramı’nın şenlikli gösterilerinin veya 
resepsiyonun bu seferlik ertelenmiş olmasını âdeta Hükûmetin cumhuriyete düşmanlığı olarak ilan ediyor ve diyor ki: “Bu 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 71 

  

 
Cumhuriyet Bayramı Erciş’te de kutlanmalı, Van’da da kutlanmalıdır.” Görüşüne saygı duyuyorum ama samimiyet 
noktasında buna inanıyorsa bu Cumhuriyet Bayramı kutlamalarını Bağdat Caddesi’nde veya Eskişehir’de değil, gerçekten 
Van’da ve Erciş’te kutlamalıydı. Yoksa bunun dışında cumhuriyet ile Hükûmetimiz arasında herhangi bir ihtilafın veya bir 
husumetin olduğu anlamına gelebilecek imaların veya açıklamaların doğru olmadığına inanıyorum. 

Değerli arkadaşlarım, Sayın Mehmet Günal Bey hemen hemen bütün konuşmasını MİT görüşmesine getirdi ve 
sonunu… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Etki analiziyle ilgili sorum vardı. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Çok iyi hatırlattınız, eksik olmayın. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Yüz üç tane … 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Aman ne kadar güzel. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Çünkü yüz üç tane kanun gönderilmiş.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Bursa) – Tabii, efendim. Hemen takdim ediyorum Sayın Günal’a. 

Ama bela okumayı bırakın.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ne belası? 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Bugün bela okuyanlar yarın dua edebilir bazı işler için.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Benim sizden beklentim “Şu kısmı yanlıştır.” diyesiniz… 
BAŞKAN – Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Yok, tabii… Bela okumayın hiçbir şekilde. Ben bazen… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Allah’a havale etmekten başka bir işimiz kalmadı, belki Allah… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Peki, o zaman devam edin. 
“Düzenleyici etki analizleri neden Meclise gönderilmiyor?” diyor arkadaşımız. İç Tüzük sebebiyle. İç 

Tüzük’ümüzün 73’üncü maddesi Hükûmetçe hazırlanan kanun tasarılarıyla birlikte Meclis Başkanlığına sunulacak unsurlar 
arasında düzenleyici etki analizlerine yer vermiyor, sadece genel ve madde gerekçeleri yer alıyor. Tüzük değişikliği 
yaptığımız zaman etki analizlerini de takdim edeceğiz.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – İstememize rağmen niye vermiyorlar? Bir sıkıntı yok ki, her şeyi veriyorlar 
istediğimiz zaman. Yapılmış etki analizi bize niye verilmesin? 

BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sayın Haluk Ahmet Gümüş, depremle ilgili önemli 
bilgiler verdiler. Sayın Mevlüt Aslanoğlu Beyefendi, Türkiye Büyük Millet Meclisi televizyonu konusuyla ilgili baştan 
sorularını sordular. Bu sorunun bugün Sayın Meclis Başkanımıza sorulmuş olması gerekir. Herhâlde sorulmuştur.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sorduk, sorduk. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Tabii, TRT bütçesini görüşmüyoruz ama bu konu çok 

önemli bir konu. İzin verirseniz, bunu yarın, Basın, Yayın, Enformasyon ve diğer kurumların bütçelerini de ben takdim 
edeceğim, orada cevaplandırayım. Bazı bilgi ve belgeleri de Sayın Aslanoğlu’na ve arkadaşlarımıza takdim etmiş olayım.  

Sayın Aslanoğlu’nun sorusu içerisinde bir konu yer almıştı; Ordu Gürgentepe, Işıktepe beldesinin acil yardım 
talebi. 22 Nisan 2011 tarihinde 20 bin lira acil yardım gönderilmiş. Kendileri ikinci etapta 120 bin lira talepte bulunmuşlar . 
Bu değerlendirilmek üzere dikkate alınacak.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Son, sel olayı oldu ondan dolayı, selden dolayı.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Anlıyorum. Selden dolayı ancak bu kadar 

gönderebiliyoruz.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Bakan, 73’üncü maddede “Etki analizi gönderilmez.” diye bir şey yok.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – “Gönderilir.” diye de bir şey yok.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bravo yani.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Bak, ben öyle okudum. Tabii, ne güzel anlamışsınız.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Kanun tasarıları bütün gruplarca imzalanmış olarak ve gerekçesiyle birlikte 

Meclise gönderilir.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Tabii, tabii… İşte, biz de aynen onu yapıyoruz, 

gerekçesini gönderiyoruz.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim. Ben de onu netleştireyim, etki analizi varsa… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sağ olun efendim, çok teşekkür ederim.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ordu’da bir ay önce olan selden dolayı dedik Sayın Bakanım, eski 

değil.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sayın Recai Berber ve Menderes Türel arkadaşlarımız 

sorularında daha çok DASK’a yönelik konuları getirdiler. Henüz DASK yani deprem sigortası konusunda uygulamanın çok 
az olduğunu ve özellikle Van depremiyle de bunun çok az ölçekte ortaya çıktığını ifade ettiler. Bankaların bu krediyi 
verirken -konut kredilerini- sigorta meselesinin de bunun içerisinde çözülebileceğini ifade ettiler. “Aynı zamanda, emlak 
vergisi içerisinde de bu toplanabilir mi?” denildi. Ben bunları hem Maliye Bakanımızla hem de Sayın Başbakan 
Yardımcımızla paylaşacağım.  

Sayın Kuşoğlu, “Mardin kırsalında seksen sekiz tüfek bulunduğu açıklandı.” dedi. Doğrusu, bu konuyu burada 
arkadaşımız dile getirdi, ben doğrudan cevaplandıracak bir noktada değilim ancak -bugünkü bir olayı- notumu almıştım. 
Bugün, Van ili Edremit ilçesi havaalanı kavşağında, yani depremin çok acı yaşandığı bir yerde şehre eylem için gelen 3 
terörist, 3 kalaşnikof, 1 tabanca ve 8 adet el bombasıyla özel harekâtın operasyonuyla yakalandı. Şunu söylemek istiyorum: 
Silah bulunması, terörist yakalanması, patlayıcıların ele geçirilmesi devam etmektedir. Terör örgütünün hem kırsalda hem 
de şehir merkezlerinde eylem yapmak üzere bütün imkânlarını kullandığı bilinmektedir. Buna karşılık, istihbaratla ve 
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cansiparane gayretlerle bu eylemleri icra edemeden yakalananlar da olmaktadır. Bunun için güvenlik güçlerimize teşekkür 
borcumuz var.  

Sayın Kazım Kurt, “2002 yılından bu yana MİT’in personel yapısında ne gibi değişiklikler oldu?” diye sordu. 
Yanlış not etmemişimdir. Bu kapsamlı bir cevabı gerektiriyor, kendilerine yazılı cevap verebileceğiz.  

Sayın Kuşoğlu’nun ikinci sorusu, “Siz terörle ilgili çözüm istiyorsunuz. Sizin çözüm formülünüz yok mu?” Şahane 
bir soru. Bu bana yaşanmış bir olayı hatırlattı, Mecliste bir polemiği hatırlıyorum. Demirel, polemik ustasıydı. Demirel, 
hükûmet programını eleştiriyordu. Mustafa Taşar da -rahmetli- karşısında oturuyordu. İkide bir laf atıyordu. İşte, o zaman 
enflasyon tartışılıyor, inecek mi çıkacak mı falan diye. “Sen çözümden bahset. Sen ne yapacaksın, onu söyle.” dedi 
Başbakanlığı döneminde. O da karşıdan laf attı, “Siz bilmiyor musunuz?” dedi, “Bilmiyoruz, sen söyle.” dedi Rahmetli Taşar. 
Demirel, Meclise döndü, dedi ki: “Bakın hükûmetin hâline. Bu işi nasıl yapacağını bilmiyor, bana soruyor.” dedi. Buna 
benzer polemikler çok yaşandı. Geçenlerde, Nurettin Canikli’nin, arkadaşlarımıza laf atma konusunda deneyimlerini 
paylaştığını biliyoruz bir toplantıda. Eğer böyle polemiklerde ayağınıza gelen topu gole çevirirseniz bunun faydasını 
görürsünüz.  

Şimdi, buradaki yanlışlık şurada: Terörle ilgili çözüm önerilerini biz istemedik. Sayın Kılıçdaroğlu şunu ifade etti, 
dedi ki: “Bu hepimizin meselesidir. Bu konuda bizden ne istiyorsanız biz yapacağız.”  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hazırız.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – İşte, Allah razı olsun. Bakın ne güzel, o da aynı şeyi 

ifade ediyor.  
Bunun üzerine, Sayın Başbakan “Nedir öneriniz?” dediğinde, sadece bir cümleyi hatırladı, o da “Hükûmet istifa 

etmelidir.” sözünü. Şimdi, Sayın Bahçeli’nin de “Olağanüstü hâl konulmalıdır.” önerisi oldu. Sayın Başbakanın ifadesi şudur: 
“Somut çözüm önerileri bize gelirse veya biz size gelir de bize anlatırsanız bunları değerlendirme imkânımız olur. Ama  bu, 
yanlış sözlerle ve sadece millete, işte ‘Biz her şeye hazırız.’ şeklindeki sözlerle gerçekleşmez.” anlamında söylemişti. Biz 
şunu çok iyi biliyoruz: Buradaki sorumluluğumuz Hükûmete aittir. Hükûmetimizin görevi, toplumu huzurlu, mutlu 
yaşatmaktır, güvenlik sorununu çözmektir, terörle mücadele etmektir, bunun için gereken bütün imkânları kullanmaktır. 
Sorumluluğumuzun karşılığında ne olacağını da az çok biliyoruz. Dolayısıyla bizim, diğer partilere “Bize öneri getirin. Biz 
çaresiz kaldık. Ne olur sizden bir şey bekliyoruz.” şeklinde bir yalvarışımız, yakarışımız yok. Bunu muhalefet liderleri 
söylediler, biz de samimiyeti test edemeyiz ama “Lütfen, somut çözüm önerileriniz varsa bunları ortaya koyun…” Ben 
Bursa’da bir konuda konuşurken -yani bu çözüm önerileri falan bir tarafa ama-benim iki muhalefet liderinden de arzum 
şudur dedim: “Bu bölgede sadece BDP ve AK PARTİ var. BDP ve AK PARTİ de taban olarak oradaki halka dayanıyor ve iki 
partinin birbiriyle rekabeti de belki farklı olarak, olumsuz olarak algılanabiliyor. Ey Sayın Kılıçdaroğlu, ey Sayın Bahçeli, 
yapacağınız en güzel iş o bölgeye gidip siyaset yapmaktır. Niye bizi sadece BDP’yle, BDP’yi sadece AK PARTİ’yle 
bırakıyorsunuz? Siz o bölgeye gidin, kendi önerilerinizi ortaya koyun. BDP’den veya AK PARTİ’den farklı olarak Kürt 
sorununun veya terör sorununun nasıl çözüleceğini halka anlatın.” demiştim. Herhâlde yanlış söylemiyorum, yani o bölge 
herkesin siyaset yapması gereken bir bölgedir. Ankara’da oturarak bazı olumsuzlukları sadece siyasi ranta çevirmek 
konusundaki yaklaşımlar ülkeye bir şey, çıkar sağlamadı.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakanım, yanlış düşünüyorsunuz, biz her yere gidiyoruz.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sağ olun, gidin inşallah, güle güle… O bölgelerde… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Her yere gidiyoruz.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Yani biliyorum, gidiyorsunuzdur mutlaka. Arkadaşımız, 

bakın, depremden hemen sonra gitmiş, kendisini kutluyorum. Ama siyaset yapmak demek… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bizim Genel Başkanımız da gitti.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – …Hakkâri meydanında belediyenin desteğiyle bir 

toplantı yapmak değil, sadece Diyarbakır meydanında arkadaşlarımızın şu kadarının katılabildiği bir miting yapmak değil. 
Sürekli hâle getirelim. Türkiye'nin her tarafı mukaddes, Türkiye'nin her tarafı bizim vatanımız. MHP’nin siyaset tarzı AK 
PARTİ’den farklıdır, bu farklılığa ihtiyaç var. CHP’nin siyaseti farklıdır, buna ihtiyaç var. Siyaset alanı ne kadar geniş lerse 
terörle mücadele o kadar kolay olur. Ben sadece bunu söylemek istemiştim. Dolayısıyla “Çözüm istiyorsunuz da elinizde bir 
şey yok mu?” sözünü doğrusu kabul etmek istemiyorum.  

Sayın Kazım Kurt Bey, Ulusal Deprem Konseyinin lağvedilmesiyle ilgili bir sorunuz mu olmuştu?  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Evet.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Evet, onun da cevabı şöyleymiş: Ulusal Deprem 

Konseyi TÜBİTAK Başkanlığınca lağvedilmiş olup afat bünyesinde kanunla Deprem Danışma Kurulu kurulmuştur. Kurul,  
kamu kurum ve kuruluşlarının, üniversitelerin ve sivil toplum kuruluşlarının temsilcilerinden oluşmakta olup toplam 14 
üyeden meydana gelmiştir. Deprem Danışma Kurulu yılda 4 kez toplanmakta olup ulusal deprem stratejisi ve eylem 
planının hazırlanmasında rol almıştır. Çalışmalarına devam etmektedir. Şu ana kadar da 8 defa toplanmıştır.  

Musa Çam Bey, “Faili meçhuller vardı, bunları aydınlatmayı düşünüyor musunuz?” diye sordu. Değerli 
arkadaşlarım, faili meçhuller konusunda dokuz yıllık iktidarımızda çok şükür aydınlatılması gerekli, iktidara geldiğimizin on 
beş gün sonrasında meydana gelmiş bir olaydan başka faili meçhulü kalmış olay yoktur. O da Necip Hablemitoğlu’nun 
öldürülmesidir. Bizim Hükûmet olmamızla öldürülme olayı arasında sadece on-on beş günlük zaman farkı vardır. Onu 
aydınlatmaya muvaffak olamadık ama ondan sonraki bütün failler, Hrant Dink ve bütün katledilenler en fazla 36 saat, en az 
24 saat içerisinde yakalanmış ve adalete teslim edilmiştir. Allah’a çok şükür bugün AK PARTİ Hükûmeti olarak faili 
meçhullerin yaşanmadığı bir ülkeyi bu noktaya getirmişiz ki halkın desteği üzerimizde devam ediyor. Faili meçhul cinayetler 
yüz karasıdır, belli bir dönem için özellikle, siyasi cinayetler yüz karasıdır belli bir dönem için özellikle, etnik farklılıklar 
sebebiyle, mezhep farklılıkları sebebiyle kızdırılmış, kindar hâline getirilmiş toplumların Maraş’ta yaptığı gibi, Çorum’da 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 73 

  

 
yaptığı gibi, Sivas’ta yapıldığı gibi pek çok olaylar 1991-1995 dönemi arasındadır. Bizim iktidara geldiğimiz 2003 başı ile 
bugün arasında hamdolsun ki Hablemitoğlu cinayetinden başka üstü faili meçhul kalmış bir olay yoktur. Bugün de açılan 
kuyular var… 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Yetmişi aşkın var, Sayın Bakanım. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – 70’li yılları bilemem. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Hayır, Sayın Bakanım, yetmişi aşkın faili meçhul var diyorum.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Size olan suikast girişimi bile aydınlanmadı Sayın Bakanım.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Eksik olmayın, onu sordu bir arkadaşımız, herhâlde 

cevabını alacaktır. Yani benim hayrıma bunu merak ettiğinizi biliyorum.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Kesinlikle öyle.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Eksik olmayın, yani arkadaşlık duygularınızın ne kadar 

güçlü olduğunu söylemeye gerek yok.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Suçlu yakalandı mı diye… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Tabii, tabii merak içindesiniz. İnşallah yakın zamanda 

merakınız giderilir. Sağ olun. Başımıza bir şey gelse memnun olacak bir arkadaş yok çok şükür, değil mi?  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Yakalansınlar da suçlular, cezalarını çeksinler… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Tabii, sağ olun, sağ olun, eksik olmayın efendim. Sayın 

Günal’ın üslubu böyle işte, merak ettiği şeye bakın.  
Değerli arkadaşlarım, Musa Çam Bey, asit kuyuları bu dönemde açılıyor, kemikler bu dönemde toplanıyor, faili 

meçhul şikâyetlere bu dönemde kulak veriliyor. Bu dönem ak bir dönem ve inşallah böyle devam edecek.  
“Barzani’yle ilişkiler ne düzeyde?”… İyi düzeyde, birkaç gün sonra da gelecek, yani kendisini merak ettiğinizi 

ayrıca söyleme fırsatı bulurum.  
Mevlüt Aslanoğlu Bey, “Büyük şehir küçük şehir farkını kaldıralım, afet yardımları, belediyeler kaç tane, neden 

bunlara verilmiyor...” Yazılı cevaplandırırsam daha çok mutmain olacaksınız.  
Sayın Mustafa Kalaycı, bu görüşme ile ilgili üst üste çok sorularınız var ama bir tanesi bir kurumumuzla ilgili, 

Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı. “5952 sayılı Kanun’un 13/2 maddesi gereğince çalışan personel var mıdır, 
bunlardan kaçı yabancı uyrukludur, uyrukları nedir, ne kadar ücret almaktadırlar?” demişsiniz. 5952 sayılı Kanun’un 13/2 
maddesi gereğince şu anda Müsteşarlıkta 1 iletişim uzmanı görev yapmaktadır. Kendisi iletişim fakültesi mezunu olup algı 
yönetimi alanında uzmanlığından istifade etmek üzere İletişim Dairesi bünyesinde 3 bin lira aylık ücretle çalışmaktadır, 
hâlen hâlihazırda herhangi bir yabancı uzman çalıştırılmamaktadır.  

Bir şeyi atladım galiba, 4x4… Kimindi acaba, sizin miydi?  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Evet, benim sorumdu. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – “Vergi ve zamları yaptınız ama 4 tane de 4x4 araç niçin 

alındı?” diyorsunuz. Çok açık, koruma ve güvenlik amaçlı alındı. İkinci sorunuza cevap vermişim, birincisini ihmal etmişim.  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Yanlış olmasın, Sayın Başbakan Yardımcım, şöyle demiştim: “Sayın Başbakan 

‘Lüks araca binmeyin.’ demişti ama Başbakanlığa 4x4 alınıyor.”  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Mutlaka öyle demişsinizdir, ben de güvenlik amacıyla 

alındığını söylüyorum.  
Şimdi, değerli arkadaşlarım, bu basına yansıyan, içinde MİT Müsteşar Yardımcısının da olduğu, Başbakanlık 

Müsteşar Yardımcısının da olduğu, isimleri belli terör örgütünün önde gelen isimlerinin de olduğu bir görüşme. Ya telefon 
dinlemesi ama mutlaka alan dinlemesi suretiyle dinlenilmiş olduğunu tahmin ediyoruz. Bir şekilde yayımlandı ve bu 
yayımlanan belge veyahut da bilgi konusunda, içeriği konusunda çok büyük tartışmalar yaşandı. Bu tartışmaların hepsini 
ben olağan görüyorum. Bugün de Sayın Akçay Arkadaşımız, Sayın Günal Arkadaşımız ve söz alan arkadaşlarımızın büyük 
bir kısmı bunun üzerinde durdular.  

Şimdi, özellikle şunu söylemem lazım: Niçin görüşüldüğü konusu eleştirilmiyor genelde. Mesela Sayın 
Kılıçdaroğlu’nun bu konuda sözü var, “’Neden görüşüldü?’ demiyoruz, ‘Görüşme neden gizli tutuldu?’ diyoruz.” diyor.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) - Ve de ne konuşuldu? 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Onu siz ilave ettiniz.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bir isim verdiniz, biz eleştiriyoruz.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sizi ben kastetmiyorum, ben genel başkanlardan 

bahsediyorum. Sayın Bahçeli’nin sizin sözlerinize benzer bir tarafta bir beyanat verdiğini ben duymadım. Varsa bana 
gösterirsiniz.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Beyanat değil, içerikle ilgili ben size getireyim.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Benim notlarımda görünmüyor, yani siz ondan farklı bir 

şeyler söylüyorsunuz, sonunda beddua ediyorsunuz ama Sayın Bahçeli’nin böyle bir beyanı yok.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ben size arz edeyim, ben size yarın hemen arz edeyim.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Değerli arkadaşlarım, görüşülme konusu eleştirilmiyor, 

sadece içeriği tartışılıyor. Başbakanlık Müsteşar Yardımcısının orada niçin bulunduğu eleştiriliyor. Bu görüşmeleri devlet mi 
yapıyor, Hükûmet mi yapıyor, Başbakanlık Müsteşar Yardımcısına bakarak bunun Hükûmet tarafından görevlendirildiği 
ifade ediliyor ve eleştirme konusu yapılıyor.  

Şimdi, arkadaşlarımın, bu konuyla ilgili olarak özellikle MHP’li arkadaşlarımın sözlerini önemsiyorum ancak bu 
konuda şuna dikkat etmemiz lazım: Bu beddua edilecek kadar çok kötü bir olaysa ve bu çok kötü olayın faili de 
Hükûmetimizse, Hükûmetin başı olan Başbakana da ağız dolusu sözlerle bazen hakaret, bazen de eleştiri yapılıyorsa peki 
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siz bir parti olarak Hükûmet hakkındaki denetimi niye yapmadınız? Mesela bir Meclis soruşturması verdiniz mi Başbakan 
hakkında veya bir gensoru verdiniz mi Hükûmetimiz hakkında? Vermediniz bildiğim kadarıyla.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Nasıl verilmedi? Sayın Atalay’la ilgili kaçıncı gensoru oldu bu?  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Bu Beşir Atalay’ın konusu değil, bu konuyla ilgili, yani şu 

içerikte bir konu… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bu kaçıncı ama… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Bir saniye efendim, karşılıklı konuşmayalım. Ben şunu 

söylüyorum: Sizin bu kadar eleştirdiğiniz konuda eğer partiniz de aynı şekilde düşünüyorsa niçin o partiniz, güzel partiniz 
Hükûmet hakkında sadece bu olaya münhasır olmak üzere bir gensoru vermemiştir, bir Meclis araştırması belki… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bu konularla ilgili verilen soru önergesi sizde de var, Sayın Başbakanda da var.  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Arınç.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Genel başkan yardımcılarımızın, milletvekillerimizin soru önergeleri var.  
BAŞKAN – Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Tamam, çok güzel, şunu söyleyeceğim: Siz bu olayı 

öyle bir dehşet içinde anlatıyorsunuz ki bunun içerisinde… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Lütfen yalanlayacağınız var mı Sayın Başbakan Yardımcım, herhangi bir 

bölümünü yalanlıyor musunuz, onu söyleyin bize o zaman!  
BAŞKAN – Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sizden fazla konuşan olmadı. Erkan Akçay da eleştirdi 

bu konuyu, sizin gibi eleştirmedi, Sayın Kalaycı… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – O zaman söyleyin… 
BAŞKAN – Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Siz boyuna konuşuyorsunuz, sadece atıyorsunuz. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Siz bana akıl veriyorsunuz. Benim yaptığım şey… 
BAŞKAN – Sayın Günal… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bir saniye Sayın Başkanım, burada töhmet altında… Sayın Başbakan 

Yardımcısının da bize öyle hakaret etme hakkı yok.  
BAŞKAN – Yok, hakaret falan yok.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Ne hakareti! Hakareti sen yapıyorsun, ne hakareti!  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ben sözümü geri alayım, bana deyin ki o tutanakların şu bölümü yanlıştır deyin, 

özür dileyin. Eğer doğrudur diyorsanız sözümün arkasındayım, kim yaptıysa, kim bu yolu seçtiyse Allah’a havale ediyorum.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Ben senin tuzağına düşmem! Senin istediğin gibi 

konuşacak değilim!  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Hayır, o zaman cevap vereceksin!  
BAŞKAN – Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Veriyorum zaten, onun için buradayım.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ne cevap veriyorsun! 
BAŞKAN – Sayın Günal, Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Ben sana soruyorum, ben sana… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bize akıl vermeyin! Ben Genel Başkanımın söylediğini de söyleyeceğim!  
BAŞKAN – Sayın Günal, lütfen… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Başkan, böyle demagoji yapmaya gerek yok.  
BAŞKAN – Sayın Günal, cevaplandıracak… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Hayır, desin ki: “Ben şurasını yalanladım, sen haksızlık ediyorsun.” Söylesin, ben 

de özür dileyeyim. Görüşmeler burada, desin ki: “Şu satırın şurası yanlış.” 
BAŞKAN – Sayın Günal, bakın, bu konu üzerinde Sayın Akçay, Sayın Kalaycı, siz kendiniz ve CHP’den birçok 

arkadaşımız konuştu ve bu konuyla ilgili olarak Başbakan Yardımcımız bir açıklama yapıyor, dinleyelim açıklamayı lütfen.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Başkan, açıklamayı dinliyoruz, dört defa… 
BAŞKAN – Ama müdahale etmeyelim.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bir saniye ama yani aşağıda bile sataşma olduğu zaman bir şey söylüyorsunuz. 

Açıklığa kavuşsun, ben sözümü geri alacağım ve özür dileyeceğim Sayın Başbakan Yardımcısından da Sayın 
Başbakandan da.  

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Cevabı dinleyin isterseniz.  
BAŞKAN – Lütfen, arkadaşlar, lütfen.  
Buyurun Sayın Başbakan Yardımcım. 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Belki bu konuda başka bir şey söylemeye de gerek yok, 

arkadaşımız böyle bağırıp çağırdıkça. Şunu söylüyorum… 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) –  Tahrik ediyorsunuz Sayın Başbakan Yardımcım.  
BAŞKAN – Hayır, Mustafa Bey, lütfen… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Sayın Kalaycı, Sayın Günal’ın konuşmasını çıt 

çıkarmadan dinledim. Kendisinin şekeri yükseldi mi yükselmedi mi bilmiyorum ama bizi böylesine töhmet altında bırakan, 
böylesine hakaret eden, böylesine suçlayan bir konuşmayı dinledik. Ben çok nazik bir şekilde ve Sayın Günal’ın üslubuna 
da uygun bir şekilde diyorum ki: Ey güzel kardeşim, bu konuyla ilgili olarak bizi bu kadar eleştiriyorsun, neredeyse vatana 
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ihanet ettiğimizle suçluyorsun, demek ki bütün MHP milletvekilleri de aynı noktadaysa o zaman bunun failleri hakkında ki 
faili size göre Başbakandır, niçin Başbakan hakkında, Hükûmet hakkında bir gensoru önergesi vermediniz, siyasi denetim 
yoluna gitmediniz? Bu vatan ihanet kadar eşdeğerli bir şey ise elli beş tane milletvekiliniz var, niçin Meclis soruşturması 
açmak istemediniz? Sizin meseleniz eğer soru önergesi vermekse soru önergesi de denetime aittir ama denetim 
unsurlarının içerisinde daha birinci basamaktır. Vahamete göre soru da verirsiniz, vahamete göre “Meclis soruşturması 
açılsın.” da dersiniz, gensoru da verirsiniz. Şunu söylemek istiyorum: Sizin buradaki üslubunuz ve dile getirdiğiniz konular 
genelde kabul gören konular değildir. Bu sizin şahsınıza bağlı, kişiliğinize bağlı bir değerlendirmedir.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – “Değerlendirme” derken… MHP tarafından… Lütfen net konuşun.  
BAŞKAN – Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Siz konuştunuz canım, MHP’yi niye karıştırıyorsunuz? 

Size söylüyorum ben. Sizin buradaki üslubunuz ve konuştuğunuz konular eğer MHP’nin tamamının kabul ettiği, benimsediği 
bir olay idiyse bunun karşılığı bu Hükûmet hakkında gensoru vermekti, “Bu Hükûmetin başı hakkında Meclis soruşturması 
açılsın.” demekti. Siz bunu yapmadığınıza göre parti olarak… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Size düşen o zaman, ben de size akıl vereyim, eğer bu tutanaklar doğruysa 
Başbakanın istifa etmesiydi, gensoru falan verilmeden istifade etmesiydi.  

BAŞKAN – Sayın Günal, lütfen… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Hâlâ doğru olup olmadığını söylemiyorsunuz bize. Demagoji yapmayın!  
BAŞKAN – Siz devam edin lütfen, Sayın Arınç.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Nereden bileceğim doğru olup olmadığını, sana 

söyleyeceğim. Genelkurmay Başkanı bile… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Kendisi hepsini görevlendirmiş, kendisi görevlendirmiş!  
BAŞKAN – Ama Sayın Günal… 
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – O sizin kabulünüz canım, o sizin kabulünüz.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Olur mu canım… 
BAŞKAN – Sayın Günal, açıklama yapacak ama bir müsaade eder misiniz lütfen.  
ABDULLAH NEJAT KOÇER (Gaziantep) – Böyle bir şey olmaz ya!  
BAŞKAN – Buyurun Sayın Başbakan Yardımcım.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Bir: Görüşülme konusunu ne Ana Muhalefet ne 

muhalefet Partisi eleştirmemiştir. BDP ise bu konunun doğru olduğunu, devam etmesi gerektiğini söylemektedir.  
İkincisi, Sayın Başbakanın bu konudaki sözleri… Biz Hükûmet adına hiçbir bakanımız siyasetçi kimliği taşıyan 

hiçbir kimseyle, terör örgütünün başıyla bir ilişki kurmadık. “Bunun aksini ispat ederlerse şu, şu, şu olur.” demiştir.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Şerefsizler!  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – “Devletin bütün organları, devletin bu konuyla ilgili 

kurum ve kuruluşları gerektiğinde görüşebilirler. Nitekim bu görüşme de bunlardan birisidir.” demiştir, kabul edin veya 
etmeyin.  

Şimdi, bütün bunların sonunda hukuki olarak benim şunu açıklamam lazım: Ne burada bu konuyu görüşebiliriz 
ne bu konuyu Mecliste tartışabiliriz. Çünkü MİT’in kendi kanunu içerisinde bunu yasaklayan hükümler var. Şimdi, kapalı 
oturumdaki bir konuşmayı dışarıda tartışmak mümkün mü? Hayır. Millî Güvenlik Kurulunun kendi bünyesinde yaptığı bir 
toplantıdaki konuşmayı dışarıda açıklamak mümkün mü? Hayır. Yine gizlilik taşıyan ticari ve devlet sırlarının -kanunda var 
çünkü- bir şekilde dışarıda alenen ifşa edilmesinin mümkün olup olmadığı… Hayır, mümkün değil. Peki, o zaman bu 
görüşme konusunda ben MİT’le ilgili olduğu için… Bir bayan müsteşar yardımcısı, yanında da daha sonra MİT Müsteşarı 
olan kişiyi bir görüşmeye götürmüş. Orada da filan, filan kişilerle içeriğini arkadaşımızın söylediği konularla doldurmuşlar.  

Şimdi, Millî İstihbarat Teşkilatı 2937 sayılı Kanun’la devletin millî güvenlik istihbaratını oluşturmakla 
görevlendirilmiş. Dünyanın bütün gizli servis ve istihbarat örgütleri gibi MİT de bu istihbaratı oluştururken gizli faaliyetin 
esas ve prensiplerini kullanır. Kanun diyor bunu, MİT’e görev vermiş. Millî İstihbarat Teşkilatına diyor ki kanun: “Devletin 
millî güvenlik istihbaratını oluşturacaksın, bunu yaparken de gizli faaliyetlere esas ve prensiplere uyacaksın.” Eğer bu ortam 
dinlemesi birileri tarafından ifşa edilmemiş olsaydı böyle bir görüşmeden tabiatıyla kimsenin de haberi olmayacaktı. Bilindiğ i 
üzere -tutanaklara geçsin diye söylüyorum- her türlü… 

BAŞKAN – Buyurun efendim.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – İnternette bir şey arıyor da… Beni dinleyin lütfen, Sayın 

Günal, size cevabım var, İnternete sonra bakarsınız. Oktay Vural gibi ikide bir İnternetten bir şey çıkarmaya gerek yok.  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başbakan Yardımcım, tartışma çıkarmak istiyorsunuz.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Dinliyorum da bakıyorum da… 
BAŞKAN – Tamam, yok, yok.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) –Tamam canım, latife yapıyorum ben. Beni dinlemeden 

böyle bir şeyler yapıyorsunuz, ben sizin için söylüyorum.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ben iki işi birden yapabilirim, merak etmeyin.  
BAŞKAN – Buyurun.  
BAŞBAKAN YARDIMCISI BÜLENT ARINÇ (Devamla) – Bilindiği üzere her türlü tehdit ve potansiyel tehditlerin 

tespiti ve bunlarla mücadele edilebilmesi sağlıklı ve doğru bilginin toplanarak istihbarata dönüştürülmesiyle mümkündür. 
Ülkemizin en önemli sorunu hâline gelen PKK terör örgütü ve uzantıları ile etkili mücadele edilebilmesinin yolu önceden 
gerekli istihbaratın elde edilmesiyle mümkündür. Bu manada gerekli sonuca gidilebilmesi için terör örgütü ve müzahirleriyle 
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gerektiğinde görüşülebilir, geçmişte de yapıldığı gibi. Nitekim tüm gizli servisler ve istihbarat teşkilatları terör örgütler i ve 
benzeri oluşumlarla mücadele edebilmek için sürekli bu yöntemi kullanmışlar ve hâlen de kullanmaya devam etmektedirler.  

Ana Muhalefet Lideri Sayın Kılıçdaroğlu “’Esasen neden görüşüldü?’ demiyoruz da ‘Görüşme neden gizli 
tutuldu?’ diyoruz.’ diyerek bu gerçeği ifade ediyorlar çünkü görüşmenin gizli tutulması istihbaratın gizli yöntem ve usullerle 
çalışmasının zorunlu bir sonucudur. Zira, 2937 sayılı Kanun Teşkilatın her türlü belge ve bilgisinin ifşasını suç olarak 
düzenlemiştir. Burada önemli olan hususlar şunlardır: Birincisi, bu görüşmenin karanlık odaklarca çarpıtılarak sızdırılması 
suretiyle terörle mücadelenin manipüle edilmesi ve teröre hizmet edilmesidir. İkincisi de siyaset üstü ve millî bir mesele olan 
terörle mücadelenin bu vesileyle bir istismar konusuna dönüştürülmek istenmesidir. Elbette bundan sonra da gerekirse Millî 
İstihbarat Teşkilatı bu görüşmeleri yapacaktır. Bugüne kadar bu çalışmalar dünyada kabul görmüş ve uygulanmakta olan 
terörle mücadele yöntemlerindendir. Dolayısıyla bu konu üzerinde kanunen ve hukuken söyleyebileceğimiz şey bu 
özetimden ibarettir.  

Yüce heyetinizi saygıyla selamlıyorum.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz Sayın Başbakan Yardımcımıza.  
Değerli milletvekilleri, kurum bütçeleri üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
Şimdi, sırasıyla bütçe ve kesin hesapları okutuyorum: 
İlk olarak, Başbakanlık bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
PROGRAMLAR 
BAŞBAKANLIK BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
(01 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(02 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(03 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(04 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(06 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(07 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(08 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Millî İstihbarat Teşkilatı Müsteşarlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
MİLLÎ İSTİHBARAT TEŞKİLATI BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
(Kamu düzeni ve güvenlik hizmetleri okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler…  Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kamu Düzeni ve Güvenliği Müsteşarlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
KAMU DÜZENİ VE GÜVENLİĞİ MÜSTEŞARLIĞI BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
(Kamu düzeni ve güvenlik hizmetleri okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum.  
AFET VE ACİL DURUM YÖNETİMİ BAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİNHESABI  
(Genel kamu hizmetleri okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler…  Kabul edilmiştir. 
(Savunma hizmetleri okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Sosyal güvenlik ve sosyal yardım hizmetleri okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
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(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Millî Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliği bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
MİLLİ GÜVENLİK KURULU GENEL SEKRETERLİĞİ BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
(Genel kamu hizmetleri okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Böylece gündemimizde bulunan kurum bütçeleri onaylanmış ve kabul edilmiştir. Hayırlı olsun diyorum ve yarın 

saat 10.00’da toplanmak üzere birleşimi kapatıyorum.  
Kapanma Saati: 21.04 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 


